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DAMES EN HEREN,

Uw commissie heeft sectie 13 – FOD Binnenlandse 
Zaken (partim: Binnenlandse Zaken) en sectie 17 – 
FOD Federale politie en geïntegreerde werking – van 
het ontwerp van Algemene Uitgavenbegroting voor 
het begrotingsjaar 2019 en de daarop betrekking 
hebbende verantwoordingen en beleidsnota’s (DOC 
54 3294/001, 3295/007 en 3295/010 en 3296/011) be-
sproken tijdens haar vergaderingen van 21 november en 
4 december 2018.

De mondelinge vraag nr. 27551 werd gesteld als 
onderdeel van deze bespreking.

I. — INLEIDENDE UITEENZETTING

De heer Jan Jambon, vice-eersteminister en minister 
van Veiligheid en Binnenlandse Zaken, belast met de 
Regie der Gebouwen, geeft ter inleiding mee dat de 
FOD Binnenlandse Zaken in 2018 verkozen werd tot 
federale overheidsorganisatie van het jaar.

Met betrekking tot de beleidsnota wenst hij dieper in 
te gaan op 9 thema’s.

A. Strijd tegen het terrorisme

1. PNR (Passenger Name Records)

Sinds begin dit jaar beschikt het Crisiscentrum van 
de FOD Binnenlandse Zaken over een operationele 
passagiersinformatie-eenheid. Ons land is daarmee één 
van de eerste EU-lidstaten die de PNR Richtlijn volledig 
heeft omgezet en is voortrekker in het verzamelen en 
analyseren van passagiersgegevens. Tegen eind dit jaar 
zullen ongeveer 70 % van alle passagiersgegevens in 
de luchtvaart worden verwerkt. Ook hiermee is ons land 
toonaangevend op Europees niveau.

Slechts twee jaar heeft België nodig gehad om een 
ambitieuze, doeltreffende en realistische reglemente-
ring te creëren die met de nodige garanties voor de 
bescherming van persoonsgegevens, een operationeel 
werkend nieuwe eenheid op de rails heeft gezet. Slechts 
twee jaar tijd duurde het om in alle nodige kredieten te 
voorzien, een volledige nieuwe infrastructuur te bouwen, 
een specifi ek IT-systeem uit te bouwen, personeel aan 
te werven en samenwerkingsprocedures uit te werken.

Dat de verwerking van passagiersgegevens een 
steeds belangrijker instrument wordt in de strijd tegen 

MESDAMES, MESSIEURS,

Votre commission a examiné la section 13 – SPF 
Intérieur (partim: Intérieur) et la section 17 – SPF Police 
fédérale et fonctionnement intégré – du projet du bud-
get général des dépenses pour l ’année budgétaire 
2019, y compris les justifi cations et les notes de poli-
tique générale (DOC 54 3294/001, 3295/007 et 010 et 
3296/011) au cours de ses réunions des 21 novembre et 
4 décembre 2018.

La question orale n° 27551 a été posée dans le cadre 
de la discussion.

I. — EXPOSÉ INTRODUCTIF

M.  Jan Jambon, vice-premier ministre et ministre 
de la Sécurité et de l’Intérieur, chargé de la Régie 
des Bâtiments, indique, en guise d’introduction, que le 
SPF Intérieur a été élu, en 2018, organisation publique 
fédérale de l’année.

En ce qui concerne la note de politique générale, il 
souhaite revenir sur 9 thématiques.

A. Lutte contre le terrorisme

1. PNR (Passenger Name Records)

Depuis le début de cette année, le Centre de crise 
du SPF Intérieur dispose d’une Unité d’Information des 
Passagers. Notre pays est ainsi l’un des premiers États 
membres de l’Union européenne à avoir entièrement 
transposé la directive PNR et il fait fi gure de pionnier 
dans la collecte et l’analyse des données de passagers. 
D’ici à la fi n de cette année, environ 70 % de toutes les 
données de passagers du trafi c aérien seront traitées. 
Sur ce plan également, notre pays occupe une position 
de leader au niveau européen.

Il n’a fallu que deux ans à la Belgique pour créer une 
réglementation ambitieuse, efficace et réaliste qui a mis 
sur les rails une nouvelle unité opérationnelle offrant les 
garanties nécessaires pour la protection des données à 
caractère personnel. Deux ans ont suffi pour prévoir tous 
les crédits nécessaires, construire une toute nouvelle 
infrastructure, développer un système IT spécifi que, 
recruter du personnel et élaborer des procédures de 
coopération.

Dès le lancement de l ’Unité d ’ Information des 
Passagers, le traitement des données de passagers 
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de ernstige criminaliteit en het terrorisme, mocht al 
onmiddellijk na de opstart van de Belgische passagiers-
informatie-eenheid blijken.

De Belgian Passanger Information Unit (BelPIU) 
boekte in haar opstartfase reeds enkele opmerkelijke 
resultaten. Zo konden via het vergelijken van pas-
sagiersgegevens met databanken van de bevoegde 
diensten en via profi ling onder meer drugskoeriers 
opgepakt en voorgeleid worden, werden personen die 
gekend zijn als Foreign Terrorist Fighters onderworpen 
aan controles en vermeed de BelPIU tijdens de zo-
mermaanden verschillende ontvoeringen door ouders. 
De passagiersscreening leverde bovendien een grote 
meerwaarde op voor het inlichtingenwerk in het kader 
van terrorisme en radicalisering.

Dankzij de coördinerende en sterke rol van de FOD 
Binnenlandse Zaken, waren de vier bevoegde diensten 
bereid om vertrouwen te geven aan dit unieke model, 
waarbij gedetacheerden fysiek samenwerken in één-
heid, ondersteund door het personeel van de BelPIU 
zelf, en alle relevante informatie kunnen uitwisselen. 
Sterker nog, het “need to share” principe, naar voren 
geschoven door de Parlementaire onderzoekscom-
missie “Terroristische aanslagen”, kende hiermee een 
concrete uitwerking. Indien reservaties van passagiers 
voor meerdere diensten verdacht zijn, worden alle be-
trokken diensten hiervan onmiddellijk en automatisch 
op de hoogte gesteld. Een daarop volgend coördina-
tiemechanisme verzekert dat de informatie tussen de 
diensten operationeel verrijkt en gebruikt wordt als nooit 
tevoren… Hiermee is het Crisiscentrum erin geslaagd 
een uniek samenwerkingsmodel op te zetten dat ook 
binnen de EU met veel interesse wordt gevolgd.

De BelPIU, zoals we die vandaag kennen, is echter 
nog maar het begin van het project. Het is de ambitie 
om dit unieke model van samenwerking, informatiede-
ling en exploitatie van data met de nodige garanties 
voor de bescherming van persoonsgegevens, verder 
uit te breiden en toe te passen naar andere domeinen, 
gelinkt aan verdachte reisbewegingen.

Zo werden reeds voorbereidingen getroffen om dit 
systeem op maat aan te passen voor het internatio-
naal busverkeer en het reizen met de internationale 
hogesnelheidstreinen. Bovendien is België door zijn 
voortrekkersrol nauw betrokken bij de evaluatie – ook 
op Europees niveau – om dit instrument nog efficiënter 
en betrouwbaarder te maken dan vandaag het geval is.

De sterke positie van de Passagiersinformatie-
eenheid (PIE) op internationaal vlak zal ook volgend jaar 

s’est révélé un instrument de plus en plus important 
dans la lutte contre la grande criminalité et le terrorisme.

La Belgian Passanger Information Unit (BelPIU) a 
obtenu dès sa phase de lancement quelques résultats 
remarquables. Via la corrélation des données des 
passagers avec des banques de données des services 
compétents et via le profi ling, des passeurs de drogue, 
entre autres, ont pu être arrêtés et interpellés, des per-
sonnes signalées comme Foreign Terrorist Fighters 
ont pu être soumises à des contrôles, et l’UIP a permis 
d’éviter pendant les mois d’été plusieurs enlèvements 
parentaux. De plus, le screening des passagers a fourni 
une grande plus-value pour le travail du renseignement 
dans le cadre du terrorisme et de la radicalisation.

Grâce au rôle de coordination important qu’a joué 
le SPF Intérieur, les quatre services compétents ont 
accepté de faire confi ance à ce modèle unique, dans 
lequel des membres du personnel détachés travaillent 
physiquement ensemble au sein d’une unité avec le sou-
tien du personnel du BelPIU et peuvent échanger toutes 
les informations pertinentes. Ce modèle est en outre une 
application concrète du principe du “need to share” mis 
en avant par la commission d’enquête parlementaire 
“Attentats terroristes”. Si plusieurs services jugent les 
réservations faites par un passager suspectes, tous 
les services concernés en sont immédiatement et 
automatiquement informés. Grâce à un mécanisme de 
coordination, les informations sont ensuite enrichies 
sur le plan opérationnel entre les services et elles sont 
utilisées comme elles ne l’avaient encore jamais été... 
Le Centre de crise est ainsi parvenu à mettre en place 
un modèle de coopération unique qui est également 
suivi avec beaucoup d’intérêt dans l’UE.

Mais le BelPIU tel que nous le connaissons au-
jourd’hui n’est que la première étape du projet. L’objectif 
est d ’étendre ce modèle unique de coopération, 
d’échange d’informations et d’exploitation des données 
qui offre les garanties nécessaires en termes de protec-
tion des données personnelles et de l’appliquer dans 
d’autres domaines liés aux déplacements suspects.

Ainsi, des démarches ont déjà été entreprises afi n 
d’adapter ce système au transport international par 
bus et aux voyages à bord de trains internationaux à 
grande vitesse. Par ailleurs, le rôle de pionnier joué 
par la Belgique lui permet d’être étroitement associée 
à l’évaluation – y compris au niveau européen –, afi n 
de rendre cet instrument encore plus efficace et plus 
fi able qu’il ne l’est à l’heure actuelle.

L’Unité d’Information des Passagers (UIP) conserve-
ra l’année prochaine la position forte qu’elle occupe au 
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worden voortgezet door, onder meer, het voorzitterschap 
van diverse internationale werkgroepen, de sterke aan-
wezigheid in de experten werkgroepen, de deelname 
aan projecten rond de uitwisseling van gegevens en het 
verstrekken van opleidingen aan partnerorganisaties in 
binnen- en buitenland. Tevens zullen in 2019 de eerste 
passagiersgegevens uitgewisseld worden met andere 
lidstaten, Europol en met derde landen. Hiervoor worden 
nog dit jaar de nodige internationale afspraken gemaakt.

2. Dreigingsniveau – Gemeenschappelijke 

Gegevens Databank

De vroegere Foreign Terrorist Fighters (FTF)-
databank werd de gemeenschappelijke gegevens-
bank. Deze gegevensbank bevat naast de Foreign 
Terrorist Fighters nu ook gegevens met betrekking tot 
Homegrown Terrorist Fighters en haatpropagandisten. 
De verschillende databanken en maatregelencatalogus 
zijn geïntegreerd in één gemeenschappelijke gege-
vensbank waar tot dusver elf steundiensten (bv. Dienst 
Vreemdelingenzaken, Justitiehuizen, …) toegang toe 
hebben en vijf instanties over schrijfrecht beschikken 
(met name OCAD, VSSE, ADIV, GPI en magistratuur).

In 2019 zullen de politiezones voor deze databank 
schrijfrechten krijgen, zodat ze zelf hun informaties op 
een eenvormige manier kunnen invoeren.

De kwaliteit ervan zal door de betrokken communi-
catie- en Informatiediensten (SICAD) worden gecontro-
leerd. Er zal ook een nieuwe, meer performante versie 
van de toepassing worden ontwikkeld die nieuwe tech-
nologieën zal gebruiken. Deze zal ook functionaliteiten 
integreren, zoals een notifi catiesysteem. Dit betekent dat 
er vanuit de applicatie een e-mail wordt gegenereerd om 
de gebruiker te informeren dat er bijvoorbeeld statistie-
ken beschikbaar zijn en dat hij, om deze te raadplegen, 
op een hyperlink moet klikken.

Hetzelfde beginsel zal worden toegepast om de 
beheerder van een entiteit in kennis te stellen van 
wijzigingen (bijvoorbeeld: toevoeging van een gebruikt 
voertuig, nieuw thuisadres, enzovoort).

3. Plan R en OCAD

In het kader van de hervorming van de GGB, werden 
ook de opvolgingsstructuren, zoals voorzien in het plan 
R, verfi jnd. De werking van de Local Task Forces (LTF’s) 
werd gesystematiseerd; de Lokale integrale veiligheids-
cellen (LIVC’s) die het spiegelplatform vormen van de 

niveau international, notamment grâce à la présidence 
de différents groupes de travail internationaux, à la forte 
représentation dans les groupes de travail d’experts, 
à la participation à des projets concernant l’échange 
d’informations et à l’organisation de formations au profi t 
d’organisations partenaires en Belgique et à l’étranger. 
Par ailleurs, en 2019, les premières données relatives 
aux passagers seront également échangées avec 
d’autres États membres, Europol et des pays tiers. Les 
accords internationaux nécessaires à cet effet seront 
encore conclus cette année.

2. Niveau de la menace – banque de données 

commune

L’ancienne banque de données Foreign Terrorist 
Fighters (FTF) est devenue une banque de données 
commune. Outre des données sur les Foreign Terrorist 
Fighters, cette banque de données contient également 
des données relatives aux “Home Ground Terrorist 
Fighters” et aux “propagandistes de haine”. Les diffé-
rentes banques de données et catalogues de mesures 
ont été intégrés dans une banque de données unique, 
à laquelle 11 services d’appui (Office des étrangers, 
maisons de justice, etc.) peuvent accéder; 5 droits en 
écriture ont par ailleurs été accordés (OCAM, VSSE, 
SGRS, GPI et magistrature).

En 2019, les zones de police recevront des droits 
en écriture pour cette banque de données afi n qu’elles 
puissent y encoder elles-mêmes de manière uniforme 
les informations en leur possession.

La qualité sera contrôlée par les services de com-
munication et d’information (SICAD) concernés. Une 
nouvelle version de l’application, plus performante et 
recourant à de nouvelles technologies, sera par ailleurs 
développée. Elle intégrera des fonctionnalités telles 
qu’un système de notifi cation. Un e-mail pourra donc 
être généré au départ de l’application afi n, par exemple, 
d’informer l’utilisateur que des statistiques sont dispo-
nibles, par exemple, et qu’il doit cliquer sur un hyperlien 
pour les consulter.

Le même principe sera appliqué pour prévenir le 
gestionnaire d’une entité que des modifi cations ont été 
apportées (exemple: ajout d’un véhicule utilisé, nouveau 
domicile, etc.)

3. Plan R et OCAM

Dans le cadre de la réforme de la Banque de données 
commune (BDC) , les structures de suivi, prévues dans 
le Plan R, ont également été affinées. Le fonctionne-
ment des Task Forces locales (LTF) a été systématisé. 
Les cellules de sécurité intégrale locale (CSIL), qui 
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LTF’s, maar dan voor de socio-preventieve diensten en 
andere maatschappelijk actoren, kregen een federaal 
wettelijk kader: ze zijn verplicht, worden door de bur-
gemeester georganiseerd en vallen onder het gedeeld 
beroepsgeheim. Momenteel wordt gewerkt aan een 
gemeenschappelijk samenwerkingsakkoord met alle 
deelstaten om ook hun deelname aan de LIVC’s te 
regelen.

Werkgroepen onder leiding van het OCAD zullen 
toezien op de goede werking van de LTF’s en LIVC’s.

B.  Organisatie van het Crisiscentrum – 
Noodplanning

Het nationaal noodplan betreffende de aanpak van 
een terroristische gijzelneming of terroristische aan-
slag van 1 mei 2016 werd, op basis van de ervaringen 
van reële noodsituaties en oefeningen, én rekening 
houdend met de aanbevelingen van de Parlementaire 
onderzoekscommissie “Terroristische aanslagen”, in 
samenwerking met de gouverneurs en de gerechtelijke 
autoriteiten, herwerkt. Een belangrijk aandachtspunt 
hierbij was de harmonisatie van de terminologie en de 
structuren, zoals voorzien in de regelgeving met be-
trekking tot de noodplanning en het crisisbeheer. Het 
plan wordt nu nog ter goedkeuring voorgelegd aan alle 
betrokken diensten en zal daarna binnen de regering 
besproken worden.

Op 11 juni 2018 werd het Nationaal noodplan betref-
fende de aanpak van een crimineel incident of een 
terroristische aanslag waarbij chemische, biologische, 
radiologische en nucleaire stoffen (CBRNe) worden 
gebruikt, gepubliceerd. Dit noodplan organiseert de 
opdrachten van de verschillende diensten die bij dit 
type incident betrokken zijn. De operationalisering van 
het CBRNe noodplan in samenspraak met de verschil-
lende disciplines en nationale partners, is één van de 
prioriteiten van het CBRNe expertisecentrum. Daarnaast 
zal vanaf 2019 ondersteuning worden geboden bij de 
operationalisering van het CBRNe noodplan op niveau 
van de provincies in de vorm van een Bijzonder Nood- 
en Interventieplan (BNIP).

Sinds  maart  van dit jaar beschikt België ook over 
een nieuw nucleair noodplan. In 2019 worden de werk-
zaamheden ter uitvoering van dit plan verdergezet, 
onder andere met de verdere opmaak van de zonale 
nood-en interventieplannen. Er worden in de loop van 
2019 ook twee grootschalige oefeningen georganiseerd 
in Chooz en Dessel.

constituent la plateforme miroir des LTF, mais pour les 
services socio-preventifs et d’autres acteurs sociaux, 
ont été dotées d’un cadre juridique fédéral: elles sont 
obligatoires, organisées par le bourgmestre et soumises 
au secret professionnel partagé. Un accord de coopé-
ration commun est en cours d’élaboration avec toutes 
les entités fédérées en vue de réglementer également 
leur participation aux CSIL.

Des groupes de travail dirigés par l’OCAM assureront 
le bon fonctionnement des LTF et des CSIL.

B. Organisation du Centre de crise – Plan 
d’urgence

Le plan d’urgence national relatif à l’approche d’une 
prise d’otage terroriste ou d’un attentat terroriste du 
1er mai 2016 a été remanié sur la base des expériences 
des situations d ’urgence réelles et d ’exercices et 
compte tenu des recommandations de la commission 
d’enquête parlementaire “Attentats terroristes”, en colla-
boration avec les gouverneurs et les autorités judiciaires. 
À cet égard, l’harmonisation de la terminologie et des 
structures telles que prévues dans la réglementation 
en matière de planifi cation d’urgence et de gestion 
de crise a constitué un point d’attention important. Le 
plan est à présent soumis pour approbation à tous les 
services concernés et sera ensuite examiné au sein du 
gouvernement.

Le Plan d’urgence national relatif à l’approche d’un 
incident criminel ou d’un attentat terroriste impliquant 
des agents chimiques, biologiques, radiologiques et 
nucléaires (CBRNe) a été publié le 11  juin  2018. Ce 
plan d’urgence organise les missions des différents 
services belges concernés par ce type d’incident. 
L’opérationnalisation du plan d’urgence CBRNe est, en 
concertation avec les différents partenaires nationaux 
et disciplines, l’une des priorités du centre d’expertise 
CBRNe. De plus, un appui sera fourni dès 2019 lors 
de l’opérationnalisation du plan d’urgence CBRNe au 
niveau des provinces sous la forme d’un Plan spécial 
d’urgence et d’intervention (PSUI).

Depuis le mois de mars de cette année, la Belgique 
dispose aussi d’un nouveau plan d’urgence nucléaire. 
En 2019, les travaux seront poursuivis en vue de la 
mise en œuvre de ce plan, notamment en poursuivant 
l’établissement des plans d’urgence et d’intervention 
zonaux. Dans le courant de 2019, deux exercices de 
grande envergure seront également organisés à Chooz 
et Dessel.
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In 2018 werd het Koninklijk besluit van 16 februari 2006 
betreffende de nood- en interventieplannen van de 
lokale overheden herschreven. Hierbij werd rekening 
gehouden met verschillende elementen die naar voren 
zijn gekomen in de Parlementaire onderzoekscommissie 
“Terroristische Aanslagen”, zoals bij voorbeeld:

— de verplichting om regelmatige multidisciplinaire 
oefeningen te houden;

— de uitdrukkelijke mogelijkheid om voor risico’s die 
gemeente- of provinciegrenzen overschrijden, samen te 
werken in het kader van de noodplanning;

— naast verdere verduidelijking rond het opschalen 
van fases, het uitwerken van een artikel rond het af-
schalen van de fases en de nazorg na een noodsituatie;

— een duidelijkere omschrijving van de taken van 
de operationele en de beleidscoördinatie en de com-
municatiedoorstroom tussen de verschillende niveaus, 
met speciale aandacht voor de te nemen beslissingen 
op ieder niveau.

De tekst zal de in de komende weken aan de regering 
worden voorgelegd.

C. Civiele veiligheid

1. De noodcentrales 112

De noodcentrales 112 zullen in 2019 worden ingebed 
in een supraprovinciale structuur.

Wanneer die structuur er zal zijn, zullen alle noodcen-
trales 112 digitaal en in real-time informatie onderling 
kunnen uitwisselen. Ze zullen zicht hebben op alle be-
schikbare medische interventiemiddelen en brandweer-
posten op het hele Belgische grondgebied. Ze zullen 
deze middelen vanuit de eigen centrale kunnen alarme-
ren of reserveren, en ze zullen weten hoeveel bedden 
in de ziekenhuizen van andere provincies beschikbaar 
zijn, zodat de middelen en de bedden optimaal zullen 
kunnen worden ingezet en toegewezen, niet alleen in 
gewone situaties, maar ook in crisissituaties. Aldus 
wordt tegemoetgekomen aan een aanbeveling van de 
parlementaire onderzoekscommissie “Terroristische 
aanslagen”.

Daarenboven zullen de noodcentrales 112 elkaar ook 
onderling kunnen helpen. Bij een sterke toename van 
het aantal oproepen in een bepaalde provincie zullen 
de andere noodcentrales extra ondersteuning kunnen 

En 2018, l’arrêté royal du 16 février 2006 relatif aux 
plans d’urgence et d’intervention des pouvoirs locaux 
a été réécrit. Il a été tenu compte à cette occasion de 
différents éléments qui ont été mis en exergue par la 
Commission d’enquête parlementaire “Attentats terro-
ristes”, comme par exemple:

— l’obligation d’organiser régulièrement des exer-
cices multidisciplinaires;

— la possibilité explicite, pour les risques qui dé-
passent les frontières communales ou provinciales, de 
collaborer dans le cadre de la planifi cation d’urgence;

— en plus de l’obligation d’apporter des précisions 
supplémentaires concernant le passage à une phase 
supérieure, celle de rédiger un article concernant le 
passage à une phase inférieure et le suivi d’une situa-
tion d’urgence;

— la nécessité de défi nir plus clairement les tâches 
de la coordination opérationnelle et stratégique ainsi 
que la communication entre les différents niveaux, 
compte tenu spécifi quement des décisions à prendre 
à chaque niveau.

Le texte sera soumis au gouvernement dans les 
prochaines semaines.

C. Sécurité civile

1. Centrales d’urgence 112

En ce qui concerne les centrales d’urgence 112, une 
structure 112 supraprovinciale sera déployée en 2019.

Une fois fi nalisée, l ’ensemble des centrales d’ur-
gence 112 pourront échanger des informations de 
manière numérique et en temps réel. Ils auront une vue 
d’ensemble de tous les moyens d’intervention médicale 
et des casernes de pompiers disponibles sur l’ensemble 
du territoire belge. Ils pourront alerter ou réserver ces 
moyens depuis leur propre centrale, et sauront quels 
lits sont disponibles dans les hôpitaux des autres 
provinces, afi n que les moyens et les lits puissent être 
utilisés et attribués de manière optimale, non seulement 
au quotidien, mais également en situation de crise. 
Une réponse est ainsi apportée à une recommandation 
formulée par la Commission d’enquête parlementaire 
“Attentats terroristes”.

Par ailleurs, les centrales d’urgence 112 pourront 
également s’entraider. Dans l’hypothèse d’une forte 
augmentation du nombre d’appels dans une province, 
les autres centrales peuvent intervenir en renfort. En 
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verlenen. Bij een grote ramp kan de noodcentrale van 
de getroffen provincie zich dan uitsluitend aan de crisis-
situatie wijden, terwijl de noodoproepen van burgers die 
niet rechtstreeks bij de crisissituatie betrokken zijn naar 
andere noodcentrales kunnen worden doorgestuurd.

De in juni 2017 gelanceerde App122 is operationeel. 
Met die app kan men de noodcentrale contacteren door 
op het juiste icoontje te klikken (brandweer, ziekenwa-
gens of politie). De App112 is al goed ingeburgerd en 
werd al 400 000 keer gedownload.

Sinds 1  oktober  2018 loopt een proefproject rond 
precalltaking aan de hand van de IVR-technologie 
(Interactive Voice Response). De burger hoort daarbij 
een korte ingesproken boodschap waarbij hem ge-
vraagd wordt op een cijfertoets te drukken (1 voor de 
brandweer en de ziekenwagens, 2 voor de politie en 3 
voor een bericht in een andere taal). De functie van de 
taalkeuze hangt evenwel nauw samen met de uitbouw 
van de supraprovinciale structuur.

Het is de bedoeling van de regering om op termijn 
nog slechts één noodnummer te behouden, namelijk 
het nummer 112. Daarom heeft de minister het num-
mer 1722 gelanceerd voor de niet-dringende oproepen. 
Het wordt geactiveerd tijdens periodes met slechte 
weersomstandigheden (hevig onweer en stormen). Die 
activering wordt aangekondigd via de media; het pu-
bliek zal worden verzocht om het nummer te gebruiken 
bij incidenten waarbij wellicht geen mensenlevens in 
gevaar zijn (ondergelopen kelders, losgeraakte daken 
enzovoort).

2. Hervorming van de Civiele Bescherming

Op 1 januari 2019 zal de hervorming van de Civiele 
Bescherming een feit zijn. Er werd bijzondere aandacht 
besteed aan de persoonlijke situatie van de personeels-
leden van de Civiele Bescherming, want voor hen zal 
die reorganisatie een grote weerslag hebben.

De personeelsleden die niet worden overgeplaatst, 
werden individueel begeleid en hebben meerdere werk-
aanbiedingen gekregen, voornamelijk binnen de FOD 
Binnenlandse Zaken. Er werden echter ook andere mo-
gelijkheden uitgewerkt, waarbij rekening werd gehouden 
met het soort werk dat de personeelsleden verrichten.

Er werden derhalve meerdere ontwerpen van konink-
lijk besluit uitgewerkt, namelijk:

— het koninklijk besluit betreffende de mobiliteit naar 
de hulpverleningszones;

cas de catastrophe majeure, la centrale d’urgence de 
la province touchée peut alors se consacrer exclusive-
ment à la situation de crise et les appels d’urgence des 
citoyens qui ne sont pas directement impliqués dans la 
situation de crise peuvent être transférés vers d’autres 
centrales.

L’App112, lancée en  juin  2017, fonctionne. Cette 
application permet de contacter les centrales d’urgence 
en cliquant sur l’icône adéquate (services d’incendie, 
ambulance ou police). L’App112 rencontre un vif succès 
et a déjà été téléchargée 400 000 fois.

Depuis le 1er octobre 2018, un projet pilote de pre-
calltaking avec la technologie IVR (Interactive Voice 
Response) est en cours. Le citoyen entendra un court 
message enregistré l’invitant à appuyer sur la touche 
numérique (1 pour les pompiers et l’ambulance, 2 pour 
la police et 3 pour une autre langue). La fonction du 
choix de la langue est toutefois étroitement liée à la 
réalisation de la structure supraprovinciale.

L’objectif du gouvernement est d’aboutir, à terme, à 
un numéro d’urgence unique, à savoir le numéro 112. 
C’est la raison pour laquelle le ministre a introduit le 
numéro 1722 pour les appels non urgents. Il est activé 
durant les périodes d’intempéries (orages violents et 
tempêtes). Cette activation est annoncée via les médias, 
qui invitent le public à l’utiliser en cas d’incidents où des 
vies humaines ne sont pas potentiellement en danger 
(inondation de caves, toitures arrachées, ...).

2. Réforme de la Protection civile

La réforme de la Protection civile sera une réalité le 
1er janvier 2019. Une attention particulière a été portée 
à la situation personnelle des agents de la Protection 
civile pour lesquels cette réorganisation aura un impact 
majeur.

Les agents qui ne sont pas mutés ont bénéfi cié 
d’un accompagnement individuel et ont reçu plusieurs 
propositions de travail, principalement au sein du SPF 
Intérieur. Néanmoins, d’autres pistes ont été dévelop-
pées en tenant compte du profi l opérationnel des agents.

C’est pourquoi plusieurs projets d’arrêtés royaux ont 
été élaborés, à savoir:

— l’arrêté royal relatif à la mobilité vers les zones 
de secours;
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— het koninklijk besluit betreffende de mobiliteit naar 
de SHAPE (Supreme Headquarters Allied Powers 
Europe);

— het koninklijk besluit betreffende de mobiliteit naar 
hulpverleningszone 1 in het kader van de bestrijding van 
vervuiling op de Noordzee;

— het koninklijk besluit tot regeling van de overplaat-
sing naar het beveiligingspersoneel van de federale 
politie (DAB).

3. Hervorming van de brandweer

Sinds het begin van de regeerperiode heeft de rege-
ring de vooropgestelde fi nanciering van de hulpverle-
ningszones zonder enige besparing onveranderlijk op 
hetzelfde niveau gehouden. In de komende jaren zal 
het bedrag van de federale dotaties op hetzelfde niveau 
blijven als in 2018.

De uitvoering van de brandweerhervorming en de 
invulling ervan in het veld blijven grote uitdagingen: 
bij de aanvang van de regeerperiode was er alleen 
voorzien in een nieuw administratief en geldelijk statuut 
voor de operationele leden van de hulpverleningszones, 
zowel voor de brandweerlui als voor de ambulanciers-
hulpverleners. Die punten werden uitgewerkt, onder 
meer dankzij de nodige ondersteunde maatregelen voor 
de organisatie van de federale geschiktheidsattesten 
(FGA’s). Tot dusver werden 5  217 federale geschikt-
heidsattesten afgeleverd.

De evaluatieprocedure werd concreet vormge-
geven en omvat een bijhorende opleiding, een be-
geleidende rondzendbrief en een reeks uitgewerkte 
functiebeschrijvingen.

Bovendien werd de Federale Beroepskamer 
geïnstalleerd.

De minister heeft de hulpverleningszones con-
crete richtlijnen bezorgd aangaande de periodieke 
fysieke proeven en de periodieke accreditatie van 
persluchtdragers.

Voorts werd tussen de Federale Staat en het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest een samenwerkingsakkoord 
gesloten.

Sinds het begin van deze regeerperiode ging veel 
aandacht naar de opleiding van het brandweerperso-
neel. In dat verband werden een nieuw koninklijk besluit 
betreffende de opleiding en een rondzendbrief betref-
fende de voortgezette opleiding uitgewerkt. Voorts werd 
de Hoge Raad voor de opleiding opnieuw samengesteld.

— l’arrêté royal relatif à la mobilité vers le SHAPE 
(Supreme Headquarters Allied Powers Europe);

— l’arrêté royal relatif à la mobilité vers la zone 1 dans 
le cadre de la lutte contre la pollution en mer du Nord.

— l’arrêté royal organisant le transfert vers le cadre 
des agents de sécurisation de la police fédérale (DAB).

3. Réforme des Services d’incendie

Depuis le début de la législature, le gouvernement a 
fi dèlement maintenu le fi nancement proposé des zones 
de secours sans aucune économie. Pour les années 
à venir, le montant des dotations fédérales restera au 
même niveau qu’en 2018.

L’exécution et le déploiement de la réforme des 
services d’incendie sur le terrain demeurent un défi  
majeur: en début de législature, seuls de nouveaux 
statuts administratif et pécuniaire étaient prévus pour 
les membres opérationnels des zones de secours, tant 
pour les sapeurs-pompiers que pour les secouristes-am-
bulanciers. Ces points ont été développés, notamment 
grâce à l’encadrement nécessaire à l’organisation des 
certifi cats d’aptitude fédéraux (CAF). Jusqu’à présent, 
5 217 certifi cats d’aptitude fédérale ont été délivrés.

La procédure d’évaluation a été concrétisée, avec 
une formation afférente, une circulaire d’accompagne-
ment et l’élaboration d’une série de descriptions de 
fonction.

En outre, la Chambre fédérale des recours a été 
instauré.

Le ministre a donné des directives concrètes aux 
zones pour ce qui concerne les épreuves physiques 
périodiques et l’accréditation périodique des porteurs 
d’appareils à air comprimé.

Un accord de coopération entre l’État fédéral et la 
Région de Bruxelles-Capitale a été conclu également.

Depuis le début de cette législature, beaucoup 
d’attention a été accordée à la formation des membres 
des services d’incendie. Dans ce cadre, un nouvel arrêté 
royal relatif à la formation et une circulaire relative à la 
formation continue a été élaboré. Le Conseil supérieur 
de formation a également été renouvelé.
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Teneinde de opleiding tot brandweerman of -vrouw 
toegankelijker te maken, worden de werkzaamheden 
met betrekking tot het e-learning-project voortgezet. 
Om die opleiding zo realistisch mogelijk te maken, werd 
een project met virtuele oefeningen opgestart; daarmee 
zullen de bevelvoerders van de diverse disciplines de 
bevelvoering kunnen inoefenen.

Naar aanleiding van de aanslagen van 22 maart 2016 
werd voorzien in nieuwe opleidingen om alle brandweer-
lui te trainen voor interventies in dergelijke omstandighe-
den. Die opleidingen beogen de eerstelijnshulpverleners 
in staat te stellen om in zo veilig mogelijke omstandig-
heden op te treden. De opleidingen in verband met 
terrorisme omvatten 3 onderdelen: Tactical Emergency 
Casualty Care (TECC), Terror Awareness en Casualty 
Extraction Team (CET).

Voorts wil de minister in 2019 inzake opleiding quick 
wins verwezenlijken, zoals:

— een verhoging van de subsidies voor de organi-
satie van de FGA’s;

— een versoepeling met betrekking tot de inzet van 
instructeurs uit de zones in de opleidingscentra;

— een versoepeling van de berekening van het ver-
plichte aantal uren voortgezette opleiding;

— de goedkeuring van een opleidingstraject tot de 
graad van kolonel.

D. Communicatiemiddelen voor de veiligheid 
(ASTRID)

Het huidige ASTRID-radionetwerk maakt gebruik van 
de Tetra-technologie. Deze technologie, die in de jaren 
90 werd ontwikkeld, wordt wereldwijd nog door veel hulp 
-en veiligheidsdiensten gebruikt, maar zal op termijn 
moeten worden vervangen door een andere technolo-
gie die meer bandbreedte en mogelijkheden biedt. De 
minister denkt hierbij bijvoorbeeld aan het uitwisselen 
van videobeelden. Al jaren wordt zowel bij ons als op 
internationaal vlak bekeken welke technologie Tetra zou 
kunnen opvolgen. Conclusie is dat de meest aangewe-
zen oplossing is om daarvoor de LTE-technologie (Long-
Term Evolution) te gebruiken, zijnde dezelfde 4G en 5G 
technologie die de commerciële netwerken (Proximus, 
Telenet, Orange) vandaag en morgen zullen gebruiken. 
Daarom heeft de vice-eersteminister, samen met de 
minister, bevoegd voor telecommunicatie, de eerste 
stappen gezet in deze samenwerking met de com-
merciële operatoren, in het kader van de reglementaire 

Afi n de faciliter l’accessibilité de la formation de sa-
peur-pompier, les travaux se poursuivent dans le cadre 
du projet “e-learning”. Un projet d’exercices virtuels a 
été lancé afi n de rendre cette formation la plus réaliste 
possible; ce projet permettra aux commandants des dif-
férentes disciplines de s’entraîner au commandement.

A la suite des attentats du 22 mars 2016, de nou-
velles formations ont été prévues, destinées à former 
l ’ensemble des sapeurs-pompiers à intervenir dans 
ce type de situations. Ces formations permettre aux 
secouristes de première ligne de mener leurs interven-
tions dans les conditions plus sécurisées possibles. Les 
formations “terrorisme” comportent trois volets: Tactical 
Emergency Casualty Care (TECC), Terror Awareness 
et Casualty Extraction Team (CET).

En 2019, le ministre souhaite également réaliser 
des quickwins dans le domaine de la formation, par 
exemple:

— une augmentation des subventions pour l’organi-
sation du CAF;

— un assouplissement au niveau de la mobilisation 
d’instructeurs des zones dans les centres de formation;

— un assouplissement du calcul du nombre obliga-
toire d’heures de formation continue;

— l’approbation d’un trajet de formation jusqu’au 
grade de colonel.

D. Moyens de communication pour la sécurité 
(ASTRID)

Le réseau radio ASTRID utilise actuellement la tech-
nologie Tetra. Cette technologie, développée dans les 
années 90, est encore utilisée par de nombreux services 
de secours et de sécurité à travers le monde mais elle 
devra, à terme, être remplacée par une autre techno-
logie qui exploite une plus grande largeur de bande 
et offre davantage de possibilités. Le ministre pense, 
par exemple, à l’échange d’images (vidéo). Depuis de 
nombreuses années, on examine au niveau national et 
international quelle technologie est susceptible de suc-
céder à la technologie Tetra. En conclusion, la solution la 
plus indiquée semble être l’utilisation de la technologie 
LTE (Long-Term Evolution), à savoir la même technolo-
gie 4G et 5G que celle que les réseaux commerciaux 
(Proximus, Telenet, Orange) utilisent aujourd’hui et 
continueront à utiliser à l’avenir. De concert avec mi-
nistre chargé des Télécommunications, le vice-premier 
ministre a dès lors franchi les premiers pas vers une 
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teksten inzake de spectrumverdeling. De transitie zal 
ten vroegste in 2025 worden doorgevoerd, maar wordt 
nu dus al voorbereid.

E. Nucleaire Veiligheid

De afgelopen jaren heeft de regering hard gewerkt 
aan een modernisering van het wettelijk kader voor 
nucleaire veiligheid.

Het bestaande kader werd in 2013 door de Integrated 
Regulatory Review Service (IRRS) missie van het 
International Atomic Energy Agency (IAEA) in 2013 he-
lemaal niet slecht beoordeeld, maar de experten zagen 
toch nog ruimte voor verbetering.

Deze hervormingen gingen echter verder dan het 
afvinken van de aanbevelingen van het IAEA. Zo is er 
bijvoorbeeld vorig jaar in de nieuwe transportregelge-
ving gekozen voor administratieve vereenvoudiging en 
betere controles.

De belangrijkste wijziging in het nucleaire landschap, 
is de reorganisatie van de fysische controle, waarmee 
de verantwoordelijkheid van de exploitant, en de onaf-
hankelijkheid van het FANC en Bel V nog sterker werd 
verankerd. Deze wet werd vorig jaar door het Parlement 
goedgekeurd, en het uitvoeringsbesluit zal in de ko-
mende weken worden gepubliceerd.

In maart van dit jaar werd het nieuwe nucleaire nood-
plan gelanceerd. Bij het opstellen ervan werd gebruikt 
gemaakt hebben van goede praktijken en ervaringen uit 
binnen- en buitenland, nadat er eerder al voor gezorgd 
werd dat de operatoren ook tijdens de ontmanteling het 
nucleaire noodplan zullen blijven fi nancieren.

In het kader van de harmonisering van de nucleaire 
regelgeving in Europa, werden de afgelopen jaren ver-
schillende aanpassingen doorgevoerd aan het KB dat 
de veiligheidsvoorschriften voor nucleaire installaties 
vastlegt. Zo werd bijvoorbeeld in mei van dit jaar nog een 
hoofdstuk toegevoegd met de veiligheidsvoorschriften 
voor opslaginstallaties afval. Tegelijkertijd werd ook de 
controlebevoegdheid van het FANC op het vlak van 
opgeslagen afval en ontmanteling uitgebreid.

Het is dan ook niet te verwonderen dat de IRRS-
opvolgmissie eind vorig jaar heeft bevestigd dat het 
Belgisch regelgevend kader voor nucleaire veiligheid 
en stralingsbescherming er sterk op vooruit is gegaan 
sinds 2013. En de regering is nog niet klaar. Zo zijn er op 
dit eigenste moment in de Kamer twee wetsontwerpen 

collaboration avec les opérateurs commerciaux, dans le 
cadre des textes réglementaires relatifs au partage du 
spectre. La transition sera opérée au plus tôt en 2025, 
mais les préparatifs sont d’ores et déjà en cours.

E. Sûreté nucléaire

Le gouvernement a travaillé d’arrache-pied au cours 
des années écoulées afi n de moderniser le cadre légal 
de la sûreté nucléaire.

En 2013, la mission Integrated Regulatory Review 
Service (IRRS) de l’Agence internationale de l’Energie 
atomique (AIEA) a jugé que le cadre existant était loin 
d’être mauvais, même si les experts ont estimé qu’il 
était encore perfectible.

Ces réformes ne se sont cependant pas limitées à 
simple application des recommandations de l’AIEA. 
L’année dernière, par exemple, la nouvelle législation 
sur les transports a opté pour une simplifi cation admi-
nistrative et de meilleurs contrôles.

Le principal changement dans le paysage nucléaire 
est la réorganisation du contrôle physique, l’ancrage de 
la responsabilité de l’exploitant et de l’indépendance de 
la AFCN et de Bel V ayant encore été renforcé. Cette 
loi a été adoptée l’année dernière par le Parlement et 
l’arrêté d’exécution sera publié dans les semaines à 
venir.

Le nouveau plan d’urgence nucléaire a été lancé 
en  mars  dernier. Ce plan a été élaboré à partir des 
bonnes pratiques et des expériences accumulées en 
Belgique et à l’étranger, après s’être assuré que les opé-
rateurs continueront aussi à fi nancer ce plan d’urgence 
nucléaire durant le démantèlement.

Dans le cadre de l’harmonisation des réglementa-
tions nucléaires en Europe, plusieurs modifi cations ont, 
ces dernières années, été apportées à l’arrêté royal 
défi nissant les prescriptions de sûreté des installations 
nucléaires. Ainsi, un nouveau chapitre défi nissant les 
prescriptions de sûreté des installations d’entreposage 
de déchets radioactifs y a été ajouté en mai dernier. 
Parallèlement, la compétence de contrôle de l’AFCN en 
matière de déchets entreposés et de démantèlement a 
aussi été élargie.

Il n’est dès lors pas surprenant qu’à la fi n de l’année 
dernière, la mission de suivi IRRS ait confi rmé que le 
cadre réglementaire belge de la sûreté nucléaire et de 
la radioprotection a considérablement progressé depuis 
2013. Pourtant, le gouvernement ne compte pas en 
rester là: en ce moment même, deux projets de loi sont 
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hangende, één over de nieuwe procedure voor de mili-
eueffectenrapportage bij nucleaire projecten en één dat 
een duidelijk kader creëert voor de cyberbeveiliging in 
nucleaire installaties, waarin een nauwe samenwerking 
met het Centrum voor Cybersecurity België voorzien 
wordt. De uitvoeringsbesluiten van deze wetten worden 
voorbereid.

F. Strijd tegen identiteitsfraude: eID

Naast extra maatregelen tegen fraude met iden-
titeitskaarten, bevat de nieuwe eID kaart die van-
af april 2019 zal uitgerold worden ook heel wijzigingen 
ter vereenvoudiging:

— de Belgian Personal Identity Card (Belpic) toepas-
sing die de gemeenten gebruiken voor de aanvraag 
en afl evering van de Belgische kaarten, zal vervangen 
worden door een moderne webapplicatie in 2019. Die 
zal zorgen voor een grotere fl exibiliteit in het kader van 
aanpassingen en het uitrollen van een nieuwe versie. De 
nieuwe infrastructuur kan zich gemakkelijker aanpassen 
aan veranderingen in de huidige productieprocessen 
en het beheer van de documenten. Deze opdeling in 
modules en standaardisatie van de processen laat toe 
om de kosten van de aanpassingen van de processen 
naar beneden te brengen. De Belpic-toepassing zal 24 
uur op 24 en 7 dagen op 7 beschikbaar zijn met als doel 
het werk te vergemakkelijken van de ambassades en 
de consulaire posten gelegen in een andere tijdszone 
en die weinig of geen gemeenschappelijke openings-
uren hebben met de beschikbaarheid van het huidige 
Belpic-systeem.

Het aantal documenten dat via de Belpic applicatie 
kunnen worden aangemaakt, zal worden uitgebreid. Zo 
wordt e-government verder ontsloten voor groepen, die 
vandaag nog geen elektronische kaart hadden, zoals 
de kaarten ICT en Mobile ICT (verblijfstitels die beschik-
ken over de vermeldingen die zijn opgelegd door de 
Europese reglementering betreffende de toegang tot 
de arbeidsmarkt en ook over de vermelding “seizoens-
arbeider”), een kidsID voor buitenlandse inwoners van 
niet Europese afkomst, en kaarten voor buitenlandse 
niet-inwoners;

—  de toevoeging van een contactloze chip met een 
gelijkaardig International Civil Aviation Organization 
(ICAO)-applet als de paspoorten, zal de grenscontrole 
vergemakkelijken en zullen toelaten dat de Belgische 
burgers in de toekomst mogelijks gebruik kunnen maken 

examinés à la Chambre, l’un concernant la nouvelle 
procédure d’évaluation des incidences sur l’environ-
nement des projets nucléaires, l’autre portant création 
d’un cadre clair pour la cybersécurité des installations 
nucléaires, qui prévoit une coopération étroite avec 
le Centre pour la cybersécurité Belgique. Les arrêtés 
d’exécution de ces lois sont en cours d’élaboration.

F. Lutte contre la fraude à l’identité: cartes 
d’identité électroniques (eID)

Outre les mesures additionnelles qui ont été prises 
pour lutter contre la fraude à la carte d’identité, la nou-
velle carte d’identité électronique (eID), qui sera mise 
en circulation en avril 2019, s’accompagne de plusieurs 
modifi cations apportées par souci de simplifi cation:

—  l’application Belpic (Belgian Personal Identity 
Card), utilisée par les communes pour la demande et la 
délivrance des cartes belges, sera remplacée par une 
application web moderne en 2019. Cette application 
permettra de faire preuve d’une plus grande fl exibilité 
lors de l’apport de modifi cations et de l’installation d’une 
nouvelle version. La nouvelle application est en mesure 
de s’adapter plus facilement aux changements apportés 
aux processus de production actuels et à la gestion des 
documents. Cette division en modules et cette standar-
disation des processus permettront de réduire les coûts 
des modifi cations des processus. L’application Belpic 
sera disponible 24 heures sur 24, 7 jours sur 7 en vue de 
faciliter le travail des ambassades et postes consulaires 
situés dans un autre fuseau horaire et dont les heures 
d’ouverture ne coïncident (pratiquement) pas avec les 
heures de disponibilité de l’actuel système Belpic.

Le nombre de documents pouvant être créés via 
l ’application Belpic sera augmenté. L’e-government 
sera ainsi mis à la disposition des groupes qui ne dis-
posent pas encore aujourd’hui d’une carte électronique, 
telle que les cartes ICT et Mobile ICT mobiles (titres de 
séjour qui disposent des mentions requises par la régle-
mentation européenne concernant l’accès au marché du 
travail, ainsi que de la mention “travailleur saisonnier”), 
une kidsID pour les résidents étrangers d’origine non 
européenne et des cartes pour non-résidents étrangers;

—  l’ajout d’une puce sans contact avec une applet 
International Civil Aviation Organization (ICAO) similaire 
à celle des passeports facilitera le contrôle aux frontières 
et permettra aux citoyens belges d’utiliser à l’avenir 
les e-Gates dans d’autres pays si ceux-ci acceptent la 



133294/039DOC 54 

C H A M B R E   6 e  S E S S I O N  D E  L A  5 4 e  L É G I S L A T U R EK A M E R    6 e   Z I T T I N G  V A N  D E  5 4 e  Z I T T I N G S P E R I O D E 2018 2019

van e-Gates in andere landen, indien ze de Belgische 
eID hiervoor aanvaarden, en dit volledig naar analogie 
met de paspoorten;

— de procedures voor levering aan de gemeenten 
wordt versneld, waardoor een dure spoedprocedure in 
de meeste gevallen overbodig wordt.

G. Rijksregister

1. Akten Burgerlijke Stand

Met het project Databank Akten Burgerlijke Stand 
(DABS) zullen akten voortaan op elektronische en 
uniforme wijze aangemaakt en gearchiveerd worden 
in een centraal register, waarbij toegankelijkheid en 
gegevensuitwisseling voorop staan. Het is de bedoe-
ling dat deze centrale databank de lokale registers, die 
momenteel nog per gemeente of per consulaat bestaan, 
in de toekomst zal vervangen. Naast de creatie van een 
centraal opslagsysteem, wordt met de DABS eveneens 
de overstap gemaakt naar meer gestandaardiseerde 
en uniforme akten voor alle gemeenten en consulaten. 
Vanaf 2019 zijn de diensten van de FOD Binnenlandse 
Zaken bevoegd voor het operationele beheer van 
de DABS, om zo de werking van de applicatie opti-
maal te kunnen verzekeren en de verbinding met het 
Rijksregister in stand te houden.

De creatie van DABS zal o.a. volgende voordelen 
realiseren: er is een automatische doorstroming van 
gegevens en de akten zijn onmiddellijk beschikbaar 
voor alle partijen. Door de archieven die verdwijnen, 
komt er plaats vrij en zullen er geen kosten meer zijn 
voor het papier en het lokaal beheer. Verder worden 
er mogelijkheden voor de toekomst uitgezet: e-loket, 
e-aangiftes, fraudebestrijding, bescherming privacy.

Vanaf 2019 kunnen alle gemeenten de applicatie 
gebruiken om de centrale Databank met Akten van de 
Burgerlijke Stand te voeden en bij te werken.

2.  Automat iseren en d ig i ta l iseren van 

levensgebeurtenissen

In samenwerking met andere federale overheids-
diensten (FOD Beleid en Ondersteuning (BOSA), 
Declared Training Organization (DTO), Dienst voor 
Administratieve Vereenvoudiging (DAV), enzovoort) 
is beslist tot het verderzetten van de refl ectie over de 
implementatie van een snelle informatiedoorstroming 
over overlijdens, geboortes en adresveranderingen met 
als doelstelling om de administratieve stappen voor de 
burger te vereenvoudigen. Dit project is nauw verbonden 

carte eID belge à cette fi n et ce, par analogie avec les 
passeports;

—  les procédures de livraison aux communes seront 
accélérées, ce qui rendra, dans la plupart des cas, 
superfl ue une coûteuse procédure d’urgence.

G. Registre national

1. Actes de l’état civil

Par le biais du projet relatif à la Base de données des 
actes de l’état civil (BAEC), les actes de l’état civil seront 
désormais établis et archivés de manière électronique 
et uniforme dans un registre central, axé sur l’accessi-
bilité et l’échange de données. Cette base de données 
centrale remplacera à l’avenir les registres locaux qui 
existent encore aujourd’hui dans chaque commune/
consulat. Outre la création d’un système d’enregistre-
ment centralisé, la BAEC vise aussi à standardiser et 
uniformiser les actes pour l’ensemble des communes 
et des consulats. A partir de 2019, les services du SPF 
Intérieur seront compétents pour la gestion opération-
nelle de la BAEC en vue de garantir le fonctionnement 
optimal de l’application et de maintenir la connexion 
avec le Registre national.

La création de la BAEC offrira e.a. les avantages 
suivants: la communication des données est automa-
tique, les actes sont immédiatement disponibles pour 
l ’ensemble des parties concernées, la suppression 
des archives permet également de libérer de la place 
et les frais de papier et de gestion locale disparaissent. 
Des possibilités se dessinent également pour l’avenir: 
guichet électronique, déclarations électroniques, lutte 
contre la fraude, protection de la vie privée.

À partir de 2019, toutes les communes pourront utili-
ser l’application pour alimenter et mettre à jour la Base 
de données des actes de l’état civil.

2. Automatisation et numérisation des événements 

de la vie

En collaboration avec d’autres services publics fédé-
raux (SPF Statégie et Appui (BOSA), Declared Training 
Organization (DTO), Agence pour la simplifi cation admi-
nistrative (ASA), etc...), il a été décidé de poursuivre la 
réfl exion sur la mise en place d’un système de commu-
nication rapide des informations relatives aux décès, 
aux naissances et aux changements d’adresse, en vue 
de faciliter les démarches administratives des citoyens. 
Ce projet est étroitement lié au projet Justice-Intérieur 
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met het lopende project Justitie-Binnenlandse Zaken dat 
als doel heeft een databank van akten van de Burgerlijke 
Stand (DABS) te creëren. De automatisering en de 
digitalisering van de levensgebeurtenissen zal na de 
invoering van DABS worden aangevat.

H. Bestuurlijke Handhaving

Dat criminele organisaties steeds meer infi ltreren in 
het lokaal economisch en maatschappelijk weefsel om 
hun malafi de praktijken te ontwikkelen, is geen nieuws 
meer. Bonafi de ondernemers en burgers zijn hiervan 
de eerste slachtoffers. Bovendien wordt deze tendens 
steeds sterker en niet alleen in stedelijke gebieden. Ook 
in landelijke gemeenten breiden zij hun actieterrein ge-
staag uit. Een overheid die niet krachtdadig kan optreden 
verliest het vertrouwen van haar burgers. En terecht. 
Daarom werkt de minister, samen met de minister van 
Justitie, aan een wetsontwerp met drie krachtlijnen. 
Ten eerste wil de regering we het lokaal niveau meer 
slagkracht geven om beleidsmatig te kunnen optreden 
tegen zulke fenomenen. Zo wordt het mogelijk om een 
vergunning voor de uitbating van een handelszaak te 
weigeren of een handelszaak te sluiten indien er duide-
lijke aanwijzingen zijn dat er een ernstig risico bestaat 
dat deze uitbating gebruikt zal worden om bijvoorbeeld 
geld wit te wassen of een drugshandel op te zetten. 
Het is namelijk belangrijk dat lokale besturen dus door 
middel van een integriteitsonderzoek preventief kunnen 
optreden en verhinderen dat criminelen zich met hun 
activiteiten in de gemeente vestigen.

Ten tweede wordt gewerkt aan de oprichting van 
een Directie Integriteitsbeoordeling voor Openbare 
Besturen. Indien het lokaal integriteitsonderzoek aan-
toont dat er te weinig informatie over een uitbating 
voorhanden is, maar er toch verontrustende signalen 
zijn of de desbetreffende casus te complex is en het 
lokaal niveau overstijgt, kan men deze Directie om een 
advies vragen. Zij zal daarop informatie verzamelen 
van onder andere politie, parket, en inspectiediensten 
en op basis daarvan een integriteitsonderzoek voeren. 
De gemeente krijgt het resultaat in de vorm van een 
advies dat zij kunnen gebruiken om een handelszaak 
te sluiten of een vergunning te weigeren.

Deze integrale benadering waarbij verschillende over-
heidsdiensten, zowel lokaal als bovenlokaal, informatie 
delen, met een duidelijk wettelijk kader waarbij voldaan 
wordt aan alle privacy-vereisten, zal de slagkracht ge-
voelig verhogen en is een noodzakelijk instrument in de 
strijd tegen de georganiseerde criminaliteit die zowel 
geen fysieke als morele grenzen kent.

actuellement en cours visant à créer une base de 
données des actes de l’état civil (BAEC). Ainsi, l’auto-
matisation et la numérisation des événements de la 
vie ne pourront être entrepris qu’après l’instauration 
de la BAEC.

H. Approche administrative

Le fait que les organisations criminelles infi ltrent de 
plus en plus le tissu économique et social local pour 
développer leurs pratiques malhonnêtes n’a plus rien 
de neuf. Les entrepreneurs et les citoyens de bonne 
foi en sont les premières victimes. De plus, cette ten-
dance est de plus en plus marquée, et pas seulement 
dans les zones urbaines. Ces organisations criminelles 
élargissent aussi progressivement leur champ d’action 
dans les communes rurales. Des pouvoirs publics 
qui ne peuvent agir fermement perdent la confi ance 
de leurs citoyens. Et à juste titre. C’est pourquoi le 
ministre prépare, en collaboration avec le ministre de 
la Justice, un projet de loi comportant trois lignes de 
force. Premièrement, le gouvernement entend donner 
plus de pouvoir au niveau local pour lutter contre de 
tels phénomènes. Il sera ainsi possible de refuser une 
autorisation d’exploitation à un commerce ou de fermer 
celui-ci s’il y a des indications claires qu’il existe un 
risque sérieux que cette exploitation soit utilisée, par 
exemple, pour blanchir de l’argent ou mettre sur pied un 
trafi c de drogue. Il est donc important que les autorités 
locales puissent prendre des mesures préventives au 
moyen d’une analyse d’intégrité et empêcher ainsi les 
criminels d’établir leurs activités dans la commune.

Deuxièmement, la création d’une Direction Évaluation 
de l ’Intégrité des Pouvoirs publics est en cours. Si 
l’évaluation d’intégrité locale montre qu’il y a trop peu 
d’informations disponibles concernant une exploitation, 
mais qu’il y a néanmoins des signes inquiétants ou 
que le cas en question est trop complexe et dépasse 
le niveau local, cette Direction pourra être consultée. 
Celle-ci recueillera ensuite des informations auprès, 
entre autres, de la police, du parquet et des services 
d’inspection et réalisera une analyse d’intégrité sur 
la base de ces informations. La commune recevra le 
résultat sous la forme d’un avis qu’elle pourra utiliser 
pour fermer un commerce ou refuser une autorisation.

Cette approche intégrale, dans le cadre de laquelle 
différents services publics, tant locaux que supralocaux, 
partagent des informations dans un cadre juridique clair 
et respectueux des dispositions en matière de protection 
de la vie privée, augmentera considérablement l’effica-
cité et constitue un outil nécessaire dans la lutte contre 
la criminalité organisée, qui ne connaît aucune frontière 
physique ou morale.
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Ten derde krijgt de burgemeester ook meer mogelijk-
heden om de bestuurlijke maatregelen die hij nu reeds 
kan nemen, effectiever te kunnen afdwingen, dankzij de 
bestuurlijke dwangsom en de bestuurlijke verzegeling. 
Ook worden de sluitingstermijnen uitgebreid, die nu 
reeds zijn opgenomen in de Nieuwe Gemeentewet en 
Drugswet, voor de sluiting van panden bij mensenhan-
del, mensensmokkel en drugscriminaliteit.

I. Politie

1. Camerawet

Zoals de regering zich ertoe had verbonden, werd 
de camerawetgeving aangepast; na een werk van 
lange adem zijn de nieuwe bepalingen op 25 mei 2018 
in werking getreden. De politiediensten beschikken 
thans over een specifi eke wetgeving voor het gebruik 
van camera’s bij de uitoefening van hun opdrachten. 
Tegelijkertijd zijn ook ingrijpende wijzigingen aange-
bracht in de camerawet, die nog steeds het algemeen 
gebruik van bewakingscamera’s door de overheid of 
door de privésector regelt. België beschikt nu over 
modernere en nauwkeuriger regelgeving.

Een belangrijke nieuwigheid is de nieuwe onlinetoe-
passing waarmee bewakingscamera’s gratis kunnen 
worden gemeld bij de politiediensten, zoals dat al kon 
voor de alarminstallaties. Tot dusver zijn bijna 8 000 
meldingen ingediend, voor een totaal van ruim 65 000 
camera’s.

Zoals alle aangelegenheden die niet alleen verband 
houden met de rechten en de vrijheden van personen, 
maar ook met de nieuwe technologieën, is dit een inge-
wikkelde aangelegenheid die permanent moet worden 
geëvalueerd. Dankzij de technologische evolutie kun-
nen weliswaar voortdurend nieuwe applicaties worden 
ontwikkeld, maar voor het gebruik ervan moet worden 
voorzien in een raamwerk, rekening houdend met de 
bescherming van de persoonlijke levenssfeer en de per-
soonsgegevens. Daarom zal de wetsevaluatie worden 
voortgezet. De minister geeft aan aandachtig te zullen 
blijven voor die technologische evolutie, alsook voor de 
noden en de verzuchtingen in het veld, teneinde in voor-
komend geval nieuwe wetswijzigingen voor te stellen.

De nieuwe camerawet begint effect te sorteren. Zo 
is de uitrol van het ANPR-cameranetwerk (automatic 
number plate recognition) op de autosnelwegen als 
onderdeel van de strijd tegen terrorisme en zware ge-
organiseerde criminaliteit op kruissnelheid gekomen 
en zullen ook in 2019 nog camera’s worden geplaatst.

Troisièmement, le bourgmestre aura également plus 
de possibilités de faire respecter plus efficacement les 
mesures administratives qu’il peut déjà prendre, grâce 
à la sanction administrative et aux scellés administra-
tifs. Les durées de fermeture, qui fi gurent déjà dans la 
nouvelle loi communale et la loi relative aux drogues, 
seront également étendues en cas de traite ou de trafi c 
d’êtres humains et de criminalité liée à la drogue.

I. Police

1. Loi caméras

Comme le gouvernement s’y était engagé, la légis-
lation sur les caméras a été adaptée et les nouvelles 
dispositions, fruit d’un travail de longue haleine, sont 
entrées en vigueur le 25  mai  2018. Les services de 
police disposent à présent d’une législation spécifi que 
pour l’utilisation de caméras dans le cadre de leurs 
missions. Tandis que la loi caméras, qui règle toujours 
l’utilisation générale de caméras de surveillance par le 
secteur public ou privé, a subi, elle aussi, de profondes 
modifi cations. La Belgique dispose maintenant d’une 
réglementation plus moderne et plus précise.

Une importante nouveauté a été la mise en ligne 
d’une nouvelle application électronique, permettant 
de déclarer gratuitement les caméras de surveillance 
aux services de police, à l’image de ce qui existait déjà 
pour les systèmes d’alarmes. A ce jour, près de 8000 
déclarations ont été introduites, pour un total de plus 
de 65000 caméras.

Comme toutes les matières qui touchent non seule-
ment aux droits et libertés des individus, mais aussi aux 
nouvelles technologies, il s’agit d’une matière complexe, 
qui nécessite d’être évaluée de manière continue. En 
effet, les évolutions technologiques permettent sans 
cesse de nouvelles applications, mais il importe d’enca-
drer leur utilisation, en ayant égard à la protection de la 
vie privée et des données à caractère personnel. C’est 
pourquoi le travail d’évaluation de la législation se pour-
suivra. Le ministre déclare rester attentif à ces avancées 
technologiques ainsi qu’aux besoins et demandes du 
terrain pour, le cas échéant, proposer de nouvelles 
adaptations à la loi.

La nouvelle loi caméras commence à porter ses fruits. 
Ainsi, le développement du réseau caméras ANPR 
(Automatic number plate recognition) sur les autoroutes 
dans le cadre de la lutte contre le terrorisme et la cri-
minalité organisée grave bat son plein et continuera à 
être mis en œuvre en 2019.
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Teneinde dit netwerk op een degelijke wettelijke leest 
te schoeien, werd op 21 maart 2018 de wet aangeno-
men tot wijziging van de wet op het politieambt om het 
gebruik van camera’s door de politiediensten te regelen.

De belangrijkste wijzigingen hebben meer bepaald 
betrekking op de bewaartermijn, die voortaan één jaar 
bedraagt; op de toegangsvoorwaarden naargelang van 
het doel (gerechtelijke of bestuurlijke politie); op het ge-
bruik van de bodycam; op het gebruik van niet-zichtbaar 
opgestelde camera’s voor zeer strikt omschreven doel-
einden van bestuurlijke politie, alsook op de oprichting 
van een technische ANPR-databank.

Gelet op de nieuwe camerawet voor de politie zijn 
eveneens wijzigingen aangebracht in de gemeen-
schappelijke richtlijn van de ministers van Justitie en 
van Binnenlandse Zaken met betrekking tot het beheer 
van de informatie van gerechtelijke en van bestuurlijke 
politie, de zogeheten MFO-3, waarin de nadere regels 
worden bepaald met betrekking tot de maatregelen die 
in aanmerking komen voor het gebruik in de black- en 
white-lists van de ANPR.

Aangaande het netwerk zelf zijn de ANPR-installaties 
aan de landsgrensposten inmiddels volledig operatio-
neel; dat geldt ook voor de installaties op de toegangs-
wegen naar de luchthavens van Zaventem, Veurne, 
Oostende en Charleroi. Voorts werd een voorlopig 
nationaal backoffice opgericht en de hits van de nati-
onale ANPR-backoffice werden systematisch overge-
zonden naar de meldkamers (CIC – Communicatie- en 
informatiecentra).

Eind 2017 werd een overheidsopdracht voor de 
aankoop van een nieuwe nationale backoffice gegund 
en werd een raamovereenkomst voor ongeveer 250 
bijkomende ANPR-sites op het autosnelwegennet 
ondertekend.

De uitrol daarvan is in  januari 2018 gestart en zal 
wellicht worden afgerond in 2020. Om bijkomende 
installaties op het secundaire wegennet te plaatsen 
en ze te integreren in het nationale netwerk, wordt die 
raamovereenkomst eveneens ter beschikking gesteld 
van alle andere overheden in België.

Behalve de federale politie mogen dus ook de lo-
kale politiezones ANPR-camera’s plaatsen, evenals de 
gemeenten, de provincies, de gewesten enzovoort. Al 
die ANPR-installaties kunnen op termijn worden geïn-
tegreerd in een nationaal netwerk, dat op lange termijn 
2 000 tot 3 000 camera’s kan omvatten.

Eind 2018 hebben alle politiediensten via het stan-
daardpolitieportaal toegang tot de ANPR-installaties 

Afi n de conférer à ce réseau une solide base légale, la 
loi modifi ant la loi sur la fonction de police a été adopte 
le 21 mars 2018 visant à régir l’utilisation des caméras 
par les services de police.

Les principales modifi cations concernent notamment 
le délai de conservation qui s’élève à désormais un an; 
les modalités d’accès qui diffèrent selon la fi nalité (police 
judiciaire ou administrative); l’utilisation du bodycam; 
l’utilisation non visible des caméras pour des objectifs 
très strictement défi nis de police administrative et la 
création d’une banque de données technique ANPR.

En regard de la nouvelle loi caméras pour la police, 
des modifi cations ont également été apportées à la 
directive commune des ministres de la Justice et de 
l’Intérieur relative à la gestion de l’information de police 
judiciaire et de police administrative MFO-3, qui défi nit 
les modalités relatives aux mesures qui entrent en ligne 
de compte pour l’utilisation dans les dénommées black 
et white lists de l’ANPR.

En ce qui concerne le réseau en lui-même, les instal-
lations ANPR aux postes frontières des autorités sont 
entre-temps complètement opérationnels, ainsi que 
ceux sur les voies d’accès des aéroports de Zaventem, 
Furnes, Ostende et Charleroi. Un back office national 
provisoire a également été mis en place et les “hits” du 
back office ANPR national ont été envoyés automati-
quement au dispatching (CIC – Centres d’information 
et de communication).

Fin 2017, un marché public pour l’achat d’un nouveau 
back office national a été attribué et un contrat-cadre 
pour environ 250 sites ANPR supplémentaires sur le 
réseau routier a été signé.

Le développement de celui-ci a débuté en  jan-
vier 2018 et sera probablement fi nalisé en 2020. Afi n de 
placer des installations supplémentaires sur le réseau 
routier secondaire et les intégrer dans le réseau national, 
ce contrat-cadre est mis à la disposition de toutes les 
autres autorités de notre pays.

Hormis la police fédérale, les zones de police locale 
peuvent donc également placer des caméras ANPR, 
tout comme les communes, les provinces, les régions, 
... Toutes ces installations ANPR peuvent à terme être 
intégrées dans un réseau national qui peut comprendre 
à long terme 2 000 à 3 000 caméras.

Fin 2018, tous les services de police ont accès via 
le portail de la police standard aux applications ANPR 
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van het nieuwe netwerk. Rekening houdend met hun 
opdrachten en profi elen, kunnen ook de inlichtingen-
diensten vanaf dan over een rechtstreekse toegang 
daartoe beschikken.

Al de hits die een dergelijk groot netwerk genereert, 
moeten natuurlijk ook worden opgevolgd door mensen. 
De maatregel om in 2017 bijkomende inspecteurs via 
gewone mobiliteit of aspirantenmobiliteit aan te werven 
met het oog op de uitbouw van de arrondissementele 
informatie- en communicatiediensten (SICAD), werd in 
de loop van 2018 onverkort uitgevoerd.

Tien van deze inspecteurs werken reeds op nationaal 
niveau om de (inter)nationale aspecten op te volgen en 
de kwaliteit permanent te verbeteren. Dankzij hen kan 
al van start worden gegaan met de uitrol van de Real 
Time Intelligence Centers (RTIC). Dit systeem van Real 
Time Intelligence (RTI) heeft tot doel de politieambte-
naren in het veld de klok rond actief te ondersteunen 
met realtime-informatie.

In een ruimer kader werden voorstellen uitgewerkt 
inzake de opdrachten en de totale capaciteit die nodig 
is om de RTI of de RTIC binnen de SICAD’s voort uit te 
bouwen op een degelijke manier.

2. Kadernota Integrale Veiligheid en Nationaal 

Veiligheidsplan

De Kadernota Integrale Veiligheid (KIV 2016-2019) 
bood de voorbije jaren een echte kans om het veilig-
heidsbeleid met onze partners van de veiligheidsketen 
te verwezenlijken. Een en andere heeft geleid tot een 
uniek Nationaal Veiligheidsplan (NVP) voor de geïnte-
greerde politiedienst, gestructureerd op twee niveaus, 
waarbij de maatregelen van de KIV werden omgezet in 
concrete NVP-doelstellingen.

De politiediensten hebben al heel wat werk verzet 
om die doelstellingen te verwezenlijken. In samenwer-
king met de minister van Justitie zal de minister van 
Binnenlandse Zaken de eindevaluatie van de bijdrage 
van de geïntegreerde politie aan de KIV en aan de ver-
wezenlijking van het NVP voorleggen aan de experten-
groep KIV en aan de Federale Politieraad. De regering 
beoogt deze evaluaties te verwezenlijken opdat een 
volgende regering op basis daarvan de beleidslijnen kan 
bepalen voor de nieuwe veiligheidsplannen 2020-2023. 
In 2019 zal de federale politie op basis van de feedback 
van de Federale Politieraad de nodige voorbereidingen 
treffen om, samen met haar partners, het volgende NVP 

du nouveau réseau. Compte tenu de leurs missions et 
profi ls, les services de renseignements peuvent dispo-
ser à partir de ce moment d’un accès direct.

Tous les “hits” qu’un tel grand réseau génère doivent 
naturellement être suivis par des personnes. La mesure 
de recruter en 2017 des inspecteurs supplémentaires via 
la mobilité classique ou la mobilité d’aspirants afi n de 
renforcer les services d’information et de communica-
tion des arrondissements (SICAD) a été complètement 
réalisée dans le courant de 2018.

Dix de ces inspecteurs sont déjà actifs au niveau 
national afi n de suivre les aspects (inter)nationaux et 
assurer une amélioration permanente de la qualité. 
Ces effectifs permettent déjà d’entamer la mise en 
œuvre des Real Time Intelligence Centers (RTIC). Ce 
système de Real Time Intelligence a pour objectif de 
soutenir activement les fonctionnaires sur le terrain au 
moyen d’information en temps réel 24 heures sur 24 et 
7 jours sur 7.

Dans un cadre plus large, des propositions ont été 
élaborées concernant les missions et la capacité totale 
qui est nécessaire pour continuer à mettre en place de 
manière professionnelle les RTI ou RTIC (Real time 
Intelligence Center) au sein des SICAD.

2. Note-cadre de Sécurité intégrale et Plan 

national de sécurité

La Note cadre sur la Sécurité intégrale – (NCSI 2016- 
2019) a été ces dernières années une réelle opportunité 
pour la réalisation de la politique de sécurité avec nos 
partenaires de la chaîne de sécurité. Cela a abouti à 
un Plan national de sécurité unique pour le service de 
police intégré, structuré à deux niveaux, où les mesures 
de la Note-cadre de sécurité intégrale ont été traduites 
dans des objectifs PNS (Plan National de Sécurité) 
concrets.

De nombreux efforts ont été consentis par les ser-
vices de police afi n de réaliser ces objectifs. En colla-
boration avec le ministre de la Justice, le ministre de 
l’Intérieur soumettra l’évaluation fi nale de la contribution 
de la police intégrée à la NCSI et à la réalisation du 
PNS au groupe d’experts NCSI et au Conseil fédéral 
de police. L’objectif du gouvernement est de réaliser 
ces évaluations de sorte qu’un prochain gouvernement 
puisse déterminer sur cette base les lignes stratégiques 
pour les nouveaux plans de sécurité 2020 – 2023. 
En 2019, la Police fédérale effectuera, sur la base du 
feed-back du Conseil fédéral de police, les préparatifs 
nécessaires, afi n de mettre en place le prochain PNS 
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2020-2023 uit te werken. Ook in de zones zal in 2019 een 
nieuw zesjarig zonaal veiligheidsplan van start gaan.

De onderlinge afstemming van deze plannen is en 
blijft een uitdaging die ongetwijfeld zal bijdragen tot een 
doordacht, integraal en geïntegreerd veiligheids- en 
politiebeleid.

Ter ondersteuning van zowel de federale, de lokale 
als de gemeentelijke overheden wil de minister in dat 
verband vermelden dat dit jaar, voor het eerst in 10 jaar, 
de Nationale Veiligheidsmonitor opnieuw zal worden 
georganiseerd door de federale politie, in samenwerking 
met de FOD Binnenlandse Zaken, de lokale politiezo-
nes en de gemeentelijke overheden. Deze nationale 
enquête beoogt te peilen naar de ervaring van de be-
volking inzake het veiligheids- en politiebeleid, opdat het 
veiligheidsbeleid in de toekomst zo goed mogelijk kan 
inspelen op de behoeften van de burgers.

3. Cybercriminaliteit en cyberveiligheid

In reactie op de cyberincidenten wordt momenteel 
een cybernoodplan binnen de politiediensten uitgerold, 
als onderdeel van de cyberstrategie die thans wordt uit-
gewerkt. De oprichting van een team van cyberexperts 
vormt daar een voorbeeld van.

Bij cyberincidenten moet de informatie-uitwisseling 
met de partners worden bevorderd. Daartoe werkt de 
politie samen met verschillende partners, zoals het 
Centrum voor Cybersecurity België (CCB) en het fede-
rale cyber emergency team (CERT).

Er wordt actief deelgenomen aan de technische uit-
werking van de platformen. De deelname aan de plat-
formen is bovendien essentieel voor de “beeldvorming” 
binnen de cyberstrategie en voor de opsporing van 
incidenten en van dreigingen. In 2019 zal aan deze plat-
formen dan ook blijvend aandacht worden geschonken.

Inzake “Research en Development” op het vlak van 
de cyberveiligheid worden de prioriteiten bepaald door 
de DGJ (Algemene directie gerechtelijke politie), in 
overleg met het CCU-netwerk (Computer Crime Unit). 
Dat moet projectmatig werken mogelijk maken, na een 
grondige kosten-batenanalyse van het uitgewerkte 
voorstel.

Enkele R&D-werkgroepen werden opgestart, waar-
onder Virtual Currencies, Wifi -sniffing en Automotive. 
De implementering van deze aanpak maakt deel uit van 
de cyberstrategie.

2020-2023 en collaboration avec ses partenaires. En 
2019, les zones seront à la veille d’un nouveau plan 
zonal de sécurité de 6 ans.

L’harmonisation de ces plans est et reste un défi  qui 
contribuera sans aucun doute à une politique de sécurité 
et policière mûrement réfl échie, intégrale et intégrée.

En vue de soutenir à la fois les autorités fédérales, 
locales et communales, le ministre souhaite à cet égard 
mentionner que cette année, pour la première fois 
depuis 10 ans, le moniteur de sécurité national sera de 
nouveau organisé par la police fédérale, en collabora-
tion avec le SPF Intérieur, les zones de police locale et 
les autorités communales. L’objectif de cette enquête 
nationale est de connaître l’expérience de la population 
relative à la politique de sécurité et à la police, de sorte 
que la politique de sécurité puisse mieux répondre à 
l’avenir aux besoins des citoyens.

3. Cybercriminalité et sécurité

La mise en place d ’une réaction adaptée aux 
cyberincidents grâce à la mise en œuvre du cyberplan 
d’urgence au sein de la police est en cours et fait partie 
de la cyberstratégie actuellement élaborée. La création 
d’une équipe de cyberexperts en est un exemple.

Dans le cadre de cyberincidents, il est nécessaire de 
stimuler l’échange d’informations avec les partenaires. 
Pour ce faire, la police collabore avec différents parte-
naires tels que le Centre pour la Cybersécurité Belgique 
(CCB) et l’équipe fédérale d’intervention d’urgence en 
sécurité informatique (CERT).

Les acteurs participent activement à l ’élabora-
tion technique des plateformes. La participation aux 
plateformes est en outre essentielle à “l ’élaboration 
de l’image globale” au sein de la cyberstratégie et à 
l’identifi cation d’incidents et de menaces. En 2019, ces 
plateformes feront l’objet d’une attention permanente.

En ce qui concerne “la Recherche & le Développement” 
dans le domaine de la cybersécurité, les priorités sont 
fi xées au sein de la DGJ (Direction générale de la 
Police Judiciaire), en concertation avec le réseau CCU 
(Computer Crime Unit). Cela doit permettre de travailler 
selon une approche par projet, dans le sillage d’une 
analyse coût-efficacité approfondie de la proposition 
élaborée.

Quelques groupes de travail R&D ont été lancés, 
parmi lesquels Virtual Currencies, Wifi-sniffing et 
Automotive. La rationalisation de cette approche fait 
partie de la cyberstratégie.
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4. Drugsbeleid

Op 1 september 2018 is het Kali-team defi nitief in wer-
king getreden. Dit team heeft als doel het beheersen van 
illegale machtsbasissen in de Antwerpse regio die hun 
oorsprong vinden in activiteiten gelinkt aan drugshandel 
via de Antwerpse haven. Het komende jaar worden de 
maatregelen en acties verder ontplooid, waaronder:

— de nauwe samenwerking tussen de politie en het 
Parket wordt verder gezet, meer specifi ek voor wat be-
treft de identifi catie en screening van bepaalde profi elen, 
werkzaam in en rond de haven;

— het verder focussen op de samenwerking met 
andere partners via en dankzij het Kali-team in de on-
derzoeken naar de georganiseerde criminaliteit;

— de implementatie van blockchaintechnologie bin-
nen de verschillende druggevoelige terminals;

— de veiligheidsverificaties door de Nationale 
Veiligheidsoverheid (NVO) voor de functies en zones 
die zich hiertoe lenen.

5. Illegale migratie

Het tien puntenplan dat de minister, samen met de 
staatssecretaris, bevoegd voor asiel en migratie, heeft 
voorgesteld in september ll., wordt verder uitgerold. Op 
korte termijn wordt verder ingezet op onder meer:

— onderzoeken of het “nationaal administratief cen-
trum” dat naar het einde van het jaar geëvalueerd zal 
worden, permanent kan worden ingericht;

— het nog beter in kaart brengen van de proble-
matiek, waardoor er “intensievere politiecontroles” 
kunnen georganiseerd worden op de reisroutes. Met 
andere woorden alle acties tegen mensensmokkel en 
transmigratie-overlast werden en worden verder op 
elkaar afgestemd;

— de focus van het actieplan ligt op het “ontmaskeren 
en ontmantelen van smokkelbendes”. In samenwerking 
met de minister van Justitie, wordt nagegaan welke 
bijkomende maatregelen er in de aanpak van de smok-
kelaars kunnen genomen worden;

— een intensievere samenwerking met het Verenigd 
Koninkrijk om door de aanwezigheid van Britse politie-
mensen tijdens de gerichte acties een sterk ontradend 
signaal te geven aan de illegale migranten;

4. Politique en matière de drogues

L’équipe Kali est défi nitivement entrée en fonction le 
1er septembre 2018. Cette équipe a pour but de maîtriser 
les bases d’opérations illégales dans la région d’Anvers, 
qui trouvent leur origine dans les activités liées au trafi c 
de drogues via le port. Le déploiement des mesures et 
actions se poursuivra en 2019, dont notamment:

— poursuivre la coopération étroite entre la police 
et le Parquet, plus particulièrement en ce qui concerne 
l’identifi cation et le screening de certains profi ls travail-
lant dans et autour du port;

— continuer à se focaliser sur la coopération avec 
d’autres partenaires par l ’intermédiaire et grâce à 
l’équipe Kali dans les enquêtes de criminalité organisée;

— mettre en œuvre la technologie “blockchain” au 
sein des terminaux sensibles au trafi c de drogues;

— les vérifi cations de sécurité effectuées par l’Auto-
rité nationale de Sécurité (ANS) pour les fonctions/zones 
qui s’y prêtent.

5. Migration illégale

La mise en œuvre du plan d’action en dix points 
présenté en septembre dernier par le ministre, en colla-
boration avec le secrétaire d’État compétent pour l’asile 
et la migration, se poursuivra. Ce plan met notamment 
l’accent, à court terme, sur les éléments suivants:

— Examiner si le “centre administratif national”, qui 
sera évalué à la fi n de l’année, peut être mis en place 
de manière permanente.

— Mieux cerner la problématique, ce qui permettra 
d’organiser des contrôles policiers plus intensifs sur les 
itinéraires des migrants. En d’autres termes, l’ensemble 
des actions de lutte contre le trafi c d’êtres humains et 
les nuisances de la transmigration sont harmonisées.

— Ce plan d’action a pour objectif principal de démas-
quer et de démanteler les bandes de trafi quants. En 
collaboration avec le ministre de la Justice, les mesures 
supplémentaires qui peuvent être prises pour lutter 
contre les trafi quants seront examinées.

— Mettre en place une collaboration plus poussée 
avec le Royaume-Uni. La présence de policiers britan-
niques lors d’actions ciblées doit en effet donner un 
signal dissuasif fort aux migrants illégaux.
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— er dient meer werk gemaakt te worden van in-
ternationale samenwerking bij lopende onderzoeken 
tegen mensensmokkel. Daarbij is het essentieel om op 
systematische wijze informatie te delen over de vaststel-
lingen en de lopende onderzoeken met een verband 
naar andere lidstaten, met Europol en met de andere 
betrokken lidstaten, om landsgrensoverschrijdende 
netwerken inzake mensensmokkel te ontmantelen.

6. Bedrijfsvoering

Eerste hoofdcommissaris Marc De Mesmaeker heeft 
op 15 juni 2018 de eed afgelegd als nieuwe commissa-
ris-generaal van de federale politie. In het kader van de 
bijzondere veiligheidscontext na de recente aanslagen 
beklemtoont hij te willen doorgaan met de bestrijding 
van de verschillende vormen van criminaliteit waarmee 
ons land wordt geconfronteerd. In dat verband geeft hij 
aan dat de werkzaamheden in de toekomst op twee 
belangrijke pijlers zullen berusten. Eerst en vooral zullen 
de huidige procedures en processen moeten worden bij-
gestuurd. Vervolgens verklaart de heer De Mesmaeker 
open te staan voor de technologische ontwikkelingen 
waarmee de toekomstige uitdagingen kunnen worden 
aangegaan.

De minister hamert nogmaals op de boodschap 
inzake innovatie, automatisering, digitalisering, inter-
connectiviteit en interoperationaliteit. Op het vlak van 
modernisering is er bij de federale politie immers nog 
werk aan de winkel.

7. MFO-2

Met het oog op een efficiënter verloop van de 
politie-interventies heeft het Coördinatiecomité van de 
Geïntegreerde Politie (CC GPI) vorig jaar voorgesteld de 
bindende richtlijn MFO-2, die het HyCap-concept en het 
bijbehorende solidariteitsmechanisme regelt, te herzien.

De nieuwe richtlijnen zijn in werking getreden op 
1 januari 2018.

De nieuwe MFO-2 voorziet in een aantal bepalingen 
die een grote impact hebben op de werking van het 
Interventiekorps (CIK), alsook in de participatie van de 
lokale politiezones aan het HyCap-concept.

Deze nieuwe MFO-2 voorziet onder meer in de op-
richting van een werkgroep die voorstellen kan formu-
leren ter verbetering van de in de MFO-2 omschreven 
mechanismen.

Een jaar na de inwerkingtreding van de nieuwe richt-
lijn zal die werkgroep een evaluatie uitvoeren van onder 

— Il faut davantage œuvrer en faveur d’une collabo-
ration internationale dans le cadre d’enquêtes en cours 
en matière de trafi c d’êtres humains. À cet égard, il est 
essentiel de partager systématiquement des informa-
tions sur les constatations et les enquêtes impliquant 
d’autres États membres avec Europol et avec les autres 
États membres concernés dans le but de démanteler 
les réseaux de trafi c transfrontaliers.

6. Gestion

Le nouveau commissaire général de la Police 
Fédérale, le premier commissaire divisionnaire Marc De 
Mesmaeker, a prêté serment le 15 juin 2018. Dans le 
contexte de sécurité particulier entourant les récents at-
tentats, il a souligné sa volonté de poursuivre le combat 
contre les différentes formes de criminalité auxquelles 
notre pays est confronté. Il a ainsi identifi é deux axes 
importants autours desquels il faudra travailler dans le 
futur: d’une part, il a souligné la nécessité d’adapter les 
procédures et les processus actuels et, d’autre part, il 
s’est montré ouvert face aux évolutions technologiques 
qui serviront à relever les défi s de demain.

Le message en matière d’innovation, d’automatisa-
tion, de numérisation, d’interconnectivité et d’intero-
pérationnalité est accentué par le ministre. En effet, en 
matière de modernisation, la Police Fédérale a encore 
du pain sur la planche.

7. MFO-2

Afi n que les interventions policières puissent se 
dérouler de manière plus efficace, le Comité de coordi-
nation de la police intégrée (CC GPI) a proposé l’année 
dernière de revoir la directive contraignante MFO- 2 
réglementant le concept Hycap et son mécanisme de 
solidarité.

Les nouvelles directives sont entrées en vigueur le 
1er janvier 2018 dernier.

La nouvelle MFO-2 prévoit une série de dispositions 
ayant un impact important sur le fonctionnement des CIK 
(Corps d’intervention), de même que la participation des 
zones de la Police Locale au concept Hycap.

Cette nouvelle MFO-2 prévoit notamment la mise sur 
pied d’un groupe de travail à même de formuler des 
propositions d’amélioration des mécanismes décrits 
dans la MFO-2.

Après une année de fonctionnement sur la base de la 
nouvelle directive, ce groupe de travail procèdera à une 
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meer de indeling van de zones in HyCap A en HyCap 
B. De bevindingen van de werkgroep zullen worden ge-
analyseerd. De minister verbindt zich ertoe maatregelen 
te nemen indien dat nodig blijkt.

8. De spoorwegpolitie

Eind 2017 heeft de minister beslist een project op 
te starten met betrekking tot de specialisatie van de 
spoorwegpolitie. Dit vrij omvangrijke project werd in 2018 
aangevat en zal in 2019 zijn beslag krijgen.

De specialisatie omvat de heroriëntering van de 
spoorwegpolitie naar haar kernopdrachten met een 
hoge toegevoegde waarde, alsook een geografi sche 
reorganisatie.

Aldus wordt beoogd de veiligheid op het spoorwegnet 
te verhogen en meer bij te dragen aan de mobiliteit via 
het openbaar vervoer en het spoor.

Het project zal worden uitgevoerd op alle vlakken, 
met name:

— op strategisch gebied, door de actualisering van 
de reglementaire teksten, zoals de ministeriële rond-
zendbrief over de verdeling van de taken tussen de 
spoorwegpolitie (SPC) en de lokale politie, alsook de 
omzendbrief van het College van procureurs-generaal 
(COL) inzake de interventies;

— op het vlak van de communicatie;

— op operationeel gebied: dispatching van de teams, 
inzetten van “sectoragenten”;

— inzake de PLIF-werking (personeel, logistiek, ICT 
en informatie, fi nanciën);

— op het vlak van welzijn: ontwikkeling van een 
overgangscultuur.

Het geweld tegen politiemensen stoppen

De recente incidenten in Luik en in Spa, waarbij 
drie mensen van de geïntegreerde politie om het leven 
kwamen, liggen nog vers in het geheugen. Deze feiten 
zijn laakbaar, onaanvaardbaar en moeten onverdroten 
worden bestreden. Er lopen diverse projecten om het 
verschijnsel beter in kaart te brengen en passende 
maatregelen te nemen.

In maart 2018 werden wijzigingen aangebracht aan 
de wet op het politieambt om het gebruik van camera’s 
door de politiediensten te reglementeren. Het gebruik 
van dashcams en bodycams kan ontradend werken 

évaluation de la répartition en zones HyCap A et HyCap 
B, entre autres. Les conclusions du groupe de travail 
seront analysées et le ministre s’engage à prendre, au 
besoin, les initiatives qui s’imposent.

8. Police des chemins de fer

Fin 2017, le ministre a décidé de lancer un projet en 
lien avec la spécialisation de la police des chemins de 
fer. Il s’agit d’un projet relativement vaste, démarré en 
2018 et qui sera concrétisé en 2019.

Cette spécialisation se traduit par la réorientation de 
la police des chemins de fer vers ses tâches essen-
tielles ayant une valeur ajoutée élevée, ainsi que par 
une réorganisation géographique.

Le tout dans l’optique d’un renforcement de la sécu-
rité sur le réseau ferroviaire et d’une meilleure contri-
bution à la mobilité via les transports publics et le rail.

Le projet sera opérationnalisé à tous les niveaux:

— stratégique, grâce à l ’actualisation des textes 
réglementaires comme la circulaire ministérielle rela-
tive à la répartition des tâches entre la SPC (Police 
des chemins de fer) et la Police Locale, la circulaire du 
Collège des procureurs-généraux (COL) relative aux 
interventions;

— communication;

— opérationnel: dispatching des équipes, mise en 
place “d’agents de secteur”;

— du fonctionnement PLIF (personnel, logistique, 
ICT et information, fi nances);

— du bien-être: développement d’une culture de 
transition.

Mettre fi n à la violence contre les policiers

Les incidents récents de Liège et Spa, qui ont 
coûté la vie à trois membres de la Police Intégrée, sont 
encore frais dans nos esprits. Ils sont répréhensibles 
et inacceptables. Il faut lutter sans relâche contre ceux-
ci. Différentes initiatives sont en cours afi n de mieux 
visualiser le phénomène et mettre en œuvre des actions 
adéquates.

En mars dernier, des modifi cations ont été apportées 
à la loi sur la fonction de police afi n de réglementer 
l ’utilisation de caméras par les services de police. 
Permettre l’utilisation de dashcams et de bodycams 
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en kan geweld tegen de politie voorkomen. De minister 
geeft aan dat hij dieper op dat punt zal ingaan bij de be-
spreking van het hoofdstuk inzake het informatiebeheer.

Bovendien voorziet de wet van 19 juli 2018 tot wijzi-
ging van diverse bepalingen die betrekking hebben op 
de politiediensten en betreffende de Romeinse instellin-
gen in een uitbreiding van de gevallen waarin kosteloze 
rechtsbijstand kan worden toegekend voor feiten die zich 
voordoen tijdens de uitoefening van de functie, dan wel 
die worden gepleegd op grond van de hoedanigheid 
van personeelslid van de politiediensten. Tevens kan 
om kosteloze rechtsbijstand worden verzocht in alle 
gevallen waarin een advocaat bijstand mag verlenen 
op basis van de Salduz-wet.

Tevens werd een ontwerp van koninklijk besluit uit-
gewerkt om het politiepersoneel dat het slachtoffer is 
van een daad van ernstig geweld te vergoeden voor de 
kosten die op grond van de bestaande reglementeringen 
(bijvoorbeeld inzake arbeidsongevallen enzovoort) mo-
menteel niet worden vergoed. Dat ontwerp van koninklijk 
besluit wordt thans onderworpen aan de verplichte 
formaliteiten.

5. Optimalisatie, kerntaken, rekrutering, fusie 

politiezones

Op dit punt van de beleidsnota zal de minister nu niet 
dieper ingaan, aangezien hij heeft voorgesteld aan de 
commissie om de evaluatie van de optimalisatie tijdens 
een hoorzitting te bespreken, in aanwezigheid van de 
experten en de opstellers van de evaluatiedocumenten.

Er zou met dit doel een afzonderlijke commissiever-
gadering over de “schaalvergroting van de politiezones” 
zijn gepland op 5 december e.k., een commissieverga-
dering over het “kerntakenplan politie” en “optimalisatie 
van de federale politie” op 19 december e.k., en een 
hoorzitting over het “rekruteringsproces bij de politie” 
in januari 2019.

10. I-police & Focus

Begin 2018 werd in het kader van de overheidsop-
dracht i-Police de gedetailleerde opdrachtbeschrijving 
(‘beschrijvend document’) aan de geselecteerde kan-
didaten bezorgd. Hierop werd door deze kandidaten 
met een initiële offerte geantwoord, op basis waarvan 
vervolgens een intensieve dialoog startte tussen de 
politie en de kandidaat-leveranciers. Deze dialoog loopt 
tot einde 2018. Het jaar 2019 staat in het teken van de 
opmaak van het defi nitieve bestek en de ontvangst van 
de defi nitieve offerte, zodat kan worden overgegaan 
tot de keuze van het meest adequate IT-systeem voor 

peut être dissuasif et éviter la violence contre la police. 
Le ministre reviendra plus longuement sur ce point dans 
le chapitre consacré à la gestion de l’information.

La loi du 19  juillet 2018 modifi ant des dispositions 
diverses relatives aux services de police et relatif aux 
institutions romaines, prévoit, en outre, d’étendre les cas 
pour lesquels une assistance en justice gratuite peut 
être accordée aux faits survenant durant l’exercice de la 
fonction ou commis en raison de la qualité du membre 
du personnel des services de police. De plus, l’assis-
tance en justice gratuite peut être demandée dans tous 
les cas où il est possible de bénéfi cier de l’assistance 
d’un avocat en vertu de la loi Salduz.

Un projet d ’arrêté royal a aussi été rédigé afin 
d’indemniser les membres du personnel des services 
de police victimes d’un acte de violence grave pour les 
coûts qui, sur la base des réglementations existantes (p. 
ex. en matière d’accidents de travail, etc.) ne sont pas 
indemnisés à l’heure actuelle. Ce projet d’arrêté royal 
fait à présent l’objet de formalités obligatoires.

9. Optimalisation, tâches essentielles, recrutement, 

fusion des zones de police

Le ministre n’approfondira pas maintenant ce point de 
la note de politique générale, dès lors qu’il a proposé à 
la commission de débattre de l’évaluation de l’optimali-
sation au cours d’une audition, en présence des experts 
et des auteurs des documents d’évaluation.

À cette fi n, il serait prévu d’organiser une réunion de 
commission distincte sur “l’agrandissement d’échelle 
des zones de police” le 5 décembre prochain, une autre 
réunion de commission sur les “tâches essentielles 
de la police” et “l’optimalisation de la police fédérale” 
le 19  décembre  prochain, et enfi n une audition sur 
le “processus de recrutement au sein de la police” 
en janvier 2019.

10. i-Police & Focus

Début 2018, dans le cadre du marché public i-Police, 
la description détaillée du marché (“document descrip-
tif”) a été communiquée aux candidats sélectionnés. Les 
candidats ont répondu à cette description en remettant 
une offre initiale, sur la base de laquelle un dialogue 
intensif a ensuite été mené entre la police et les candi-
dats fournisseurs. Ce dialogue se poursuivra jusqu’à la 
fi n 2018. L’année 2019 sera marquée par l’élaboration 
du cahier des charges défi nitif et par la réception de 
l’offre défi nitive, afi n de pouvoir choisir le système IT le 
plus adéquat pour la plate-forme informatique qui sera 
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het informaticaplatform dat de politieprocessen zal 
ondersteunen, en zal instaan voor de opslag van de 
politionele data.

Een eerste fase om het mobiele werken mogelijk 
te maken is gestart. Er is inderdaad beslist om het 
FOCUS-initiatief van de PZ Antwerpen te integreren 
in het i-Police-concept als “mobile front end”. Het zal 
de eindgebruiker, de politieman en -vrouw in de straat, 
toelaten om interactief te werken via o.a. smartphone 
en tablet.

In de loop van 2018 worden alle noodzakelijke in-
frastructurele ingrepen uitgevoerd om FOCUS@GPI te 
kunnen aanbieden aan de Geïntegreerde Politie. De 
tien pilooteenheden zullen in het voorjaar 2019 van start 
gaan. FOCUS@GPI zal hierna verder worden uitgerold 
naar andere lokale politiezones en eerstelijnsdiensten 
van de Federale Politie.

In diezelfde visie wordt werk gemaakt van een nieuwe 
RIR (Informatierapport over niet-concrete gerechtelijke 
feiten)/RAR (Bestuurlijk verslag). Er is inzake informa-
tiebeheer bij de politie de terechte vraag naar een ver-
beterde voeding en bevraging van de politiesystemen. 
Zo zou het wenselijk zijn om de RIR en de RAR om te 
zetten in een politieverslag.

Ondertussen heeft de minister aan de politie de op-
dracht gegeven om werk te maken van die voorstellen 
tot verbetering.

Na de implementatie van i-Police, zal er enkel nog 
sprake zijn van politionele informatie en zal er dus 
geen onderscheid meer gemaakt worden tussen ge-
rechtelijke en bestuurlijke informatie. In afwachting van 
i-Police wordt er ondertussen werk gemaakt van een 
tussenoplossing.

Ook wat de input van niet-concrete informatie be-
treft, is het wenselijk dat de politieman op het terrein 
zich niet meer de vraag moet stellen of hij de info nu 
in het bestuurlijke of in het gerechtelijke systeem moet 
registreren.

Hiervoor zal het zogenaamde register van signale-
ringen een tussenoplossing bieden. Dit register wordt 
tegen het einde van dit jaar opgericht. Dezelfde interface 
zal het in de loop van het eerste semester van 2019 – 
dus zonder dat er gewacht wordt op i-Police – mogelijk 
maken om de RIR’s en de RAR’s samen te voegen tot 
één politieverslag.

utilisée en appui des processus policiers et permettra 
l’enregistrement de données policières.

Une première phase visant à permettre le travail 
mobile a cependant déjà débuté. Il a effectivement été 
décidé d’intégrer l’initiative FOCUS de la ZP Anvers 
dans le concept i-Police comme “mobile front end”. Cela 
permettra à l’utilisateur fi nal, le policier et la policière 
dans la rue, de travailler de manière interactive via, par 
exemple, un smartphone et une tablette.

Durant l’année 2018, toutes les mesures nécessaires 
ont été prises au niveau de l’infrastructure pour pouvoir 
proposer FOCUS@GPI à la Police Intégrée. Dix unités 
pilotes seront lancées au printemps 2019. Le déploie-
ment de FOCUS@GPI se poursuivra en 2019 au profi t 
d’autres zones de police et de services de première 
ligne de la Police Fédérale.

Dans le cadre de cette même vision, il est prévu de 
mettre en place un nouveau RIR (rapport d’informa-
tion concernant des faits non concrets)/RAR (rapport 
administratif). En matière de gestion de l’information à 
la police, l’amélioration de l’alimentation et de la consul-
tation des systèmes policiers constitue également une 
demande légitime. Il serait indiqué de transformer le 
RIR et le RAR en un rapport de police.

Dans l’intervalle, le ministre a chargé la police de 
concrétiser ces propositions d’amélioration.

Après l ’implémentation d’i-Police, il ne sera plus 
question que d’informations policières et aucune dis-
tinction ne sera donc plus opérée entre le judiciaire et 
l’administratif. Dans l’attente d’i-Police, l’on recourt à 
une solution transitoire.

Par ailleurs, pour ce qui concerne la saisie des infor-
mations non concrètes, il est également souhaitable que 
le policier sur le terrain ne doive plus se demander s’il 
doit enregistrer les données dans le système adminis-
tratif ou dans le système judiciaire.

Le “registre des signalements” apportera une solution 
intermédiaire à ce problème. Ce registre sera mis en 
place d’ici la fi n de l’année. Dans le courant du premier 
semestre de 2019 – donc avant l’arrivée du “grand frère” 
i-Police –, la même interface permettra de fusionner les 
RIR et les RAR en un seul rapport policier.
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II. — BESPREKING

A. Vragen en opmerkingen van de leden

De heer Koenraad Degroote (N-VA) overloopt de 
diverse thema’s van de beleidsnota betreffende de 
federale politie en de geïntegreerde werking. In ver-
band met het luik rond de doeltreffende aanpak van de 
veiligheidsproblemen stipt hij aan dat terreuraansla-
gen wereldwijd, radicalisering en de migratiestromen 
hebben aangetoond dat de zorg voor veiligheid geen 
exclusieve taak is van de geïntegreerde politie. Voor 
die laatste vormen deze fenomenen vooral bijkomende 
opdrachten, bovenop het bestaande takenpakket. Het 
kwam er vooral op aan om met het oog op het verhogen 
van de veiligheid alle betrokken actoren goed te doen 
samenwerken.

Voor het eerst werd binnen dat kader een Kadernota 
Integrale Veiligheid (KIV) opgesteld, waarvan de speer-
punten zijn opgenomen in het Nationaal Veiligheidsplan 
(NVP). Daarnaast werden diverse andere plannen uitge-
werkt om radicalisering aan te pakken (het Kanaalplan, 
het Stroomplan, enzovoort), alsook om te anticiperen op 
bepaalde fenomenen (LIVC’s).

Binnenkort zullen de resultaten van een algemene 
bevraging, met name de veiligheidsmonitor, beschikbaar 
zijn. Daarbij zal duidelijk worden welke resultaten er 
geboekt zijn op vlak van veiligheidsverhoging, en waar 
de werkpunten liggen. Kan de minister al meedelen 
welke prioriteiten zeker zullen worden opgenomen in 
de nieuwe KIV en het nieuwe NVP?

Ook op het vlak van de strijd tegen radicalisme en 
terreur werd heel wat werk geleverd. Cruciaal binnen 
die context is de informatiedoorstroming en -uitwis-
seling. De minister houdt bij het uitstippelen van zijn 
beleid rekening met de aanbevelingen van de parle-
mentaire onderzoekscommissie naar de aanslagen van 
22  maart  2016. Hij verwacht tevens een eindrapport 
van de Federale Politieraad over de optimalisatie. De 
resultaten daarvan worden afgestemd op de aanbeve-
lingen van de POC. De minister haalt aan dat eind 2018 
verschillende projecten al de eerste resultaten zullen 
opleveren. Over welke projecten gaat het? Zullen die 
in het Parlement worden toegelicht? Kunnen zij alvast 
in hoofdlijnen worden geschetst?

Daarnaast is er het thema van de cyberveiligheid. 
Samen met de elektronische technologieën kwam de 
online criminaliteit. Het gaat dan wel niet om recht-
streekse fysieke bedreigingen van de veiligheid, maar 
zij kan wel niet te overziene gevolgen hebben. Rond 
cyberveiligheid werd inmiddels heel wat op poten ge-
zet? Blijken de maatregelen in de praktijk vruchten af 

II. — DISCUSSION

A. Questions et observations des membres

M. Koenraad Degroote (N-VA) passe en revue les dif-
férents thèmes de la note de politique générale relative 
à la police fédérale et au fonctionnement intégré. En ce 
qui concerne le volet consacré à la lutte efficace contre 
les problèmes de sécurité, il précise que les attentats 
terroristes perpétrés dans le monde, la radicalisation et 
les fl ux migratoires ont montré que le souci de la sécurité 
n’est pas une tâche exclusive de la police intégrée. Pour 
cette dernière, ces phénomènes constituent principa-
lement des tâches supplémentaires, qui s’ajoutent aux 
tâches existantes. Il importait surtout de s’assurer que 
tous les acteurs concernés collaborent correctement 
pour renforcer la sécurité.

Pour la première fois dans ce cadre, une Note-Cadre 
de Sécurité intégrale (NCSI) a été élaborée, dont les 
axes prioritaires sont repris dans le Plan national de 
sécurité (PNS). En outre, divers autres plans ont été 
développés pour lutter contre la radicalisation (le Plan 
Canal, le Stroomplan, etc.), ainsi que pour anticiper 
certains phénomènes (CSIL).

Les résultats d’une enquête générale, à savoir le 
moniteur de sécurité, seront bientôt disponibles. Ce 
moniteur indiquera clairement les résultats engrangés 
sur le plan du renforcement de la sécurité et les points 
à améliorer. Le ministre pourrait-il déjà indiquer les prio-
rités qui seront certainement intégrées dans la nouvelle 
NCSI et le nouveau PNS?

Un travail considérable a également déjà été réalisé 
dans le domaine de la lutte contre le radicalisme et le 
terrorisme. Dans ce cadre, la transmission et l’échange 
d’informations sont d’une importance cruciale. Pour 
défi nir sa politique, le ministre tient compte des recom-
mandations de la commission d’enquête parlementaire 
sur les attentats du 22 mars 2016. Il attend également 
le rapport fi nal du Conseil fédéral de police sur l’opti-
misation. Les résultats de ce rapport seront mis en 
concordance avec les recommandations de la CEP. Le 
ministre souligne que plusieurs projets produiront déjà 
leurs premiers résultats à la fi n de 2018. De quels projets 
s’agit-il? Seront-ils présentés au Parlement? Peut-on 
déjà en dresser les grandes lignes?

Un autre thème concerne la cybersécurité. La crimi-
nalité en ligne s’est développée avec les technologies 
électroniques. Bien qu’il ne s’agisse pas de menaces 
physiques directes pour la sécurité, cette criminalité peut 
avoir des conséquences incalculables. Entre-temps, 
beaucoup de mesures ont été mises en place sur le plan 
de la cybersécurité. Ces mesures semblent-elles porter 
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te werpen? Er werden bijvoorbeeld specifi eke perso-
neelsprofi elen uitgewerkt. Hoeveel personeelsleden 
zijn inmiddels al inzetbaar, en met welke resultaten? 
Gespecialiseerd informaticapersoneel is echter zeer 
gewild in de private sector. Zij krijgen er riante wed-
den en vergoedingen aangeboden. Hoe zit het met de 
verloning voor de specialisten binnen de politie, meer 
bepaald de cyber crime politie? Zijn de wedde en ver-
goedingen competitief genoeg of vreest de minister door 
een loononevenwicht voor een moeilijke invulling van 
die profi elen? De heer Degroote gaat ook in op de strijd 
tegen drugs. Die is allerminst eenvoudig: de drugsmaffia 
tracht via alle mogelijke wegen en op allerlei manieren 
om het spul in het land te krijgen en te verdelen. Als 
internationale havenstad is Antwerpen voor hen van 
groot belang. Het is dan ook logisch dat de strijd op die 
plek wordt opgevoerd.

Antwerpen is echter niet de enige aanvoerroute: via 
grensgemeenten en ook op het eigen grondgebied 
zijn drugstrafi kanten actief. Lokaal zijn er al 2 ARIEC’s 
rond het fenomeen aan de slag, en regelmatig rollen 
de politiediensten cannabisplantages en drugslabs op. 
Daar staat tegenover dat de criminelen niet stil zitten en 
zich bijvoorbeeld bedienen van technologische snufjes. 
Zo wordt de Target Blu Eye gebruikt om trafi kanten te 
alarmeren dat politiemensen in de buurt zijn.

Welke plannen heeft de minister om de strijd tegen 
drugs over heel België te verhogen? Wat zal er worden 
ondernomen tegen technologieën zoals de Target Blu 
Eye?

Qua verkeersveiligheid kunnen zeer gunstige cijfers 
worden voorgelegd. De gemeenschappelijke inspan-
ningen leveren duidelijk hun vruchten af en het is 
positief dat de minister de samenwerking op dat vlak 
consolideert.

De bestuurlijke handhaving en de informatie-
uitwisseling zijn dan weer cruciaal in de aanpak van 
georganiseerde criminaliteit. De proefprojecten in 
Antwerpen en Limburg boeken positieve resultaten en 
ook op internationaal vlak vallen meerdere successen 
op te tekenen. Kan de minister hiervan een overzicht 
geven? Tegen wanneer wenst hij ARIEC’s uit te rollen 
in de andere provincies of arrondissementen?

Daarnaast is het positief dat de Vaste Commissie van 
de Lokale Politie (VCLP) een volwaardig beleidsadvise-
rend orgaan is geworden. Op die manier is een goede 
wisselwerking mogelijk tussen het lokale en federale 
niveau en de diensten van de minister. Hoeveel keer is 

leurs fruits dans la pratique? Des profi ls spécifi ques du 
personnel ont, par exemple, été développés. Depuis 
lors, combien de membres du personnel sont déjà opé-
rationnels et avec quels résultats? Le personnel infor-
matique spécialisé est toutefois très recherché dans le 
secteur privé. Il se voit offrir de confortables traitements 
et indemnités. Qu’en est-il de la rémunération des spé-
cialistes au sein de la police, et plus particulièrement de 
l’unité de cybercriminalité de la police? Les traitements 
et les indemnités sont-ils suffisamment compétitifs ou le 
ministre craint-il des difficultés à recruter ces profi ls en 
raison d’un déséquilibre salarial? M. Degroote évoque 
également la lutte contre les drogues. Cette tâche est 
loin d’être simple: la mafi a de la drogue essaie par tous 
les moyens et de toutes les façons possibles de faire 
entrer et de distribuer la drogue dans le pays. En tant 
que ville portuaire internationale, Anvers est essentielle 
pour cette mafi a. Il est donc logique d’intensifi er la lutte 
dans cette ville.

Anvers n’est cependant pas la seule voie d’approvi-
sionnement: les trafi quants de drogue sont également 
actifs dans les communes frontalières et sur leur propre 
territoire. Au niveau local, 2 ARIEC travaillent déjà sur le 
phénomène, et les services de police ferment régulière-
ment des plantations de cannabis et des laboratoires de 
drogue. Par ailleurs, les criminels ne restent pas les bras 
croisés et utilisent par exemple des innovations techno-
logiques. Ainsi, le Target Blu Eye est utilisé pour alerter 
les trafi quants de la présence de policiers à proximité.

Quels sont les projets du ministre pour renforcer la 
lutte contre la drogue dans l’ensemble du pays? Que 
fera-t-on pour lutter contre des technologies comme le 
Target Blu Eye?

Les chiffres liés à la sécurité routière sont très positifs. 
Les efforts communs portent clairement leurs fruits et 
il est positif que le ministre consolide la coopération 
dans ce domaine.

Par ailleurs, l’approche administrative et l’échange 
d’informations sont essentiels dans la lutte contre la 
criminalité organisée. Les projets pilotes à Anvers et 
dans le Limbourg donnent des résultats positifs et plu-
sieurs succès internationaux sont également à noter. Le 
ministre peut-il en donner un aperçu? Quand souhaite-
t-il déployer les ARIEC dans les autres provinces ou 
arrondissements?

Par ailleurs, il est positif que la Commission perma-
nente de la Police locale (CPPL) soit devenue un organe 
consultatif stratégique à part entière. Cela permet une 
bonne interaction entre le niveau local et fédéral et les 
services du ministre. Combien de fois la CPPL s’est-elle 
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de VCLP al bijeengekomen? Hoeveel adviezen heeft de 
VCLP reeds aan de minister bezorgd? Hoeveel adviezen 
werden inmiddels geïmplementeerd in de regelgeving?

Welke middelen voorziet u voor de werking van het 
disruptief comité? Nieuwe bedreigingen en vormen cri-
minaliteit steken de kop op. Verborgen netwerken ope-
reren via moderne middelen en wegen (cf. het Darknet).

De spreker wijst tevens op het belang van een inter-
nationale samenwerking. Het spreekt voor zich dat de 
Europese en internationale samenwerking met de poli-
tiediensten van Europese en internationale partners zo 
optimaal mogelijk voortgezet en geactualiseerd wordt. 
Van belang daarbij is dat de verschillende Belgische 
diensten op elkaar zijn afgestemd en unisono kunnen 
samenwerken rond grensbescherming en in de strijd 
tegen de internationale misdaad. Daartoe levert de 
minister alle nodige steun bij de ontwikkeling en imple-
mentering van tools.

Na de aanslagen van 22 maart 2016 heeft de minister 
verschillende middelen gezocht en geïmplementeerd 
om het internationaal terrorisme te bestrijden. In het 
kader van het preventiebeleid werd het systeem van de 
PNR in het leven geroepen. Hoeveel Europese landen 
hebben dat inmiddels geïmplementeerd? Wat is de hou-
ding van de buurlanden met betrekking tot het afnemen 
van vingerafdrukken?

Een belangrijk aandachtspunt is de optimalisatie 
van de federale politie. Die werd nog tijdens de vorige 
regeerperiode opgestart. De implementatie ervan werd 
geleidelijk uitgevoerd en geëvalueerd. Thans is het 
uitkijken naar de resultaten. Kan de minister die nu al 
in hoofdlijnen schetsen?

Daarnaast is er het kerntakenplan. Na een grondige 
analyse van de opdrachten van de federale politie 
werden 20 werven opgestart. Sommige daarvan zijn al 
uitgevoerd, andere zijn goedgekeurd en worden volop 
uitgerold. Kan bijkomende informatie worden verschaft 
over de winst op het vlak van de capaciteitsaanwending?

In 2017 werd de oprichting van de directie beveiliging 
(DAB) goedgekeurd. De beveiligingsagenten hebben 
een beperkte politiebevoegdheid. De directie is sa-
mengesteld uit de voormalige veiligheidskorpsen, maar 
bevat ook militairen en mensen van Brussels Airport 
Company. Tot slot zijn er ook nieuwe aanwervingen. 
Sedert  september  2018 zijn de eerste personeelsle-
den operationeel inzetbaar. Hoe is de eerste opleiding 
verlopen? Loopt de integratie van het veiligheidskorps 

déjà réunie? Combien d’avis la CPPL a-t-elle déjà fourni 
au ministre? Combien d’avis ont déjà été mis en œuvre 
dans la réglementation?

Quels moyens sont envisagés pour le fonctionnement 
du comité disruptif? De nouvelles menaces et de nou-
velles formes de criminalité apparaissent. Des réseaux 
cachés utilisent des moyens et des voies modernes (cf. 
le Darknet).

L’intervenant souligne également l’importance d’une 
coopération internationale. Il va de soi que la coopé-
ration européenne et internationale avec les forces 
de police des partenaires européens et internationaux 
doit se poursuivre et être actualisée de la meilleure 
manière possible. À cet égard, il est important que les 
différents services belges soient coordonnés et puissent 
travailler à l’unisson en ce qui concerne la protection 
des frontières et la lutte contre la criminalité interna-
tionale. À cette fi n, le ministre apporte tout le soutien 
nécessaire à l’élaboration et à la mise en œuvre des 
outils nécessaires.

À la suite des attentats du 22 mars 2016, le ministre 
a recherché et mis en œuvre divers moyens de lutte 
contre le terrorisme international. Dans le cadre de la 
politique de prévention, le système PNR a été créé. 
Combien de pays européens l’ont déjà mis en œuvre? 
Quelle est l’attitude des pays voisins à l’égard du relevé 
des empreintes digitales?

L’optimalisation de la police fédérale est un point 
important. Elle a déjà été entamée au cours de la légis-
lature précédente. Sa mise en œuvre a été réalisée et 
évaluée de manière progressive. On attend maintenant 
les résultats. Le ministre peut-il déjà en esquisser les 
grandes lignes?

L’intervenant évoque ensuite le plan relatif aux tâches 
essentielles. Après une analyse approfondie des mis-
sions de la police fédérale, 20 chantiers ont été mis 
sur pied. Certains ont déjà été exécutés, d’autres ont 
été approuvés et sont en cours de déploiement. Est-il 
possible de fournir des informations complémentaires 
sur le gain en termes d’utilisation des capacités?

En 2017, la création de la Direction de la sécurisation 
(DAB) a été approuvée. Les agents de sécurisation sont 
revêtus de compétences policières limitées. La direc-
tion est composée de l’ancien corps de sécurité, mais 
comprend également des militaires et des membres du 
personnel de la Brussels Airport Company. Enfi n, il y a 
aussi de nouvelles recrues. Depuis septembre 2018, les 
premiers collaborateurs sont opérationnels. Comment 
s’est passé la première formation? L’intégration du 
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vlot? Hoe zit het met de interesse vanuit defensie? Waar 
werden deze nieuwe beveiligingsagenten al ingezet?

Vervolgens stipt de heer Degroote aan dat de nieuwe 
richtlijnen inzake de MFO-2 sedert  januari  2018 van 
kracht zijn. In het verleden waren er problemen rond 
het aanleveren van politiecapaciteit in het kader van 
de HyCap. De weigering om manschappen te leveren 
ondermijnde het hele solidariteitsprincipe. Dat laatste 
bestaat erin dat de ondersteuning eerst gepuurd zal 
worden uit de federale pool en zal pas in laatste instan-
tie uit de lokale pools capaciteit worden gebruikt. Het 
nieuwe systeem is nu bijna een jaar in voege. Zijn de 
eerste resultaten al gekend? Werden er nog weigeringen 
opgetekend? Zo ja, zal daar aan de hand van de dotaties 
op worden gereageerd?

De spoorwegpolitie vormt een ander aandachtspunt. 
Het aantal incidenten in de treinen, en in het bijzonder 
de agressie naar treinbegeleiders, neemt toe. In welke 
mate verbetert het nieuwe concept de werking van de 
spoorwegpolitie?

In verband met de fusies en de samenwerkingsmo-
daliteiten op lokaal niveau wijst de heer Degroote erop 
dat de geïntegreerde politie in 2001 in werking trad. 
Sedertdien zijn er heel wat maatschappelijke wijzigingen 
gekomen ingevolge nieuwe vormen van criminaliteit, 
technologische middelen, de digitalisering, enzovoort. 
De samenwerking en informatie-uitwisseling tussen de 
verschillende diensten bleek niet altijd optimaal, wat 
duidelijk gebleken is uit de resultaten van de onder-
zoekscommissies. Men kan niet om de vaststelling heen 
dat het zeer zwaar wordt voor kleine politiezones om de 
basispolitiezorg te blijven garanderen. Het onderzoek 
van de schaalvoordelen zullen binnenkort in de com-
missie worden gepresenteerd. Toch hebben al enkele 
politiezones daar niet op gewacht. Heeft de minister 
reeds informatie over mogelijke verbeteringen ontvan-
gen van deze nieuwe politiezones? Zal hij de resultaten 
vergelijken met de werking van de politiediensten in 
naburige landen, waaronder bijvoorbeeld Nederland?

Op het vlak van het HRM heeft een studie een aantal 
belangrijke pijnpunten aan het licht gebracht. Zo bleken 
er enorm lange wervingsprocedures te bestaan, alsook 
verschillen in HR-procedures en op het vlak van het 
digitaliseren van de personeelsdossiers. In hoeverre 
zouden bepaalde taken kunnen worden geoutsourcet? 
Welk effect zou dat hebben op de personeelscapaciteit?

corps de sécurité se déroule-t-elle bien? Quel intérêt la 
Défense porte-t-elle à la DAB? Où ces nouveaux agents 
de sécurisation ont-ils déjà été déployés?

M. Degroote souligne ensuite que les nouvelles direc-
tives MFO-2 sont en vigueur depuis janvier 2018. Dans 
le passé, il y a eu des problèmes avec la mise en place 
d’une capacité policière dans le cadre de HyCap. Le 
refus de fournir des hommes a porté atteinte au principe 
de solidarité dans son ensemble. Ce dernier implique 
que l’aide est d’abord puisée dans le pool fédéral et 
que la capacité des pools locaux n’est utilisée qu’en 
dernière instance. Le nouveau système est en place 
depuis près d’un an maintenant. Les premiers résultats 
sont-ils déjà connus? Des refus ont-ils encore été enre-
gistrés? Dans l’affirmative, utilisera-t-on des dotations 
pour y répondre?

La police des chemins de fer constitue une autre prio-
rité. Le nombre d’incidents dans les trains, en particulier 
le nombre d’agressions contre les accompagnateurs 
de train, est en augmentation. Dans quelle mesure le 
nouveau concept améliore-t-il le fonctionnement de la 
police des chemins de fer?

En ce qui concerne les fusions et les modalités de 
collaboration au niveau local, M. Degroote souligne que 
la police intégrée a été mise en place en 2001. Depuis 
lors, de nombreux changements sociaux sont interve-
nus en raison du développement de nouvelles formes 
de criminalité, de nouveaux moyens technologiques, 
de la numérisation, etc. La coopération et l’échange 
d’informations entre les différents services ne se sont 
pas toujours révélés optimaux, ce qui a été clairement 
démontré par les résultats des commissions d’enquête. 
Force est de constater qu’il devient très difficile pour les 
petites zones de police de continuer à garantir l’accom-
plissement de leur fonction de police de base. L’examen 
des économies d’échelle sera présenté prochainement 
en commission. Toutefois, certaines zones de police 
n’ont pas attendu cette présentation. Le ministre a-
t-il déjà reçu des informations sur des améliorations 
possibles de la part de ces nouvelles zones de police? 
Comparera-t-il les résultats avec le fonctionnement 
des services de police des pays voisins, y compris, par 
exemple, des Pays-Bas?

Dans le domaine de la GRH, une étude a révélé un 
certain nombre de problèmes importants. Par exemple, 
il s’est avéré qu’il y a des procédures de recrutement 
extrêmement longues, ainsi que des différences dans 
les procédures RH et dans le domaine de la numéri-
sation des dossiers du personnel. Dans quelle mesure 
certaines tâches pourraient-elles être externalisées? 
Quel effet cela aurait-il sur la capacité en matière de 
personnel?
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Daarnaast is het zo dat de minister een absenteïsme-
programma klaar heeft, dat in het najaar van 2018 reeds 
is toegepast in een aantal eenheden. Kunnen de inhoud 
en de eerste resultaten van het programma worden 
geschetst? Wordt het programma ook ter beschikking 
gesteld van de lokale politie?

Geweld tegen politiemensen moet dringend een 
halt worden toegeroepen. Op 20 november 2018 werd 
bijvoorbeeld nog werd een politieman laf aangevallen 
aan het politiekantoor aan de Kolenmarkt in Brussel. 
Elke vorm van geweld of agressie tegen de politie moet 
kordaat worden aangepakt en desgevallend streng 
bestraft. De samenwerking van het gerecht is op dat 
vlak onontbeerlijk. In  november  2017 werd daarover 
reeds een nieuwe omzendbrief door het College van 
procureurs-generaal goedgekeurd. Heeft de minister 
zicht op het aantal dossiers waarin daders van geweld 
tegen de politie werden veroordeeld? Is de aanpak 
effectief genoeg en waar zijn eventuele verbeteringen 
mogelijk?

De minister heeft de interne en externe preventie-
diensten de opdracht gegeven een risicoanalyse te 
maken van de psychologische aspecten op het werk. 
De spreker kijkt uit naar de actieplannen die daaruit zul-
len voortvloeien. Zullen de resultaten in de commissie 
worden voorgesteld?

De integriteit van de politiefunctie is van wezenlijk be-
lang. Tegelijk is politiewerk mensenwerk. Het is daarom 
belangrijk dat er voldoende preventie en aanpak wordt 
voorzien om integriteitsschendingen te vermijden. De 
minister heeft al heel wat acties ondernomen binnen 
de Federale Politie rond dat thema. Maar er blijft werk 
aan de winkel. In dit kader informeert de spreker naar 
de bescherming van klokkenluiders binnen de politie. 
Immers, sommige integriteitsschendingen kunnen enkel 
aan het licht komen door de moedige getuigenissen 
van mensen, die recht en rechtvaardigheid hoog in het 
vaandel dragen. Een ambtenaar is verplicht integri-
teitsinbreuken te melden, maar vaak zijn het de melders 
die daarna hard worden aangepakt. Hoe ver staat het 
met de invoering van een klokkenluidersstatuut voor de 
politiediensten?

Er is tevens ook voor het optimaliseren van het poli-
tiestatuut. Dat dateert nog van 2001 en is dus aan een 
actualisering toe. De minister heeft daarover overleg 
gepleegd met de vakorganisaties, en op grond daarvan 
werden een aantal beslissingen genomen die stelsel-
matig zullen worden uitgevoerd vanaf 2019.

In verband met de rekrutering en selectie, wijst de 
heer Degroote erop dat de dienst rekrutering onlangs op 

Par ailleurs, le ministre a préparé un programme en 
matière d’absentéisme, qui a déjà été appliqué dans un 
certain nombre d’unités à l’automne 2018. Le contenu 
et les premiers résultats du programme peuvent-ils 
être décrits? Le programme est-il également mis à la 
disposition de la police locale?

Il est urgent de mettre un terme à la violence à l’en-
contre des policiers. Le 20 novembre 2018, par exemple, 
un policier a encore été lâchement agressé au commis-
sariat de police du Marché au charbon à Bruxelles. Toute 
forme de violence ou d’agression contre la police doit 
être combattue avec détermination et, le cas échéant, 
sévèrement punie. La coopération du pouvoir judiciaire 
dans ce domaine est indispensable. En novembre 2017, 
le Collège des procureurs généraux a déjà approuvé 
une nouvelle circulaire à ce sujet. Le ministre dispose-t-il 
d’informations sur le nombre d’affaires où des auteurs 
d’actes de violence contre la police ont été condamnés? 
L’approche est-elle suffisamment efficace et où des 
améliorations sont-elles possibles?

Le ministre a chargé les services de prévention 
internes et externes d ’effectuer une analyse des 
risques liés aux aspects psychologiques au travail. 
L’intervenant attend avec impatience les plans d’action 
qui en découleront. Les résultats seront-ils présentés 
en commission?

L’intégrité de la fonction policière est essentielle. En 
même temps, le travail policier est un travail humain. 
Il est donc important de prévoir suffisamment de 
mesures de prévention et d’intervention pour éviter 
les atteintes à l ’intégrité. Le ministre a déjà pris de 
nombreuses mesures au sein de la police fédérale à 
ce sujet. Mais il reste encore du travail à faire. Dans ce 
contexte, l’intervenant s’interroge sur la protection des 
dénonciateurs au sein de la police. En effet, certaines 
atteintes à l’intégrité ne peuvent être mises au jour qu’à 
travers les témoignages courageux de personnes qui 
ont à cœur le droit et la justice. Un fonctionnaire est 
tenu de signaler les atteintes à l’intégrité, mais ce sont 
souvent les dénonciateurs qui en subissent ensuite les 
conséquences. Quels progrès ont été réalisés en ce qui 
concerne l’instauration d’un statut des dénonciateurs 
au sein des services de police?

On accorde également de l’attention à l’optimalisation 
du statut policier. Elle date de 2001 et doit donc être 
actualisée. Le ministre a consulté les organisations 
syndicales à ce sujet et, sur cette base, un certain 
nombre de décisions ont été prises, décisions qui seront 
systématiquement mises en œuvre à partir de 2019.

En ce qui concerne le recrutement et la sélection, 
M. Degroote souligne que le service de recrutement a 
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een weinig positieve manier in het nieuws gekomen. De 
te lange procedures vormen een struikelblok. De spreker 
meent evenwel te hebben begrepen dat de minister een 
aantal verbeteringen in de procedures zal aanbrengen 
en dat wordt bekeken of bepaalde procedureonderdelen 
geoutsourcet kunnen worden. Tevens wordt voorzien 
in de voortzetting van het wervingsproject in samen-
werking met de politie van de stad Antwerpen. Kan de 
minister de resultaten van dat project meedelen?

Ook op het vlak van de politieopleiding werd reeds 
redelijk wat voorbereidend werk verricht. Het is thans 
uitkijken naar de resultaten van het project “politieon-
derwijs binnen het veiligheidsonderwijs”.

Voor de graad van inspecteur is een beroepsprofi el 
opgesteld en al erkend door de Vlaamse Gemeenschap. 
De erkenningsprocedures en het overleg met de andere 
gemeenschappen zijn nog lopend. Wanneer verwacht 
de minister dat de eerste effectieve opleidingen via 
reguliere weg starten?

Eind 2020 moet de loonmotor worden vervangen. Een 
procedure zou lopen samen met defensie. Tot heden 
was de loonberekening voor de lokale politie kosteloos. 
Blijft dit ook zo binnen de toekomstige loonmotor?

In het kader van de zorg voor de informatiehuishou-
ding benadrukt de spreker dat de politie met haar tijd 
mee moet, ook op vlak van ICT. Belangrijk hierbij is de 
aansluiting op de noodzakelijke databanken en de uit-
wisseling van informatie met de diverse partners in het 
veiligheidsbeleid (o.a. justitie). Een voorbeeld daarvan 
is het digitaal versturen van dossiers tussen de verschil-
lende politiediensten en rechtbanken. Evenzeer van be-
lang is dat de gehele geïntegreerde politie met dezelfde 
tools kan werken, zoals bijvoorbeeld i-Police of FOCUS. 
De lokale politiezones werken momenteel nog al te 
vaak met oude programma’s. Zal de minister daarom 
stappen zetten in de richting van de uniformering van 
de IT-toepassingen? Zal aan de lokale politiezones 
ondersteuning worden geboden om hen te stimuleren 
om te kiezen voor uniformiteit?

Vandaag de dag is er nood aan een goede digitale 
interactie tussen de politie en de burger. Het feit dat 
het digitale platform tussen de politie en de burger ge-
bruiksvriendelijker wordt gemaakt, valt dan ook toe te 
juichen. De minister geeft aan dat de voorbereidende 
stap is genomen voor police-on-web, en het voormalige 

récemment fait la une de l’actualité de manière plutôt 
défavorable. Les procédures excessivement longues 
constituent une pierre d’achoppement. Toutefois, l’inter-
venant pense avoir compris que le ministre apportera 
un certain nombre d’améliorations aux procédures 
et que l’on envisage la possibilité d’externaliser cer-
taines parties de la procédure. Il est également prévu 
de poursuivre le projet de recrutement en coopération 
avec la police de la ville d’Anvers. Le ministre peut-il 
communiquer les résultats de ce projet?

Dans le domaine de la formation de la police égale-
ment, un travail préparatoire important a déjà été effec-
tué. On attend maintenant les résultats du projet relatif 
à l’enseignement policier au sein de l’enseignement 
de la sécurité.

Un profi l professionnel a été établi pour le grade d’ins-
pecteur. Ce profi l a déjà été reconnu par la Communauté 
fl amande. Les procédures de reconnaissance et la 
concertation avec les autres communautés sont tou-
jours en cours. Quand le ministre s’attend-il à ce que 
les premières formations effectives commencent par la 
voie habituelle?

Le moteur salarial doit être remplacé fi n 2020. Une 
procédure serait en cours en collaboration avec la 
Défense. Jusqu’à présent, le calcul des rémunérations 
pour la police locale était gratuit. Cela sera-t-il égale-
ment le cas dans le cadre du futur moteur salarial?

Dans le contexte du soin apporté à la gestion de 
l’information, l’intervenant souligne que la police doit 
évoluer avec son temps, y compris dans le domaine des 
TIC. La connexion aux bases de données nécessaires 
et l’échange d’informations avec les différents parte-
naires de la politique de sécurité (y compris le pouvoir 
judiciaire) sont importants à cet égard. La transmission 
numérique de dossiers entre les différents services de 
police et les tribunaux en est un exemple. Il est tout 
aussi important que l’ensemble de la police intégrée 
puisse travailler avec les mêmes outils, tels que i-Po-
lice ou FOCUS. À l’heure actuelle, les zones de police 
locale travaillent encore trop souvent avec d’anciens 
programmes. Le ministre va-t-il dès lors prendre des 
mesures en vue de l’uniformisation des applications 
informatiques? Un soutien sera-t-il apporté aux zones 
de police locales pour les encourager à opter pour 
l’uniformité?

De nos jours, une bonne interaction numérique entre 
la police et le citoyen est nécessaire. Il convient dès 
lors de se féliciter que la plate-forme numérique de 
contact entre la police et le citoyen soit rendue plus 
conviviale. Le ministre indique que l’étape préparatoire 
a été franchie pour la “police-on-web” et que les anciens 
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E-cops zal geïntegreerd worden in nieuwe toepassingen 
om tot een volwaardig digitaal loket te komen. Tegelijk 
mag men niet blind zijn voor het feit dat er nog mensen 
zijn die digitaal analfabeet zijn (bv. sommige oudere 
personen), of die niet de middelen hebben om deel te 
nemen aan de gedigitaliseerde wereld. Er zijn nu al 
politiezones die enkel op afspraak werken via de elek-
tronische weg. Aldus wordt voor sommige mensen de 
drempel naar hulp nog hoger. Wat voorziet de minister 
voor deze groep mensen qua onthaal en bereikbaarheid 
van de politie?

Een ander luik van de beleidsnota is dat rond de 
bescherming van de identiteit, de domicilie en de per-
soonsgegevens. Er is bijvoorbeeld de uitwisseling van 
certifi caten voor paspoorten en vreemdelingentitels om 
de vingerafdrukken uit te lezen. De minister haalt aan 
dat de vereenvoudiging van het systeem een besparing 
heeft opgeleverd in 2016. Welke besparingen werden 
er sedertdien gerealiseerd?

Een belangrijk punt in de strijd tegen de identiteits-
fraude is het correct bijhouden van de gemeentelijke 
bevolkingsregisters. Op gerechtelijk vlak wordt het 
fenomeen aangepakt door een goede samenwerking 
met het openbaar ministerie. Om correcte gegevens te 
verkrijgen, is het “only once”-principe zeer belangrijk. 
Hierbij moeten de correcte gegevens slechts eenmalig 
ingegeven worden. Tegelijk dienen zij beschikbaar te zijn 
voor de diensten die de fraude controleren. Als partner 
in de bestrijding van domiciliefraude is het noodzakelijk 
dat ook het openbaar ministerie de gegevens kan con-
sulteren. Op welke wijze zal de gegevensuitwisseling 
met het openbaar ministerie gebeuren? Zal dit via de 
taskforce gebeuren of zal het openbaar ministerie zelf 
toegang krijgen tot databanken?

De heer Degroote besluit dat het waarborgen van 
de veiligheid een continu traject van actualisering, 
aanpassing en evaluatie is. Om een optimale basis- en 
gespecialiseerde politiezorg te voorzien heeft de minis-
ter tot nu toe enorme inspanningen geleverd en werd 
de basis gelegd voor de verdere optimalisering van de 
geïntegreerde politie.

De heer Koen Metsu (N-VA) stelt vast dat de federale 
regering nog slechts een half jaar te gaan heeft. Tijdens 
de voorbije regeerperiode werd het land geconfronteerd 
met afschuwelijke terroristische aanslagen. De focus 
van het binnenlands beleid lag daarom vanzelfsprekend 
op veiligheid.

De strijd tegen het terrorisme begint met een aantal 
proactieve en preventieve maatregelen. Centraal hierbij 

E-cops seront intégrés dans de nouvelles applications 
afi n de créer un guichet numérique à part entière. Il ne 
faut cependant pas oublier qu’il y a encore des anal-
phabètes numériques (par exemple parmi les personnes 
âgées), ou des citoyens qui n’ont pas les moyens de 
participer au monde numérique. Il existe déjà des zones 
de police qui ne fonctionnent que sur rendez-vous par 
voie électronique. Dès lors, pour certaines personnes, 
l’aide sera encore moins accessible. Quelles sont les 
mesures prévues par le ministre pour ce groupe de 
personnes en matière d’accueil et en ce qui concerne 
l’accessibilité de la police?

Une autre partie de la note de politique porte sur la 
protection de l’identité, du domicile et des données per-
sonnelles. Elle vise par exemple l’échange de certifi cats 
pour les passeports et titres de séjour pour étrangers en 
vue de la lecture des empreintes digitales. Le ministre 
indique que la simplifi cation du système a permis de 
réaliser des économies en 2016. Quelles économies 
a-t-on réalisées depuis lors?

Un point important de la lutte contre la fraude à l’iden-
tité est la tenue correcte des registres communaux de la 
population. Dans le domaine judiciaire, cette question 
est traitée au travers d’une bonne coopération avec le 
ministère public. Pour obtenir des données correctes, il 
est très important d’appliquer le principe “une seule fois”, 
les données correctes ne devant être saisies qu’une 
seule fois. Parallèlement, ces données devraient être 
à la disposition des services de lutte contre la fraude. 
En tant que partenaire de la lutte contre la fraude au 
domicile, il est essentiel que le ministère public puisse 
également consulter les données. De quelle manière 
l’échange de données avec le ministère public s’effec-
tuera-t-il? Par l’intermédiaire de la task force? Ou le 
ministère public aura-t-il lui-même accès aux banques 
de données?

M.  Degroote conclut en indiquant que garantir la 
sécurité est un processus continu d ’actualisation, 
d’adaptation et d’évaluation. Afi n d’assurer un service 
de police de base et spécialisé optimal, le ministre a 
jusqu’à présent déployé d’énormes efforts et jeté les 
bases d’une nouvelle optimisation de la police intégrée.

M. Koen Metsu (N-VA) constate que le gouvernement 
fédéral n’a plus que six mois devant lui. Au cours de 
la dernière législature, le pays a été confronté à des 
attentats terroristes horribles. La politique intérieure 
s’est donc évidemment concentrée sur la sécurité.

La lutte contre le terrorisme démarre par une série de 
mesures proactives et préventives. Un élément essentiel 
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staat de integrale samenwerking van de diverse partners 
op alle niveaus. De detectie van tekenen van radicali-
sering en een snelle en duidelijke communicatie tussen 
de diverse partners zijn hierbij onontbeerlijk. Binnen 
die context werd in 2018 de beslissing genomen dat 
alle gemeenten verplicht een LIVC oprichten. Heeft de 
minister reeds zicht op hoeveel gemeenten momenteel 
al dan niet over een LIVC beschikken? Welke maatre-
gelen zal hij ondernemen om nalatige gemeenten aan 
te sporen om dat zo snel mogelijk te doen? Zijn er al 
resultaten van de LIVC’s gekend? Hoeveel tekenen van 
radicalisering werden al opgetekend? Hoe kan de com-
municatiedoorstroming worden geëvalueerd?

België was voortrekker om een Passagiersinformatie-
eenheid (PIE) te realiseren. Deze is intussen aangepast 
aan de GDPR-verordening. De PIE heeft inmiddels al 
een aantal belangrijke resultaten opgeleverd, niet alleen 
in de strijd tegen het terrorisme (of de Foreign Terrorist 
Fighters).

De PIE zal eveneens worden toegepast op andere 
internationale vervoersmiddelen (trein, autobus…). De 
minister haalt aan dat het systeem verder zal geopti-
maliseerd worden. Bovendien zal het personeelskader 
worden uitgebreid voor de verwerking van de gegevens 
en de noodzakelijke internationale gegevensuitwisse-
lingen. Hoeveel personeelsleden telt de nieuwe dienst 
waarvan sprake in de beleidsnota? Wat is het ideale 
kader en tegen wanneer wordt een volledige invulling 
van het gewenste kader verwacht?

De aanslagen van 22 maart 2016 hebben het belang 
van een goed werkend Crisiscentrum aangetoond. Deze 
entiteit werd versterkt en van de nodige moderne tools, 
zoals BE-Alert, voorzien. Daarnaast kwamen er de no-
dige aanpassingen van het OCAD. Het personeel van 
deze diensten heeft zonder twijfel de handen vol met het 
detecteren van gevaren, het maken van risicoanalyses, 
de actualisering van de noodplanningen, enzovoort. Is er 
al een werklastmeting gehouden? Volstaat het huidige 
kader om de veiligheid van de bevolking permanent te 
monitoren?

Een ander belangrijk luik van de beleidsnota is dat 
van de civiele veiligheid. In noodsituaties is een goede 
en duidelijke coördinatie onontbeerlijk. Het gebruik 
van eenzelfde dispatchingstechnologie en een supra-
provinciale structuur zullen de hulpverlening merkelijk 
verbeteren. Bovendien is real-time digitale aansturing 
veelbelovend. Ook de apps maken de hulpverlening 
merkelijk beter. De heer Metsu stelt evenwel nog enkele 
problemen vast. Zo zijn er de cijferkeuzes voor de nood-
oproepen. Burgers bellen meestal in paniektoestand 
naar het verkeerde nummer, en soms moeten zij cijfers 
intoetsen voor de juiste taal, een specifi eke menukeuze 

est la collaboration intégrale des divers partenaires à 
tous les niveaux. La détection des signes de radicali-
sation et une communication rapide et claire entre les 
différents intervenants sont indispensables à la réussite 
de cette politique. C’est dans ce contexte qu’en 2018, 
il a été décidé d’obliger toutes les communes à créer 
une CSIL. Le ministre a-t-il déjà une idée du nombre de 
communes qui disposent déjà d’une CSIL? Quelles me-
sures prendra-t-il pour inciter les communes en défaut 
à se régulariser le plus rapidement possible? Les CSIL 
ont-elles déjà donné des résultats connus? Combien 
de signes de radicalisation ont-ils déjà été enregistrés? 
Comment le ministre évalue-t-il la communication?

La Belgique était pionnière dans la mise en place 
d’une Unité d’information des passagers (UIP), qui a 
entre-temps été adaptée à la directive RGPD. L’UIP a 
déjà donné une série de résultats importants, et pas 
uniquement dans la lutte contre le terrorisme (ou les 
Foreign Terrorist Fighters).

L’UIP sera également appliquée à d’autres moyens 
de transport internationaux (trains, autobus, etc.). Le 
ministre indique que le système sera encore optimisé. 
Le cadre du personnel est en outre étendu pour le 
traitement des données et l ’indispensable échange 
international des données. Combien de membres du 
personnel compte le nouveau service évoqué dans la 
note de politique générale? Quel est le cadre idéal, et 
quand peut-on espérer qu’il sera entièrement pourvu?

Les attentats du 22 mars 2016 ont prouvé l’impor-
tance d’un Centre de crise performant. Cette entité a 
été renforcée et dotée des outils modernes nécessaires, 
comme BE-Alert. L’OCAM a ensuite subi les adaptations 
qui s’imposaient. Le personnel de ces services est sans 
aucun doute très occupé par la détection des dangers, 
la réalisation d’analyse de risques, l’actualisation des 
planifi cations d’urgence, etc. La charge de travail a-t-
elle déjà été mesurée? Le cadre actuel est-il suffisant 
pour assurer un contrôle permanent de la sécurité de 
la population?

La sécurité civile constitue un autre volet majeur 
de la note de politique générale. Dans les situations 
d’urgence, une coordination claire et de qualité est 
indispensable. L’utilisation d’une même technologie 
de dispatching et d’une structure supraprovinciale 
améliorera considérablement les secours. De plus, la 
gestion numérique en temps réel est prometteuse. Les 
applications améliorent également les secours de façon 
considérable. Toutefois, M.  Metsu constate toutefois 
encore quelques problèmes. En témoignent les choix 
de numéros pour les appels d’urgence. Les citoyens 
appellent la plupart du temps un mauvais numéro en 
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doorlopen, enzovoort. Bestaat er geen mogelijkheid om 
dergelijke drempels in het systeem aan te pakken? Kan 
bijvoorbeeld via de spraaktechnologie geen oplossing 
worden geboden? In welke mate kan de NV ASTRID 
hieraan tegemoetkomen?

De hervorming van de civiele bescherming zal op 
1 januari 2019 in werking treden. Er werd heel wat uit-
voeringsreglementering uitgevaardigd om de nieuwe 
structuur uit te werken en het personeel te plaatsen of 
over te plaatsen. Kan de minister overzicht geven van 
de (over)plaatsing van het personeel? Hoeveel mensen 
zijn in de civiele bescherming behouden, en hoeveel 
mensen zijn terechtgekomen bij andere diensten?

Voorts werd tijdens deze regeerperiode de eerder in 
gang gezette brandweerhervorming verdergezet. Het 
gaat bijvoorbeeld om aspecten als de opleiding of het 
statuut. Niettemin bestaan er op dit ogenblik nog enkele 
struikelblokken op het vlak van het vrijwilligersstatuut 
en het vergoedingenstelsel. Is er al een evaluatie van 
de hervorming gebeurd? Zo ja, welke problemen zijn 
opgedoken en welke bijsturingen dringen zich daarvoor 
op? Werd reeds een oplossing gevonden voor de zware 
impact die het vonnis van het Hof van Justitie op de 
werking van de vrijwillige brandweer?

De heer Metsu gaat vervolgens in op het thema van 
de modernisering, de administratieve vereenvoudiging 
en de optimalisering. Bij het Rijksregister en de burger-
lijke stand zijn stappen gezet naar modernisering en 
informatisering. In huidige tijden moet het mogelijk zijn 
om via elektronische middelen te streven naar vereen-
voudiging. In dat kader werden een aantal maatregelen 
genomen: de toepassing van het “only once”-beginsel, 
de ontsluiting van documenten voor bepaalde doel-
groepen, de digitale aanmaak van documenten, de mo-
dernisering van de infrastructuur van het Rijksregister, 
enzovoort. Vanaf 2019 kunnen de gemeentebesturen 
via een applicatie de databank van de akten van de 
burgerlijke stand (DABS) voeden. Zal ook voorzien 
worden dat de burger zijn eigen akten elektronisch kan 
inkijken via zijn eID?

De heer Eric Thiébaut (PS) merkt op dat de laatste 
beleidsnota van deze regeerperiode, net als die van de 
vorige jaren, heel ondoordringbaar en onoverzichtelijk 
is. Een groot deel van de tekst beoogt de balans van 
deze regeerperiode op te maken. Toch moet worden 
vastgesteld dat de beleidsnota op vele vlakken vaag 
en weinig concreet is.

état de panique, et parfois ils doivent taper des chiffres 
pour obtenir la bonne langue, parcourir un menu spé-
cifi que pour faire un choix, etc. N’est-il pas possible 
de remédier à ces problèmes dans le système? Une 
solution ne peut-elle pas être offerte grâce à la techno-
logie de la reconnaissance vocale par exemple? Dans 
quelle mesure la S.A. ASTRID peut-elle apporter une 
réponse à cet égard?

La réforme de la protection civile entrera en vigueur 
le 1er  janvier  2019. Une abondante réglementation 
d’exécution a été élaborée afi n de mettre au point la 
nouvelle structure et de placer ou déplacer le personnel. 
Le ministre est-il en mesure de donner un aperçu du 
(dé)placement du personnel? Combien de personnes 
ont été conservées à la protection civile, et combien de 
personnes se sont retrouvées dans d’autres services?

En outre, la réforme des services d ’ incendie 
entreprise précédemment a été poursuivie durant 
cette législature. Il s’agit, par exemple, d’aspects tels 
que la formation ou le statut. Néanmoins, quelques 
pierres d’achoppement subsistent actuellement dans 
le domaine du statut de volontaire et du système de 
rémunération. Une évaluation de la réforme a-t-elle 
déjà eu lieu? Dans l’affirmative, quels problèmes sont 
apparus et quels ajustements s’imposent à leur égard? 
A-t-on déjà trouvé une solution concernant l ’impact 
considérable que l’arrêt de la Cour de Justice a eu sur 
le fonctionnement des pompiers volontaires?

M. Metsu aborde ensuite le thème de la “modernisa-
tion, simplifi cation administrative et optimisation”. Des 
mesures ont été prises pour moderniser et informatiser 
le Registre national et l’état civil. À l’heure actuelle, il doit 
être possible de tendre vers la simplifi cation par la voie 
électronique. Dans ce cadre, une série de mesures ont 
été prises, à savoir l’application du principe “only once”, 
la possibilité pour certains groupes cibles d’accéder à 
certains documents, la production numérique de docu-
ments, la modernisation de l’infrastructure du Registre 
national, etc. À partir de 2019, les administrations com-
munales pourront alimenter la base de données des 
actes de l’état civil (BAEC) par le biais d’une application. 
Sera-t-il également prévu que le citoyen pourra consulter 
ses propres actes électroniques par le biais de son eID?

M. Eric Thiébaut (PS) observe que comme les années 
précédentes, la dernière note de politique de cette 
législature est dense et touffue. Si une grande partie du 
texte tend à faire le bilan de cette législature, force est 
toutefois de constater qu’elle reste fl oue et peu concrète 
sur de nombreux aspects.
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De twee centrale pijlers zijn nog altijd de strijd tegen 
het terrorisme in de ruime zin en de bestuurlijke aanpak. 
De spreker is daarom van oordeel dat de struikelblokken 
waarop de PS-fractie in het verleden al had gewezen 
nog altijd aan de orde zijn. De aanpak waar de minister 
voor kiest is er één van permanente controle door alle 
diensten, ook die welke een sociaal oogmerk hebben. 
Die keuze roept vragen op want ze verstoort het broze 
evenwicht tussen de zeer reële en niet te veronachtza-
men behoeften inzake preventie en de verdediging van 
de individuele vrijheden. De PS-fractie is gekant tegen 
de visie van de minister dat iedereen zich ten dienste 
moet stellen van de veiligheidsinstrumenten en pleit voor 
de omgekeerde aanpak: de veiligheidsdiensten moeten 
ten dienste staan van iedereen, niet omgekeerd. De 
heer Thiébaut voegt eraan toe dat de aanpak van de 
minister niet zonder risico is, aangezien hij kan leiden 
tot infobesitas, een verschijnsel waarop alle diensten 
de voorbije twee jaar talrijke malen hebben gewezen.

Wat de Kadernota Integrale Veiligheid betreft, veront-
rust het de spreker dat wordt afgestapt van de werkwijze 
waarbij de fenomenen naargelang van hun prioriteit 
worden aangepakt. Moet eraan worden herinnerd dat 
het feit dat die fenomenen thans niet altijd meer worden 
opgevolgd te wijten is aan het gebrek aan middelen en 
niet aan de structuur van de kadernota?

De spreker stelt vast dat de minister pleit voor toezicht 
op de lokale plannen en voor meer samenwerking van 
de gemeenten in dat domein. Hij leidt daaruit af dat men 
projecten waarvan het succes net te danken is aan hun 
lokale verankering en aan de diepgaande kennis van 
een grondgebied op federaal niveau wil gaan sturen en 
controleren. Welke “objectieve” criteria zouden worden 
opgelegd voor het toekennen van middelen voor de 
lokale veiligheidsplannen en wil de minister aan de re-
gering voorleggen? Met wie en binnen welke fora werd 
over die criteria beraadslaagd?

De heer Thiébaut betreurt dat in de beleidsnota her-
haaldelijk een onduidelijk jargon wordt gehanteerd dat 
zelfs voor geïnformeerde waarnemers moeilijk te be-
grijpen is. Zo wordt verwezen naar het Belgian National 
Risk assessment, een document waarvan de conclusies 
volgens de beleidsnota door iedereen gekend zijn. De 
spreker weerlegt die bewering en meent dat de minis-
ter dat document in de commissie had moeten komen 
voorstellen.

Hetzelfde geldt voor het begrip “hybride dreigingen”, 
dat nergens wordt gedefi nieerd, terwijl er in de be-
leidsnota nochtans een hele pagina aan wordt gewijd. 
Tussen de regels door kan men weliswaar begrijpen dat 
het gaat om ernstige dreigingen voor de samenleving 
en dat we niet uitgerust zijn om ze het hoofd te bieden. 

Les deux axes principaux restent la lutte contre le 
terrorisme au sens large et l’approche administrative. 
L’intervenant estime par conséquent que les écueils que 
le groupe PS avait déjà identifi és par le passé restent 
d’actualité. L’approche privilégiée par le ministre est 
celle du contrôle permanent par tous les services, en ce 
compris les services à vocation sociale. Cette approche 
est critiquable car elle met en péril l ’équilibre fragile 
entre les besoins de prévention, bien réels et qu’il ne 
faut pas négliger, et la défense des libertés individuelles. 
Le groupe PS est opposé à la vision du ministre selon 
laquelle tous doivent se mettre au service des instru-
ments de sécurité et préconise l’approche inverse. Ce 
sont les services de sécurité qui doivent être au service 
de tous et non l’inverse. M. Thiébaut ajoute que cette 
approche ministérielle n’est pas sans risque puisqu’elle 
alimente le phénomène d’infobésité que tous les ser-
vices ont eu l’occasion de pointer à de nombreuses 
reprises au cours des deux dernières années.

En ce qui concerne la note cadre de sécurité intégrale, 
l’intervenant s’inquiète de l’abandon de l’approche par 
phénomène prioritaire. Faut-il rappeler qu’à l ’heure 
actuelle, si ces phénomènes ne sont plus toujours sui-
vis, c’est en raison du manque de moyens et non de la 
structuration de la note-cadre?

L’intervenant constate que le ministre plaide pour un 
monitoring des plans locaux et pour une collaboration 
accrue des communes dans ce domaine. Il en déduit 
qu’il y a là une volonté de pilotage et de contrôle à 
l’échelon fédéral de projets dont le succès tient juste-
ment à leur ancrage local et à la connaissance précise 
d’un territoire. Quels sont les critères “objectifs” que 
le ministre entend soumettre au gouvernement pour 
l’attribution des moyens des plans locaux de sécurité? 
Avec qui ces critères sont-ils concertés et dans quelles 
enceintes?

M. Thiébaut regrette l’usage répété dans la note de 
politique général d’un jargon obscur, que même des 
observateurs avertis ont du mal à comprendre. Il cite à 
titre d’illustration la référence faite au Belgian National 
Risk assessment, document dont, selon la note de 
politique générale, les conclusions seraient connues 
de tous. L’intervenant réfute ce postulat et pense qu’il 
aurait été utile que le ministre vienne le présenter à la 
commission.

Tel est également le cas de la notion de “risques hy-
brides” qui n’est défi nie nulle part alors qu’une page de 
la note de politique générale lui est consacrée. Certes, 
on comprend entre les lignes que ces risques consti-
tuent une menace grave pour la société et que nous ne 
sommes pas outillés pour y faire face. L’intervenant juge 
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Volgens de spreker had de minister die dreigingen op 
een rationele wijze moeten toelichten en had hij moeten 
verduidelijken hoe hij ze wilde aanpakken.

De heer Thiébaut gaat vervolgens in op een aantal 
thema’s die in de beleidsnota aan bod komen.

Wat nucleaire veiligheid en beveiliging betreft, wijst 
hij erop dat de PS-fractie gekant is tegen de manier 
waarop de MER-richtlijn wet werd door de goedkeuring 
van het wetsontwerp houdende wijziging van de wet 
van 15 april 1994 betreffende de bescherming van de 
bevolking en van het leefmilieu tegen de uit ioniserende 
stralingen voortspruitende gevaren en betreffende het 
Federaal Agentschap voor Nucleaire Controle met 
betrekking tot de milieueffectbeoordeling (DOC 54 
3335/006). De spreker verwijst in dat verband naar de 
bespreking van het wetsontwerp.

Wat de nucleaire noodplanning betreft, werd op 
20 november 2018 op de site van het IRE in Fleurus 
een nucleaire rampoefening gehouden. Die oefening 
met de naam IREX 2018 werd gecoördineerd door 
het Crisiscentrum in samenwerking met onder meer 
het Federaal Agentschap voor nucleaire controle. Het 
was onder meer de bedoeling de nucleaire noodplan-
nen en -procedures van de nationale, provinciale en 
gemeentelijke overheden alsook van de uitbater van 
de site te testen. Kan de minister een overzicht geven 
van de lessen die uit die oefening kunnen worden 
getrokken? Zijn er nog andere oefeningen gepland?

In de beleidsnota wordt bijzondere aandacht be-
steed aan het Crisiscentrum.

Wat het beheer van noodsituaties betreft, wijst de 
minister erop dat er gauw mensen in dienst zullen 
worden genomen zodat het ondersteuningsteam te-
gen april 2019 operationeel kan zijn. Uit hoeveel leden 
moet dat team bestaan? Wat is hun profi el? Hoe zit het 
met het taalkader? In dergelijke situaties is een vlotte 
communicatie immers van cruciaal belang.

De spreker brengt vervolgens het PNR ter sprake 
en vraagt wat de gevolgen zullen zijn van het openen 
van grensoverschrijdende treinverbindingen waarvoor 
geen reservering vereist is.

Inzake de voetbalwet kondigt de minister aan dat 
de conformiteitscontrole van de voetbalstadions zal 
geherstructureerd en geoptimaliseerd worden, in 
een dynamiek van publiek-private samenwerking om 
aldus een steeds hoger veiligheidsniveau voor de 
toeschouwers te waarborgen. Kan de minister zijn 
plannen nader uitleggen? Het is immers bekend dat 

qu’il aurait été pertinent de présenter ces risques de 
manière rationnelle, et de préciser de quelle manière 
le ministre entend les maîtriser.

M.  Thiébaut aborde ensuite une série de théma-
tiques fi gurant dans la note de politique générale.

En ce qui concerne la sûreté et la sécurité nucléaire, 
il rappelle que le groupe PS s’oppose à la manière 
dont le projet de loi portant modifi cation de la loi du 
15 avril 1994 relative à la protection de la population 
et de l’environnement contre les dangers résultant 
des rayonnements ionisants et relative à l ’Agence 
fédérale de Contrôle nucléaire, en ce qui concerne 
l’évaluation des incidences sur l’environnement (DOC 
54 3335/001) transpose la directive EIE. L’intervenant 
renvoie à ce sujet à la discussion de ce projet de loi.

En matière de planifi cation d’urgence nucléaire, un 
exercice simulant un incident radiologique a eu lieu 
sur le site de l’I.R.E. à Fleurus, ce 20 novembre 2018. 
Cet exercice, dénommé IREX 2018, a été coordonné 
par le Centre de crise, en collaboration notamment 
avec l’Agence fédérale de Contrôle nucléaire, et avait 
notamment pour objectif de tester les plans et procé-
dures d’urgence nucléaire des autorités nationales, 
provinciales et communales ainsi que de l’exploitant 
du site. Le ministre peut-il donner un aperçu des 
enseignements qui peuvent être tirés de cet exercice? 
D’autres exercices sont-ils prévus?

La note de politique générale dédie au Centre de 
crise une attention particulière.

En ce qui concerne la gestion des situations d’ur-
gence, le ministre évoque des recrutements rapides 
de sorte que l’équipe d’appui pourra être opération-
nelle en avril 2019. De combien d’agents cette équipe 
devra-t-elle se composer? Quel sera le profi l de ses 
membres? Quel sera le cadre linguistique sachant que 
dans de telles situations, la fl uidité de la communication 
est cruciale?

L’intervenant évoque ensuite le PNR et demande 
quel sera l’impact de l’ouverture de lignes ferroviaires 
transfrontalières qui n’exigent pas de réservation.

Concernant la loi Football, l’une des actions annon-
cées est la restructuration et l’optimalisation du volet 
relatif au contrôle de la conformité des stades de foot-
ball dans une dynamique de partenariat public-privé 
pour garantir un niveau toujours plus élevé de sécurité 
pour les spectateurs. Le ministre peut-il préciser ses 
intentions, sachant que les partenariats public-privé, 
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publiek-private samenwerkingen weliswaar voordelen 
bieden, maar uiteindelijk vaak zwaar doorwegen op de 
overheidsfi nanciën.

Op vlak van de civiele veiligheid onderstreept de 
heer Thiébaut het belang van de integratie van de 
noodcentrales 112. Hij merkt evenwel op dat Waals-
Brabant nog steeds geen centrale heeft. Wie moet in het 
vooropgestelde schema de oproepen uit deze provincie 
behandelen?

Quid met de Duitstalige bellers? Dreigt het debat 
niet te worden heropend door de regeling dat in crisis-
situaties de centrales ontlast worden van de minder 
dringende oproepen? De als minder dringend be-
schouwde oproepen komen dan terecht bij centrales in 
andere provincies. Kunnen die beantwoord worden in 
alle landstalen?

Heeft de minister inzake precalltaking rekening 
gehouden met het feit dat, volgens de inlichtingen van 
Proximus, ongeveer 7500 mensen nog steeds een 
telefoontoestel met draaischijf gebruiken? Dat aantal 
kan verwaarloosbaar lijken, maar de gevolgen voor de 
betrokkenen mogen niet onderschat worden: deze bel-
lers raken mogelijks niet door de fi lter.

De beleidsnota vermeldt de koninklijke besluiten om 
de overheveling van de personeelsleden van de Civiele 
Bescherming naar andere diensten van de civiele veilig-
heid, van de politie of van de Federale Overheidsdienst 
Binnenlandse Zaken te vergemakkelijken. De spreker 
uit hierover zijn grote bezorgdheid. Kan de minister 
een stand van zaken geven? Hoeveel personeelsleden 
blijven aan het werk binnen de Civiele Bescherming 
en hoeveel onder hen dienden te verhuizen of werden 
gemuteerd naar een andere kazerne? Hoeveel perso-
neelsleden hebben de geschiktheidsproef afgelegd? 
Hoeveel personeelsleden werden daarentegen overge-
plaatst naar andere diensten? Over welke diensten gaat 
het? Voor hoeveel personeelsleden kon geen oplossing 
worden gevonden? Hebben voor sommigen speciale 
voorwaarden gegolden inzake (vervroegde) uittreding? 
Wat zijn de gevolgen van de sluiting van de kazernes 
en van de vermindering van het aantal operationele 
personeelsleden voor het kader?

De heer Thiébaut stelt vast dat de minister tevreden 
lijkt over de maatregelen inzake de brandweerlieden. 
Een eenvoudige opsomming van zulke maatregelen is 
echter nog lang geen evaluatie van de gevolgen. In de 
praktijk stellen nog vele (vooral vrijwillige) brandweer-
lieden zich vragen bij de extra druk inzake opleidingen 
en wijzen zij op de moeilijkheid om een evenwicht te 

même s’ils ont des avantages, fi nissent souvent par 
peser sur les fi nances publiques?

En matière de sécurité civile, M. Thiébaut souligne 
l’importance du projet d’intégration des centrales d’ur-
gence 112. Il remarque toutefois que le Brabant wallon 
n’a toujours pas de centrale. Qui devra gérer les appels 
émanant de cette province dans le schéma proposé?

L’intervenant évoque la problématique des répon-
dants germanophones. Le schéma de “délestage” des 
appels moins urgents en cas de crise ne risque-t-il pas 
rouvrir le débat? Les appels considérés moins urgents, 
traités dans d’autres centres provinciaux, pourront-
ils être traités quelle que soit la langue nationale de 
l’usager?

Concernant le “precalltaking”, le ministre a-t-il pris 
en considération la situation des quelque 7500 per-
sonnes qui, d’après les informations communiquées 
par Proximus, utilisent encore des téléphones à cadran? 
Certes, ce chiffre peut paraître minime, mais l’impact 
pour les personnes concernées ne doit pas être sous-
estimé puisqu’elles risquent de ne pas pouvoir passer 
le stade du fi ltre.

La note de politique générale énumère les arrêtés 
royaux pris pour faciliter le transfert des agents de la 
protection civile vers d’autres services de la sécurité 
civile, de la police ou du SPF Intérieur. Cette question 
reste pour l’intervenant un réel sujet de préoccupation. 
Le ministre peut-il donner un aperçu de la situation? 
Combien d’agents restent opérationnels au sein de la 
protection civile et parmi eux, combien ont dû démé-
nager ou ont été mutés d’une caserne vers une autre? 
Combien d’agents ont présenté le test d’aptitude? Quel 
est le nombre d’agents qui, à l’inverse, ont été réaffectés 
dans d’autres services? Quels sont ces services? Quel 
est le nombre d’agents pour lesquels aucune solution 
n’a pu être trouvée? Certains ont-ils bénéfi cié de condi-
tions particulières pour partir en retraite ou pré-retraite? 
Qu’en est-il de l’impact de la fermeture de casernes et 
de la réduction du nombre d’agents opérationnels sur 
l’encadrement?

M. Thiébaut observe que le ministre semble satisfait 
des mesures prises à l’égard des pompiers. Énumérer 
ces mesures, c’est une chose, en évaluer l’impact en est 
une autre. Sur le terrain, on entend encore de nombreux 
pompiers (en particulier les volontaires) s’interroger 
sur la charge de formation et mettre en avant leurs 
difficultés de concilier leur engagement au service de 
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vinden tussen hun (vrijwillige) inzet voor de bevolking, 
hun hoofdberoep en hun gezin.

Bij twee punten die dit jaar opnieuw in de beleidsnota 
staan, ontbreekt de concrete evaluatie. Dat is met name 
het geval voor e-learning: hoe werd dat aspect in de 
loop van het jaar ontwikkeld? Hoeveel en welke oplei-
dingsonderdelen werden er gevolgd per zone? Hoeveel 
mensen maakten er gebruik van?

Voorts vermeldt de minister de aankoop van de 
specifi eke uitrusting voor vijf zones van het Casualty 
Extractions Team, voor een bedrag van iets meer dan 
630 000 euro. Op welk materieel viel de keuze? Werden 
deze cellen ingezet, en, zo ja, in welke omstandigheden?

De minister geeft aan dat een 150-tal brandweerlie-
den tegen eind 2018 de ad hoc-opleiding zullen hebben 
gevolgd. Hoeveel opleidingen streeft men in totaal na? 
Wat is de doelstelling voor 2019? Hoe staat dat in ver-
houding met het totale aantal brandweerlieden?

Bij het lezen van de begroting krijgt men de indruk 
dat de dotatie aan het Kenniscentrum Civiele Veiligheid 
geschrapt werd. Betekent dat dat het Kenniscentrum 
gewoonweg afgeschaft werd? Zo ja, hoe zorgt men 
voor het behoud en de uitdieping van de deskundig-
heid ervan? Zo neen, waar zijn die fi nanciële middelen 
naartoe? Hoe wordt dat gecompenseerd?

De heer Thiébaut gaat in op het onderdeel van de 
beleidsnota over ASTRID. De regering kiest voor een 
partnerschap met de private telecomoperatoren om 
communicatiemiddelen met meer bandbreedte te ont-
wikkelen voor de toekomst. Vanuit begrotingsopzicht 
is het begrijpelijk dat het moeilijk is om te investeren in 
het vervangen van de bestaande netwerkinfrastructuur, 
maar houdt het beroep doen op de private operatoren 
geen risico’s in? Welk bedrag zullen de private opera-
toren aanrekenen?

De minister kondigt eveneens aan dat zijn diensten 
samen met de FOD Buitenlandse Zaken, Buitenlandse 
Handel en Ontwikkelingssamenwerking een ontwerp 
van rondzendbrief zal opstellen om domiciliefraude 
tegen te gaan van burgers die beweren in België gedo-
micilieerd te zijn, terwijl ze permanent in het buitenland 
wonen. De spreker zegt nieuwsgierig te zijn naar de 
tekst, die van toepassing lijkt te zijn op heel wat gepen-
sioneerden die een deel van hun leven in het buitenland 
doorbrengen.

In het hoofdstuk “Veiligheids- en preventiebeleid” van 
de beleidsnota, stelt de minister voort te willen werken 

la population, leur activité professionnelle principale et 
leur vie de famille.

L’intervenant évoque ensuite deux points qui réappa-
raissent dans la note de politique générale de cette an-
née sans que n’y soit précisée leur évaluation concrète. 
Il s’agit tout d’abord de l’e-learning: comment cela a-t-il 
été développé au cours de cette année? Combien de 
modules de formation ont-ils été suivis par zone? Dans 
quel domaine? Quel est le nombre d’utilisateurs?

D’autre part, il est question du matériel spécifi que 
pour les Casualty Extractions Team dont le ministre 
dit qu’il a été acquis pour équiper cinq zones pour un 
peu plus de 630 000€. Quel est le matériel retenu? Ces 
cellules ont-elles été mobilisées et si oui, dans quelles 
circonstances?

Le ministre explique par ailleurs qu’environ 150 pom-
piers auront reçu la formation ad hoc fi n 2018. Quelle 
est l’ambition de formation au total? Quel est l’objectif 
pour 2019? Qu’est-ce que cela représente par rapport 
au nombre total de pompiers?

La lecture du budget laisse à penser que la dotation 
au Centre de connaissances de la sécurité civile est 
supprimée. Cela signifi e-t-il que le centre est purement 
et simplement supprimé? Dans l’affirmative, comment 
son expertise sera-t-elle maintenue et développée? Si 
tel n’est pas le cas, où est passé ce fi nancement et 
comment est-il compensé?

M. Thiébaut aborde le volet de la note de politique 
générale consacré à ASTRID. Le gouvernement fait le 
choix d’un partenariat avec les opérateurs de télécom-
munications privés pour le développement d’outils de 
communication à plus large bande pour l’avenir. Si l’on 
peut comprendre qu’il est difficile, d’un point de vue 
budgétaire, d’investir dans le remplacement de l’infras-
tructure de réseau existante, le recours aux opérateurs 
privés n’est-il pas risqué? Quel sera le coût facturé par 
les opérateurs privés?

Le ministre annonce également que son administra-
tion élaborera, en collaboration avec le SPF Affaires 
étrangères, un projet de circulaire visant à renforcer la 
lutte contre la fraude au domicile de citoyens prétendant 
être domiciliés en Belgique, mais résidant en fait en 
permanence à l’étranger. L’intervenant se dit curieux 
de prendre connaissance de ce texte qui semble viser 
de nombreux retraités belges qui passent une partie de 
leur vie hors du pays.

Dans le chapitre “Sécurité et prévention” de la note 
de politique générale, le ministre affirme sa volonté 
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aan een participatief en multidisciplinair veiligheidsbe-
leid. De heer Thiébaut herinnert aan de nadelen van 
de administratieve aanpak die de minister voorstaat. 
Het klopt weliswaar dat een bovenmatig gerechtelijke 
aanpak contraproductief kan zijn, maar het bevorderen 
van een administratieve aanpak leidt ertoe dat een 
hele reeks diensten (en voornamelijk de gemeentelijke 
overheden en de burgemeester) worden overbelast en 
men de verantwoordelijkheden op hen afwentelt. Een 
dergelijke aanpak beperkt ook de rechten van verde-
diging, die toch een hoeksteen moeten blijven van de 
relatie tussen de burgers en de Staat bij de behandeling 
van de geschillen tussen beide.

De spreker erkent dat de minister heel veel wetgeving 
inzake private veiligheid heeft voortgebracht. Hij herin-
nert er echter aan dat uit de verklaringen van de private-
veiligheidssector zelf lijkt te kunnen worden opgemaakt 
dat die sector bij het opstellen van de hem betreffende 
wet de pen heeft vastgehouden. De mogelijke rol van die 
sector bij het vaststellen van het uit de wetgevende tekst 
voortvloeiende reglementaire kader moet dan ook tot 
ongerustheid nopen. Welke rol heeft de controledienst 
sinds de hervorming van de wet gespeeld, rekening 
houdend met dat wetgevend en reglementair kader 
“op maat”? Hoeveel controles werden uitgevoerd? Wat 
is evolutie van het aantal toegekende of ingetrokken 
accreditaties?

Wat de ter beschikking van de gemeenten gestelde 
middelen betreft, lijkt het budget in verband met de 
stewards toe te nemen. Kan de minister aangeven hoe 
die middelen zullen worden verdeeld?

Er moet daarentegen worden vastgesteld dat de 
dotatie aan de lokale politiezones stagneert. Door 
die stagnering lopen de gemeenten middelen mis en 
moeten ze die compenseren door een verhoging van 
de gemeentebelastingen. Die stagnering is des te on-
begrijpelijker in een context die ertoe leidt dat de lokale 
politiezones almaar meer steun moeten verlenen aan 
de federale politie; zulks gaat in tegen de geest van 
de hervorming die tot de oprichting van een op twee 
niveaus gestructureerde geïntegreerde politie heeft 
geleid, want het is uiteraard het federale niveau dat de 
lokale politie moet ondersteunen, en niet omgekeerd.

Tot slot vraagt de heer Thiébaut verduidelijkingen 
aangaande het personeel van de FOD Binnenlandse 
Zaken. De minister is trots de krachtlijnen van het door 
de regering vastgestelde besparingsbeleid voor de 
FOD Binnenlandse Zaken te hebben nageleefd. Kan 
hij een overzicht geven van het aantal personeelsleden 
in dienst van de FOD (statutair en onder arbeidsover-
eenkomst)? Hoe moet dat cijfer rekening houdend met 
de vastgestelde personeelsformatie (met inbegrip van 

de poursuivre dans la voie d’une politique de sécurité 
participative et multidisciplinaire. M. Thiébaut rappelle 
les inconvénients de l ’approche administrative telle 
que prônée par le ministre. S’il est exact qu’un excès 
de judiciarisation peut être contreproductif, favoriser 
une approche administrative aboutit à surcharger toute 
une série de services (et principalement les autorités 
communales et le bourgmestre) et à se décharger sur 
eux de ses responsabilités. Une telle approche implique 
également une limitation des droits de la défense, qui 
doivent pourtant rester une pierre angulaire de la rela-
tion entre les citoyens et l’État dans le traitement des 
différends qui les opposent.

En matière de sécurité privée, l’intervenant reconnait 
que le ministre a été prolixe en termes de production 
législative dans ce domaine. Il rappelle néanmoins que 
de l’aveu même du secteur de la sécurité privée, c’est 
ce secteur qui semble avoir tenu la plume lors de la 
rédaction de la loi le concernant. On ne peut dès lors 
que s’inquiéter du rôle que ce secteur peut jouer dans 
la fi xation du cadre réglementaire qui découle du texte 
législatif. Face à ce cadre législatif et réglementaire 
“sur mesure”, quel a été le rôle du service de contrôle 
depuis la réforme de la loi? Combien de contrôles ont-
ils été effectués? Comment évolue le nombre de cartes 
d’accréditation délivrées ou retirées?

Concernant les moyens mis à la disposition des 
communes, il semble que le budget relatif aux stewards 
augmente. Le ministre peut-il donner des indications 
quant à la façon dont ces moyens seront répartis?

Force est de constater par contre que la dotation aux 
zones de police locale stagne. Cette stagnation prive les 
communes de moyens qu’elles doivent compenser par 
une hausse des impôts communaux. Elle est d’autant 
moins compréhensible dans un contexte qui amène de 
plus en plus les zones de police locale à venir en appui 
de la police fédérale, à contre-courant de l’esprit même 
de la réforme ayant conduit à la création d’une police 
intégrée structurée à deux niveaux: c’est évidemment 
le fédéral qui devrait venir en appui des polices locales 
et pas l’inverse.

Enfi n, M. Thiébaut souhaite des précisions en ce qui 
concerne le personnel du SPF Intérieur. Le ministre se 
félicite d’avoir suivi les grandes lignes d’austérité budgé-
taire fi xées par ce gouvernement pour le SPF Intérieur. 
Peut-il donner un aperçu du nombre d’agents employés 
par le SPF (statutaires et contractuels)? Comment ce 
chiffre doit-il être apprécié au regard du cadre (y com-
pris au regard des cadres linguistiques)? Depuis 2014, 
comment le volume de personnel a-t-il évolué au sein 
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de personeelsformatie per taalrol) worden beoordeeld? 
Hoe is het totale aantal personeelsleden van de FOD 
Binnenlandse Zaken sinds 2014 geëvolueerd? Hoeveel 
natuurlijke afvloeiingen werden niet gecompenseerd? 
Om welke diensten gaat het precies? De spreker looft 
het werk en de inzet van het personeel van de FOD 
Binnenlandse Zaken, dat ondanks de daling van de mid-
delen waarmee het werd geconfronteerd, ervoor heeft 
gezorgd dat die FOD tot federale “overheidsorganisatie 
van het jaar” werd verkozen.

De heer Emir Kir (PS) spitst zijn betoog toe op de 
follow-up van de aanbevelingen van de parlementaire 
onderzoekscommissie “terroristische aanslagen”.

Hij stelt om te beginnen vast dat in de gemeenschap-
pelijke databank, die al werd uitgebreid met de home-
grown terrorist fi ghters (HTF), met de haatverspreiders 
en met de extreemlinkse en extreemrechtse entiteiten, 
ook de mogelijk gewelddadige extremisten zouden wor-
den opgenomen. Er wordt gewag gemaakt van criteria 
die zouden wijzen op een geloofwaardig voornemen 
om geweld te gebruiken. Die evolutie herinnert aan 
de roman 1984 van George Orwell. Hoe verantwoordt 
de minister die uitbreiding, aangezien de veiligheids-
diensten het nu al moeilijk hebben om informatie te 
vergaren met betrekking tot mensen die een misdrijf 
aan het begaan zijn met het oog op het plegen van nog 
zwaardere feiten?

Werd de oprichting van die gegevensbanken voor-
afgegaan door een aangifte bij het Controleorgaan op 
de politionele informatie, zoals volgens de wet op het 
politieambt vereist is?

De heer Kir bespreekt vervolgens de lokale integrale 
veiligheidscellen (LIVC). De parlementaire onderzoeks-
commissie had aanbevolen om de oprichting van die 
LIVC’s verplicht te maken; met de wet van 30 juli 2018 
wordt getracht die aanbeveling uit te voeren. De commis-
sie had ook talrijke getuigenissen over de slechte wer-
king van de lokale task forces (LTF) gekregen. De kritiek 
betrof met name de frequentie van de vergaderingen, 
het grote aantal aanwezigen (dat een hinderpaal vormde 
voor het doorgeven van informatie door de Veiligheid van 
de Staat) of de inhoud van de uitgewisselde informatie 
en de hoeveelheid ervan. De onderzoekscommissie 
heeft dan ook aanbevolen om de werkingswijze van de 
LTF’s aan te pakken, maar meer ten gronde om ook vijf 
joint intelligence centers op te richten, binnen dewelke 
de ernstigste gevallen zouden kunnen worden bespro-
ken. Aan die aanbeveling is tot dusver alleen in Brussel 
gevolg gegeven. Kan de minister aangeven wanneer 
die aanbeveling in de vier andere rechtsgebieden ten 
uitvoer zal worden gelegd? Welke impact zal dat hebben 
op de werking van de TFL’s?

du SPF Intérieur? Combien de départs naturels n’ont 
pas été compensés? Quels sont les services concer-
nés? L’intervenant salue le travail et l’engagement des 
membres du personnel du SPF Intérieur qui ont permis 
de désigner ce SPF “Organisation publique fédérale de 
l’année” et ce, malgré la réduction de moyens dont ils 
ont pu bénéfi cier.

M. Emir Kir (PS) axe son intervention sur le suivi des 
recommandations de la commission d’enquête parle-
mentaire “Attentats terroristes”.

Il constate tout d’abord que la banque de données 
commune, déjà étendue aux homegrown terrorist 
fi ghters (HTF), aux propagandistes de haine (PH), aux 
entités d’extrême gauche et d’extrême droite, serait éga-
lement étendue aux extrémistes violents potentiels. Il est 
question de critères démontrant une intention crédible 
de vouloir recourir à la violence. Cette évolution n’est 
pas sans rappeler “1984” de George Orwell. Comment 
le ministre justifi e-t-il cette extension alors que les 
services de sécurité rencontrent déjà des difficultés à 
récolter des informations relatives à des personnes qui 
sont en train de perpétrer un délit en vue de commettre 
des infractions encore plus lourdes?

La constitution de ces banques de données a-t-elle 
été précédée d’une déclaration à l’Organe de contrôle 
de l’information policière comme l’exige la loi sur la 
fonction de police?

M. Kir aborde ensuite la question des Cellules de sé-
curité intégrale locale (CSIL). La commission d’enquête 
parlementaire avait recommandé de rendre obligatoire 
la constitution des CSIL, ce que la loi du 30 juillet 2018 
tend à mettre en œuvre. La commission avait également 
reçu de nombreux témoignages sur le mauvais fonc-
tionnement des Taskforces locales (TFL). Les critiques 
concernaient notamment la fréquence des réunions, le 
grand nombre de personnes présentes (ce qui était un 
frein à la communication d’information par la Sûreté de 
l’État), ou encore le contenu et la quantité des informa-
tions échangées. La commission d’enquête a dès lors 
préconisé une adaptation du mode de fonctionnement 
des LTF mais aussi, plus fondamentalement, la création 
de cinq Joint intelligence Centers où les cas plus sérieux 
pourraient être débattus. Cette recommandation n’a, à 
ce jour, été suivie d’effets qu’à Bruxelles. Le ministre 
peut-il préciser quand cette recommandation sera mise 
en œuvre dans les quatre autres ressorts concernés? 
Quel sera l’impact sur le fonctionnement des TFL?
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Wat de opvolging van de aanbevelingen van de 
parlementaire onderzoekscommissie betreft, wordt in 
de beleidsnota aangegeven dat de prioriteiten “in strikt 
overleg en onderling akkoord met mijn collega van 
Justitie” zullen worden vastgesteld (DOC 54 3296/011, 
blz.61). De heer Kir meent dat die vastlegging van de 
prioriteiten in samenwerking met de binnen de Kamer 
van volksvertegenwoordigers opgerichte opvolgings-
commissie zou kunnen gebeuren. Hij herinnert er voorts 
aan dat sommige prioriteiten al door de onderzoeks-
commissie zelf naar voren zijn geschoven. Dat is meer 
bepaald het geval voor de maatregelen die het tekort aan 
personele middelen moeten opvangen. Hoe ver staat 
het daarmee? In de beleidsnota staat dat de diensten 
in 2018 en 2019 er alles aan moeten blijven doen om 
jaarlijks 1 400 aspirant-inspecteurs aan te trekken (DOC 
54 3296/011, blz. 86). Dat zijn er dus opnieuw minder 
dan na de uitzondering die in 2016 werd gemaakt (1 
600 aspiranten). Noch de minister van Binnenlandse 
Zaken, noch de commissaris-generaal van de politie 
heeft de opvolgingscommissie tot dusver precieze cijfers 
bezorgd over de evolutie van het personeelsbestand, 
hoewel meermaals om die cijfers werd verzocht. Hoe 
zit dat precies?

Een fundamentele aanbeveling van de onderzoeks-
commissie betreft de Kruispuntbank veiligheid, waarvan 
de oprichting ten gronde ligt aan een aantal andere 
aanbevelingen. De heer Kir kan zich niet van de in-
druk ontdoen dat op dit punt weinig vooruitgang werd 
geboekt. Een overlegcomité, dat werd opgericht onder 
leiding van de ministers van Binnenlandse Zaken en van 
Justitie, is vanaf september 2018 bijeengekomen en zou 
tegen het einde van het jaar een eerste verslag moeten 
uitbrengen. Hoever staat het daarmee? Welke feedback 
geeft het overlegcomité? Wat zijn de volgende stappen? 
Zou de minister voorstander zijn van een raamwet?

Mevrouw Nawal Ben Hamou (PS) stelt vast dat de 
budgettaire middelen voor de politie met 160 miljoen 
euro lijken te stijgen, wat niet niks is. Bij nader inzien 
wordt al snel duidelijk dat schijn bedriegt, aangezien 
die middelen in feite grotendeels (110 miljoen euro 
volgens het Rekenhof) terug worden overgeheveld van 
de interdepartementale voorziening naar de basisbe-
groting. In werkelijkheid bedraagt de stijging dus slechts 
50 miljoen euro, waarbij tevens rekening moet worden 
gehouden met de door het Planbureau aangekondigde 
indexsprong. De spreekster is van oordeel dat vooral de 
aan de DAB toegewezen middelen de begroting lijken 
te doen aanzwellen. Dat staat in schril contrast met 
het toenemend gebrek aan middelen waarmee andere 
diensten van de gerechtelijke politie, in het bijzonder 
de FCCU, dan wel andere gespecialiseerde diensten 
te kampen hebben.

Concernant le suivi des recommandations de la com-
mission d’enquête parlementaire, la note de politique 
générale énonce que les priorités “seront fi xées en totale 
concertation et en parfait accord avec mon collègue de 
la Justice.” (DOC 3296/011, p.61). M. Kir est d’avis que 
cette priorisation pourrait être réalisée en collaboration 
avec la commission de suivi instituée à la Chambre. Il 
rappelle par ailleurs que certaines priorités ont déjà été 
mises en avant par la commission d’enquête elle-même. 
Tel est notamment le cas des mesures susceptibles de 
combler le défi cit en moyens en personnel. Où en est-on 
à ce sujet? On peut lire dans la note de politique géné-
rale qu’en 2018 et 2019, les services devront continuer 
à mettre tout en œuvre pour recruter chaque année 
1400 aspirants inspecteurs (DOC 54 3296/011, p.86). 
Il s’agit donc d’un retour à la baisse après l’exception 
de 2016 (1600 aspirants). Ni le ministre de l’Intérieur, 
ni le Commissaire général de la police, n’ont à ce jour 
envoyé à la commission de suivi les chiffres précis sur 
l’évolution des effectifs, qui ont pourtant été demandés 
à plusieurs reprises. Qu’en est-il?

Une recommandation clé de la commission d’en-
quête concerne la banque de données carrefour de 
la sécurité dont la mise sur pied conditionne une série 
d’autres recommandations. M. Kir ne peut se départir de 
l’impression que peu d’avancées ont été enregistrées à 
ce sujet. Un comité de concertation, mis sur pied sous 
la direction des ministres de l’Intérieur et de la Justice, 
s’est réuni dès septembre 2018 et devait transmettre 
un premier rapport d’ici la fi n de l’année. Où en est-
on? Quels sont les retours du comité de concertation? 
Quelles sont les prochaines étapes? Le ministre serait-il 
favorable à une loi-cadre?

Mme  Nawal Ben Hamou (PS) constate que les 
moyens budgétaires consacrés à la police semblent 
en hausse de 160 millions d’euros, ce qui n’est pas 
négligeable. Très vite, toutefois, on se rend compte qu’il 
s’agit d’une augmentation en trompe l’œil, puisque la 
majorité de ces moyens (110 millions d’après la Cour 
des comptes), sont en fait rapatriés depuis la provision 
interdépartementale dans le budget de base! Il n’est 
donc question que d’une augmentation de 50 millions 
d’euros, qu’il faut également mettre en lien avec le saut 
d’index annoncé par le Bureau du Plan. L’intervenante 
juge que ce sont surtout les moyens alloués à la DAB 
qui paraissent gonfl er le budget. Ceci contraste avec le 
manque croissant de moyens auquel sont confrontés 
d’autres services de la police judiciaire et en particulier 
la FCCU, ou d’autres services spécialisés.
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Mevrouw Ben Hamou onderstreept dat de indienst-
nemingen voor de DAB moeizaam verlopen en dat 
overplaatsingen, zo die er al zijn, pijnlijk zijn. Kan de 
minister een stand van zaken opmaken? Hoeveel per-
soneelsleden telt de DAB momenteel? Op welke termijn 
hoopt de minister de personeelsformatie in te vullen?

Vier jaar na de aanneming ervan wordt de wet hou-
dende optimalisatiemaatregelen voor de politiediensten 
thans geëvalueerd, overeenkomstig artikel 45 van de 
wet. Zal die evaluatie aanleiding geven tot nieuwe struc-
turele hervormingen? De spreekster herinnert eraan dat 
de parlementaire onderzoekscommissie “Terroristische 
aanslagen” vooral de nadruk heeft gelegd op de pro-
cessen, op de gegevensuitwisseling, op de personele 
middelen en op de opleiding. Hoewel zij het vraagstuk 
van de structuren niet uit de weg is gegaan, zijn haar 
opmerkingen ter zake niet het meest opvallende aspect 
van haar aanbevelingen. Meerdere door de onder-
zoekscommissie gehoorde getuigen hebben trouwens 
aangegeven dat de politiemensen geen zoveelste struc-
turele hervorming wilden. De recente verklaringen van 
de commissaris-generaal in de opvolgingscommissie 
wijzen in diezelfde richting.

Aangaande de optimalisering van het politiestatuut 
had de parlementaire onderzoekscommissie het pad 
geëffend voor een herziening van het statuut en voor 
een debat over het premiestelsel, op twee voorwaarden: 
het syndicaal overleg diende te worden gewaarborgd en 
de wijkpolitie diende daarbij te worden gerevaloriseerd. 
Houdt de hervorming rekening met deze twee aspecten?

De minister verwijst in zijn beleidsnota naar een ver-
nieuwing van de wervingsprocedure, die onder meer 
een grotere diversiteit bij de politie zal bevorderen. De 
spreekster juicht die beslissing toe: het lijkt haar immers 
beter het probleem ten gronde aan te pakken, veeleer 
dan de gevolgen ervan telkens op te vangen via aller-
hande wetten. De wetten met betrekking tot de spijtop-
tanten en tot de burgerinfi ltratie werden verantwoord met 
het argument dat de politie niet over de mensen met het 
juiste profi el beschikte om te infi ltreren in bepaalde zeer 
gesloten groeperingen. Kan de minister aangeven hoe 
door de vernieuwing van de wervingsprocedure gevolg 
kan worden gegeven aan die aanbeveling van de onder-
zoekscommissie inzake méér diversiteit bij de politie?

Mevrouw Ben Hamou herinnert eraan dat de ver-
hoging van de indienstnemingsnorm tot 1 600 politie-
mensen in 2016 en de vastlegging ervan op 1 400 voor 
2017 en 2018 een theoretische netto-aangroei betekent 
van 500 mensen in 2016 en van telkens 300 voor de 

Mme  Ben Hamou souligne que le recrutement au 
sein de la DAB se fait difficilement et que les transferts, 
quand ils ont lieu, se font dans la douleur. Le ministre 
peut-il donner un aperçu de la situation actuelle? 
Combien la DAB compte-t-elle d’agents à ce jour? A 
quelle échéance le ministre espère-t-il remplir le cadre?

Quatre ans après son adoption, la loi portant mesures 
d’optimalisation des services de police fait actuellement 
l’objet d’une évaluation conformément à l’article 45 de 
la loi. Cette évaluation donnera-t-elle lieu à de nouvelles 
réformes structurelles? L’intervenante rappelle que la 
commission d’enquête parlementaire “Attentats terro-
ristes”, a surtout insisté sur les processus, l’échange 
d’information, sur les moyens en personnel et la forma-
tion. Si elle n’a pas éludé la question des structures, ses 
observations en la matière ne constituent pas l’aspect le 
plus marquant de ses recommandations. D’ailleurs, plu-
sieurs témoins entendus par la commission d’enquête 
ont dit que les policiers ne voulaient pas d’une énième 
réforme de structure. Les déclarations récentes du 
Commissaire général devant la commission de suivi 
vont aussi dans ce sens.

Concernant l’optimalisation du statut policier, la com-
mission d’enquête parlementaire avait ouvert la voie 
à une révision du statut et à une remise en question 
du système des primes, mais avec deux balises: tout 
d’abord, la concertation syndicale devait être assurée, 
ensuite, la police de quartier devait être revalorisée 
à cette occasion. La réforme intègre-t-elle ces deux 
dimensions?

Le ministre évoque dans sa note de politique géné-
rale, un renouvellement de la procédure de recrutement 
qui favorisera, entre autres, une plus grande diversité 
dans les rangs de la police. L’intervenante salue cette 
décision: il lui parait en effet préférable de s’attaquer 
au cœur de ce problème plutôt que d’essayer de pallier 
ses effets par le recours à diverses législations. Les 
lois relatives aux repentis et à l ’infi ltration civile ont 
été justifi ées par le fait que la police ne comptait pas 
de policiers ayant le profi l utile pour intégrer certains 
groupes particulièrement fermés. Le ministre peut-il 
détailler comment le renouvellement de la procédure 
de recrutement permettra de répondre à cette recom-
mandation de la commission d’enquête en faveur de 
plus de diversité au sein de la police?

Mme Ben Hamou rappelle que le relèvement de la 
norme de recrutement à 1600 policiers en 2016, et à 
1400 pour 17 et 18 signifi e un accroissement net théo-
rique en 2016 de 500 hommes et de 300 par an, les deux 
années suivantes. Le ministre peut-il préciser combien 
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twee daaropvolgende jaren. Kan de minister aangeven 
hoeveel van de mensen die in 2016, 2017 en 2018 in 
dienst zijn genomen, hun opleiding hebben gekregen 
en waar zij werden ingezet?

Feit is dat het tekort ontegensprekelijk is en dat de 
indienstnemingen niet volgen. Velen vragen zich af 
waar de toegezegde versterkingen blijven, terwijl de 
natuurlijke afvloeiingen de spanning alleen maar doen 
toenemen, getuige het moeilijke sociale klimaat bij de 
politie.

Op lokaal niveau is de situatie niet beter, verre daar-
van. In dat verband zou de KUL-norm kunnen worden 
herzien, maar de minister is dat niet van plan omdat 
die herziening niet in het regeerakkoord staat. De pro-
blemen stapelen zich dus op, in een veiligheidscontext 
die, als gevolg van de aanslagen, de werklast van de 
politie alleen maar doet toenemen. De politiemensen 
blijven hun werk doen, ondanks de aanvallen waarmee 
zij dagelijks worden geconfronteerd.

Mevrouw Ben Hamou vraagt de minister tevens om 
een overzicht van de (goede en minder goede) resulta-
ten van het Kanaalplan.

De onderzoekscommissie heeft duidelijk gesteld dat 
de politiezones niet mogen worden opgevat als een 
manier om het tekort op federaal niveau weg te werken; 
dat zou immers een politiehervorming in de omgekeerde 
richting zijn. De commissie heeft trouwens aanbevolen 
opnieuw een federale reserve aan te leggen. Daar is 
geen sprake van in de beleidsnota, die zich beperkt tot 
het vermelden van de nieuwe MFO-2 en van de evaluatie 
ervan op het einde van het jaar. Hoe past dit werkpunt 
in de aanbevelingen van de onderzoekscommissie? 
Hoe staat het met de opbouw van de federale reserve?

De spreekster haalt de privatisering van de politieta-
ken aan. De minister is verheugd dat een aantal taken 
vaker werden uitbesteed (lees: geprivatiseerd). Hoe 
wordt één en ander geëvalueerd? Hoeveel politiecapa-
citeit heeft dat opgeleverd? Voor welke diensten werd 
die capaciteit ingezet?

De minister is ook ingenomen met de resultaten van 
de verkeersveiligheidsbarometer. Iedereen weet echter 
dat de verkeerspolitie op sterven na dood is. Hoe kan 
worden verklaard dat die dienst het zo moeilijk heeft om 
personeel aan te trekken? Welke maatregelen schikt de 
minister te treffen om daar wat aan te doen?

Volgens de informatie waarover de spreekster 
beschikt, hebben veel personeelsleden van de labo-
ratoriumdienst van de centrale directie van de techni-
sche en wetenschappelijke politie hun overplaatsing 

des hommes recrutés en 2016, en 2017 et en 2018 ont 
été formés et où ils sont affectés?

Force est de constater que le défi cit reste bien réel et 
que le recrutement ne suit pas. Nombreux sont ceux qui 
se demandent où sont les renforts promis alors que les 
départs naturels ne font qu’augmenter la tension dont 
témoigne le climat social difficile au sein de la police.

Au niveau local, la situation n’est pas meilleure, loin 
de là. La solution serait de réviser la norme KUL mais 
le ministre n’entend pas procéder à cette révision au 
motif qu’elle n’est pas prévue par l’accord de gouver-
nement. Les difficultés s’accumulent donc dans un 
contexte sécuritaire, résultant des attentats, qui ne fait 
qu’accroitre la charge de travail des policiers. Ceux-ci 
continuent de faire leur travail malgré les agressions 
qu’ils subissent quotidiennement.

Mme Ben Hamou souhaite également que le ministre 
donne un aperçu des résultats, tant positifs que négatif, 
du Plan canal.

La commission d’enquête a clairement déclaré que 
les zones de police ne pouvaient pas être conçues 
comme une manière de remédier au défi cit du fédéral, 
ce qui constituerait une forme de réforme des polices à 
l’envers. Elle a d’ailleurs recommandé de reconstituer 
une réserve fédérale. Il n’en est pas question dans la 
note de politique générale qui se borne à évoquer la 
nouvelle MFO2 et son évaluation à la fi n de l’année. 
Comment ce chantier s’intègre-t-il dans le cadre des 
recommandations de la commission d’enquête? Où en 
est la reconstitution de la réserve fédérale?

L’intervenante aborde la privatisation des missions 
de police. Le ministre se félicite de l’avancement de 
l’externalisation (en réalité, de la privatisation) d’une 
série de missions. Quelle en est l’évaluation? Quelle 
capacité policière a pu être libérée? A quels services 
cette capacité a-t-elle été affectée?

Le ministre se félicite également des résultats du 
baromètre de la sécurité routière. Or nul n’ignore que 
la police de la route est au plus mal. Quelles sont les 
raisons qui expliquent les difficultés de recrutement au 
sein de cette unité? Quelles mesures le ministre compte-
t-il prendre pour y remédier?

D’après les informations dont elle dispose, il semble 
que de nombreux membres du service Labo  de la 
Direction centrale de la police technique et scientifi que 
ont fait une demande de mobilité. Qu’est-ce qui explique 
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aangevraagd. Deze dienst is onmisbaar voor het goede 
verloop van de onderzoeken. Hoe kunnen die talloze 
aanvragen worden verklaard?

Inzake de opleiding betreurt de spreekster tot slot 
dat de minister de opvolging van de GPI48 niet wil 
verbeteren, of zelfs herzien, teneinde de operationele 
leden beter op te volgen en ze regelmatiger opleiding 
te geven over de omgang met geweld (al dan niet met 
gebruik van een vuurwapen).

Ter inleiding geeft de heer Philippe Pivin (MR) aan 
dat de verkiezing van de FOD Binnenlandse Zaken tot 
federale overheidsinstelling van het jaar een beloning is 
voor de inspanningen tot modernisering en transformatie 
waartoe de minister in deze regeerperiode de aanzet 
heeft gegeven.

De spreker merkt op dat bepaalde bestaande maat-
regelen in het licht van de terroristische dreiging werden 
versterkt en dat nieuwe maatregelen werden genomen. 
Ook de specifi eke crisiscommunicatiestrategie werd 
herzien.

De verwerking van de passagiersgegevens door de 
passagiersinformatie-eenheid (PIE) is een onmisbaar 
instrument in de bestrijding van het terrorisme en van de 
zware criminaliteit. De heer Pivin benadrukt het belang 
van deze eenheid, die werd gelast de passagiersgege-
vens te verzamelen, op te slaan en te verwerken, de 
passagiersgegevensbank te beheren en de verzamelde 
informatie te delen met andere PIE’s, met Europol en 
met derde landen. Hoewel dankzij het PNR al crimine-
len konden worden gevat, zal de doeltreffendheid van 
dat register nog worden versterkt dankzij de uitbreiding 
ervan tot de andere vormen van internationaal vervoer. 
De heer Pivin neemt nota van het feit dat de daartoe 
benodigde koninklijke besluiten pas tegen eind dit jaar 
zullen worden genomen. Hij vraagt hoe de operatio-
nele samenwerking met de andere betrokken landen 
verloopt.

Tevens is de spreker verheugd dat het Nationaal 
noodplan betreffende de aanpak van een terroristische 
gijzelneming of terroristische aanslag, dat door de par-
lementaire onderzoekscommissie als belangrijk werd 
aangemerkt, werd aangenomen. Bovendien werd ook 
het Nationaal noodplan betreffende de aanpak van een 
crimineel incident of een terroristische aanslag waarbij 
chemische, biologische, radiologische en nucleaire 
agentia (CBRNe) worden gebruikt aangenomen. Kan 
de minister meer details geven over de oprichting van 
het CBRNe-centrum? Hoe verloopt de samenwerking 
met het andere team gespecialiseerd in incident and 
crisis management (ICM)? Welke nieuwe technologieën 
werden geïntegreerd in het ICM?

ce phénomène alors que cette unité est indispen-
sable au bon déroulement des enquêtes?

En matière de formation, enfi n, l’intervenante regrette 
l’absence de volonté du ministre d’améliorer le suivi 
de la GPI48, voire de la réviser afi n de permettre aux 
membres opérationnels d’être mieux suivis et d’avoir 
des entraînements plus réguliers en matière de maîtrise 
de la violence avec et sans arme à feu.

En guise d’introduction, M.  Philippe Pivin (MR) 
constate que l’élection du SPF Intérieur comme orga-
nisation publique fédérale de l’année récompense les 
efforts de modernisation et de transformation que le 
ministre a initiés au cours de la présente législature.

L’intervenant observe que face à la menace terroriste, 
certaines mesures existantes ont été renforcées et de 
nouvelles mesures ont été prises. La stratégie de com-
munication de crise spécifi que a également été revue.

Le traitement des données de passagers par l’Unité 
d’Information des Passagers (UIP) est un outil indis-
pensable à la lutte contre le terrorisme et la grande 
criminalité. M. Pivin souligne l’importance de cette unité 
qui a pour missions de collecter, d’enregistrer et de trai-
ter les données des passagers, de gérer la banque de 
données des passagers et de partager les informations 
recueillies avec d’autres UIP, avec Europol et avec des 
pays tiers. Si le PNR a déjà permis d’intercepter des 
criminels, son efficacité sera encore renforcée grâce 
à son élargissement aux autres types de transports 
internationaux. M. Pivin prend note de ce que les arrêtés 
royaux nécessaires à cette fi n seront pris d’ici la fi n de 
cette année et demande comment se déroule la coopé-
ration opérationnelle avec les autres pays concernés.

Il salue également l ’adoption du Plan d’urgence 
national relatif à l’approche d’une prise d’otage ter-
roriste ou d’un attentat terroriste dont la commission 
d’enquête parlementaire avait souligné l’importance 
ainsi que celle du Plan national d’urgence relatif à 
l’approche d’un incident criminel ou d’un attentat ter-
roriste impliquant des agents chimiques, biologiques, 
radiologiques et nucléaires (CBRNe). Le ministre peut-il 
donner plus de détails concernant la mise en place du 
centre CBRNe? Comment se déroule la collaboration 
avec l’autre équipe spécialisée en incident and crisis 
management? Quelles sont les nouvelles technologies 
qui ont été intégrées à l’ICM?
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De spreker stelt vast dat de minister een indruk-
wekkend aantal verwezenlijkingen in zijn beleidsnota 
opsomt. Bij wijze van voorbeeld vermeldt hij de maat-
regelen inzake de organisatie en de taken van het 
Crisiscentrum, of nog de veralgemening van de LIVC-R 
inzake radicalisme, extremisme en terrorisme. De 
heer Pivin brengt in dat verband in herinnering dat de 
onderzoekscommissie er tevens op heeft gewezen dat 
de werking ervan moet worden geharmoniseerd. Het is 
ook een goede zaak dat méér federale diensten ertoe 
verplicht zijn alle relevante informatie aan het OCAD 
mee te delen.

Wat de politie betreft, zet de beleidsnota nauwkeurig 
uiteen welke maatregelen werden genomen en welke 
nog moeten worden geïmplementeerd. De heer Pivin 
dankt alle politie- en veiligheidsdiensten die bij de uitoe-
fening van hun functie in de frontlijn staan, op risico van 
eigen leven, en die zich voortdurend moeten aanpassen 
aan nieuwe vormen van criminaliteit.

Hoewel de media niet altijd die boodschap uitdragen, 
bestaat één van de doelstellingen van het regeringsbe-
leid erin de werkomstandigheden van de ordediensten 
te verbeteren. Die doelstelling komt in de beleidsnota 
duidelijk naar voren. De veiligheid is ontegensprekelijk 
één van de prioriteiten van de MR-fractie. Aan twee 
aspecten hecht de beleidsnota bijzonder veel belang: 
de integrale veiligheid en de bestuurlijke aanpak. De 
spreker is ervan overtuigd dat de combinatie van die ele-
menten tot een performant veiligheidsbeleid kan leiden.

De minister kondigt aan dat de resultaten van de 
Nationale Veiligheidsmonitor, georganiseerd door 
de Federale Politie in samenwerking met de FOD 
Binnenlandse Zaken, de lokale politiezones en de ge-
meentelijke overheden, begin 2019 bekend zullen zijn. 
De heer Pivin is benieuwd naar de conclusies van die 
evaluatie; die zullen immers een belangrijke indicator 
zijn om de prioriteiten te bepalen van de nieuwe veilig-
heidsplannen op de verschillende niveaus.

Inzake de strijd tegen radicalisering, gewelddadig 
extremisme en terrorisme, is het volgens de spreker 
van groot belang dat het actieplan Radicalisme en het 
Kanaalplan behouden blijven en voortdurend worden 
geëvalueerd. Voorts stelt hij met genoegen vast dat de 
politie- en de inlichtingendiensten, alsook de belang-
rijkste partners, almaar vaker gezamenlijke analyses 
uitvoeren. Die samenwerking kan de informatiedoor-
stroming immers bevorderen.

Als lid van de Federale politieraad wijst de heer Pivin 
erop dat de optimalisatie momenteel wordt geëvalueerd 
en dat het rapport voor zeer binnenkort zou moeten zijn. 

L’intervenant constate que le nombre de réalisations 
énumérées par le ministre dans sa note de politique 
générale est impressionnant. Il évoque à titre d’illus-
tration les mesures relatives à l ’organisation et aux 
missions du Centre de crise ou encore la généralisation 
des CSIL-R en matière de radicalisme, d’extrémisme et 
de terrorisme. M. Pivin rappelle à ce sujet que la com-
mission d’enquête a également insisté sur la nécessité 
d’harmoniser leur fonctionnement. Il est également 
appréciable que le nombre de services fédéraux ayant 
l’obligation de transmettre toute informations pertinentes 
à l’OCAM ait été augmenté.

Concernant la police, la note de politique générale 
détaille de manière précise les mesures prises et celles 
qui restent à mettre en œuvre. M. Pivin exprime ses 
remerciements à l’égard de tous les services de police 
et de sécurité qui exercent leur fonction en première 
ligne, au risque de leur vie, et doivent s’adapter en 
permanence aux nouvelles formes de délinquance.

Bien que ce ne soit pas toujours le message véhi-
culé dans les médias, un des objectifs de la politique 
du gouvernement consiste à faciliter les conditions de 
travail des forces de l’ordre. Cet objectif apparait clai-
rement dans la note de politique générale. La sécurité 
est sans conteste une des priorités du groupe MR. 
Deux éléments ressortent particulièrement de la note, 
c’est l’importance accordée à la sécurité intégrale et à 
l’approche administrative. L’intervenant se dit convaincu 
que l’articulation de ces éléments permet de mener une 
politique de sécurité performante.

Le ministre annonce que les résultats du moniteur 
national de sécurité, organisé par la Police Fédérale, 
en collaboration avec le SPF Intérieur, les zones de 
police locale et les autorités communales, seront dispo-
nibles début 2019. M. Pivin se dit impatient de prendre 
connaissance des conclusions de cette évaluation qui 
constitueront un indicateur important pour la fi xation des 
priorités des nouveaux plans de sécurité aux différents 
niveaux.

En matière de lutte contre le radicalisme, l ’extré-
misme violent et le terrorisme, l’intervenant pense qu’il 
est primordial de maintenir et d’évaluer en permanence 
le plan d’action Radicalisme et le plan Canal. Il se réjouit 
par ailleurs de constater que les services de police et de 
renseignements ainsi que les partenaires clés procèdent 
de plus en plus à la réalisation d’analyses communes. 
Cette collaboration est en effet de nature à favoriser la 
circulation de l’information.

Étant membre du Conseil fédéral de police, M. Pivin 
n’ignore pas que l’évaluation de l’optimalisation est en 
cours et que le rapport devrait être remis très bientôt. Il 
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De spreker neemt aan dat de minister de daarin gefor-
muleerde aanbevelingen zal toelichten voor de commis-
sie. De minister heeft er bovendien op gewezen dat de 
evaluatie van het nieuwe HyCap-concept nog aan de 
gang is. Wanneer denkt hij de evaluatie van die nieuwe 
regeling aan het Parlement te kunnen voorleggen?

De spreker neemt er nota van dat ons land partici-
peert aan het publiek-private project “No More Ransom” 
en dat België in dat verband is geëvolueerd van een 
supporting partner naar een associated partner. Zulks 
toont aan dat ons land de dans kan leiden op het vlak 
van cyberveiligheid. De spreker herinnert eraan dat die 
veiligheid één van de grootste uitdagingen is voor de 
ondernemingen en voor de burger.

Voorts gaat de spreker in op de problemen binnen de 
federal computer crime unit (FCCU); hij heeft vernomen 
dat slechts een derde van de personeelsformatie is 
ingevuld. Kan de minister uitleggen waarom de FCCU 
het zo moeilijk heeft om de vereiste specialisten aan 
te trekken? Hoe denkt de minister dat personeel aan 
te trekken en te behouden? De heer Pivin dringt erop 
aan dat probleem op te lossen; door het personeels-
tekort wordt het veiligheidsrisico immers alleen maar 
verhoogd.

Met betrekking tot de verkeersveiligheid is het een 
goede zaak dat het aantal verkeersongevallen een 
dalende curve vertoont. Er dient te worden gewezen 
op de preventieve politieacties om dergelijke cijfers te 
bewerkstelligen. Hij roept de minister niettemin op zijn 
aandacht voor dat vraagstuk niet te laten verslappen.

In de beleidsnota wordt aangegeven dat de uitbouw 
van het ANPR-netwerk in 2019 zal worden voortgezet. 
Wat is het tijdpad ter zake?

Inzake de transmigratie en de bestrijding van men-
senhandel geeft de minister aan dat sterker moet wor-
den ingezet op een internationale samenwerking, alsook 
dat de informatie systematisch moet worden gedeeld 
met Europol en met de andere betrokken lidstaten, 
teneinde de grensoverschrijdende mensenhandelaar-
snetwerken te ontmantelen. Ook de heer Pivin meent 
dat men moet doorgaan op de ingeslagen weg. Hoe 
kan worden gewaarborgd dat de Staten de gegevens 
systematisch met elkaar delen? Is het analyseplatform 
inzake mensenhandel CHECKPOINT operationeel? Is 
dat platform geïntegreerd in de werkwijze van onze poli-
tiediensten, of is het nog louter een theoretisch concept?

Vervolgens gaat de spreker in op de bestuurlijke 
handhaving die hij zeer belangrijk vindt en waarover 
de besprekingen binnen de regering nog aan de gang 

suppose que le ministre ne manquera pas de présenter 
à la commission les recommandations qui y seront for-
mulées. Le ministre a en outre rappelé que l’évaluation 
du nouveau mécanisme Hycap était toujours en cours. 
Quand compte-t-il livrer au Parlement l’évaluation de 
ce nouveau mécanisme?

L’intervenant prend acte de la participation de la 
Belgique au projet public/privé “No More Ransom” et 
dans le cadre duquel notre pays est passé du statut de 
“partenaire de soutien” à celui de “partenaire associé”. 
Ceci démontre le rôle de premier plan que la Belgique 
peut jouer dans le domaine de la cybersécurité qui, 
faut-il le rappeler, est un des défi s majeurs auxquels 
sont confrontés les entreprises et le citoyen.

Il évoque ensuite les difficultés rencontrées au sein 
de la FCCU où, d’après ses informations, seulement un 
tiers du cadre serait rempli Le ministre peut-il expliquer 
les raisons pour lesquelles la FCCU a tellement de mal 
à recruter les profi ls spécialisés dont elle a besoin? 
Comment compte-t-il y remédier et fi déliser le person-
nel? M. Pivin plaide pour qu’une solution soit trouvée 
car le manque de personnel ne fait qu’accroître le risque 
pour la sécurité.

En matière de sécurité routière, la tendance à la 
baisse des chiffres relatifs aux accidents de la route 
est positive. Il convient de saluer les efforts accomplis 
en amont par la police pour atteindre ces chiffres. 
L’intervenant invite en tout cas le ministre à ne pas 
relâcher son attention à l’égard de cette problématique.

La note de politique générale évoque la poursuite 
du développement du réseau ANPR en 2019. Quel en 
est le calendrier?

Sur le problème de la transmigration et la lutte contre 
le trafi c d’êtres humains, le ministre indique qu’il faut 
davantage œuvrer en faveur d’une collaboration inter-
nationale et partager systématiquement des informa-
tions avec Europol et avec les autres États membres 
concernés dans le but de démanteler les réseaux de 
trafi c transfrontaliers. M. Pivin est lui aussi d’avis qu’il 
faut continuer dans cette voie. Comment s’assurer 
du partage systématique des données entre États? 
La plateforme d’analyse du trafic d ’êtres humains 
CHECKPOINT est-elle opérationnelle? Est-elle intégrée 
dans les processus de nos services policiers ou s’agit-il 
encore de concepts théoriques?

L’intervenant aborde ensuite la question de l ’ap-
proche administrative qui lui tient particulièrement à 
cœur et sur laquelle les négociations sont encore en 
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zijn. Kan de minister de stand van zaken in dat dossier 
schetsen? Wanneer zal een en ander zijn afgerond?

In de beleidsnota wordt aangegeven dat de eer-
ste lichting van beveiligingsagenten is gestart op 
1 maart 2018, gevolgd door de volgende klassen in april, 
mei,  juni  en  september  2018. In totaal werden sinds 
het begin van de opleiding niet minder dan 15 klas-
sen gevormd. Kan de minister meedelen over hoeveel 
beveiligingsagenten het gaat? Wat waren de grootste 
obstakels in het kader van die aanwervingen?

Meer algemeen wil de spreker weten welke maatre-
gelen de minister denkt te nemen om de aanwervingen 
binnen de geïntegreerde politie te moderniseren en te 
diversifi ëren. De heer Pivin verwijst in dat verband naar 
de uiteenzetting die de commissaris-generaal heeft ge-
geven tijdens de hoorzitting in de opvolgingscommissie 
“Terroristische aanslagen”; blijkbaar verschilt zijn visie 
op de aanwervingen danig van die van zijn voorganger, 
wat een garantie voor meer efficiëntie zou kunnen zijn.

De heer Pivin wijst erop dat zowel in het regeerak-
koord van 9 oktober 2014 als in het verslag van de parle-
mentaire onderzoekscommissie wordt beklemtoond dat 
het belangrijk is de synergieën tussen de politiezones en 
de initiatieven met het oog op schaalvergroting (vrijwil-
lige fusies/defusies, associatieverbanden, coöperaties) 
te ondersteunen. De minister had aangekondigd dat hij 
een onderzoek ter zake zou instellen. Wanneer zal het 
eindverslag daarvan worden bekendgemaakt?

Tot slot neemt de spreker nota van de door de minister 
aangekondigde initiatieven om onder meer de registratie 
van gewelddaden jegens de politie te verbeteren. Hij 
wil weten binnen welke termijn het koninklijk besluit 
mag worden verwacht om de personeelsleden van de 
politiediensten die het slachtoffer zijn van een ernstige 
gewelddaad, schadeloos te stellen voor de kosten die 
momenteel, op basis van de bestaande reglementerin-
gen, niet worden vergoed.

De heer Franky Demon (CD&V) stipt aan dat de 
afgelopen regeerperiode gekenmerkt werd door bijzon-
dere uitdagingen op het vlak van veiligheid. Er waren 
uiteraard de dreigingen en uiteindelijk de aanslagen die 
België zeer concreet en tastbaar confronteerden met 
de gevolgen van terreur. Maar daarnaast kan men niet 
om het feit dat de steeds verdergaande technologische 
evoluties via het internet en informaticatoepassingen de 
veiligheidsdiensten voor nieuwe, vaak nog onbekende 
en zeer snel wijzigende uitdagingen plaatsen.

cours au sein du gouvernement. Le ministre peut-il faire 
le point sur l’état du dossier? Quand pourra-t-il aboutir?

La note de politique générale annonce que la pre-
mière promotion d’agents de sécurisation a été inaugu-
rée le 1er mars 2018. Les classes suivantes l’ont été en 
avril, mai, juin et septembre 2018. Au total, pas moins 
de 15 classes ont été constituées depuis le début de la 
formation. Le ministre peut-il dire de combien de per-
sonnes sont constituées ces classes et donner quelques 
commentaires au sujet des difficultés principales ren-
contrées au cours de ces recrutements?

De manière plus générale, quelles sont les mesures 
que le ministre entend prendre pour moderniser et 
diversifi er le recrutement au sein de la police intégrée? 
M. Pivin évoque les propos du Commissaire général 
qui, entendu par la commission de suivi “Attentats 
terroristes”, paraissait défendre une philosophie du 
recrutement tout à fait différente de son prédécesseur 
et qui pourrait garantir une meilleure efficacité.

M. Pivin rappelle que tant l’Accord de gouvernement 
du 9  octobre  2014 que le rapport de la commission 
d’enquête parlementaire soulignent l ’importance de 
soutenir les synergies entre zones de police et les ini-
tiatives d’agrandissements d’échelle (fusions/défusions 
volontaires, associations, coopérations). Une étude 
avait été annoncée par le ministre à ce sujet. Quand le 
rapport fi nal sera-t-il communiqué?

Enfi n, l’intervenant prend bonne note des initiatives 
annoncées par le ministre pour améliorer notamment 
l ’enregistrement des faits de violence envers les 
membres du personnel de la police. Il demande dans 
quel délai sera fi nalisé l’arrêté royal visant à indemni-
ser les membres du personnel des services de police 
victimes d’un acte de violence grave pour les coûts qui, 
sur la base des réglementations existantes ne sont pas 
indemnisés à l’heure actuelle.

M. Franky Demon (CD&V) souligne que la dernière 
législature s’est caractérisée par des défi s particuliers 
en matière de sécurité. Il y avait en effet les menaces 
et, fi nalement, les attentats qui ont confronté la Belgique 
aux conséquences du terrorisme d’une manière très 
concrète et tangible. Mais il est également impossible 
d’ignorer le fait que les développements technologiques 
sans cesse croissants via Internet et les applications 
informatiques posent de nouveaux défi s, souvent encore 
inconnus et en évolution très rapide, aux services de 
sécurité.
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Deze vaststelling komt bovenop de reeds bestaande 
uitdagingen waar de politie- en veiligheidsdiensten mee 
te kampen hadden. De werkzaamheden van de onder-
zoekscommissie naar de aanslagen van 22 maart 2016 
hebben het evenzeer aangetoond: de besparingen waar 
de overheidsdiensten de afgelopen jaren mee rekening 
moesten houden, hebben ervoor gezorgd dat de po-
litie- en veiligheidsdiensten niet altijd over voldoende 
middelen beschikten om hun taken naar behoren uit 
te voeren. Dat besef is de voorbije jaren vast en zeker 
gegroeid. Binnen die context is het noodzakelijk om 
in te zetten op innovatie en om de werkprocessen en 
organisatiemodellen te herbekijken. Het is dus goed is 
dat het optimalisatieproces verder wordt afgewerkt, dat 
ook de oefening rond de kerntaken uitgevoerd wordt en 
tijdig geëvalueerd wordt zodat de politiediensten zich 
nog meer kunnen focussen op hun kernopdrachten, 
maar dat vooral ook de werkprocessen onder de loep 
worden genomen om zo verbeteringen aan te brengen 
en de efficiëntie te verhogen.

De minister verwijst in zijn beleidsnota naar een aan-
tal initiatieven die ondertussen reeds door de federale 
regering werden genomen, zoals de hervorming van 
de camerawet, de wet op de private veiligheid en de 
uitbouw van de directie beveiliging (DAB). Een aantal 
andere en niet minder belangrijke hervormingen worden 
nog in het vooruitzicht gesteld. Zo is er bijvoorbeeld de 
nood aan een snellere en betere manier van selectie, 
rekrutering en opleiding van politiemensen. Een snellere 
selectie is zeker nodig: de tijd tussen de eerste testen 
en de uiteindelijke rekrutering ligt te ver uit elkaar zodat 
vaak goede talenten voortijdig afhaken en overstappen 
naar de private arbeidsmarkt of andere overheidsdien-
sten. Het aantrekken van de geschikte profi elen blijft 
hoe dan ook een uitdaging. Bij eerdere evaluaties is 
immers gebleken dat men daar niet altijd in slaagt. Het 
beschikken over de nodige vaardigheden en competen-
ties wordt te weinig door de huidige procedures getest. 
Bij een hervorming moet daar de nodige aandacht aan 
worden geschonken.

De minister gaf onlangs de cijfers rond het zeer ge-
ringe slaagpercentage bij de aanwerving van mensen 
voor het beveiligingskorps. Dat wijst toch erop dat men 
er niet voldoende in slaagt om de juiste mensen met het 
geschikte profi el en competenties in die wervingsproce-
dures te krijgen. Welke aanpassingen stelt de minister 
voor om beter te doen? Zouden voorbereidingscursus-
sen (bv. online) een oplossing kunnen bieden?

Er werden zeer brede campagnes gevoerd voor de 
werving van dit veiligheidspersoneel (radio, tv, bioscoop-
zalen, enzovoort). Zouden meer gerichte campagnes 
naar bepaalde doelgroepen meer succes kunnen 

Ce constat s’ajoute aux défi s actuels auxquels font 
face les services de police et de sécurité. Les travaux 
de la Commission d ’enquête sur les attentats du 
22 mars 2016 l’ont également démontré: les économies 
que les pouvoirs publics ont dû prendre en compte ces 
dernières années ont fait que la police et les forces de 
sécurité n’ont pas toujours eu les moyens suffisants pour 
mener à bien leurs missions. Cette prise de conscience 
s’est certainement accrue ces dernières années. Dans 
ce contexte, il est nécessaire de miser sur l’innovation 
et de revoir les processus de travail et les modèles 
organisationnels. C’est donc une bonne chose que le 
processus d’optimisation soit encore complété, que 
l’exercice autour des tâches essentielles soit également 
effectué et évalué en temps utile pour que les services 
de police puissent se concentrer encore plus sur leurs 
tâches essentielles, mais que les processus de travail 
soient également examinés afi n d’apporter des amélio-
rations et d’accroître l’efficacité.

Dans sa note de politique générale, le ministre fait 
référence à un certain nombre d’initiatives déjà prises 
par le gouvernement fédéral, comme la réforme de la 
loi sur les caméras de surveillance, la loi sur la sécurité 
privée et la création de la Direction de la Sécurisation 
(DAB). Un certain nombre d’autres réformes, tout aussi 
importantes, sont également envisagées. Par exemple, 
il faut trouver un moyen plus rapide et plus efficace 
de sélectionner, de recruter et de former les agents 
de police. Une sélection plus rapide est certainement 
nécessaire: le délai entre les premiers tests et le recru-
tement fi nal est trop long, de sorte que souvent les 
talents abandonnent prématurément et se tournent vers 
le marché du travail privé ou d’autres services publics. 
Attirer les bons profi ls reste en tout état de cause un défi . 
Les évaluations précédentes ont en effet montré qu’on 
n’y réussissait pas toujours. Les procédures actuelles 
ne permettent pas de tester suffisamment les aptitudes 
et compétences requises. Il faudra y prêter l’attention 
nécessaire en cas de réforme.

Le ministre a récemment donné des chiffres sur 
le très faible taux de réussite dans le recrutement de 
personnes pour le corps de sécurité. Cela montre que 
l’on ne parvient pas suffisamment à faire entrer dans 
ces procédures de recrutement les bonnes personnes 
ayant le bon profi l et les bonnes compétences. Quelles 
modifi cations le ministre propose-t-il pour faire mieux? 
Les cours de préparation (p. ex. en ligne) pourraient-ils 
offrir une solution?

De très vastes campagnes ont été menées pour 
recruter ce personnel de sécurité (radio, télévision, 
cinémas, etc.). Des campagnes plus ciblées à l’intention 
de groupes cibles spécifi ques pourraient-elles être plus 
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opleveren? Wat is de stand van zaken van de directie be-
veiliging op het vlak van het huidige personeelsaantal?

Welke concrete inspanningen levert de minister om 
meer diversiteit binnen de diensten te brengen?

Klopt het dat de overeenkomst tussen BAC (luchtha-
ven Zaventem) en de FOD Binnenlandse Zaken voor 
de ontplooiing van de DAB op Zaventem niet werd 
goedgekeurd door de Inspectie van Financiën? Zo ja, 
welke stappen zullen daarvoor worden gezet? Komt 
de vooropgestelde datum van 1 december hierdoor in 
het gedrang?

Gerichte selectie is in ieder geval bijzonder belangrijk 
voor het groeiende belang van misdrijven gerelateerd 
aan het internet. Ook in dergelijke gevallen is een snel-
lere selectieprocedure uitermate belangrijk aangezien 
de vraag naar deze profi elen op de arbeidsmarkt bij-
zonder groot is. Hoe zal de minister rekening houden 
met deze uitdagingen bij de vooropgestelde hervorming 
van het politieonderwijs en bij de selectieprocessen? 
Is een volledige politieopleiding (bv. de opleiding voor 
de operationele inzet bij manifestaties) wel nodig voor 
deze profi elen? Zouden met andere woorden specifi eke 
opleidingstrajecten voor technologische jobs binnen de 
politie mogelijk moeten zijn?

Informatie is cruciaal voor een gericht en succesvol 
politieoptreden. De onderzoekscommissie naar de 
aanslagen van 22 maart 2016 wees dan ook de cre-
atie van een kruispuntbank veiligheid aan als één van 
de belangrijkste te ontwikkelen tools voor een beter 
functionerend veiligheidsapparaat. Die kruispuntbank 
moet immers de verbinding en de beschikbaarheid 
van informatie die bij de diverse veiligheidsdiensten 
aanwezig is mogelijk maken, zodat elk van deze dien-
sten op de hoogte kan gesteld worden over het feit of 
en welke informatie over een bepaalde persoon bij die 
dienst aanwezig is. In de beleidsnota stelt de minister 
dat een overlegcomité werd samengesteld om aan 
deze kruispuntbank verder uitvoering te geven. Welke 
timing wordt hiervoor vooropgesteld? Welke vorderingen 
maakt men in dit overlegcomité? Welke diensten werden 
erin opgenomen?

Een kwalijk fenomeen is dat van het geweld tegen 
de politiemensen. Er werden reeds eerder maatrege-
len genomen door de wetgever, zoals de verzwarende 
omstandigheden bij gewelddaden tegen gezagsdragers, 
of de kosteloze rechtshulp. Toch is er nog meer nodig. 
De overheid moet het politiepersoneel zo goed mogelijk 
omkaderen en ondersteunen, in het bijzonder die perso-
neelsleden die geconfronteerd worden met zinloos ge-
weld en bedreigingen, ook buiten hun werkzaamheden 

efficaces? Quelle est la situation de la direction de la 
Sécurisation par rapport à l’effectif actuel?

Quels efforts concrets le ministre consent-il pour 
accroître la diversité au sein des services?

Est-il exact que l’accord entre la Brussels Airport 
Company (BAC) (aéroport de Zaventem) et le SPF 
Intérieur en vue du déploiement de la DAB à Zaventem 
n’a pas été approuvé par l’Inspection des Finances? Si 
tel est le cas, quelles mesures seront prises? La date 
fi xée au 1er décembre s’en trouve-t-elle compromise?

En tout état de cause, la sélection ciblée est particu-
lièrement importante au vu de l’importance croissante 
des infractions liées à Internet. Dans ces cas également, 
une procédure de sélection accélérée est essentielle, 
dès lors que ces profi ls sont particulièrement recherchés 
sur le marché du travail. Comment le ministre tiendra-t-il 
compte de ces défi s dans le cadre de la réforme propo-
sée de l’enseignement policier et dans les processus 
de sélection? Une formation policière complète (p. ex. 
une formation en vue d’un déploiement opérationnel lors 
de manifestations) est-elle nécessaire pour ces profi ls? 
En d’autres termes, des trajets de formation spécifi ques 
pour les emplois technologiques au sein de la police 
devraient-ils être possibles?

L’information est cruciale pour une action policière 
ciblée et réussie. La commission d’enquête parlemen-
taire suite aux attentats commis le 22  mars  2016 a 
donc identifi é la création d’une banque-carrefour de la 
sécurité comme l’un des outils majeurs à développer 
pour un dispositif de sécurité plus performant. Cette 
banque-carrefour doit en effet permettre de relier et de 
mettre à disposition les informations détenues par les 
différents services de sécurité, afi n que chacun d’entre 
eux puisse savoir quelles informations concernant une 
personne donnée sont détenues par ce service. Dans 
la note de politique générale, le ministre indique qu’un 
comité de concertation a été mis en place pour pour-
suivre la mise en œuvre de cette banque-carrefour. 
Quel est le calendrier envisagé? Quels sont les progrès 
engrangés au sein de ce comité de concertation? Quels 
services y sont représentés?

Un phénomène néfaste est celui des violences à 
l ’encontre des policiers. Des mesures ont déjà été 
prises par le législateur dans le passé, telles que l’ins-
tauration de circonstances aggravantes en cas d’actes 
de violence contre les représentants de l’ordre et l’aide 
juridique gratuite. Mais ces mesures ne suffisent pas. 
Le gouvernement doit fournir le meilleur cadre et le 
meilleur soutien possibles au personnel policier, en 
particulier à ceux qui sont confrontés à des violences 
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als politieman of -vrouw. Dat moet zich vertalen in een 
bijzondere bescherming die uitgaat van het specifi eke 
politiestatuut. De uitzonderlijke omstandigheden waarin 
deze mensen moeten werken en de risico’s waaraan zij 
worden blootgesteld, vragen om specifi eke bepalingen 
in hun arbeidsstatuut. De spreker pleit daarom onder 
meer voor het behoud van het bijzondere ziektever-
lofstelsel waar politiemensen momenteel van kunnen 
genieten. In de gegeven context is het ongepast om 
daar afbraak aan te doen.

Binnen het luik veiligheid en preventie stelt de minis-
ter een hervorming van de Strategische Veiligheids- en 
Preventiecontracten in het voorzicht voor de nieuwe 
cycli 2020-2025. Wat is de impact hiervan op de be-
staande contracten? Kan de minister reeds aangeven 
op basis van welke criteria hij daarvoor tewerk zal 
gaan? Wanneer zullen de lokale besturen op de hoogte 
gebracht worden, zodat zij tijdig op de nieuwe situatie 
kunnen inspelen?

Met betrekking tot de bestuurlijke aanpak stelt de heer 
Demon vast dat het belang van administratieve handha-
ving aan steun wint, voornamelijk bij de lokale besturen 
die nieuwe instrumenten in handen willen hebben om 
een preventiebeleid te voeren in hun strijd tegen allerlei 
vormen van criminaliteit of overlast. Naast de gemeente-
lijke administratieve sancties is het vergunningenbeleid 
van de gemeenten een goeie manier om preventief op te 
treden tegen malafi de personen die zich willen vestigen 
in een gemeente. Via een centraal bureau – zoals in het 
Nederlandse BIBOP-systeem – zouden de gemeenten 
dan een preventieve integriteitsbeoordeling kunnen 
doen van personen die een vergunning aanvragen voor 
hun handelszaak. Wat is de stand van zaken van het 
wetsontwerp rond de bestuurlijke handhaving?

In dit kader dient tevens het belang van het structureel 
overleg tussen bestuurlijke en gerechtelijke diensten te 
worden benadrukt. De oprichting van de ARIEC in de 
provincies Limburg en Antwerpen is in elk geval een 
zeer positief initiatief en het valt te hopen dat andere 
provincies snel volgen zodat er in de toekomst ook over 
de grenzen met de buurlanden heen zal kunnen worden 
gewerkt, zoals in het voorbeeld van de EURIEC met de 
Nederlandse diensten.

Daarnaast is er het luik over de civiele veiligheid. 
De hervorming ervan wordt verder uitgerold binnen de 
hulpverleningszones. Vooral de erkenning van de vele 
vrijwilligers binnen de brandweer door de oprichting van 

et des menaces gratuites, y compris en dehors de leur 
travail de policiers. Cet objectif doit se traduire par une 
protection spéciale fondée sur le statut spécifi que de 
la police. Les circonstances exceptionnelles dans les-
quelles ces personnes sont amenées à travailler et les 
risques auxquels elles sont exposées nécessitent des 
aménagements spécifi ques au niveau de leur statut pro-
fessionnel. L’intervenant demande dès lors notamment 
que l’on maintienne le régime spécial des congés mala-
die dont bénéfi cient actuellement les policiers. Dans 
le contexte actuel, il est inopportun de le démanteler.

Dans le cadre du volet Sécurité et Prévention, le 
ministre envisage une réforme des contrats stratégiques 
de sécurité et de prévention pour les nouveaux cycles 
2020-2025. Quels en seront les effets sur les contrats 
existants? Le ministre pourrait-il déjà indiquer les 
critères sur lesquels il se basera à cet égard? Quand 
les pouvoirs locaux en seront-ils informés, afi n qu’ils 
puissent réagir à la nouvelle situation en temps utile?

En ce qui concerne l ’approche administrative, 
M. Demon constate que celle-ci bénéfi cie d’un soutien et 
d’un intérêt croissants, en particulier parmi les pouvoirs 
locaux qui sont demandeurs de nouveaux outils pour 
mettre en œuvre une politique de prévention dans leur 
lutte contre toutes les formes de criminalité ou d’incivi-
lités. Outre les sanctions administratives communales, 
la politique des licences et autorisations des communes 
constitue un moyen efficace d’intervenir préventivement 
à l ’encontre de personnes malhonnêtes qui veulent 
s’établir dans une commune. Par l’intermédiaire d’un 
bureau central – semblable à celui qui existe dans le 
système néerlandais BIBOP – les communes pour-
raient alors procéder à une évaluation préventive de 
l’intégrité des personnes demandant une licence pour 
leur commerce. Où en est le projet relatif à l’approche 
administrative?

Dans ce cadre, il convient également de souligner 
l’importance de la concertation structurelle entre les 
services administratifs et judiciaires. La création des 
Centres régionaux d’expertise et d’information d’arron-
dissement (ARIEC) dans les provinces du Limbourg et 
d’Anvers est en tout cas une initiative très positive. Il est 
à espérer que d’autres provinces suivront bientôt pour 
qu’à l’avenir, une collaboration puisse s’engager avec 
nos voisins, par-delà les frontières, comme dans le cas 
d’EURIEC où la Belgique collabore avec l’Allemagne 
et les Pays-Bas.

Citons également le volet relatif à la sécurité civile 
dont la réforme sera poursuivie dans les zones de se-
cours. La reconnaissance des nombreux volontaires au 
sein des sapeurs-pompiers par la création de bureaux 
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de bureaus van vrijwilligers binnen de hulpverlenings-
zones is een belangrijke stap in het betrekken van deze 
mensen bij de werking van de zone.

De aanslagen in Brussel en Zaventem hebben een 
aantal pijnpunten blootgelegd. Ondertussen werd de 
regelgeving omtrent de noodplannen aangepast. Naast 
dit wetgevend kader is het natuurlijk belangrijk dat de 
noodplannen ook getest worden aan de hand van con-
crete oefeningen rond de noodplanning. Stelt de minister 
op dit vlak enige initiatieven in het vooruitzicht? Hoe ge-
beurt de opvolging op gemeentelijke en provinciaal vlak? 
Zijn ook daar in samenspraak met de diverse niveaus 
in de noodplanning gezamenlijke oefeningen gepland?

De CD&V-fractie is hoe dan ook van oordeel dat nog 
meer nadruk moet worden gelegd op preventie. Vooral 
op het niveau van de hulpverleningszones moeten meer 
inspanningen geleverd worden naar concrete initiatie-
ven voor brandpreventie, en dat zowel voor de private 
woningen als voor grootschalige projecten. Hierover 
wordt vaak nog te weinig gesensibiliseerd. Het gaat dan 
bijvoorbeeld om zaken die rond de eindejaarsfeesten 
(gebruik van sfeerverlichting, kaarsen of vuurwerk) voor 
verhoogde risico’s zorgen, maar ook tijdens de zomer-
periode (bv. barbecues). Zouden hierrond geen media-
campagnes kunnen gevoerd worden ter sensibilisering?

Mevrouw Katja Gabriëls (Open Vld) stelt haar fractie 
verrast is door de grote omvang van de laatste beleids-
nota. Er dient nog heel wat te gebeuren, ook al resten 
slechts zes maanden. De tekst is tegelijk een terugblik 
van de minister op de voorbije regeerperiode, en biedt 
een mooi overzicht van de vele realisaties tijdens de 
afgelopen jaren.

In 2018 werd de FOD Binnenlandse Zaken door 
een jury van captains of industry verkozen tot federale 
overheidsorganisatie van het jaar als bekroning van 
een moderniserings- en transformatietraject onder het 
motto “Anders en beter”. Dat is een mooie waardering 
voor de administratie.

Wat zijn de beleidsprioriteiten voor het komende 
halfjaar? Welke maatregelen uit het regeerakkoord wer-
den nog niet uitgevoerd, en voor welke zal dat wel nog 
het geval zijn? Mevrouw Gabriëls zal aanstippen aan 
welke zaken voor haar fractie in elk geval nog dienen 
te worden uitgevoerd.

Daarbij is het ook van belang telkens de vraag te 
stellen welke efficiëntiewinsten of besparingen werden 
gerealiseerd onder het motto “meer doen met minder”. 

des volontaires dans les zones de secours marque une 
étape importante dans l’implication de ces personnes 
dans le fonctionnement de la zone.

Les attentats de Bruxelles et de Zaventem ont mis en 
lumière un certain nombre de problèmes. Entre-temps, 
la réglementation relative aux plans d’urgence a été 
modifi ée. Outre ce cadre législatif, il est bien entendu 
important que les plans d’urgence soient également 
testés à l ’aide d’exercices concrets de planifi cation 
d’urgence. Le ministre envisage-t-il des initiatives dans 
ce domaine? Comment s’opère le suivi aux niveaux 
communal et provincial? Des exercices conjoints y sont-
ils également prévus en concertation avec les différents 
niveaux de la planifi cation d’urgence?

Quoi qu’il en soit, le groupe CD&V estime qu’il faut 
encore insister davantage sur la prévention. Surtout 
au niveau des zones de secours, des efforts supplé-
mentaires doivent être consentis en vue de lancer 
des initiatives concrètes de prévention des incendies, 
tant pour les habitations privées que pour les grands 
projets immobiliers. On sensibilise encore trop peu 
dans ce domaine. Il s’agit par exemple d’éléments qui 
augmentent les risques lors des fêtes de fi n d’année 
(utilisation d’éclairage d’ambiance, de bougies ou de 
feux d’artifi ce), mais aussi pendant la période estivale 
(par exemple, les barbecues). Ne pourrait-on pas mener 
des campagnes de sensibilisation à ce propos dans 
les médias?

Mme  Katja Gabriëls (Open Vld) indique que son 
groupe a été surpris par le volume de la dernière note 
de politique générale. On voit que le travail ne manque 
pas, même s’il ne reste que six mois. Ce texte permet 
à la fois au ministre de jeter un coup d’œil rétrospectif 
sur la précédente législature et de dresser la liste des 
nombreuses réalisations de ces dernières années.

En 2018, le SPF Intérieur a été élu organisation 
publique fédérale de l ’année par un jury composé 
de capitaines d’industrie pour couronner un trajet de 
modernisation et de transformation sous le mot d’ordre 
“Autrement et mieux”. C’est une belle marque de recon-
naissance pour l’administration.

Quelles sont les priorités politiques pour les six pro-
chains mois? Quelles mesures de l’accord de gouver-
nement n’ont pas encore été mises en œuvre, et quelles 
mesures devraient l’être prochainement? Mme Gabriëls 
rappellera en tout cas ce qui, selon son groupe, doit 
encore être mis en œuvre.

À cet égard, il importe également de toujours se 
demander quels gains d’efficacité ou quelles écono-
mies ont été réalisés en vertu du slogan “faire plus 
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Met betrekking tot het beleid rond de extra operationele 
politiecapaciteit informeert de spreekster hoeveel poli-
tiemensen er bijkomend de straat zijn opgegaan tijdens 
deze regeerperiode.

Met betrekking tot het luik politie zijn er nog tal van 
vragen. Welke maatregelen werden genomen om de 
rol van de wijkpolitie te versterken? Wat zal er alsnog 
gebeuren? Wat heeft de minister verwezenlijkt op het 
vlak van de vermindering van de administratieve lasten 
voor gerechtelijke opdrachten? Welke aanpassingen 
aan het politiestatuut zijn nog nodig volgens de minister? 
Zal het wetsontwerp in verband met het tuchtstatuut nog 
goedgekeurd raken? Wat zijn de krachtlijnen ervan? 
Werd inmiddels gezorgd voor een functionele verloning 
van alle politiemensen? Komt er nog een regeling rond 
het klokkenluidersstatuut? Wat is de stand van zaken 
rond de samenwerking tussen de verschillende inspec-
tiediensten? Werd op het vlak van de informatisering 
voor afstemming gezorgd tussen politie en justitie? 
Wat zijn de verwezenlijkingen omtrent de strijd tegen 
de fi nanciële en economische criminaliteit?

Kan de minister een overzicht geven van de verster-
kingen van de federale reserve? Welke winsten werden 
er in verband met het beheer van de gebouwen verwe-
zenlijkt? Hoe ver staat het met het samenwerkingsak-
koord met de gemeenschappen en de gewesten rond 
de LIVC’s?

Voorts stelt de minister in de beleidsnota dat hij het 
komende jaar voldoende aandacht zal besteden aan de 
bevindingen uit een aantal afgeronde of af te ronden stu-
dies en evaluaties. Het komt erop aan kritisch en trans-
versaal te durven kijken naar de bestaande structuren 
en de wijze waarop deze al dan niet voldoende bijdragen 
tot de veiligheid en ordehandhaving in het land.

Mevrouw Gabriëls wijst op het studiewerk rond de 
selectie, rekrutering en opleiding, over het kerntakenplan 
en rond de optimalisatie. Daarnaast is er het beloofde 
debat over de mogelijke toekomstige uitbreidingen van 
de camerawet. Welke andere studies, evaluaties of 
teksten wil de minister aan deze lijst toevoegen? De 
Open Vld vond in totaal nog 23 mogelijke studies in de 
beleidsnota. Wat is de visie van de minister hieromtrent?

Voorts stelt de minister terecht dat er de komende 
jaren disruptieve of aangepaste politiestrategieën en 
processen noodzakelijk zullen zijn om de veiligheid in 
onze democratische samenleving en rechtsstaat te blij-
ven garanderen. Van de politie- en veiligheidsdiensten 

avec moins”. En ce qui concerne la politique relative 
à la capacité policière opérationnelle supplémentaire, 
l’intervenante s’enquiert du nombre de policiers sup-
plémentaires déployés dans les rues sous la présente 
législature.

En ce qui concerne le volet relatif à la police, de 
nombreuses questions demeurent. Quelles mesures 
ont été prises pour renforcer le rôle de la police de 
proximité? Quelles sont les prochaines mesures? Qu’a 
fait le ministre pour réduire les charges administratives 
découlant des missions judiciaires? Quelles adaptations 
devront encore être apportées au statut de la police 
d’après lui? Le projet de loi sur le statut disciplinaire 
pourra-t-il encore être adopté? Quelles en sont les 
lignes de force? Une rémunération fonctionnelle pour 
tous les agents de police a-t-elle été mise en place dans 
l’intervalle? Une réglementation relative au statut des 
lanceurs d’alerte verra-t-elle encore le jour? Où en est 
la coopération entre les différents services d’inspection? 
Y a-t-il harmonisation entre la police et la Justice en 
matière d’informatisation? Quelles sont les réalisations 
en matière de lutte contre la criminalité fi nancière et 
économique?

Le ministre pourrait-il donner un aperçu des renforce-
ments de la réserve fédérale? Quels gains ont été réa-
lisés en ce qui concerne la gestion des bâtiments? Où 
en est l’accord de coopération avec les communautés 
et les régions en ce qui concerne les CSIL?

Dans la note de politique générale, le ministre exprime 
également sa volonté d’accorder, l’année prochaine, 
une attention suffisante aux conclusions de différentes 
études et évaluations qui ont été fi nalisées ou sont en 
passe de l’être. Il s’agit d’oser porter un regard critique 
et transversal sur les structures existantes et sur la 
manière dont elles peuvent contribuer suffisamment ou 
non à la sécurité et au maintien de l’ordre dans le pays.

Mme Gabriëls épingle le travail d’étude sur la sélec-
tion, le recrutement et la formation, sur le plan relatif aux 
tâches essentielles et sur l’optimisation. Il y a aussi le 
débat promis sur les possibles élargissements futurs de 
la loi caméra. Quels autres études, évaluations ou textes 
le ministre désire-t-il ajouter à cette liste? Le groupe 
Open Vld a répertorié un total de 23 études possibles 
dans la note de politique générale. Quelle est la vision 
du ministre en la matière?

Par ailleurs, le ministre indique à juste titre que des 
stratégies policières et processus disruptifs ou adap-
tés seront nécessaires dans les années à venir afi n 
de continuer à garantir la sécurité dans notre société 
démocratique et dans notre État de droit. Le ministre 
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verwacht de minister dat ze “out of the box” en zelfs “in 
other boxes” durven te denken en werken. Het vraagt 
lef om de regelgevende kaders in vraag te durven stel-
len en om zich de nieuwe rechtsregels eigen te maken. 
Aan welke disruptieve of aangepaste politiestrategieën 
en processen denkt de minister? Welke regelgevende 
kaders moeten in vraag worden gesteld? Gaat het 
bijvoorbeeld om het politiestatuut, de KUL-norm of de 
geïntegreerde werking van de politie, of om nog andere 
zaken?

Vanuit de LTF (lokale taskforces) weerklinkt de vraag 
naar een bredere opname van geradicaliseerde entitei-
ten in de Gemeenschappelijke Gegevensbank (GGB) 
als tool om informatie uit te wisselen tussen de diensten. 
Daarom wordt gewerkt aan een nieuwe categorie in de 
GGB om de opvolging van de potentieel gewelddadige 
extremisten te verbeteren. Hieronder worden ook de 
geradicaliseerde gedetineerden begrepen. Wat wordt 
die nieuwe categorie en wie zal er allemaal onder vallen 
(naast de geradicaliseerde gedetineerden)?

In de komende maanden wordt volop verder gewerkt 
aan de optimalisering van de inzet en de professiona-
lisering van de voetbalstewards, die een essentiële rol 
vervullen in het voetbalgebeuren. Dat vergt een aan-
passing van hun takenpakket en een herziening van de 
opleidingsvereisten. Om welke aanpassingen gaat het? 
Tevens zullen bepaalde aspecten van het sanctiebeleid 
in het licht van de gewijzigde voetbalwet worden verfi jnd. 
Waarover gaat het precies?

In 2019 zullen de koninklijke besluiten van 1997 en 
2003 die het kader van de automobielwedstrijden in 
België bepalen eveneens worden herzien, dit om reke-
ning te houden met een groeiend aantal nieuwe wedstrij-
den die momenteel buiten het toepassingsgebied van 
de bestaande reglementering vallen, terwijl ze de facto 
dezelfde problemen (qua veiligheid en noodplanning) 
als de zogenaamde traditionele rally’s opleveren. Welke 
herzieningen komen er, en voor welke wedstrijden?

Aangezien de fusieprocedures voor gemeenten nog 
niet volledig zijn afgesloten en het wetsontwerp inzake 
de verkiezingen zo snel mogelijk aan de Ministerraad 
moet worden voorgelegd, zullen deze bepalingen afzon-
derlijk worden ingevoegd via amendementen die door de 
administratie worden voorbereid. Om welke wijzigingen 
gaat het? Wat is de strekking van de amendementen?

Samen met de minister van Justitie zal worden na-
gegaan welke bijkomende maatregelen er in de aanpak 

attend des services de police et de sécurité qu’ils osent 
penser et opérer en dehors des sentiers battus, voire 
partir sur d’autres sentiers. Il faudra du courage pour 
oser remettre en cause les cadres réglementaires et 
s’approprier les nouvelles règles de droit. À quels 
stratégies policières et processus disruptifs ou adaptés 
le ministre fait-il allusion? Quels sont les cadres régle-
mentaires qui doivent être remis en cause? S’agit-il par 
exemple du statut de la police, de la norme KUL ou du 
fonctionnement intégré de la police, ou encore d’autres 
problématiques?

Les TFL (Task Forces locales) plaident en faveur 
d’une plus large intégration des entités radicalisées 
dans la Banque de données commune (BDC) en tant 
qu’outil d’échange d’informations entre les services. 
C’est pourquoi on s’est attelé à la création d’une nou-
velle catégorie dans la BDC, l’objectif étant d’améliorer 
le suivi des extrémistes violents potentiels. Les détenus 
radicalisés relèveront également de cette catégorie. 
De quelle nouvelle catégorie s’agit-il et qui en relèvera 
(outre les détenus radicalisés)?

Dans les prochains mois, les efforts se poursuivront 
pour optimiser le déploiement et la professionnalisation 
des stewards, qui jouent un rôle essentiel dans le foot-
ball. Cela nécessitera une adaptation de leurs tâches 
et une révision des exigences en termes de formation. 
De quelles adaptations s’agit-il? Certains aspects de 
la politique de sanction seront par ailleurs affinés à la 
lumière des modifi cations apportées à la loi football. De 
quoi s’agit-il exactement?

Les arrêtés royaux de 1997 et 2003, qui régissent 
le cadre des rallyes automobiles en Belgique, seront 
également revus en 2019 afi n de tenir compte d’un 
nombre croissant d’épreuves nouvelles qui se situent 
actuellement en dehors du champ d’application de la 
réglementation existante alors qu’elles posent de facto 
les mêmes problèmes (en termes de sécurité et de pla-
nifi cation d’urgence) que les rallyes dits traditionnels. En 
quoi ces arrêtés royaux seront-ils révisés et de quelles 
épreuves s’agit-il?

Étant donné que les procédures de fusion de com-
munes ne sont pas encore totalement clôturées et que 
le projet de loi relatif aux élections doit être soumis au 
Conseil des ministres dans les meilleurs délais, ces 
dispositions seront introduites distinctement via des 
amendements que l’administration aura préparés. De 
quelles modifi cations s’agit-il? Quelle est la portée de 
ces amendements?

Le ministre examinera avec son collègue de la Justice 
quelles mesures supplémentaires peuvent être prises 



52 3294/039DOC 54 

C H A M B R E   6 e  S E S S I O N  D E  L A  5 4 e  L É G I S L A T U R EK A M E R    6 e   Z I T T I N G  V A N  D E  5 4 e  Z I T T I N G S P E R I O D E 2018 2019

van de smokkelaars moeten worden genomen. Waaraan 
wordt gedacht?

De achtste werf van het kerntakenplan – met be-
trekking tot het optimaliseren van de bijstand aan de 
gerechtsdeurwaarders en notarissen – wordt in 2019 
verdergezet. Wat is de concrete stand van zaken? Waar 
zitten de knelpunten?

Alvorens de maatregelen inzake het Genegotieerd 
beheer van de publieke ruimte kunnen worden uitge-
voerd, zijn er nog een aantal strategische beslissingen 
nodig om het concept te integreren in de dagdagelijkse 
werking. Als dat niet gebeurt, dreigt het concept tus-
sen twee stoelen te vallen, met name het routinewerk 
enerzijds en de eenheden van gespecialiseerde steun 
(GPI81) anderzijds. Welke strategische beslissingen 
moeten nog worden genomen?

In het kader van een betere rekrutering en selectie 
wordt aandacht besteed aan het moraliteitsonderzoek. 
Er zal worden gewerkt met een lijst van veroordelin-
gen voor bepaalde feiten die automatisch leidt tot het 
beëindigen van de selectieprocedure. Er worden ook 
criteria uitgewerkt die meer houvast zullen geven bij 
de beoordeling van de moraliteit van de kandidaat. Om 
welke veroordelingen of feiten zal het gaan? Wat zijn 
die criteria?

Na de implementatie van i-Police zal er enkel nog 
sprake zijn van politionele informatie en zal er dus geen 
onderscheid meer gemaakt worden tussen gerechtelijke 
en bestuurlijke informatie. In afwachting van i-Police 
wordt ondertussen werk gemaakt van een tussenop-
lossing. Zal ook op andere domeinen het onderscheid 
gerechtelijk/bestuurlijk verdwijnen? Wat zal die tussen-
oplossing zijn, en hoe lang zal die dienst moeten doen?

De heer Youro Casier (sp.a) gaat vooreerst in op 
het luik veiligheid. Hij stelt vast dat nog heel wat zaken 
worden beloofd, en het is zeer de vraag of al die beloftes 
nog zullen kunnen worden waargemaakt. Veel plan-
nen blijven immers steken in termen en zinsneden als 
“uitbouw”, “besprekingen,” en “er zal werk van worden 
gemaakt”. Tegelijk kan worden vastgesteld dat een 
aantal aanbevelingen van de onderzoekscommissie 
“Terroristische Aanslagen” worden uitgevoerd, zoals het 
“need to share” beginsel. Dergelijke principes worden 
vanaf nu gelukkig consequent meegenomen.

Dat geldt ook voor het crisisbeheer, al blijft het ook 
op dat vlak bij sommige aangekondigde maatregelen 
de vraag: waarom nu pas? Tweeënhalf jaar na de 
aanslagen werd bijvoorbeeld pas een analyse van de 
noodplanning uitgevoerd met het oog op de harmonise-
ring van de structuren (DOC 54 3296/011, blz. 7). Welke 

pour lutter contre les trafi quants. À quoi songe-t-il en 
l’espèce?

Le huitième chantier du plan relatif aux tâches essen-
tielles – qui concerne l’optimisation de l’assistance aux 
huissiers de justice et aux notaires – sera poursuivi en 
2019. Quel est l’état d’avancement de ce dossier? Quels 
sont les problèmes?

Avant de pouvoir mettre à exécution les mesures 
afférentes à la Gestion négociée de l’espace public, il 
faudra prendre une série de décisions stratégiques afi n 
d’intégrer le concept dans le fonctionnement journalier. 
Sans cela, le concept risque de s’effriter entre travail de 
routine, d’une part, et unités d’appui spécialisé (GPI81), 
d’autre part. Quelles sont les décisions stratégiques qui 
doivent encore être prises?

Dans le cadre de l’amélioration du recrutement et 
de la sélection, une attention particulière est accordée 
à l’enquête de moralité. On aura recours à une liste de 
condamnations pour certains faits, qui mettront automa-
tiquement fi n à la procédure de sélection. Des critères 
permettant une meilleure évaluation de la moralité 
d’un candidat sont en outre en cours d’élaboration. De 
quels faits ou condamnations s’agira-t-il? Quels sont 
ces critères?

Après l ’implémentation d’i-Police, il ne sera plus 
question que d’informations policières. Aucune dis-
tinction ne sera donc plus opérée entre le judiciaire et 
l’administratif. Dans l’attente d’i-Police, une solution 
transitoire est en cours d’élaboration. La distinction 
judiciaire/administratif disparaîtra-t-elle également dans 
d’autres domaines? Quelle sera cette solution transitoire 
et combien de temps devra-t-on y avoir recours?

M. Youro Casier (sp.a) évoque tout d’abord le volet 
“sécurité”. Il constate que le ministre promet beaucoup 
de choses, et se demande s’il aura encore la possibilité 
de tenir ses engagements. Beaucoup de projets en sont 
en effet évoqués en termes d’ “élaboration”, de “discus-
sions” et de “il faudra”. Dans le même temps, le membre 
constate qu’un certain nombre de recommandations 
de la commission d’enquête “Attentats terroristes” sont 
mises en œuvre, comme le principe “need to share”. 
Ces principes sont heureusement désormais intégrés 
de manière cohérente.

Il en va de même pour la gestion des crises, même 
si on peut se demander pourquoi certaines mesures 
annoncées voient seulement le jour aujourd’hui. Il a par 
exemple fallu attendre un an et demi après les attentats 
pour qu’une analyse de la planifi cation d’urgence soit 
effectuée en vue d’harmoniser les structures (DOC 54 
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garanties hebben het Parlement en de bevolking dat 
er over een half jaar effectief iets concreets zal op tafel 
liggen? Weinig, want het wordt tot ten vroegste 2020 
wachten op de resultaten (DOC 54 3296/011, blz. 8). 
Waarom duurt het allemaal zo lang?

De personeelsuitbreiding van het OCAD valt toe te 
juichen (DOC 54 3296/011, blz. 7). Gaat het om struc-
turele investeringen? Ook het Rekenhof stelt zich deze 
vraag (DOC 54 3293/002, blz. 63).

Zal  een evaluat ie van de werk ing van de 
Gemeenschappelijke Gegevensbank (GGB) ter beschik-
king worden gesteld van het Parlement? Die evaluatie 
kan immers nuttig zijn met het oog op de ontwikkeling 
van de Kruispuntbank (DOC 54 3296/011, blz. 98).

In verband met het koninklijk besluit rond de nood-
planning stelt de beleidsnota: “Er werd bij dit alles ook 
rekening gehouden met de aanbevelingen van de 
Parlementaire Onderzoekscommissie naar de aan-
slagen van 22 maart.” (DOC 54 3296/011, blz. 16). Op 
welke manier?

Rond cyberveiligheid werden tal van procedures 
en richtlijnen uitgewerkt (DOC 54 3296/011, blz. 16). 
Allemaal goed en wel, maar welke concrete resultaten 
zullen die opleveren? Blijft het bij papieren plannen of 
komt er ook echt actie? Welke inspanningen worden 
verder geleverd om te komen tot een echte en effectieve 
cyberstrategie die alle geledingen van de openbare 
sector ten gronde zal doordringen?

Zal aan de commissie verslag worden uitgebracht 
over de oefening rond nucleaire veiligheid (DOC 54 
3296/011, blz. 17)?

Tegen 2019 zullen de noodcentrales in realtime met 
elkaar in verbinding staan (DOC 54 3296/011, blz. 22). 
Het is hallucinant dat dit nog niet het geval is. De spreker 
kijkt alvast uit naar de verbeteringen en de uitbreiding 
van het ASTRID-aanbod, die het systeem eindelijk tot 
de 21ste eeuw zal doen toetreden (DOC 54 3296/011, 
blz. 28).

Hoe zullen de ambities om de politie te moderniseren 
zich vertalen in een verbeterde opleiding? Het huidig 
aanbod leent zich immers bitter weinig tot een “trans-
versale en multidisciplinaire aanpak” (DOC 54 3296/011, 
blz. 38). Als de opleiding niet in lijn wordt gebracht met 
de ambities, zullen de beloftes op dit punt nooit worden 
waargemaakt.

De sp.a-fractie is verbolgen over het ontbreken van 
voldoende garanties rond privacybescherming in het 

3296/011, p. 7). Qu’est-ce qui garantit au Parlement et 
à la population qu’une proposition concrète sera effec-
tivement sur la table dans six mois? Pas grand-chose, 
étant donné qu’il faudra attendre 2020 au plus tôt pour 
obtenir des résultats (DOC 54 3296/011, p. 8). Pourquoi 
de si longs délais?

L’extension du cadre du personnel de l’OCAM est 
une bonne nouvelle (DOC 54 3296/011, p. 7). S’agit-il 
d’investissements structurels? La Cour des comptes 
se pose la même question (DOC 54 3293/002, p. 63).

Une évaluation du fonctionnement de la banque de 
données commune (BDC) sera-t-elle mise à la dispo-
sition du Parlement? Cette évaluation peut en effet 
s’avérer utile dans le cadre du développement de la 
banque-carrefour (DOC 54 3293/002, p. 98).

En ce qui concerne l’arrêté royal relatif à la planifi -
cation d’urgence, la note de politique générale précise 
que “les recommandations de la commission d’enquête 
parlementaire suite aux attentats commis le 22 mars ont 
également été prises en considération” (DOC 54 
3296/011, p. 16). De quelle manière?

En matière de cybersécurité, quantité de procédures 
et de directives sont élaborées (DOC 54 3296/011, 
p. 16). Tout cela est bien beau, mais avec quels résultats 
concrets? S’en tiendra-t-on à des projets sur le papier ou 
de véritables actions suivront-elles? Quels efforts sont 
en outre consentis pour aboutir à une cyberstratégie 
réelle et effective, qui imprégnera toutes les compo-
santes du secteur public?

Fera-t-on rapport à la commission sur l’exercice relatif 
à la sûreté nucléaire (DOC 54 3296/011, p. 17)?

D’ici 2019, les centrales d’urgences seront connec-
tées entre elles en temps réel (DOC 54 3296/011, p. 
22). Il est hallucinant que ce ne soit pas encore le cas 
aujourd’hui. L’intervenant attend avec impatience les 
améliorations et l’expansion de l’offre ASTRID, grâce 
auxquelles le système fera enfi n son entrée dans le XXIe 
siècle (DOC 54 3296/011, p. 28).

Dans quelle mesure les ambitions de modernisation 
de la police se traduiront-elles par une amélioration de 
la formation? L’offre actuelle se prête en effet très peu à 
une “approche transversale et multidisciplinaire” (DOC 
54 3296/011, p. 38). Si la formation n’est pas mise en 
adéquation avec les ambitions, les promesses faites en 
la matière ne pourront jamais être tenues.

Le groupe sp-a est indigné par le fait que le projet 
de loi portant des dispositions diverses concernant le 
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zopas aangenomen wetsontwerp houdende diverse 
bepalingen met betrekking tot het Rijksregister en de 
bevolkingsregisters (DOC 54 3256/006). De beleids-
nota kondigt een nieuwe generatie identiteitskaarten 
aan (DOC 54 3296/011, blz. 45). Wat zal daarvan het 
prijskaartje zijn? Zullen de kosten op de burger worden 
verhaald?

Wat betreft het luik politie merkt de heer Casier op 
dat, alle aankondigingen van de minister ten spijt, er nog 
steeds bepaalde structurele problemen inzake capaciteit 
en inzet bestaan, en dit omdat de KUL-norm inmiddels 
achterhaald is. Die moet opnieuw onderzocht en herzien 
worden, anders zal de politie blijven aanmodderen.

De beleidsnota wijst op het voornemen rond het 
uitbouwen van een politionele respons bij cyberinci-
denten (DOC 54 3296/011, blz. 63). Welke budgettaire 
inspanning is daarvoor voorzien? Op welke manier zal 
het vernieuwd selectieconcept de gespecialiseerde 
profi elen die hiervoor nodig zijn kunnen aanwerven?

Voorts kijkt de spreker uit naar de voorstellen die 
een gemoderniseerd en vooral gerationaliseerd perso-
neelsbeleid voor de politie moeten realiseren (DOC 54 
3296/011, blz. 84).

De uitwerking van de Kruispuntbank sleept aan (DOC 
54 3296/011, blz. 98). Tot op heden blijft het bij een vage 
en nietszeggende visietekst. Wanneer wordt daar con-
creet werk van gemaakt? Of komt het erop neer dat de 
bevoegde ministers niet durven te stellen dat zij de aan-
beveling van de onderzoekscommissie “Terroristische 
Aanslagen” gewoon niet willen uitvoeren?

De heer Casier besluit dat het beleid op sommige 
vlakken zeker vooruitgang boekt, maar tegelijk zijn er 
nog te veel onuitgevoerde beloftes. Het kan dus veel 
beter, en vooral veel sneller.

De spreker stelt tot slot vast dat het Rekenhof weinig 
commentaar levert over de FOD Binnenlandse Zaken 
(DOC 54 3293/002, blz. 63). De budgetten stijgen, en dat 
is een goede zaak. De belofte om meer geld te voorzien 
wordt dus uitgevoerd. Wel rest de vraag hoe structureel 
deze middelen op de lange termijn blijven, gezien het 
toch om signifi cante personeelskredieten gaat, en het 
de bedoeling moet zijn dat de personeelssterkte dus op 
zijn minst kan worden behouden.

In verband met de uitgaven voor de politie kan men de 
vraag stellen of het voldoende zal zijn dat meer middelen 
worden voorzien voor de aanpak van de problemen in-
zake rekrutering en selectie (DOC 54 3293/002, blz. 72).

Registre national et les registres de population (DOC 
54 3256/006), qui vient d’être adopté, ne comporte pas 
suffisamment de garanties concernant la protection de 
la vie privée. La note de politique générale annonce 
une nouvelle génération de cartes d’identité (DOC 54 
3296/011, p. 45). Quel en sera le coût? Sera-t-il réper-
cuté sur le citoyen?

En ce qui concerne le volet police, M. Casier sou-
ligne qu’en dépit de toutes les annonces du ministre, 
certains problèmes structurels subsistent en termes 
de capacité et de mobilisation, en raison du fait que la 
norme KUL est aujourd’hui dépassée. Cette norme doit 
être réexaminée et réformée, faute de quoi la police ne 
pourra pas évoluer.

La note de politique générale fait état de la volonté de 
mettre en place une réponse policière en cas de cybe-
rincidents (DOC 54 3296/011, p. 63). Quel est l’effort 
budgétaire prévu à cet égard? Comment le nouveau 
concept de sélection permettra-t-il de recruter les profi ls 
spécialisés nécessaires à cette fi n?

L’intervenant indique ensuite qu’il attend avec impa-
tience les propositions visant à moderniser et surtout à 
rationaliser la politique du personnel de la police (DOC 
54 3296/011, p. 84).

L’élaboration de la Banque-Carrefour traîne en lon-
gueur (DOC 54 3296/011, p. 98). Le texte reste vague 
et vide de sens à ce sujet. Quand prendra-t-on des 
mesures concrètes? Ou bien les ministres compétents 
n’osent-ils pas dire qu’ils ne souhaitent tout simplement 
pas mettre en œuvre la recommandation de la commis-
sion d’enquête “Attentats terroristes”?

M. Casier conclut que, dans certains domaines, la 
politique progresse sans aucun doute, mais que, dans 
le même temps, trop de promesses restent encore lettre 
morte. Il est donc possible de faire beaucoup mieux, et 
surtout beaucoup plus vite.

L’intervenant constate enfi n que la Cour des comptes 
fournit peut de commentaires au sujet du SPF Intérieur 
(DOC 54 3293/002, p. 63). Les budgets sont en hausse, 
et c’est une bonne chose. La promesse d’augmenter les 
crédits est donc tenue. On peut néanmoins se deman-
der dans quelle mesure ces moyens seront maintenus 
structurellement à long terme, car il s’agit de crédits de 
personnel signifi catifs et il faut au moins veiller à pouvoir 
maintenir les effectifs.

En ce qui concerne les dépenses relatives à la police, 
on peut se demander s’il suffira de prévoir des moyens 
supplémentaires pour lutter contre les problèmes de 
recrutement et de sélection (DOC 54 3293/002, p. 171).
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Het Rekenhof spreekt zichzelf wel tegen in de opmer-
king over de aangepaste begrotingsstructuur. Enerzijds 
klaagt het dat de nieuwe structuur tot een gebrek aan 
transparantie leidt. Twee zinnen daarna spreekt stelt het 
een verhoogde transparantie vast (DOC 54 3296/011, 
blz. 72). Hoe zal de minister rekening houden met de 
vraag om transparantie en tegelijk verhinderen dat er 
blokkeringen ontstaan door de te nauwe afbakening 
van de kredieten?

De heer Brecht Vermeulen (N-VA) benadrukt dat veilig-
heid een verantwoordelijkheid is van iedereen. Vandaar 
het belang van de Kadernota Integrale Veiligheid (KIV), 
waarbij aan alle partners wordt gevraagd een steentje 
bij te dragen. Ook de burgers kunnen dat doen. Via de 
BIN’s en preventieprojecten leveren zij een blijvende 
ondersteuning. Buurtinformatienetwerken zorgen voor 
een verhoging van de lokale veiligheid. Het is belangrijk 
om de burgers te blijven motiveren om waakzaam te zijn. 
Op welke wijze zal voor een blijvende ondersteuning 
worden gezorgd? Uit de antwoorden op mondelinge 
vragen onthoudt de spreker immers dat het beeld dat 
de FOD Binnenlandse Zaken heeft op de BIN’s tot dan 
toe onvolledig of onduidelijk was.

Het is in ieder geval uitkijken naar de resultaten van 
al die inspanningen in de veiligheidsmonitor.

Voorts is het zo dat er een duidelijk verband is 
gebleken tussen lokale acties en de daling van crimi-
naliteit. Het is goed dat impactanalyses een duidelijk 
beeld geven en de veiligheids- en preventieplannen 
op basis daarvan geactualiseerd en versterkt kunnen 
worden. Momenteel worden in 5 steden impactanalyses 
gehouden. Zullen deze analyses worden uitgebreid 
naar andere steden of gemeenten? Zo ja, wie zal deze 
analyses dan uitvoeren?

De spreker wijst erop dat bepaalde vormen van klei-
nere criminaliteit de dans ontspringen. Het gerecht heeft 
de handen vol en voor de politiediensten is het ontmoe-
digend om inspanningen te leveren die niet tot resultaten 
leiden. Nochtans kunnen deze kleine misdaden heel wat 
overlast met zich mee brengen. Het is daarom positief 
dat enerzijds de nodige tools worden gecreëerd in het 
kader van bestuurlijke handhaving en dat anderzijds 
ARIEC’s (Regionale Informatie- Expertisecentra) voor 
de gerechtelijke aanpak van bepaalde fenomenen on-
dersteuning leveren. Welke tools komen er nog tijdens 
deze regeerperiode? Hoe verloopt de samenwerking 
tussen de ARIEC’s en de lokale besturen? Is er al een 
evaluatie van de samenwerking geweest? Indien niet, 
zal dit nog gebeuren met het oog op een eventuele 
bijsturing?

La Cour des comptes se contredit toutefois dans son 
observation relative à la modifi cation de la structure 
budgétaire. D’une part, elle se plaint que la nouvelle 
structure induit un manque de transparence. Deux 
phrases plus loin, elle constate une augmentation de la 
transparence (DOC 54 3296/011, p. 171-172). Comment 
le ministre tiendra-t-il compte de la demande de trans-
parence, tout en empêchant que la délimitation trop 
rigoureuse des crédits entraîne des blocages?

M. Brecht Vermeulen (N-VA) souligne que la sécurité 
est la responsabilité de tous. D’où l’importance de la 
Note-Cadre de sécurité intégrale (NCSI), qui requiert 
la contribution de tous les partenaires. Les citoyens 
peuvent aussi apporter leur pierre à l’édifi ce. Ils repré-
sentent une aide durable dans le cadre des RIQ et 
des projets de prévention. Les réseaux d’information 
de quartier permettent de renforcer la sécurité locale. 
Il importe de continuer à motiver les citoyens à rester 
vigilants. Comment le gouvernement soutiendra-t-il à 
long terme les RIQ? L’intervenant retient en effet des 
réponses aux questions orales que le SPF Intérieur a 
jusqu’à présent une vision incomplète ou imprécise 
des RIQ.

Quoi qu’il en soit, l ’intervenant attend avec impa-
tience les résultats de tous ces efforts dans le moniteur 
de sécurité.

Il s’est par ailleurs avéré qu’il existait une corrélation 
manifeste entre les actions locales et la baisse de la 
criminalité. Il est positif que les analyses d’impact four-
nissent une image claire et que les plans de sécurité et 
de prévention puissent être actualisés et renforcés sur 
cette base. Des analyses d’impact sont en cours dans 
5 villes. Ces analyses seront-elles étendues à d’autres 
villes ou communes? Dans l’affirmative, qui effectuera 
ces analyses?

L’intervenant fait observer que certaines formes 
de petite criminalité en réchappent. La justice a les 
mains pleines et il est décourageant pour les forces 
de police de déployer des efforts qui ne produisent 
pas de résultats. Ces petits délits peuvent néanmoins 
entraîner beaucoup de nuisances. Il est donc positif 
que les outils nécessaires soient créés dans le cadre 
de l’approche administrative, d’une part, et que les 
ARIEC (Centres régionaux d’expertise et d’information 
d’arrondissement) soutiennent l’approche judiciaire de 
certains phénomènes, d’autre part. Quels outils seront 
encore créés au cours de cette législature? Comment 
la collaboration se déroule-t-elle entre les ARIEC et les 
pouvoirs locaux? La collaboration a-t-elle fait l ’objet 
d’une évaluation? À défaut, celle-ci aura-t-elle encore 
lieu en vue d’éventuels ajustements?
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Ook op vlak van private veiligheid is heel wat werk 
gerealiseerd. De ontlasting van het werk van de poli-
tiediensten, het inzetten van camerabewaking en het 
gebruik van diverse nieuwe technologieën zijn daar 
voorbeelden van. Ook de regelgeving rond de aangifte 
van bewakingscamera’s is gewijzigd. Zo moet onder 
meer een verwerkingsverantwoordelijke een register 
bijhouden. Hoeveel meldingen werden sedert de wets-
wijziging aangegeven bij de politiediensten en hoeveel 
via een online aangifte?

De gemeenteraad van Roeselare heeft recent voor 
het eerst beslist om goedkeuring te verlenen aan de 
inzet van camerabewaking op openbaar domein in het 
kader van een evenement. Hoeveel meldingen zijn er 
daarover al?

De heer Gilles Vanden Burre (Ecolo-Groen) stelt vast 
dat heel wat elementen uit de beleidsnota lijken aan te 
geven dat we op goede weg zijn. Als voorbeeld geeft hij 
de cijfers die de evolutie van het personeel weergeven, 
de extra begrotingskredieten die na de aanslagen wer-
den uitgetrokken, en de vele maatregelen die werden 
getroffen om de aanbevelingen van de parlementaire 
onderzoekscommissie “Terroristische aanslagen” in de 
praktijk om te zetten.

Toch is niet alles rozengeur en maneschijn. De 
Veiligheid van de Staat, bijvoorbeeld, kampt nog steeds 
met fi nanciële problemen en personeelstekorten, ge-
tuige daarvan haar recente noodkreet.

Ook de operationalisering van de nieuwe Directie 
beveiliging lijkt niet van een leien dakje te lopen. Kan 
de minister de personeelsevolutie nader toelichten? Hoe 
verloopt de integratie van medewerkers die naar andere 
diensten werden overgeplaatst?

In verband met de nucleaire veiligheid vermeldt de be-
leidsnota twee oefeningen voor grootschalige Seveso-
ongevallen in 2018. Tegelijkertijd lijkt de begroting voor 
het Seveso-Fonds in 2019 lager te liggen dan in 2018. 
Hoe komt dat?

Kan de minister een tipje van de sluier oplichten om-
trent de toekomstige krachtlijnen en prioriteiten van de 
volgende kadernota over integrale veiligheid?

Inzake het deel over de politie gaf de minister aan dat 
men bezig is met de aanwerving en de opleiding van 
1400 aspirant-inspecteurs en hij kondigt hetzelfde aantal 
aan voor 2019. Zal men jaarlijks evenveel medewerkers 
blijven aanwerven tot de personeelsformaties eindelijk 
zijn ingevuld?

Un important travail a également été fait dans le 
domaine de la sécurité privée. La réduction de la charge 
de travail des services de police, le recours à la vidéo-
surveillance et l’utilisation de diverses nouvelles tech-
nologies en sont autant d’exemples. La réglementation 
relative à la déclaration des caméras de surveillance a 
également été modifi ée. C’est ainsi que le responsable 
du traitement notamment doit tenir un registre. Combien 
de déclarations ont été faites auprès des services de 
police et combien ont été faites en ligne depuis la modi-
fi cation de la loi?

Le conseil communal de Roulers a récemment décidé 
pour la première fois d’autoriser le recours à la vidéo-
surveillance dans le domaine public dans le cadre d’un 
événement. Quel est le nombre de déclarations déjà 
enregistrées à ce sujet?

M.Gilles Vanden Burre (Ecolo-Groen) constate que 
de nombreux éléments fi gurant dans la note de politique 
générale semblent démontrer que l’on va dans le bon 
sens. Il cite à titre d’illustration les chiffres en matière 
d’évolution du personnel, les crédits budgétaires sup-
plémentaires libérés suite aux attentats ou encore les 
nombreuses mesures prises pour mettre en œuvre les 
recommandations de la commission d’enquête parle-
mentaire “Attentats terroristes”.

Cela étant, tout n’est pas rose. La Sûreté de l’État, 
par exemple, rencontre encore de réelles difficultés en 
termes de moyens budgétaires et humains, comme en 
témoigne son récent cri de détresse.

De même, l ’opérationnalisation de la nouvelle 
Direction de la sécurisation ne semble pas aller de soi. 
Le ministre peut-il donner des précisions quant à l’évolu-
tion du personnel? Comment se déroule l’intégration des 
personnes qui ont été transférées d’autres services?

Concernant la sécurité nucléaire, la note de politique 
générale évoque deux exercices d’accidents SEVESO 
majeurs en 2018. En même temps, il semble que le bud-
get prévu pour le fonds SEVESO en 2019 est en baisse 
par rapport en 2018. Comment cela s’explique-t-il?

Le ministre peut-il lever un coin du voile en ce qui 
concerne les futurs axes et priorités de la prochaine 
note-cadre de sécurité intégrale?

Concernant le volet “police”, le ministre a indiqué que 
pour 2018, 1400 aspirants-inspecteurs étaient en cours 
d’engagement et de formation et a annoncé le même 
chiffre pour 2019. Ce rythme annuel d’engagement 
sera-t-il maintenu jusqu’à ce que les cadres soient 
enfi n remplis?
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Hoe staat het met de studie over de schaalvergrotin-
gen van de politiezones? Wanneer kan de commissie 
kennisnemen van de resultaten ervan?

De spreker erkent dat het geweld tegen politieagenten 
zorgwekkend is en zeker verdient te worden aangepakt. 
Dat neemt niet weg dat er ook aandacht moet geschon-
ken worden aan het geweld van politieagenten tegen, 
bijvoorbeeld, betogers.

Wenst de minister inzake het gebruik van dashcams 
en bodycams verder te gaan dan de bepalingen van de 
camerawet? Zo ja, binnen welke termijn?

Ten slotte kondigt de beleidsnota aan dat tegen eind 
2018 alle diensten toegang zullen hebben tot de ANPR-
toepassingen en dat de inspecteurs de opdracht zullen 
krijgen de hits te verwerken. Hoeveel inspecteurs trekt 
men daarvoor uit?

Mevrouw Vanessa Matz (cdH) is van mening dat de 
inhoud van de beleidsnota de jongste twee jaar weinig 
veranderd is. Het probleem van onderbezetting bij de 
politie houdt aan. Hoe zal de regering inspelen op de 
terechte verwachtingen van de politieagenten?

De spreekster gaat vervolgens in op de implemen-
tatie van de hervorming van de Civiele Bescherming, 
en vraagt hoe de onderhandelingen lopen met de amb-
tenaren van de Civiele Bescherming. Kan de minister 
een stand van zaken geven over de overplaatsing van 
de personeelsleden van de Civiele Bescherming naar 
de FOD Binnenlandse Zaken, de hulpverleningszones 
en SHAPE?

Mevrouw Matz is opgetogen over de verhoging van 
de fi nanciële middelen voor de veiligheidssector. Wat 
de operationele politionele capaciteit betreft, maken de 
lineaire besparingen uit 2015 en 2016 de inhaalbeweging 
helaas moeilijk, temeer daar de noden in de huidige 
context alleen maar gestegen zijn. Het klopt dat er moei-
lijkheden zijn om de nodige mensen te vinden, maar de 
minister kan niet ontkennen dat de huidige problemen in 
grote mate te wijten zijn aan de besparingsmaatregelen 
aan het begin van deze regeerperiode.

Naast het aantrekken van nieuwe medewerkers, wa-
ren twee oplossingen geacht een verhoging van de po-
litiecapaciteit mogelijk te maken: de optimalisering van 
de federale politie en de kerntaken. Hoeveel capaciteit 
kwam er vrij dankzij de tenuitvoergelegde projecten in 
het kader van de kerntaken? Naar welke diensten werd 
die capaciteit doorgeschoven? Hoeveel bijkomende 

Où en est l ’étude relative aux agrandissements 
d’échelles des zones de police? Quand la commission 
pourra-t-elle prendre connaissance de ses résultats?

L’intervenant reconnait que la problématique des vio-
lences à l’égard des policiers est un sujet préoccupant 
qui mérite certainement qu’on s’y attaque. Cela étant, il 
lui parait également nécessaire de porter une attention 
particulière aux violences policières commises, par 
exemple, à l’égard des manifestants.

Concernant le recours au dashcams et au bodycams, 
le ministre a-t-il l’intention d’aller plus loin que ce que 
prévoit la loi caméras? Si oui, dans quel délai?

Enfi n, la note de politique générale annonce que fi n 
2018, tous les services auront accès aux applications 
ANPR et que des inspecteurs seront chargés de traiter 
les hits. Quel est le nombre d’inspecteurs prévus?

Mme Vanessa Matz (cdH) juge que le contenu de 
la note de politique générale a peu évolué les deux 
dernières années. En effet, le problème de la capacité 
policière subsiste. Dès lors comment le gouvernement 
va-t-il répondre aux attentes légitimes des policiers?

L’intervenante aborde ensuite la mise en œuvre de la 
réforme de la protection civile et demande où en sont les 
négociations avec les agents de la protection civile. Le 
ministre peut-il donner un état des lieux des transferts 
des effectifs de la protection civile vers le SPF intérieur, 
les zones de secours, le SHAPE?

Mme Matz se dit heureuse de voir qu’il y a une aug-
mentation des moyens budgétaires alloués aux secteurs 
de la sécurité. Concernant la capacité opérationnelle 
policière, malheureusement, les coupes budgétaires 
linéaires intervenues en 2015 et en 2016 compliquent 
l’opération de rattrapage, d’autant plus que le contexte 
a rendu les besoins encore plus grands. Certes, les 
difficultés liées aux recrutements sont réelles mais le 
ministre ne peut nier que les économies de ce début 
de législature sont en grande partie responsables de 
la situation actuelle. 

Mis à part le recrutement, deux dossiers étaient cen-
sés permettre une augmentation de la capacité policière 
opérationnelle, à savoir celui de l’optimalisation de la 
police fédérale et celui des tâches essentielles. Quelle 
capacité opérationnelle a pu être dégagée grâce aux 
projets déjà mis en œuvre dans le cadre des tâches 
essentielles? A quels services cette capacité a-t-elle été 
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capaciteit komt erbij dankzij de maatregelen die in 2019 
concreet gestalte zullen krijgen?

De spreekster verwijst naar de oproep op de sociale 
media, waarin politieagenten hun collega’s oproepen 
om geen processen-verbaal op te maken in de eerste 
helft van november. De politieagenten vragen in een 
open brief de sociale verworvenheden terug die de 
jongste jaren teniet werden gedaan, met name inzake 
pensioen en ziektedagen. Ze vragen ook een verhoging 
van de weddeschalen en een eenheidsstatuut voor alle 
ordediensten. Heeft de minister vertegenwoordigers van 
die grootschalige actie bij de politie ontmoet? Denkt hij 
aan maatregelen om aan die verzoeken tegemoet te 
komen? De spreekster uit haar ongerustheid over de 
omvang van de woede bij de politiemensen, want die 
toont aan dat er een vertrouwensbreuk is. Het lijkt haar 
van wezenlijk belang aandacht te schenken aan hun 
problemen en naar hun standpunt te luisteren.

De beleidsnota legt de klemtoon op de administra-
tieve benadering. De spreekster erkent dat die aanpak 
bepaalde voordelen biedt, vooral nu het gerecht te 
weinig fi nanciering krijgt, maar het lijkt haar belangrijk 
om een zeker evenwicht tussen de administratieve en 
de gerechtelijke aanpak te behouden. De administra-
tieve aanpak gaat niet met dezelfde waarborgen voor 
de burger gepaard en moet aanvullend blijven. Welke 
provincies hebben, naast Antwerpen en Limburg, op 
arrondissementsniveau regionale informatie- en exper-
tisecentra opgezet?

Wat het crisisbeheer betreft, had de parlementaire 
onderzoekscommissie een reeks aanbevelingen gefor-
muleerd die de regering ten uitvoer lijkt te hebben ge-
legd. Wanneer zal de verhuizing van het Crisiscentrum 
rond zijn? Hoe is de personeelssterkte ervan de jongste 
vier jaar geëvolueerd?

De minister heeft de oprichting aangekondigd van een 
nieuwe, gebiedsoverschrijdende, door een technisch 
samenwerkingsplatform ondersteunde structuur. Kan 
hij daaromtrent meer toelichting verschaffen?

De eerste minister heeft van de strijd tegen mis-
leidende informatie een prioriteit gemaakt, waarvoor 
een enveloppe van 15 miljoen euro wordt uitgetrok-
ken. Zal die opdracht aan het Crisiscentrum worden 
toevertrouwd. Zal dat bedrag aan die instelling worden 
toegekend? Wat zijn met betrekking tot dat belangrijke 
vraagstuk de verwachtingen van de minister?

Wat de samensmelting van de 112-centra betreft, 
kan worden herinnerd aan de communicatieproblemen 

affectée? Quelle capacité supplémentaire pourra encore 
être dégagée avec les mesures qui seront concrétisées 
en 2019?

L’intervenante se réfère à l’appel de policiers publié 
sur les réseaux sociaux appelant leurs collègues à 
ne pas verbaliser pendant la première quinzaine de 
novembre. Ces policiers ont transmis une lettre ouverte 
dans laquelle ils demandent le rétablissement de tous 
les acquis sociaux qui ont été détricotés ces dernières 
années, notamment en matière de pension et de jours 
de maladie, une révision à la hausse des barèmes 
salariaux et un statut unique pour toutes les forces de 
l’ordre. Le ministre a-t-il rencontré des représentants 
de ce mouvement policier de grande ampleur? A-t-il 
l’intention de prendre des mesures pour satisfaire à ces 
demandes? L’intervenante se dit inquiète de l’ampleur 
de la colère chez les policiers qui montre qu’il y a rupture 
de confi ance. Il lui parait essentiel d’être attentif à leur 
mal-être et d’entendre ce qu’ils ont à dire.

La note de politique générale met l ’accent sur 
l’approche administrative. L’intervenante reconnait que 
cette approche présente certains avantages, surtout 
dans le contexte du sous-fi nancement de la justice mais 
il lui parait important de maintenir un certain équilibre 
entre l’approche administrative et l’approche judiciaire. 
L’approche administrative qui n’est pas entourée des 
mêmes garanties pour le citoyen doit rester com-
plémentaire. Quelles sont les provinces autres que 
celles d’Anvers et du Limbourg qui ont mis sur pied 
des centres régionaux d’expertise et d’information 
d’arrondissement?

Concernant la gestion de crise, la commission d’en-
quête parlementaire avait formulé une série de recom-
mandations qui semblent avoir été mises en œuvre par 
le gouvernement. Quand sera fi nalisé le déménagement 
du Centre de crise? Comment ses effectifs ont-ils évolué 
ces quatre dernières années?

Le ministre a annoncé la mise en place d’une nou-
velle structure transversale appuyée par une plateforme 
technique de collaboration. Peut-il donner plus d’expli-
cations à ce sujet?

Le premier ministre a fait de la lutte contre la désin-
formation une priorité: une enveloppe de 15 millions 
d’euros y sera consacrée. Cette mission sera-t-elle 
confi ée au Centre de crise? Cette somme lui sera-t-elle 
allouée? Quelles sont les attentes du ministre à l’égard 
de cette importante problématique?

Concernant l’intégration des centres 112, on se sou-
vient des problèmes de communication entre Bruxelles 
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tussen Brussel en Leuven op de dag van de aanslagen 
van 22 maart 2016. Hoe zal die nieuwe supraprovinciale 
structuur eruitzien?

Werden bij de modernisering van het Astridnetwerk 
binnen de hulpdiensten SIM-kaarten verstrekt? Hoe 
hoog zijn de geplande kosten voor de vervanging van 
de TETRA-technologie door de LTE-technologie? Wat 
is de begrotingsweerslag van de beslissing om de uitrol 
van die nieuwe technologie aan privéoperatoren uit te 
besteden?

De onderzoekscommissie wees op het belang van de 
opleiding van de actoren in het veld en van het optimaal 
gebruik van de instrumenten die hun ter beschikking 
worden gesteld. Welke lering kan worden getrokken uit 
de al verrichte oefeningen ingevolge de goedkeuring van 
het koninklijk besluit tot vaststelling van het nationaal 
noodplan betreffende de aanpak van een terroristische 
gijzelneming of terroristische aanslag? Staan er oefe-
ningen gepland in 2019?

Mevrouw Matz gaat voorts in op de operationalisering 
van de PNR. Er moet worden gewezen op de voortrek-
kersrol dienaangaande van ons land. Hoe verloopt het 
overleg met de andere lidstaten van de Europese Unie? 
Hoe evalueert de minister de tenuitvoerlegging van de 
regeling in de luchtvaartsector? Hoeveel gegevens 
werden al verzameld? Hoe werden deze gegevens op 
Belgisch en Europees niveau gebruikt?

Werden andere luchtvaartmaatschappijen dan 
Brussels Airlines met de databank verbonden?

Wat zijn de kosten van de IT-infrastructuur en van de 
applicatie die werd ontwikkeld om het IT-platform te bou-
wen dat de samenwerking tussen de inlichtingendien-
sten, het OCAD en het Crisiscentrum mogelijk maakt?

Met welke landen heeft België akkoorden gesloten 
voor de tenuitvoerlegging van de PNR?

Wat tot slot het hoofdstuk cyberveiligheid betreft, 
vraagt de spreekster meer duidelijkheid over de ex-
pertenpool cyberveiligheid. Wat zullen hun taken zijn? 
Hoe zal het werk worden georganiseerd?

et Leuven lors des attentats du 22 mars 2016. Comment 
se présentera la nouvelle structure supra-provinciale?

Dans le cadre de la modernisation du réseau Astrid, 
des cartes SIM ont-elles été distribuées aux services de 
secours? Quel est le coût prévu pour le remplacement 
de la technologie TETRA par la technologie LTE et quel 
sera l’impact budgétaire de la décision de sous-traiter 
le déploiement de cette nouvelle technologie à des 
opérateurs privés?

La commission d’enquête a souligné l’importance 
de la formation des acteurs de terrain et de l’utilisation 
optimale des outils mis à leur disposition. Quels sont 
les enseignements que l’on peut tirer des exercices 
déjà réalisés suite à l’adoption de l’arrêté royal relatif 
au plan d’urgence national relatif à l’approche d’une 
prise d’otage terroriste ou d’un attentat terroriste. Des 
exercices sont-ils programmés pour 2019?

Mme Matz évoque également la question de l’opéra-
tionnalisation du PNR. Il faut rappeler le rôle précurseur 
que la Belgique joue dans cette matière. Comment se 
déroule la concertation avec les autres États membres 
de l’Union européenne? Comment le ministre évalue-
t-il la mise en œuvre au niveau aérien? Combien de 
données ont-elles déjà été collectées? Quelle en a été 
l’exploitation au niveau belge et européen?

D’autres compagnies aériennes que Brussel Airlines 
ont-elles été connectées à la banque de données?

Quel est le coût de l’infrastructure informatique et de 
l’application qui a été développée pour mettre sur pied 
la plateforme informatique qui permet la collaboration 
entre les services de renseignements, l’OCAM et le 
Centre de crise?

Quels sont les pays avec lesquels la Belgique a 
conclu des accords pour mettre en œuvre le PNR?

Enfi n, concernant le chapitre de la cybersécurité, 
l’intervenante demande plus de précisions quant au pôle 
d’experts cybersécurité? Quelles seront leurs missions? 
Comment le travail sera-t-il organisé?
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B. Antwoorden van de minister

1. Beleid

De minister gaat vooreerst in op enkele beleidsvra-
gen, met name die rond de opvolging van de doelstel-
lingen van het regeerakkoord, de resultaten van studies 
en evaluaties, en het personeel van de geïntegreerde 
politie.

1.1. Opvolgen van de doelstellingen van het 
regeerakkoord

Het kabinet houdt voor de politiedoelstellingen een 
stuurbord bij. Daarin zitten de 40-tal politie-doelstel-
lingen van het regeerakkoord. Sommige ervan zijn 
echter gedetailleerd in verschillende subdoelstellingen. 
Een voorbeeld van een dergelijke doelstelling is het 
Kerntakenplan met zijn 20 werven en dus 20 sub-
doelstellingen, of nog de fenomenen uit het Nationaal 
Veiligheidsplan met specifieke plannen en actiepunten 
voor bijvoorbeeld radicalisme, gewelddadig extremisme, 
terrorisme, of nog het fenomeen illegale mensenhandel 
en -smokkel, gekoppeld aan de transmigratie.

Bijkomend zijn ingevolge de actualiteit ook extra plan-
nen toegevoegd zoals het Plan R, het Kanaalplan, het 
Stroomplan, het Transmigratieplan, enz.

Bovenop het dagelijks werk, en dat in soms zeer 
moeilijke omstandigheden, geeft dit alles aan dat de 
politiediensten de afgelopen vier jaar zeer hard gewerkt 
hebben. Heel veel projecten zijn afgewerkt. Anderen zijn 
nog lopend. De minister hoopt ze tegen het einde van 
de regeerperiode te hebben verwezenlijkt. De 8 projec-
ten die hij in ieder geval nog willen realiseren en in de 
pipeline zitten zijn met name (1) de extra operationele 
politiecapaciteit of meer blauw op straat en (3) het ver-
sterken van de federale reserve; (2) het vereenvoudigen 
en moderniseren van het statuut van het politiepersoneel 
en (4) het invoeren van de functionele verloning (5); 
het vereenvoudigen en harmoniseren van de tuchtwet; 
(6) het uitwerken van het klokkenluidersstatuut; (7) de 
aanpak van terrorisme waaronder de financiering ervan 
en (8) de werking van de LIVC.

Een project dat moeilijk zal kunnen worden afgewerkt, 
betreft het versterken van de rol van wijkpolitie, al maakt 
dit element uiteraard ook deel uit van het dossier van 
de functionele verloning bij de politie.

B. Réponses du ministre

1. Politique

Le ministre répond d’abord à quelques questions 
relatives à la politique, à savoir celles concernant le suivi 
des objectifs de l’accord de gouvernement, les résultats 
d’études et d’évaluations ainsi que le personnel de la 
police intégrée.

1.1. Suivi des objectifs de l’accord de gouvernement

Pour ce qui est des objectifs en matière de police, le 
cabinet tient à jour un tableau de bord qui contient la 
quarantaine d’objectifs en matière de police énumérés 
dans l’accord de gouvernement. Certains d’entre eux 
sont toutefois subdivisés en différents sous-objectifs. Un 
exemple d’objectif est le Plan des tâches essentielles 
qui comporte 20 chantiers et donc 20 sous-objectifs 
ou encore les phénomènes relevant du Plan national 
de sécurité qui comporte lui des plans et des points 
d’action spécifiques comme, par exemple, le radica-
lisme, l’extrémisme violent, le terrorisme ou la traite 
et le trafic d’êtres humains liés à la problématique des 
transmigrants.

Compte tenu de l’actualité, des plans supplémen-
taires ont dû être ajoutés comme le Plan R, le Plan 
Canal, le Stroomplan à Anvers, le Plan transmigration, 
etc.

En plus du travail journalier, accompli dans des 
conditions parfois très difficiles, cet aperçu prouve que 
les services de police ont très durement travaillé au 
cours des quatre dernières années. De très nombreux 
projets ont été finalisés. D’autres sont encore en cours. 
Le ministre espère pouvoir les réaliser avant la fin de 
la législature. Les 8 projets qu’il souhaite en tout cas 
encore mener à bonne fin et qui sont prévus sont les 
suivants: (1)l’augmentation de la capacité policière opé-
rationnelle ou plus de présence policière en rues et (3) le 
renforcement de la réserve fédérale; (2) la simplification 
et la modernisation du statut du personnel de police et 
(4) l’instauration de la rémunération fonctionnelle (5); la 
simplification et l’harmonisation de la loi disciplinaire; 
(6 ) l’élaboration du statut du lanceur d’alerte; (7) la 
lutte contre le terrorisme et son financement et (8) le 
fonctionnement des CSIL.

Un projet qu’il sera difficile de finaliser est celui du 
renforcement du rôle de la police de proximité, même si 
cet élément fait évidemment partie intégrante du dossier 
de la rémunération fonctionnelle de la police.
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Drie van de vermelde thema’s vallen dan weer onder 
de bevoegdheid van de minister van Justitie, met name:

— het verminderen van de administratieve werklast 
inzake gerechtelijke opdrachten, al kan in dit verband 
worden aangestipt dat het kerntakenplan hiertoe ook 
bijgedragen heeft met een aantal werven;

— het afstemmen van de informatisering van de 
politie op justitie;

— de bestrijding van de financiële en economische 
criminaliteit.

Ten slotte vermeldt de minister dat de samenwerking 
tussen de verschillende inspectiediensten een opdracht 
is die continu loopt.

1.2. Resultaten van de onderzoeken en de evaluaties

De minister brengt in herinnering dat samen met de 
commissie een voorlopige planning werd opgesteld 
inzake de presentatie van verschillende studies en/of 
evaluaties:

— op 19 december 2018 worden de evaluatieresul-
taten van de optimalisering van de federale politie van 
2014, alsook van het plan inzake de essentiële taken 
van de politie voorgesteld;

— begin januari 2019 zal de voorstelling van het on-
derzoek inzake de schaalvergroting van de politiezones 
plaatsvinden;

— in februari 2019 volgt de uitleg over de resultaten 
van de audit van KPMG, over het nieuwe selectie-
concept en over de evaluatie van het proefproject in 
Antwerpen.

Sommige thema’s dienen nog aan de planning te wor-
den toegevoegd na overleg met de minister van Justitie.

Een aantal evaluaties of studies zijn momenteel nog 
niet beschikbaar, al is enige toelichting zeker mogelijk 
in het voorjaar 2019 via mondelinge vragen of via een 
aparte nog in te plannen toelichting, en dat afhankelijk 
van het rapport. Voor sommige thema’s is dan weer een 
gezamenlijke presentatie met de minister van Justitie 
wenselijk (bijvoorbeeld de eindevaluatie van de KIV en 
het NVP).

De minister overloopt de lijst met studies en 
evaluaties:

Trois des thèmes mentionnés relèvent de la compé-
tence du ministre de la Justice, à savoir:

— La réduction de la charge du travail administratif 
en matière de missions judiciaires, même s’il faut noter 
que le plan des tâches essentielles y a aussi contribué 
par un certain nombre de chantiers;

— La mise en concordance de l’informatisation de 
la police avec celle de la Justice;

— La lutte contre la criminalité financière et 
économique.

Enfin, le ministre indique que les différents services 
d’inspection collaborent entre eux de façon continue.

1.2. Résultats des études et évaluations

Le ministre rappelle qu’un planning provisoire a été 
prévu avec la commission concernant la présentation 
de plusieurs études et/ou évaluations:

— le 19 décembre 2018 seront présentés les résultats 
de l’évaluation de l’optimalisation de la police fédérale 
de 2014 et de l’évaluation du plan sur les tâches essen-
tielles de la police;

— début  janvier  2019 aura lieu la présentation de 
l’étude sur l’agrandissement d’échelle des zones de 
police;

— en février 2019 suivront les explications concernant 
les résultats de l’audit de KPMG, le nouveau concept 
de sélection et l’évaluation du projet pilote à Anvers.

Certaines thématiques doivent encore être ajoutées 
au calendrier, après concertation avec le ministre de 
la Justice.

Plusieurs évaluations ou études ne sont pour l’heure 
pas encore disponibles, même si quelques explications 
pourront certainement être fournies au printemps 2019 
en réponse à des questions orales ou lors d’un exposé 
distinct à planifier, en fonction de la nature du rapport. Il 
serait souhaitable de prévoir une présentation commune 
avec le ministre de la Justice pour certaines thématiques 
(comme l’évaluation finale de la NCSI et du PNS).

Le ministre passe en revue la liste des études et des 
évaluations:
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— de evaluatie van het netwerk van verbindingsof-
ficieren: voorstel van timing: januari/februari 2019;

— het Masterplan Infrastructuur: voorstel van 
timing februari 2019;

— de externe doorlichting van het aankoopproces: 
voorstel van timing: voorjaar 2019;

— het Meerjarig Investerings- en Werkingsplan 2019-
2024 is klaar en opgenomen in de budgettaire cyclus. 
Hierover kunnen mondelinge vragen worden gesteld;

— de resultaten van de nationale veiligheidsmonitor: 
maart/april 2019. De minister heeft dus zeker de intentie 
om de resultaten ervan over te zenden en toe te lichten;

— de evaluatie en de resultaten van het Kanaalplan 
(Radicalisering – Gewelddadig Extremisme – 
Terrorisme): een uitgebreide evaluatie door de dien-
sten is gebeurd en werd tijdens een studiedag op 
21 september 2018 gepresenteerd;

— de evaluatie en de resultaten van het Stroomplan. 
Een wetenschappelijke evaluatie hiervan wordt voor-
zien. De procedure voor de opstart ervan is nog maar 
net aangevangen. Een concrete timing kan dus nog niet 
worden gegeven;

— cybercriminaliteit: de politionele strategische visie 
inzake de aanpak van cybercrime: in het voorjaar van 
2019 kunnen daarover parlementaire vragen worden 
beantwoord;

— transmigratie (de evaluatie van het NAC): deze 
evaluatie is lopend; van zodra deze beschikbaar is, zal 
de minister hierover communiceren;

— geweld tegen politie – de risicoanalyse psychosoci-
ale aspecten op het werk: in het voorjaar van 2019 kun-
nen daarover parlementaire vragen worden beantwoord;

— bestuurlijke handhaving: de eindevaluatie van de 
proefprojecten ARIEC is voorzien in 2020, en dat dus 
twee jaar na de installatie van de betrokken ARIEC’s. 
Een tussentijdse stand van zaken kan zeker gegeven 
worden via mondelinge vragen;

— de evaluatie van de nieuwe MFO-2: een voorstel-
ling van de evaluatie en de aanbevelingen wordt gepland 
voor het voorjaar van 2019 (begin 2019);

— l’évaluation du réseau d’officiers de liaison: pro-
position de calendrier: janvier/février 2019;

— le Masterplan Infrastructure: proposition de 
calendrier: février 2019;

— l’audit externe du processus d’achat: proposition 
de calendrier: printemps 2019;

— le plan pluriannuel d’investissement et de fonc-
tionnement 2019-2024 est prêt et inscrit dans le cycle 
budgétaire. Des questions orales peuvent être posées 
à son sujet;

— les résultats du moniteur national de sécurité: 
mars/avril 2019. Le ministre entend donc bien commu-
niquer ces résultats et les commenter;

— l ’évaluation et les résultats du plan Canal 
(Radicalisation – Extrémisme violent – Terrorisme): une 
évaluation circonstanciée a été réalisée par les services 
et a été présentée lors d’une journée d’étude qui s’est 
tenue le 21 septembre 2018;

— l’évaluation et les résultats du Stroomplan. Il est 
prévu de réaliser une évaluation scientifique à ce sujet. 
La procédure de lancement de cette évaluation vient tout 
juste de débuter. Par conséquent, il n’est pas encore 
possible de définir un calendrier concret;

— une vision stratégique policière en matière de lutte 
contre la cybercriminalité: les questions parlementaires 
à ce sujet trouveront réponse à partir du printemps 2019;

— transmigration (l’évaluation du CAN): cette évalua-
tion est en cours; le ministre communiquera les résultats 
dès qu’ils seront disponibles;

— violence contre les policiers – l’analyse des risques 
concernant les aspects psychosociaux au travail: les 
questions parlementaires à ce sujet trouveront réponse 
à partir du printemps 2019;

— approche administrative: l’évaluation finale des 
projets pilotes ARIEC est prévue pour 2020, soit deux 
ans après l’installation des ARIEC en question. Un état 
des lieux provisoire peut évidemment être fourni en 
réponse à des questions orales;

— l’évaluation de la nouvelle MFO-2: une présenta-
tion de l’évaluation et des recommandations est prévue 
pour le printemps 2019 (début 2019);
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— de eindevaluatie van de bijdrage van de 
Geïntegreerde Politie aan de KIV en aan de realisatie 
van het NVP: vermoedelijk in april of mei 2019;

— het project “Poli t ieonderwijs binnen het 
Veiligheidsonderwijs”: voorstel april/mei 2019;

— de visietekst politionele informatiemanagement 
en de visienota: de visieteksten werden ondertussen 
opgemaakt en verspreid. Een eerste rapport van het 
overlegcomité over de Kruispuntbank mag tegen het 
einde van 2018 verwacht worden;

— het visiedocument GPI over het gebruik van nieuwe 
technologieën in het kader van de nieuwe camerawet”: 
in de beleidsnota wordt een visietekst aangekondigd 
over het gebruik van camera’s voor “facial recognition”. 
Een sneuveltekst is opgesteld. Die wordt momenteel 
bestudeerd, maar is dus nog niet klaar voor verspreiding.

1.3. Politiecapaciteit van de geïntegreerde politie

Er werden tal van vragen gesteld over:

— de capaciteit of de personeelscijfers van de fede-
rale politie en de 187 lokale politiezones;

— de maatregelen die genomen zijn om de capaciteit 
van de politie te verzekeren;

— daarmee samenlopend de resultaten van de drie 
projecten (de optimalisatie van de federale politie, het 
kerntakenplan, het selectieproces) die specifiek moe-
ten bijdragen tot het verhogen of heroriënteren van de 
politiecapaciteit naar haar kerntaken;

— de budgettaire injecties op het vlak van de perso-
neelskredieten, in het bijzonder de interdepartementale 
kredieten.

Aangezien beslist werd om in de commissie een bij-
komende toelichting en bespreking te houden over drie 
specifieke projecten (de optimalisatie van de federale 
politie, het kerntakenplan van de politie en de rekrutering 
en selectie van de politie), stelt de minister voor om de 
vragen daarover in dat kader te beantwoorden. Wel stelt 
hij alvast een Excel-document ter beschikking van de 
parlementsleden met daarin de volgende gegevens:

— de organisatietabellen en de nog bestaande tekor-
ten bij de diensten van de federale politie ten opzichte 
van deze theoretische tabellen;

— l’évaluation finale de la contribution de la Police 
intégrée à la NCSI et à la réalisation du PNS, probable-
ment en avril ou mai 2019;

— le projet “Enseignement policier au sein de l’ensei-
gnement axé sur la sécurité”; proposition de calendrier: 
avril/mai 2019;

— le texte de vision sur la gestion de l’information 
policière et la note de vision: les textes de vision ont 
entre-temps été rédigés et diffusés. Un premier rapport 
du comité de concertation sur la Banque Carrefour est 
attendu d’ici fin 2018;

— le document de vision de la GPI sur l’utilisation 
de nouvelles technologies dans le cadre de la nouvelle 
législation sur les caméras: la note de politique générale 
annonce la présentation d’un texte de vision sur l’utili-
sation de caméras permettant la reconnaissance facile. 
Un texte martyr a été rédigé. Ce texte est actuellement 
examiné, et n’est donc pas encore prêt pour être diffusé.

1.3. Capacité policière de la police intégrée

De nombreuses questions ont été posées à ce sujet:

— la capacité ou les chiffres relatifs au personnel 
de la police fédérale et des 187 zones de police locale;

— les mesures prises pour garantir la capacité de 
la police;

— dans le même ordre d’idées, les résultats des trois 
projets (optimalisation de la police fédérale, plan relatif 
aux tâches essentielles et procédure de sélection) qui 
doivent spécifiquement contribuer à augmenter et à réo-
rienter la capacité policière vers ses tâches essentielles;

— les injections budgétaires en matière de crédits de 
personnel, en particulier de crédits interdépartementaux.

Dès lors qu’il a été décidé de consacrer une discus-
sion supplémentaire en commission aux trois projets 
spécifiques (l’optimalisation de la police fédérale, le plan 
relatif aux tâches essentielles de la police et le recru-
tement et la sélection de la police), le ministre propose 
de répondre à cette occasion aux questions posées en 
la matière. Il fournit toutefois déjà un document Excel 
aux parlementaires présentant les données suivantes:

— les tableaux organiques et les pénuries existant 
encore dans les services de la police fédérale par rap-
port à ces tableaux théoriques;
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— de tekorten bij de lokale politiediensten;

— de aanwerving van aspiranten OPS (in opleiding),

— de aanwerving van CALog-personeelsleden,

— de in-, door- en uitstroom van personeel in de fe-
derale politie: voor dit laatste aspect is het zeer moeilijk 
om precies aan te geven wat die bewegingen zijn op 
microniveau. De tabel bevat de gegevens voor de fede-
rale politie. De minister beschikt niet over de gegevens 
voor de lokale politiediensten.

Wat de personeelsbudgetten voor de rekrutering 
van aspirant-inspecteurs bij de politie betreft, deelt de 
minister mee dat de vooropgestelde selectie- en oplei-
dingscijfers voor de laatste jaren (vanaf 2015 tot en met 
2017) quasi altijd gehaald werden.

Voor 2018 zal de politie wellicht iets lager landen dan 
de vooropgestelde 1400 inspecteurs, maar in elk geval 
zijn alsnog 1100 tot 1200 rekruten aangeworven en aan 
hun opleiding begonnen.

Belangrijk om aan te stippen is dat in 2018 meer men-
sen dan ooit tegelijkertijd zijn opgeleid aangezien simul-
taan opleidingen lopen voor bijna alle kaders: agenten, 
beveiligingsagenten (nieuwe directie DAB-Beveiliging), 
hoofdinspecteurs en commissarissen.

Er zijn momenteel maar liefst 383 hoofdinspecteurs 
in opleiding. Dat is het hoogste aantal sinds tien jaar. 
Tegelijk zijn er ook 143 commissarissen in opleiding, 
wat eveneens een zeer groot aantal is.

Begin 2018 legden tijdens de eerste vier maanden 
alleen al ongeveer vijfduizend mensen de selectietesten 
af voor de nieuwe directie DAB.

Al deze cijfers tonen aan dat de politie de jongste 
tijd grote inspanningen geleverd heeft en dit nog 
steeds doet voor de selectie en rekrutering van nieuwe 
medewerkers.

De minister deelt mee dat de structurele IDP-
kredieten ten belope van 91 072 028 euro en van 91 035 
599 euro, alsook van de niet-structurele IDP-kredieten 
ten belope van 75 433 160 euro en van 190 860 euro 
werden vastgelegd voor respectievelijk 2019 en 2020. 
Daarnaast bezorgt de minister het financieel overzicht 
met verdere details over de manier waarop de federale 
politie deze kredieten heeft vastgelegd en besteed. 
Algemeen hebben deze IDP-kredieten de versterking 
mogelijk gemaakt van het CIK, van de SICAD’s belast 

— les pénuries dans les services de police locale;

— le recrutement d’aspirants (en formation)

— le recrutement de membres de personnel CALog

— les entrées, mouvements et sorties d’effectifs à 
la police fédérale: s’agissant de ce dernier aspect, il 
est très difficile d’indiquer les mouvements de manière 
précise au niveau microéconomique. Le tableau pré-
sente les données pour la police fédérale. Le ministre 
ne dispose pas des chiffres afférents aux services de 
police locale.

En ce qui concerne les budgets de personnel pour 
le recrutement d’aspirants inspecteurs à la police, le 
ministre indique que les chiffres de sélection et de 
formation prévus pour les dernières années (de 2015 à 
2017) ont été quasi toujours atteints.

En 2018, la police n’atteindra sans doute pas les 
1 400 inspecteurs prévus, mais 1 100 à 1 200 recrues 
sont en tout cas encore engagés et ont entamé leur 
formation.

Il est important de noter qu’il n’y a jamais eu plus de 
personnes en formation en même temps qu’en 2018, 
des formations étant dispensées simultanément à la 
plupart des cadres: agents, agents de sécurisation (nou-
velle direction sécurisation DAB), inspecteurs principaux 
et commissaires.

Pour l’heure, il n’y a pas moins de 383 inspecteurs 
principaux en formation. Il s’agit du nombre le plus élevé 
depuis dix ans. Parallèlement, on compte 143 commis-
saires en formation, ceux-ci étant aussi très nombreux.

Rien qu’au cours des quatre premiers mois de 2018, 
quelque cinq mille personnes ont présenté les épreuves 
de sélection pour la nouvelle direction DAB.

Il ressort de tous ces chiffres que, ces derniers temps, 
la police a déployé et déploie encore d’importants efforts 
en vue de la sélection et du recrutement de nouveaux 
collaborateurs.

Le ministre informe que des crédits IDP structurels 
de 91 072 028 et de 91 035 599 d’euros et des crédits 
IDP non structurels de 75 433 160 et 190 860 d’euros 
ont été engagés respectivement en 2019 et 2020. Il 
communique par ailleurs le tableau financier détaillant 
la manière dont ces crédits sont engagés et dépensés 
au sein de la police fédérale. De manière générale, 
ces crédits IDP ont permis de renforcer les CIK, les 
SICAD en charge de la gestion de l’information, les 
entités du pilier judiciaire en charge de la lutte contre le 
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met het informatiebeheer, van de entiteiten van de 
gerechtelijke pijler belast met terrorismebestrijding, 
van de entiteiten van de gerechtelijke pijler belast met 
de bestrijding van cybercriminaliteit, van de speciale 
eenheden en van de luchtvaartpolitie.

Dankzij deze budgetten kon op nationaal niveau ook 
het ANPR-netwerk worden uitgerold. Tevens werden 
bijkomende budgetten vrijgemaakt voor de oprichting 
van de directie belast met beveiliging (DAB).

2. Veiligheid

2.1. Kadernota Integrale Veiligheid en het nieuwe 
Nationale Veiligheidsplan

Op dit ogenblik kan niet worden meegedeeld welke 
prioriteiten in de KIV en het nieuwe NVP zullen worden 
opgenomen. Wel stelt de minister op grond van zijn 
ervaring dat de aanpak van een heel aantal fenome-
nen – zoals de strijd tegen radicalisering, gewelddadig 
extremisme en terrorisme, tegen illegale (trans)migratie, 
mensenhandel/smokkel, voor een betere verkeersvei-
ligheid, enz. – zeker nog moeten verder gezet worden. 
Wel moet duidelijk zijn dat de toekomstige KIV-NVP-
beleidsplannen 2020-2023 niet meer tot zijn bevoegd-
heid behoren, en dat om twee redenen. De eerste reden 
is dat een nieuwe beleidscyclus rekening houdt met de 
evaluatie van de huidige beleidsplannen. In manage-
menttermen heet dat de zogenaamde PDCA-cyclus 
(Plan-Do-Check-Adjust). Gezien de evaluatie nog niet 
afgewerkt is, zou het voorbarig zijn om hierop vooruit 
te lopen. De tweede en voornaamste reden heeft te 
maken met het feit dat het opstarten van de voorberei-
dingen voor een nieuwe KIV en een nieuw NVP voor de 
periode 2020-2023 het werk zal zijn van een volgende 
regering. Gezien de opdracht ook het voorwerp uitmaakt 
van zeer uitvoerig overleg met de deelstaten, met de 
bestuurlijke en de gerechtelijke overheden in ons land, 
met de betrokken diensten in de veiligheidsketen, enz. 
is het een oefening die niet alleen veel tijd en energie 
vergt maar vooral met de nodige ernst moet gebeuren. 
Het is dus de vraag welke politieke partijen deel zullen 
uitmaken van de volgende federale regering en hoe die 
de beleidsvoorbereiding en de beleidsbepaling van de 
veiligheidsfenomenen zal aanpakken.

2.2. Radicalisering, gewelddadig extremisme en 
terrorisme

De minister antwoordt per thema op de vele vragen 
die werden gesteld over de bestrijding van radicalisering, 
gewelddadig extremisme en terrorisme.

terrorisme, les entités du pilier judiciaire en charge de 
la lutte contre la cybercriminalité, les unités spéciales 
et la police aéronautique.

Ces budgets ont également permis de créer au niveau 
national, la fonctionnalité ANPR. On peut encore men-
tionner les budgets supplémentaires débloqués pour 
la création de la direction en charge de la sécurisation 
(DAB).

2. Sécurité

2.1. Note-Cadre de Sécurité Intégrale et plan national 
de sécurité

Pour l’heure, les priorités qui seront retenues dans 
la NCSI et dans le nouveau PNS ne peuvent être com-
muniquées. Fort de son expérience, le ministre indique 
néanmoins qu’il s’agira certainement de continuer à 
s’attaquer à de nombreux phénomènes – tels que la 
lutte contre la radicalisation, l ’extrémisme violent et 
le terrorisme, la (trans)migration illégale et le trafic et 
la traite d’êtres humains, l’amélioration de la sécurité 
routière, etc. Qu’il soit clair que les prochains plans 
politiques NCSI et PNS ne relèveront plus de sa compé-
tence, et ce, pour deux raisons. La première est qu’un 
nouveau cycle politique se fonde sur l’évaluation des 
plans politiques actuels. En termes de management, 
cela s’appelle le cycle PDCA (Plan-Do-Check-Adjust). 
L’évaluation n’étant pas achevée, il serait prématuré 
d’anticiper. La deuxième et principale raison est que 
le lancement des travaux préparatoires d’une nouvelle 
NCSI et d’un nouveau PNS pour la période 2020-
2023 relèvera du travail d’un prochain gouvernement. 
Étant donné que la mission fait également l ’objet 
d’une concertation très approfondie avec les entités 
fédérées, les autorités administratives et judiciaires 
de notre pays, les services concernés de la chaîne de 
sécurité, etc., il s’agit d’un exercice qui non seulement 
réclame beaucoup de temps et d’énergie, mais doit en 
outre être mené avec le sérieux qui s’impose. Reste 
dès lors à savoir quels partis constitueront le prochain 
gouvernement fédéral et comment celui-ci procédera à 
la préparation et à la définition de la politique à suivre 
face aux phénomènes de sécurité.

2.2. Radicalisation, extrémisme violent et terrorisme

Le ministre répond de manière thématique aux nom-
breuses questions posées concernant la lutte contre 
Radicalisation, Extrémisme violent et Terrorisme.
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— De gemeenschappelijke gegevensbank

De uitbreiding van de gemeenschappelijke gegevens-
bank vormt weliswaar geen doel op zich, maar speelt in 
op een verzoek van de operationele diensten. Zij heb-
ben gevraagd deze gegevensbank uit te breiden met de 
gevangenen die veroordeeld zijn wegens terroristische 
daden of wegens problematisch gedrag dat wordt be-
schouwd als een teken van potentieel extremisme.

De opname van deze categorie in de Gemeen-
schappelijke Gegevensbank (GGB) waarborgt dat deze 
personen adequaat kunnen worden opgevolgd (in de 
gevangenis of erbuiten). Voorts is bepaald dat personen 
die potentieel gewelddadig extremistisch zijn, zonder 
in contact gekomen te zijn met het gerecht, in de GGB 
opgenomen kunnen worden, na een correcte screening 
en evaluatie.

De minister is ervan overtuigd dat dit verzoek van 
de operationele diensten moet worden ingewilligd. 
Aangezien de laatstgenoemde categorie voor som-
migen echter een probleem vormt, wordt dit punt thans 
besproken in de regering.

De minister bevestigt tevens dat, in overeenstem-
ming met de wet op het politieambt, het advies van 
het COC werd gevraagd over de uitbreiding van de 
FTF-gegevensbank tot de HTF’s en de haatpredikers. 
Dit advies wordt verwacht tegen half december 2018.

— LIVC’s

Het is de hoop van de minister dat het samenwer-
kingsakkoord met de gemeenschappen en gewesten 
tijdens de huidige regeerperiode gesloten kan worden. 
De onderhandelingen zijn in een zeer constructieve 
sfeer verlopen. Het definitief afkloppen van de tekst 
werd door een deelstatelijke partner evenwel verbonden 
aan een ander dossier, namelijk de uitbreiding van de 
gemeenschappelijke databanken naar de potentieel 
gewelddadige extremisten. Inmiddels werd hierover 
een oplossing gevonden, zodat er terechte hoop is dat 
het dossier op federaal niveau kan worden afgerond.

Op 31  oktober  2018 (laatste telling) waren er 146 
gemeenten (39 in Vlaanderen en 107 in Wallonië) die 
geen LIVC rapporteerden. Hieraan moeten 104 gemeen-
ten worden toegevoegd die geen informatie geven. De 
wet voorziet geen dwang. Een LIVC is een effectief 
dispositief voor een goed lokaal veiligheidsbeleid. Het 
is multidisciplinair georiënteerd en maakt het mogelijk 
om veel acties te besturen. De minister is er bijgevolg 
van overtuigd dat alle gemeenten uiteindelijk zullen toe-
treden. Hij is niettemin vastbesloten om de toekenning 

— La banque de données commune

L’élargissement de la banque de données commune 
n’est pas une fin en soi mais répond toujours à un besoin 
exprimé par les services opérationnels. Il a été demandé 
d’élargir cette banque de données aux détenus condam-
nés pour des faits de terrorisme ou condamnés à la suite 
d’un comportement problématique considéré comme 
un signe d’extrémisme potentiel.

L’enregistrement de cette catégorie dans la banque 
de données commune (BDC) garantit que ces per-
sonnes peuvent être suivies de manière adéquate (en 
prison ou en dehors de celle-ci). Il est par ailleurs prévu 
que des extrémistes potentiellement violents qui ne sont 
jamais entrés en contact avec la justice pourraient être 
enregistrés dans la BDC après analyse et évaluation 
correctes.

Le ministre se dit convaincu de la nécessité de ré-
pondre à cette demande opérationnelle. Dans la mesure 
où toutefois cette dernière catégorie pose problème à 
certains, ce point fait actuellement l’objet de discussions 
au sein du gouvernement.

Il confirme également que conformément à la loi sur 
la fonction de police, l’avis du COC a été demandé sur 
l’extension de la banque de données FTF aux HTF et 
aux prédicateurs de la haine. Cet avis est attendu pour 
la mi-décembre 2018.

— CSIL

Le ministre espère que l’accord de coopération pour-
ra être conclu avec les Communautés et les Régions 
durant la législature en cours. Les négociations se sont 
déroulées dans une ambiance très constructive. Une 
entité fédérée a toutefois subordonné l’adoption défini-
tive du texte à un autre dossier, à savoir l’élargissement 
des banques de données communes aux extrémistes 
potentiellement violents. Une solution ayant été trouvée 
entre-temps, il y a bon espoir que le dossier pourra être 
finalisé au niveau fédéral.

Le 31  octobre  2018 (dernier comptage), 146  com-
munes (39 en Flandre et 107 en Wallonie) n’avaient pas 
rapporté de CSIL. Il convient d’y ajouter 104 communes 
qui ne communiquent pas d’information. La loi ne prévoit 
aucune contrainte. Une CSIL est un dispositif effectif en 
vue de mener une bonne politique de sécurité locale. 
D’orientation multidisciplinaire, elle permet de gérer de 
nombreuses actions. Aussi le ministre est-il convaincu 
que l’ensemble des communes finiront par y adhérer. Il a 
néanmoins la ferme intention de lier l’octroi de subsides 
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van subsidies door de administratie te koppelen aan 
het bestaan van een LIVC in de begunstigde gemeente.

De finaliteit van een LIVC mag niet uitsluitend herleid 
worden tot detectie. Een tweede en even belangrijke 
doelstelling is het verzekeren van de juiste opvolging en 
begeleiding van elke case. Een evaluatie van het aantal 
behandelde cases in de LIVC’s start pas vanaf 2019.

De rondzendbrief van 22 mei 2018 biedt alvast een 
werkingsmodel. Elke gemeente dient dit standaardmo-
del te hanteren en aan te vullen naar gelang van de 
eigen situatie.

Het standaardmodel vermeldt “minimaal”:

— de kern waaruit de LIVC bestaat (burgemeester, 
diensten voor onveiligheidspreventie en sociale cohesie, 
lokale politie in de persoon van de information officer);

— de “leider” van de LIVC (de burgemeester);

— gegevensuitwisseling met de LTF (via de informa-
tion officer).

De diensten van de minister zullen de werking van de 
LIVC’s geregeld tegen het licht houden. Mocht uit die 
monitoring blijken dat de minimumstandaarden beter 
moeten worden afgebakend of zelfs aangescherpt, dan 
zal de minister niet aarzelen de nodige maatregelen te 
nemen, met inachtneming van de prerogatieven van alle 
betrokken partijen.

De Algemene Directie Veiligheid en Preventie heeft 
een eerste doorlichting van de algemene werking van 
de LIVC’s uitgevoerd. Het resultaat van deze audit 
werd meegedeeld tijdens het colloquium dat de FOD 
Binnenlandse Zaken op 15 oktober 2018 heeft georgani-
seerd. Daaruit blijkt dat de LIVC’s naar behoren werken 
en dat ze het kader vormen waarbinnen de leden ervan 
gegevens uitwisselen. De pijnpunten schuilen vooral in 
de cultuuromslag die de LIVC vereist. Dankzij de LIVC 
kunnen actoren van de veiligheidssectoren en die van 
de maatschappelijke sectoren nauwer met elkaar sa-
menwerken. Het gemeenschappelijk doel (het samen-
leven bevorderen) is gekend en wordt gesteund, maar 
de verschillende partners hebben nog elk hun eigen 
opvatting om daartoe te komen, wat de samenwerking 
kan bemoeilijken. Het is dus de taak van de gemeenten 
om met die cultuuromslag rekening te houden.

De term supralokaal mag niet verward worden met de 
term suprazonaal. Overal in België zijn er bovenlokale 
LIVC’s. Dit impliceert dat alle burgemeesters akkoord 
gaan met de creatie ervan.

par l’administration à l’existence d’une CSIL dans la 
commune bénéficiaire.

La finalité d’une CSIL ne peut être ramenée à la seule 
détection. Un deuxième objectif tout aussi important 
vise à garantir le suivi et l’accompagnement corrects 
de chaque affaire. Une évaluation du nombre d’affaires 
traitées au sein des CSIL ne sera entamée qu’en 2019.

La circulaire du 22 mai 2018 fournit déjà un modèle 
de fonctionnement. Chaque commune doit s’approprier 
ce modèle standard et le compléter en fonction de ses 
réalités propres.

Le standard “minimum” concerne:

— le noyau qui compose la CSIL (le bourgmestre, les 
services de prévention de l’insécurité ou de cohésion 
sociale, la police locale représentée par l’information 
officer);

— le “leader” de la CSIL (qui est le bourgmestre);

— l’échange d’information avec la LTF (via l’infor-
mation officer).

Les services du ministre continueront à sonder 
régulièrement le fonctionnement des CSIL. S’il devait 
ressortir de ce monitoring que les standards minimaux 
devraient être mieux définis, voire renforcés, le ministre 
n’hésitera pas à prendre les mesures qui s’imposent, 
dans le respect des prérogatives de toutes les parties 
concernées.

La direction générale sécurité et prévention a réalisé 
un premier audit du fonctionnement général des CSIL. 
Le résultat de cet audit a été communiqué lors du col-
loque organisé le 15 octobre 2018 par le SPF Intérieur. Il 
en ressort que les CSIL fonctionnent et qu’elles consti-
tuent un cadre pour l’échange d’informations entre les 
membres qui la composent. Les principales difficultés 
concernent le changement de culture que suppose la 
CSIL. Celle-ci permet de faire travailler ensemble plus 
étroitement des acteurs des secteurs de la sécurité 
et des acteurs des secteurs sociaux. Le but commun 
(améliorer le vivre ensemble) est connu et partagé, mais 
la conception des différents partenaires sur la manière 
d’y parvenir diffère encore ce qui peut rendre la colla-
boration plus difficile. Il appartient donc aux communes 
d’intégrer ce changement de culture.

Il ne faut pas confondre les termes supralocal et 
suprazonal. Il existe partout en Belgique des CSIL 
supralocales. Cela implique que tous les bourgmestres 
s’entendent sur leur création.



68 3294/039DOC 54 

C H A M B R E   6 e  S E S S I O N  D E  L A  5 4 e  L É G I S L A T U R EK A M E R    6 e   Z I T T I N G  V A N  D E  5 4 e  Z I T T I N G S P E R I O D E 2018 2019

— Kanaalplan

In maart 2018 hebben de politiediensten een grondige 
evaluatie gemaakt van het tweede jaar van uitvoering 
van het Kanaalplan. Uit de bevindingen van die evaluatie 
blijkt dat de meerwaarde van het Kanaalplan er vooral 
in bestaat een betere samenwerking te waarborgen 
via een multidisciplinaire aanpak en een betere ge-
gevensuitwisseling. Hoe dan ook zal dankzij het plan 
sneller en doeltreffender kunnen worden gereageerd 
bij bepaalde feiten.

De doeltreffendheid van dit plan in het veld kan 
moeilijk worden gemeten. De operationele diensten 
hebben enkele belangrijke troeven van het Kanaalplan 
aangestipt, onder meer het feit dat het sterk inzet op 
doelgerichte partnerschappen tussen actieve diensten 
in het veld; zo worden de lokale taskforces profes-
sioneler en dynamischer gemaakt, worden de LIVC’s 
organisatorisch ingevuld en worden gecoördineerde 
gemeenschappelijke acties op het getouw gezet, zoals 
BELFI.

Dankzij die partnerschappen kon de vertrouwens-
band worden aangehaald en kon dus eveneens de 
perceptie in het veld worden verbeterd. De gegevens-
uitwisseling en de uitvoering van gemeenschappelijke 
operaties nemen hand over hand toe. Talrijke projecten 
zijn uitgewerkt en best practices werden uitgewisseld.

Het werk is echter nog niet klaar. De dreiging die van 
de Kanaalzone uitgaat, blijft niettemin groter dan in de 
rest van het land. Waakzaamheid blijft dan ook geboden.

Aanzienlijke investeringen worden gedaan wat het 
afstellen van de toepassing van de administratieve 
aanpak betreft, maar het blijft moeilijk om de betrokken 
lokale besturen er actief en eenvormig bij te betrekken.

Het Kanaalplan stoelt op vier pijlers. De politionele en 
de gerechtelijke pijler zijn intussen al ten uitvoer gelegd. 
De administratieve en de preventieve pijler kunnen nog 
naar een hoger niveau worden getild om van een échte 
multidisciplinaire aanpak te kunnen spreken. Dit aspect 
verdient in de toekomst dus méér aandacht. Om de si-
tuatie in het veld te kunnen opvangen en de geopende 
werven voort te zetten, mogen de teugels niet worden 
gevierd. Het spreekt vanzelf dat méér proactiviteit tot 
méér werklast leidt. De toegewezen middelen zullen 
bijgevolg worden gehandhaafd.

De leden van de stuurgroep hebben er zich in hun 
hoedanigheid van ambassadeurs van het Kanaalplan 

— Plan Canal

En mars 2018, les services de police ont effectué une 
évaluation approfondie de la deuxième année de mise 
en œuvre du plan Canal. Il ressort des conclusions de 
cette évaluation que la plus-value essentielle du plan 
Canal est de garantir une meilleure collaboration par le 
biais d’une approche multidisciplinaire et d’un meilleur 
échange d’informations. Il permettra en tout cas de 
réagir plus rapidement et plus efficacement à l’encontre 
de certains faits.

L’efficacité de ce plan sur le terrain est difficilement 
mesurable. Les services opérationnels ont toutefois 
avancé comme points positifs majeurs le fait que le 
plan Canal mise fortement sur des partenariats ciblés 
entre des services actifs sur le terrain, par exemple en 
professionnalisant les Taskforces locales et les rendant 
plus dynamiques, en organisant les CSIL et en mettant 
sur pied des actions communes coordonnées, telles 
que BELFI, …

Ces partenariats ont entre autres permis de renforcer 
le lien de confiance et donc également la perception sur 
le terrain. L’échange d’informations et l’exécution d’opé-
rations communes ne font qu’augmenter. De nombreux 
projets ont été mis sur pied et de bonnes pratiques ont 
été échangées.

Le travail n’est cependant pas encore achevé. La 
menace émanant de la zone Canal reste cependant 
plus élevée que dans le reste du pays. La vigilance doit 
donc rester de mise.

Des investissements considérables sont réalisés au 
niveau de l’affinement de l’application de l’approche 
administrative mais il reste toutefois difficile d’y associer, 
activement et de manière uniforme, les administrations 
locales concernées.

Le plan Canal comprend en effet quatre volets. Les 
volets policier et judiciaire ont entre-temps été concréti-
sés. Les volets administratif et préventif peuvent encore 
être portés à un niveau supérieur pour pouvoir parler 
d’une réelle approche multidisciplinaire. Il s’agit donc 
d’un aspect qui, à l’avenir, mérite une plus grande atten-
tion. Afin de pouvoir faire face à la situation sur le terrain 
et de poursuivre les chantiers en cours, il y a lieu de 
ne pas relâcher les efforts déjà consentis. Il est évident 
qu’une proactivité accrue entraîne une augmentation 
de la charge de travail. Les moyens alloués seront par 
conséquent maintenus.

Les membres du groupe de direction se sont enga-
gés, en leur qualité d’ambassadeurs du plan Canal, à 
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toe verbonden borg te staan voor de validering en 
toepassing van best practices. Zo hebben zij op 
21  september  al een congres gehouden waarop de 
best practices van het Kanaalplan werden gedeeld met 
140 deelnemers uit diverse politiekorpsen en federale 
diensten.

— Financiering van het terrorisme

Terrorisme, extremisme en radicalisering vergen 
een financiering. De financiering van terrorisme is in 
de eerste plaats het werkveld van de Cel Financiële 
Informatieverwerking (CFI-CTIF). Die cel trekt het 
platform “financiering terrorisme” en realiseerde een 
beeldvorming met betrekking tot micro- en macrofinan-
ciering. Deze analyse wordt tegen het einde van 2018 
nog verder uitgediept.

DJSOC/Terro heeft met het Cel voor Financiële 
Informatieverwerking (CFI) bij justitie afgesproken om 
ter zake een tactische analyse te ontwikkelen om ook 
de financieringsstromen in kaart te brengen. Dit moet 
leiden tot een gepaste aanpak en de verdere uitwerking 
van instrumenten voor de strijd tegen het terrorisme en 
in het bijzonder de financiering ervan. Gezien dit om een 
justitiële materie gaat, verwijst de minister voor meer 
informatie naar de minister van Justitie.

In samenwerking met de FOD Financiën werd een 
concept ontwikkeld, met name FACT (Finance Answer 
to Counter Terrorism) met het oog op een snellere ter-
beschikkingstelling van informatie in het kader van de 
strijd tegen het terrorisme en zijn financiering.

— Opvolgingscommissie

De minister geeft aan dat hij op 20 november 2018 
de cijfers over de personeelsleden van de federale 
politie aan de voorzitter van de opvolgingscommissie 
“Terroristische aanslagen” heeft bezorgd. Ze zullen ook 
ter beschikking worden gesteld van de leden van de 
commissie voor de Binnenlandse Zaken.

— Kruispuntbank

De ministers van Justitie en Binnenlandse Zaken heb-
ben op 9 juli 2018 een visienota goedgekeurd. Deze nota 
bevat de eerste krachtlijnen en richtsnoeren en voor-
ziet in de oprichting van een overlegcomité. Dat wordt 
voorgezeten door vertegenwoordigers van de beide 
beleidscellen en is samengesteld uit vertegenwoordi-
gers van de volgende diensten: de federale politie, de 
Veiligheid van de Staat, het OCAD, Het Crisiscentrum, 
ADIV en de FOD Justitie. Het comité vergadert om de 

se porter garants de la validation et de la garantie de 
bonnes pratiques. C’est ainsi qu’ils ont déjà organisé 
un congrès le 21 septembre 2018 au cours duquel les 
meilleures pratiques du plan Canal ont été partagées 
avec 140 participants issus de différents corps de police 
et services fédéraux.

— Financement du terrorisme

Le terrorisme, l’extrémisme et la radicalisation néces-
sitent un financement. La lutte contre le financement 
du terrorisme est principalement le terrain d’action de 
la Cellule de traitement des informations financières 
(CTIF). Cette cellule tire la plateforme “financement du 
terrorisme” et a réalisé une représentation du microfi-
nancement et du macrofinancement. Cette analyse sera 
encore approfondie vers la fin de 2018.

La DJSOC/Terro a convenu avec la Cellule de traite-
ment des informations financières auprès de la justice 
(CTIF) de développer une analyse tactique en la matière 
afin de cartographier également les flux financiers. Il 
devrait en résulter une approche appropriée et une 
poursuite du développement des instruments de lutte 
contre le terrorisme et, en particulier, son financement. 
Comme il s’agit d’une matière judiciaire, le ministre 
renvoie au ministre de la Justice pour un complément 
d’informations.

En collaboration avec le SPF Finances, un concept a 
été élaboré, à savoir FACT (Finance Answer to Counter 
Terrorism), en vue de permettre une mise à disposition 
plus rapide des informations dans le cadre de la lutte 
contre le terrorisme et son financement.

— Commission de suivi

Le min is t re  sou l igne qu ’ i l  a  t ransmis  le 
20  novembre  2018 les chiffres sur les effectifs de la 
police fédérale au président de la commission de suivi 
sur les “Attentats terroristes”. Ils seront également mis 
à la disposition des membres de la commission de 
l’Intérieur.

— Banque-carrefour

Les ministres de la Justice et de l’Intérieur ont adopté 
une note de vision le 9 juillet 2018. Cette note contient 
les premières lignes de force et lignes directrices et 
prévoit la création d’un comité de concertation. Celui-ci 
est présidé par des représentants des deux cellules stra-
tégiques et est composé de représentants des services 
suivants: la police fédérale, la sûreté de l’État, l’OCAM, 
le Centre de crise, le SGRS et le SPF Justice. Le comité 
se réunit toutes les deux semaines. Six réunions ont déjà 
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twee weken. Er hebben reeds 6 vergaderingen plaats-
gevonden en dit vergaderritme zal tijdens de komende 
periode aangehouden worden.

Tijdens die vergaderingen heeft elke partnerdienst 
zijn informatiesystemen, zijn prioriteiten en zijn toekom-
stige projecten voorgesteld. Samen hebben ze ook de 
mogelijkheden en de eventuele obstakels onderzocht. 
Deze oefening is van heel groot belang om een wettelijke 
basis te kunnen instellen.

In de wet moeten de grote beginselen worden vastge-
legd die voor de kruispuntbank veiligheid zullen gelden, 
alsook de regels inzake de besluitvormingsstructuur 
en de werkprocedures. Het spreekt voor zich dat nu al 
moet worden nagedacht over die rechtsgrond. Dit punt 
werd dan ook opgenomen als één van de opdrachten 
van het overlegcomité.

Het verslag dat door het overlegcomité tegen eind de-
cember 2018 wordt afgeleverd, zal bijgevolg een analyse 
bevatten over de te regelen juridische aspecten.

2.3. Cybercrime en Cybersecurity

De voorbije jaren heeft de federale regering fors 
geïnvesteerd in de uitrusting van de CCU’s. Deze in-
haalbeweging was broodnodig om de diensten terug 
op het vereiste niveau te brengen.

Het klopt dat ondanks die budgettaire inspanningen 
de politie er niet in slaagt om het nodige personeel te 
vinden om de CCU’s volledig te bestaffen.

De FCCU, maar ook de CCU’s, werden de voorbije 
jaren geconfronteerd met het vertrek van vele per-
soneelsleden voor wie niet altijd vervangers konden 
worden gevonden. Dat komt deels omdat het aantal ge-
specialiseerde onderzoekers in de organisatie beperkt 
is en de CCU’s in dezelfde kleine vijver moeten vissen. 
Kandidaten voor plaatsen die worden opengesteld in 
één CCU zijn vaak personeelsleden die al in een andere 
CCU werkzaam zijn. Zo zorgt de opvulling van het kader 
in één CCU voor een personeelsdeficit in een ander.

De voorbije jaren werd wel op regelmatige basis 
geprobeerd om extra gespecialiseerd personeel aan te 
werven, maar deze aantallen waren steeds te beperkt 
om de groeiende nood aan versterking bij de CCU’s te 
lenigen.

Bovendien, zoals de studie van KPMG inzake het re-
kruterings- en selectieproces van de geïntegreerde po-
litie heeft aangetoond, verloopt het rekruteringsproces 

eu lieu et cette fréquence sera maintenue au cours de 
la prochaine période.

Lors de ces réunions, les services partenaires ont 
chacun présenté leurs systèmes d’information, leurs 
priorités et leurs projets futurs. Ensemble, ils ont égale-
ment analysé les possibilités qui pourraient être mises 
en place et les obstacles éventuels. Cet exercice est 
essentiel pour pouvoir créer une base juridique.

La loi doit fixer les grands principes qui s’appliqueront 
à la banque-carrefour de la sécurité, ainsi que les règles 
relatives à la structure décisionnelle et aux procédures 
de travail. Il va sans dire qu’il y a lieu dès à présent de 
réfléchir à cette base juridique. Ce point a donc été 
intégré dans les tâches du comité de concertation.

Le rapport qui sera remis par le comité de concer-
tation d’ici la fin décembre 2018 contiendra par consé-
quent une analyse des aspects juridiques à régler.

2.3. Cybercriminalité et cybersécurité

Ces dernières années, le gouvernement a fortement 
investi dans l’équipement des CCU. Ce rattrapage était 
indispensable pour remettre les services au niveau 
requis.

Il est exact qu’en dépit des efforts budgétaires, la 
police ne parvient pas à trouver le personnel nécessaire 
pour combler le cadre des CCU.

Depuis quelques années, la FCCU, mais aussi les 
CCU, ont été confrontées au départ de nombreux 
membres du personnel, et il n’a pas toujours été pos-
sible de leur trouver des remplaçants. Cette situation 
est en partie due au fait que le nombre d’enquêteurs 
spécialisés est limité dans l ’organisation et que les 
CCU doivent puiser dans le même vivier restreint. Les 
candidats aux postes vacants dans une CCU sont 
souvent des membres du personnel déjà actifs dans 
une autre CCU. Le comblement du cadre d’une CCU 
va ainsi souvent de pair avec une pénurie de personnel 
dans une autre.

Régulièrement, durant ces dernières années, des 
efforts ont bien été consentis pour recruter du personnel 
spécialisé supplémentaire, mais ces effectifs sont restés 
trop restreints pour faire face au besoin croissant de 
renforts au sein des CCU.

Qui plus est, comme l’a prouvé l’étude de KPMG 
relative au processus de recrutement et de sélection 
de la police intégrée, la procédure de recrutement de la 



713294/039DOC 54 

C H A M B R E   6 e  S E S S I O N  D E  L A  5 4 e  L É G I S L A T U R EK A M E R    6 e   Z I T T I N G  V A N  D E  5 4 e  Z I T T I N G S P E R I O D E 2018 2019

bij de politie veel te traag en duurt het veel te lang. 
Vaak haken kandidaten al halverwege de procedure 
af omdat ze elders sneller of aan betere voorwaarden 
aan de slag kunnen.

Ook het feit dat men na de lange selectieprocedure 
eerst nog een opleiding van meer dan een jaar dient te 
volgen vooraleer men aan de slag kan en een volwaardig 
loon krijgt, schrikt kandidaten af.

Dat alles heeft tot gevolg dat tussen het moment 
dat een CCU zijn behoefte voor bijkomend personeel 
heeft kenbaar gemaakt en het ogenblik dat de nieuwe 
hoofdinspecteurs met bijzondere specialisatie ICT aan 
de slag kunnen, er ongeveer 2 jaar verlopen is. Er is 
dus zeker werk aan de winkel als de politie de schaarse 
IT-specialisten op de arbeidsmarkt aan boord wenst te 
halen en te houden.

Daarnaast dient evenzeer een retentiebeleid te wor-
den ontwikkeld. Thans stelt men vast dat gerekruteerde 
hoofdinspecteurs met een bijzondere specialisatie in 
informatica na hun lange opleiding slechts enkele jaren 
bij de CCU blijven en nadien – in het beste geval – een 
functie zoeken bij operationele diensten binnen de 
organisatie, of de organisatie verlaten. In beide geval-
len betekent het hoe dan ook een verlies van IT-kennis 
voor de politie.

In  mei  2018 luidde de FCCU de alarmbel toen ze 
op een kwart van haar voorziene capaciteit terugviel. 
Er werd overleg gepleegd tussen het kabinet van de 
minister, de kabinetten van de minister van justitie en 
van de eerste minister, het federaal parket en de politie.

Aangezien de versterking van de cyberveiligheid en 
de bestrijding van de cybercriminaliteit prioriteiten zijn 
van het Nationaal Veiligheidsplan 2016-2019, hebben 
de minister van Binnenlandse Zaken en de minister 
van Justitie via dit overleg de federale politie verzocht 
tegen eind 2018 een politionele strategische visie uit te 
werken over de aanpak van de cybercriminaliteit. Daarbij 
hebben ze er met name op aangedrongen bijzondere 
aandacht te besteden aan de selectie, de aanwerving, 
de opleiding, het personeelsstatuut, de kwantitatieve 
en de kwalitatieve personeelsvereisten, alsook aan de 
werking en de medewerking van de CCU’s, met inbegrip 
van de rol van de LCCU’s.

De voorstellen in verband met de aanwerving en de 
selectie die in het strategisch plan zullen worden gefor-
muleerd, moeten uiteraard stroken met de vaststellingen 

police est beaucoup trop lente et trop longue. Souvent, 
les candidats décrochent au milieu de la procédure pour 
pouvoir travailler plus vite ou à de meilleurs conditions 
auprès d’un autre employeur.

Un autre élément qui dissuade les candidats est le 
fait qu’au terme de la longue procédure de sélection, 
il faut encore suivre une formation d’un an avant de 
pouvoir se mettre au travail et percevoir un traitement 
digne de ce nom.

En conséquence, entre le moment où un CCU a 
notifié son besoin de personnel supplémentaire et celui 
où le nouvel inspecteur principal avec spécialisation 
particulière TIC prend ses fonctions, environ deux ans 
se sont écoulés. Il reste donc fort à faire si la police 
entend mettre la main sur les rares spécialistes en IT 
présents sur le marché de l’emploi.

Il convient par ailleurs de développer une politique 
de fidélisation. À l’heure actuelle, on constate que les 
inspecteurs principaux avec spécialisation particulière 
en informatique recrutés ne restent, après leur longue 
formation, que quelques années au CCU, avant – dans 
le meilleur des cas – de chercher une fonction dans les 
services opérationnels de l’organisation, voire de quitter 
l’organisation. Dans les deux cas, cela signifie une perte 
de connaissances IT pour la police.

En mai 2018, la FCCU a tiré la sonnette d’alarme au 
moment où elle s’est retrouvée avec un quart seulement 
de la capacité prévue. Une concertation a été menée 
entre le cabinet du ministre, les cabinets du ministre 
de la Justice et du premier ministre, le parquet fédéral 
et la police.

Suite à cette concertation et étant donné que le ren-
forcement de la cybersécurité et de la lutte contre la 
cybercriminalité constituent des priorités dans le Plan 
national de Sécurité 2016-2019, le ministre et son homo-
logue de la Justice ont demandé à la police fédérale 
d’élaborer d’ici fin 2018 une vision stratégique policière 
concernant l’approche de la cybercriminalité. A cette 
occasion, ils ont notamment insisté sur l’importance 
d’accorder une attention particulière aux thèmes sui-
vants: la sélection, le recrutement, la formation, le statut 
du personnel, les exigences quantitatives et qualitatives 
en matière du personnel, le fonctionnement des CCU 
et leur collaboration, en ce compris le rôle des LCCU.

Les propositions relatives au recrutement et à la 
sélection qui seront formulées dans le plan straté-
gique doivent bien entendu être mises en lien avec les 
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en de aanbevelingen van KMPG-audit inzake het aan-
wervingsbeleid van de geïntegreerde politie.

Nadat de uitwerking van dit strategisch plan (begin 
2019) zal zijn uitgewerkt en de strategische cel het 
zal hebben geanalyseerd, zal de minister een meer 
gedetailleerd antwoord kunnen geven op de vragen 
aangaande de mogelijke oplossingen.

Zonder dus voorop te willen lopen op de mogelijke 
voorstellen die de federale politie binnen afzienbare 
termijn zal voorleggen, zijn er naar het oordeel van de 
minister alvast geen taboes: naast het project van de 
functionele verloning – dat volop in uitwerking is en 
mogelijkheden biedt om gespecialiseerde IT-profielen 
een concurrentiëler loon te geven – is ook de verhoogde 
aanwerving van burgerprofielen in de plaats van opera-
tionele profielen bespreekbaar, evenals de outsourcing 
van opdrachten die zich daartoe lenen, zoals bijvoor-
beeld de digitale forensische analyse.

2.4. Een geactualiseerd integraal en geïntegreerd 
drugsbeleid

Er bestaan al verschillende plannen en maatregelen 
om de strijd tegen drugs aan te gaan. Drugsbestrijding 
is absoluut één van de prioriteiten in het Nationaal 
Veiligheidsplan 2016–2019, waarbij zowel op preven-
tieve als reactieve maatregelen wordt ingezet. De lokale 
politiediensten laten zich inspireren door dit plan en kun-
nen hierbij rekenen op de steun van de federale politie.

Ook het Stroomplan geldt als een voorbeeld van een 
multidisciplinaire aanpak van de drugsproblematiek in 
het zeehavengebied. Via een gerichte “multi agency”-
aanpak wordt samen met verschillende partners ge-
tracht om kort op de bal te spelen. Hiermee wordt niet 
alleen de verhindering van cocaïnetrafiek in de haven 
beoogd, maar ook de secundaire criminele fenomenen 
(witwassen van gelden, geweldsdelicten) en de maat-
schappelijk ontwrichtende gevolgen (de illegale econo-
mie). Hoewel dit plan voornamelijk op lokaal niveau werd 
ontwikkeld, kan het op termijn ook positieve gevolgen 
hebben voor andere arrondissementen die getroffen 
worden door de massale invoer van drugs.

De federale politie heeft ook de samenwerking met 
haar Nederlandse collega’s versterkt. Er werden initi-
atieven genomen in het kader van de cocaïnetrafiek, 
de productie van cannabis en binnenkort ook in het 
kader van de productie van synthetische drugs. Deze 
initiatieven zullen alle politiediensten ten goede komen. 
België en Nederland moeten meer dan ooit overgaan 

constatations et recommandations de l’audit réalisé 
par KPMG concernant la politique de recrutement de 
la Police intégrée.

Une fois que ce plan stratégique sera élaboré (début 
2019) et que la cellule stratégique aura pu l’analyser, le 
ministre pourra répondre plus en détail aux questions 
qui portent sur les pistes de solution.

De l’avis du ministre, sans vouloir anticiper sur les 
propositions que la police fédérale présentera pro-
chainement, il n’y a pas de tabous: outre le projet de 
rémunération fonctionnelle – qui est en plein dévelop-
pement et permettra d’offrir un salaire plus compétitif 
aux profils informatiques spécialisés –, le recrutement 
accru de profils citoyens au lieu de profils opérationnels 
est également négociable, de même l’externalisation de 
missions qui s’y prêtent, comme, par exemple, l’analyse 
criminalistique numérique.

2.4. Actualisation de la politique intégrale et intégrée 
en matière de drogues

Divers plans et mesures de lutte contre la drogue 
existent déjà. La lutte contre la drogue est l’une des 
priorités absolues du Plan national de sécurité 2016-
2019, qui met l’accent tant sur les mesures préventives 
que sur les mesures réactives. Les services de police 
locale s’inspirent de ce plan et peuvent compter en cette 
matière sur l’appui de la police fédérale.

Le “Stroomplan” est également considéré comme 
un exemple d’approche multidisciplinaire du problème 
de la drogue dans la zone portuaire. L’idée de ce plan 
est d’essayer, dans le cadre d’une approche “multi-
agence” ciblée, de réagir rapidement aux activités des 
trafiquants en concertation avec différents partenaires. 
L’objectif n’est pas seulement de prévenir le trafic de 
cocaïne dans le port, mais aussi de lutter contre les phé-
nomènes criminels secondaires (blanchiment d’argent, 
infractions violentes) et leurs effets déstabilisants sur 
le plan sociétal (économie illégale). Bien que ce plan 
ait été élaboré principalement au niveau local, il pourra 
également avoir des effets positifs à long terme sur 
d’autres districts touchés par l’importation massive de 
stupéfiants.

Par ailleurs, la police fédérale a renforcé sa coopé-
ration avec ses collègues néerlandais. Des initiatives 
ont été prises dans le cadre du trafic de cocaïne, de la 
production de cannabis et bientôt aussi dans le cadre 
de la production de drogues de synthèse. Ces initiatives 
profiteront à tous les services de police. Plus que jamais, 
la Belgique et les Pays-Bas doivent agir de concert et 
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tot gezamenlijke actie en ook een strategische driver 
zijn op Europees niveau.

De federale politie zet haar inspanningen voort 
om haar aanpak van productielocaties te professio-
naliseren voor wat betreft cannabis en synthetische 
drugs. Zij neemt onder andere deel aan een project 
op Euregionaal niveau gericht op het verbeteren van 
de aanpak van het illegaal storten van afval afkomstig 
van de productie van synthetische drugs. Er wordt ook 
gewerkt met nieuwe IT-hulpmiddelen (expertiseplatfor-
men) om kennis over dit onderwerp te verspreiden op 
het niveau van de geïntegreerde politie.

Er wordt eveneens aandacht besteed aan de interme-
diaire drugshandel. De Benelux-landen en Frankrijk wer-
ken momenteel, in nauwe samenwerking met Europol, 
aan een project dat gericht is op het verbeteren van de 
beeldvorming inzake criminele dadergroepen die hier 
actief zijn. Verder worden regelmatig nationale “Etoile”-
acties uitgevoerd met de steun van de lokale politie.

De hulp- en veiligheidsdiensten zijn op de hoogte 
van het mogelijk misbruik van detectiesystemen zo-
als “Target Blu Eye”. Dergelijke systemen informeren 
mensen over de komst of aanwezigheid van hulp- en 
veiligheidsdiensten, gezien deze laatste gebruik maken 
van een digitaal communicatiesysteem.

Het signaal van deze systemen wordt door Blu Eye 
ontvangen en omgezet in een akoestische en visuele 
waarschuwing op het informatiedisplay in de auto. Target 
Blu Eye is ontwikkeld met de bedoeling autobestuurders 
te waarschuwen voor de komst van prioritaire voertui-
gen en zo bij te dragen aan verkeersveiligheid. Maar 
inderdaad, het is niet ondenkbaar dat deze systemen 
ook misbruikt worden door mensen met malafide bedoe-
lingen. Het is daarom noodzakelijk dat de politie, als zij 
de discretie van hun aankomst op de plaats van de in-
terventie willen verzekeren, effectieve contra-strategieën 
uitwerkt. Om voor de hand liggende veiligheidsredenen 
kan de minister de eventuele concrete pistes in dit kader 
niet openbaar maken.

2.5. Migratie, illegale transmigratie en mensensmokkel

De omzendbrief COL 4/2011 beschrijft hoe men-
sensmokkel wordt opgespoord en vervolgd. Het is een 
vertrouwelijke justitiële omzendbrief. In het algemeen 
bevat hij de volgende elementen:

1) hoe een situatie mensensmokkel te herkennen;

agir en outre en tant que moteur stratégique au niveau 
européen.

La police fédérale poursuit ses efforts afin de pro-
fessionnaliser son approche par rapport aux sites de 
production de cannabis et de drogues de synthèse. Elle 
participe notamment à un projet au niveau eurégional 
qui vise à améliorer la gestion du déversement illégal 
de déchets issus de la fabrication de drogues de syn-
thèse. De nouveaux outils informatiques (plates-formes 
d’expertise) sont également en cours de développement 
afin de diffuser des connaissances en lien avec cette 
problématique au niveau de la police intégrée.

Une attention particulière est également accordée au 
trafic de drogue intermédiaire. Les pays du Benelux et la 
France travaillent actuellement, en étroite collaboration 
avec Europol, à un projet visant à mieux connaître les 
groupes d’auteurs criminels qui sont actifs chez nous. 
Par ailleurs, des actions nationales “Étoile” sont régu-
lièrement menées avec le soutien de la police locale.

Les services de secours et de sécurité sont conscients 
du risque de détournement des systèmes de détection 
tels que “Target Blu Eye”. Ces systèmes informent la 
population de l’arrivée ou de la présence des services 
de secours et de sécurité, car ces services utilisent un 
système de communication numérique.

Le signal émis par ces systèmes est capté par Blu 
Eye. Celui-ci le convertit en un avertissement acous-
tique et visuel qui apparaît sur l’écran d’information de 
la voiture. Target Blu Eye a été développé dans le but 
d’alerter les automobilistes de l’arrivée de véhicules 
prioritaires et de contribuer ainsi à la sécurité routière. 
Mais il n’est en effet pas impensable que ces systèmes 
soient également utilisés à mauvais escient par des 
personnes malveillantes. Il est donc nécessaire que la 
police, si elle veut assurer la discrétion de son arrivée 
sur les lieux de l’intervention, développe des contre-
stratégies efficaces. Pour des raisons évidentes de 
sécurité, le ministre ne peut pas rendre publiques les 
pistes concrètes envisagées dans ce contexte.

2.5. Migration, transmigration illégale, trafi c d’êtres 
humains

La circulaire COL 4/2011 décrit comment sont orga-
nisées les recherches et poursuites en matière de trafic 
d’êtres humains. Il s’agit d’une circulaire judiciaire confi-
dentielle qui comporte les éléments suivants:

1) comment reconnaître une situation de trafic d’êtres 
humains;
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2) een oplijsting van (eerstelijns/gespecialiseer-
de) politietaken bij geïdentificeerde gevallen van 
mensensmokkel;

3) een overzicht van mogelijke vragen die kunnen 
gesteld worden aan elke geïnterpelleerde migrant in 
onregelmatig verblijf, en

4) de verschillende prioriteiten inzake vervolging van 
specifieke gevallen van mensensmokkel zoals bijvoor-
beeld wanneer er minderjarigen betrokken zijn.

Deze omzendbrief wordt momenteel geactualiseerd. 
De nieuwe richtlijn inzake de opsporing en vervolging 
van mensensmokkel verschijnt eerstdaags.

Voor verdere toelichting wordt verwezen naar de 
minister van Justitie.

Verder werkt de Interdepartementale Coördinatiecel 
Mensenhandel en Mensensmokkel (ICC) aan de 
actualisering van het “Actieplan voor de strijd tegen 
mensensmokkel”. Het huidige plan heeft betrekking op 
de periode 2015-2018. Dit actieplan herneemt de ver-
schillende initiatieven die de betrokken departementen 
en diensten zullen nemen in het kader van de integrale 
en geïntegreerde aanpak van mensensmokkel. Op de 
volgende bijeenkomst van het ICC op 11 december 2018 
zou deze actualisering worden gevalideerd.

De informatie die de vaststellingen en de lopende 
onderzoeken zullen opleveren op basis van adres-
sen, personen, voertuigen, nummerplaten, telefoon- of 
gsm-nummers, nummers van bankrekeningen of geld-
transfers, identiteitsdocumenten enzovoort, die verband 
houden met een andere EU-lidstaat, zal worden gedeeld 
met die lidstaat en met EUROPOL.

In elke lidstaat wordt die informatie gedeeld aan de 
hand van een speciale beveiligde toepassing: SIENA 
(Secure Information Exchange Network Application).

Het operationeel centrum van EUROPOL zorgt voor 
de eerste feedback over de gedeelde informatie. De 
lidstaat die de informatie heeft ontvangen, geeft een 
afzonderlijke feedback.

Binnen EUROPOL wordt de informatie inzake 
mensensmokkel opgenomen in het analyseproject 
CHECKPOINT. Dat project valt onder de bevoegdheid 
van het European Migrant Smuggling Centre (EMSC), 
dat deel uitmaakt van EUROPOL. Het delen van 

2) une liste des tâches policières (de première ligne/
spécialisées) dans les cas identifiés de trafic d’êtres 
humains;

3) un aperçu des questions qui peuvent être posées 
à tout migrant interpellé en séjour irrégulier; et

4) les différentes priorités en matière de poursuites 
dans des cas spécifiques de trafic d’êtres humains, par 
exemple lorsque des mineurs sont impliqués.

Cette circulaire est en cours d’actualisation. La 
nouvelle directive relative à la politique de recherches 
et poursuites en matière de trafic d’êtres humains sera 
publiée prochainement.

Le ministre renvoie pour de plus amples informations 
au ministre de la Justice.

Par ailleurs, la Cellule interdépartementale de coor-
dination de la lutte contre la traite et le trafic des êtres 
humains travaille à la mise à jour du “Plan d’action Lutte 
contre le trafic d’êtres humains”. Le plan actuel couvre 
la période 2015-2018. Il reprend les différentes initiatives 
qu’adopteront les départements et services concernés 
dans le cadre de l’approche intégrale et intégrée du trafic 
d’êtres humains. Cette mise à jour devrait être validée 
lors de la prochaine réunion de la Cellule interdéparte-
mentale de coordination de la lutte contre la traite et le 
trafic des êtres humains, le 11 décembre 2018.

Les informations résultant des constatations et 
des enquêtes en cours, sur la base d’adresses, de 
personnes, de véhicules, de plaques minéralogiques, 
de numéros de téléphone ou de GSM, de numéros 
de comptes bancaires ou de transferts d’argent, de 
documents d’identité, etc., dans lesquelles un autre 
État membre de l ’Union européenne apparaît, sont 
partagées avec cet État membre et avec EUROPOL.

Dans chaque État membre, le partage d’informa-
tions se déroule par le biais d’une application spéciale 
et sécurisée: SIENA (Secure Information Exchange 
Network Application).

Le centre opérationnel d’EUROPOL se charge du 
premier feed-back sur l ’information partagée. L’État 
membre qui a reçu les informations donne un feed-
back séparé.

Au sein d’EUROPOL, les informations liées à la pro-
blématique de “trafic d’êtres humains” aboutissent dans 
le projet d’analyse CHECKPOINT. Ce projet d’analyse 
est de la compétence du European Migrant Smuggling 
Centre (EMSC) dans le giron d’EUROPOL. Le partage 
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informatie met een lidstaat en met EUROPOL wordt op 
zich al gezien als een bijdrage van België aan dit analy-
seproject. EUROPOL vergelijkt de ontvangen informatie 
met alle gegevens waarover het beschikt.

De feedback wordt opgenomen in het dossier “TEH”, 
dat door een magistraat wordt beheerd.

De vervalsing of het gebruik van valse identiteitsdo-
cumenten is een bijkomend aandachtspunt voor alle 
lidstaten van EUROPOL. De uitwisseling van (kopieën 
van) de aangetroffen identiteitsdocumenten (paspoor-
ten, identiteitskaarten enzovoort) biedt de specialisten 
ter zake van het EMSC tevens de mogelijkheid te bepa-
len hoe de vervalsing technisch gezien werd uitgevoerd 
(werd een laser- of een inkjetprinter gebruikt? Was de 
vervalsing het werk van een amateur, dan wel van een 
professional?), na te gaan of de vervalsingen overeen-
stemmen met een aantal gelijkaardige vervalsingen, de 
vervalsers eventueel te identificeren enzovoort.

2.6. Bestrijding van financiële en economische 
criminaliteit

Alvorens in te gaan op de vraag over de realisaties in 
het domein van de financiële en economische criminali-
teit, staat de minister stil bij de organisatie van de fede-
rale politie-entiteiten in dit domein en bij de maatregelen 
hij samen met de minister van Justitie heeft genomen.

In de vorige legislatuur werd de wet van 26 maart 2014 
houdende optimalisatiemaatregelen voor de politiedien-
sten afgekondigd. De minister heeft, na advies van 
het College van procureurs-generaal, samen met de 
minister van Justitie beslist een beperkte onderzoeks-
capaciteit op centraal niveau te behouden, namelijk 16 
onderzoekers bij CDGEFID. Deze beslissing wordt op 
regelmatige basis geëvalueerd door een rapportage van 
DJSOC/CDGEFID aan de overheden.

De ministers van Binnenlandse Zaken en Justitie 
voorzien nog voor 2018 een in de Ministerraad over-
legd koninklijk besluit om de bevoegdheden van het 
centrale niveau vast te leggen voor de gespecialiseerde 
opdrachten van gerechtelijke politie, evenals de onder-
steuning van de politieopdrachten met inbegrip van de 
onderzoeksopdrachten in het raam van deze aange-
legenheden (en dit ingevolge de voornoemde optima-
lisatiewet, en in het bijzonder de invoering van artikel 
102, tweede lid, 4°, WGP). Het ontwerp van koninklijk 
besluit is ondertussen voor advies overgezonden aan 
de inspecteur van Financiën.

Dezelfde optimalisatiewet van 26 maart 2014 wijzigde 
artikel 105, § 11, van de WGP. Dit maakte dat binnen 

d’informations avec un État membre et avec EUROPOL 
est considéré d’emblée comme une contribution belge 
à ce projet d’analyse. EUROPOL confronte les informa-
tions reçues avec toutes les données dont il dispose.

Le feedback est repris dans le dossier “TEH” géré 
par un magistrat.

La falsification ou l ’utilisation de faux documents 
d ’identité constituent un point d ’attention supplé-
mentaire pour tous les États membres d’EUROPOL. 
L’échange des (copies) des documents d’identité trou-
vés (passeports, cartes d’identité, etc), permet aussi aux 
spécialistes en documents de l’EMSC de déterminer 
comment la falsification a été opérée d’un point de vue 
technique (s’il s’agit d’une imprimante laser ou Inkjet, 
si elle est le fait d’un imprimeur amateur ou d’un impri-
meur professionnel) et de vérifier si les falsifications 
correspondent à une série de falsifications similaires, 
d’identifier le cas échéant les fabricants, …).

2.6. Lutte contre la criminalité économique et 
fi nancière

Avant de répondre à la question concernant les réa-
lisations dans le domaine de la criminalité économique 
et financière, le ministre se penche sur l’organisation 
des entités de police fédérale dans ce domaine et sur 
les mesures qu’il a prises conjointement avec le ministre 
de la Justice.

La loi du 26 mars 2014 portant mesures d’optima-
lisation des services de police a été promulguée au 
cours de la législature précédente. Après avoir recueilli 
l’avis du Collège des procureurs généraux, le ministre 
a décidé conjointement avec le ministre de la Justice 
de maintenir une capacité d’enquête limitée au niveau 
central, à savoir 16 enquêteurs à l ’OCDEFO. Cette 
décision est évaluée régulièrement par le biais d’un 
rapportage DJSOC/ OCDEFO aux autorités.

Les ministres de l’Intérieur et de la Justice prévoient 
encore pour 2018 un arrêté royal délibéré en Conseil 
des ministres afin de fixer les compétences du niveau 
central pour les missions spécialisées de police judi-
ciaire et l’appui aux missions de police en ce compris 
les missions d’enquête dans le cadre de ces matières 
(et ce à la suite de la loi d’optimisation précitée, et en 
particulier de l’article 102, alinéa 2, 4°, de la LPI). Le 
projet d’arrêté royal a entre-temps été soumis pour avis 
à l’inspecteur des Finances.

La même loi d’optimisation du 26 mars 2014 a modifié 
l’article 105, § 11, de la LPI de telle manière que des 
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de gedeconcentreerde gerechtelijke directies van 
Antwerpen, Brussel, Charleroi/Bergen, Oost-Vlaanderen 
en Luik nieuwe opsporingseenheden opgericht werden 
en belast werden met gespecialiseerde onderzoeken 
inzake georganiseerde economische en financiële cri-
minaliteit, fiscale en sociale fraude en ICT-criminaliteit.

Zij kunnen in het bijzonder ook gelast worden om deel 
uit te maken van gemengde multidisciplinaire onder-
zoeksteams. Dergelijke teams worden op ad hoc basis 
samengesteld in diverse arrondissementen om doorge-
dreven opsporingsonderzoeken of gerechtelijke onder-
zoeken uit te voeren, bijvoorbeeld in het domein van de 
sociale fraude, waar goede resultaten konden worden 
geboekt (bv. de detachering in de transportsector).

In de strijd tegen de georganiseerde fiscale fraude 
is de inzet van ter beschikking gestelde fiscale ambte-
naren bij de federale politie een duidelijke meerwaarde 
gebleken. Het koninklijk besluit van 23 januari 2007 tot 
vaststelling van de regels waarbij ambtenaren van de 
fiscale administraties ter beschikking worden gesteld 
van de federale politie teneinde deze bij te staan in 
de strijd tegen de georganiseerde economische en 
financiële criminaliteit, moet worden aangepast. In 
samenwerking met de minister van Financiën is een 
ontwerp van koninklijk besluit opgemaakt dat inmid-
dels aan de Raad van State werd overgezonden. Een 
nieuwe lichting fiscalisten zal gekozen worden om hun 
aantal in de schoot van de federale politie terug op peil 
te brengen. De federale politie (DJSOC) heeft hiertoe 
een informatiedag gehouden, waarop heel wat kandida-
ten zijn afgekomen. Het doel is om tegen eind mei 2019 
het aantal ter beschikking gestelde fiscale ambtenaren 
terug voltallig te hebben.

De werkzaamheden van de ondersteuningscel btw-
fraude werden “geborgd” in haar werking. De resultaten 
zijn er: in 2016 was er de minste financiële schade in 
btw-carrousels sinds 2001, met name 14,56 miljoen 
euro. In 2017 was dit nog 16,92 miljoen euro.

De Belgische politie werkt mee aan een Europees 
project om te komen tot een performante tool voor het 
snel en accuraat verwerken van bankgegevens. Deze 
tool zou moeten toelaten dergelijke werkzaamheden 
een pak minder arbeidsintensief te maken.

De politie heeft eveneens een evaluatie gemaakt van 
de opleidingen inzake de economische en financiële 
criminaliteit. Deze opleidingen zullen worden aangepast.

nouvelles unités de recherche ont été créées au sein 
des directions judiciaires déconcentrées d’Anvers, de 
Bruxelles, de Charleroi/Mons, de Flandre-Orientale et 
de Liège et ont été chargées des enquêtes spéciali-
sées dans les matières de la criminalité économique 
et financière organisée, de la fraude fiscale et sociale 
et de la criminalité ICT.

En particulier, elles peuvent également être chargées 
de participer aux équipes mixtes d’enquête multidisci-
plinaire. De telles équipes sont composées de manière 
ad hoc dans divers arrondissements afin de mener des 
informations ou des instructions judiciaires poussées, 
par exemple dans le domaine de la fraude sociale où 
de bons résultats ont pu être enregistrés (en ce qui 
concerne le détachement dans le secteur des trans-
ports, par exemple).

Dans la lutte contre la fraude fiscale organisée, le re-
cours à des fonctionnaires des administrations fiscales 
mis à la disposition de la police fédérale a apporté une 
plus-value évidente. L’arrêté royal du 23 janvier 2007 
déterminant les modalités de la mise à disposition de la 
police fédérale, des fonctionnaires des administrations 
fiscales aux fins de l’assister dans la lutte contre la cri-
minalité économique et financière doit être modifié. En 
collaboration avec le ministre des Finances, un projet 
d’arrêté royal a été élaboré et transmis au Conseil d’État 
dans l’intervalle. Un nouveau contingent de fiscalistes 
sera choisi pour remettre à niveau leur nombre au sein 
de la police fédérale. À cet effet, la police fédérale 
(DJSOC) a organisé une journée d’information à laquelle 
les candidats ont répondu massivement. L’objectif est 
d’avoir reconstitué le contingent de fonctionnaires fis-
caux mis à disposition d’ici fin mai 2019.

Les travaux de la cellule de soutien antifraude à la 
TVA ont été “sauvegardés” dans le fonctionnement 
de cette dernière. Les résultats sont là: en 2016, le 
préjudice financier dû aux carrousels TVA a été le plus 
faible depuis 2001, soit 14,56 millions d’euros. En 2017, 
il s’élevait encore à 16,92 millions d’euros.

La police belge collabore à un projet européen visant 
à créer un outil performant pour le traitement rapide et 
précis des données bancaires. Cet outil devrait réduire 
le nombre d’agents nécessaires pour accomplir ces 
travaux.

La police a également procédé à une évaluation des 
formations dispensées en matière de criminalité écono-
mique et financière. Ces formations seront adaptées.
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Betreffende de capaciteit zijn extra inspanningen 
geleverd om hoofdinspecteurs met een bijzondere spe-
cialisatie aan te werven: 13 personen (7 Franstaligen en 
6 Nederlandstaligen) in 2017 en nog eens 13 personen 
(5 Franstaligen et 8 Nederlandstaligen) in 2018.

3. Van lokaal naar federaal en internationaal

3.1. De Vaste Commissie van de Lokale Politie (VCLP)

De minister gaat voorts in op de werkzaamheden 
van de VCLP.

— Aantal vergaderingen

Het orgaan en zijn leden vergaderen veelvuldig, en 
dat niet alleen in de schoot van de VCLP zelf. Ze tekenen 
ook present in tal van dossiers en projecten, en dat via 
stuur-, project-, werkgroepen, beleids- en adviesorga-
nen, enz., en dat als spreekbuis voor de lokale politie-
component. Bovendien is er een maandelijks overleg 
tussen de minister en de politietop van de federale en 
de lokale politie. Voorafgaandelijk aan dit overleg komt 
het coördinatiecomité van de geïntegreerde politie (CC 
GPI) samen, waarin zowel het directiecomité (DirCom) 
van de federale politie als het dagelijks bestuur (DB) 
van de VCLP zetelen en waar de lokale en de federale 
politie tot gezamenlijke standpunten trachten te komen.

Sinds de aanstelling van het nieuw dagelijks bestuur 
(DB) van de VCLP werden sinds september 2017 onder 
het voorzitterschap van de heer Nicholas Paelinck al 14 
algemene vergaderingen gehouden en 50 vergadering 
van het dagelijks bestuur. De algemene vergadering 
wordt maandelijks georganiseerd en de 14 vergaderin-
gen tonen aan dat dit tempo inderdaad wordt aange-
houden. Het dagelijks bestuur van de VCLP zelf komt 
wekelijks samen of werkt via videoconference. Ook 
hier heeft het gebruik van de technologie, dankzij het 
gewijzigd koninklijk besluit, zijn ingang gevonden.

— Aantal (gevolgde) adviezen

Het antwoord op de vraag naar het aantal adviezen 
hangt af van de invulling van het begrip “advies van de 
VCLP”.

Het advies kan verschillende, al dan niet formele 
ladingen dekken. In bepaalde gevallen formuleert de 
VCLP op eigen initiatief een advies. In vele andere ge-
vallen doet ze dit, in de verschillende fasen van het be-
leidsproces, ambtshalve, of op verzoek van de minister, 

S’agissant de la capacité, des efforts supplémen-
taires ont été consentis pour recruter des inspecteurs 
en chef spécialisés: 13 personnes (7 francophones et 
6 néerlandophones) en 2017 et 13 autres personnes (5 
francophones et 8 néerlandophones) en 2018.

3. Du niveau local aux niveaux fédéral et 

international

3.1. La Commission permanente de la police locale 
(CPPL)

Le ministre aborde ensuite les travaux de la CPPL.

— Nombre de réunions

L’organe et ses membres se réunissent fréquemment, 
et pas seulement au sein de la CPPL même. Ils sont 
également présents dans de nombreux dossiers et 
projets, que ce soit à travers des groupes de pilotage 
ou de travail et des équipes de projet, via des organes 
stratégiques et consultatifs, etc., et ce, en tant que 
porte-parole de la composante police locale. De plus, 
une concertation mensuelle a lieu entre le ministre 
et les directeurs de la police fédérale et de la police 
locale. Préalablement à cette concertation, le Comité 
de coordination de la police intégrée (CCGPI) se réunit. 
Cet organe rassemble à la fois le Comité de direction 
(DirCom) de la police fédérale et le bureau exécutif 
(BE) de la CPPL et est le lieu où police locale et police 
fédérale tentent d’arrêter des positions communes.

Depuis la désignation du nouveau bureau exécutif 
(BE) de la CPPL, 14 assemblées générales ont déjà 
été organisées depuis septembre 2017 sous la prési-
dence de M. Nicholas Paelinck, ainsi que 50 réunions 
du bureau exécutif. L’assemblée générale se tient tous 
les mois et les 14 réunions montrent que le rythme est 
maintenu. Le bureau exécutif de la CPPL proprement 
dit se réunit toutes les semaines ou travaille par vidéo-
conférence. Ici aussi, le recours de la technologie a pu 
être introduit grâce à l’arrêté royal modifié.

— Nombre d’avis (suivis)

La réponse à la question de savoir quel est le nombre 
d’avis dépend du contenu donné à la notion “avis de 
la CPPL”.

L’avis peut revêtir différents aspects, formels ou non. 
Dans certains cas, la CPPL formule un avis de sa propre 
initiative. Dans de nombreux autres cas, au cours des 
différentes phases du processus politique, elle le fait 
d’office, à la demande du ministre ou à la demande 
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of op vraag van andere diensten (zoals bijvoorbeeld de 
federale politie, de administratie van Binnenlandse za-
ken, of zelfs de deelstaten, aangezien ook zij voortaan 
de VCLP kunnen bevragen).

De minister benadrukt dat hij voor alle beleidsdos-
siers die hem worden voorgelegd steeds streeft naar 
een gedragen standpunt van het CC GPI, en dat quasi 
reflexmatig wordt gevraagd naar het standpunt of advies 
van zowel de federale als de lokale politie. Het lokaal 
vertegenwoordigingsorgaan wordt dus steeds betrokken 
in elk beleidsitem dat het aanbelangt en het kan dus 
telkens te gepasten tijde zijn stem kan laten horen. Dat 
gebeurt ook consequent.

Er kan dus niet specifiek worden bepaald hoeveel 
adviezen de minister al dan niet gevolgd heeft. Het 
gedragen voorstel van het CC GPI is er in vele ge-
vallen gekomen na bespreking en na het vinden van 
een consensus op het niveau van de CC GPI. In die 
standpunten zit dus ook het oorspronkelijk advies van 
de VCLP vervat.

Bijkomend maakt de VCLP deel uit van de overheids-
delegatie binnen het onderhandelingscomité met de 
politievakbonden (OCP). In alle onderhandelde items 
zit dus, al dan niet expliciet, de stem of het advies van 
de VCLP.

Ook zijn er de diverse dossierbeheerders en por-
tefeuillehouders binnen de VCLP die meewerken aan 
dossiers of projecten die vanuit Binnenlandse Zaken of 
justitie getrokken worden (en soms zijn er ook gezamen-
lijke of overlappende dossiers). De VCLP tekent in tal 
van overlegvormen present en levert er advies.

Enkele voorbeelden van thema’s waarover de minister 
een advies van de VCLP heeft ontvangen:

— in beleidsdossiers: het VCLP-memorandum, 
de Kadernota Integrale Veiligheid en het Nationaal 
Veiligheidsplan, het Kerntakenplan, het rapport over de 
evaluatie van de optimalisatie van de federale politie, 
enz.

— over een aantal wetsvoorstellen: de verschillende 
wetsvoorstellen met diverse bepalingen, het wetsvoor-
stel betreffende de verwerking van persoonsgegevens 
door de FOD Justitie in het kader van de uitvoering van 
vrijheidsstraffen en vrijheidsbenemende maatregelen en 
van het beheer van de inrichtingen waar deze uitvoering 
plaatsvindt, het voorontwerp van wet betreffende de 
beveiligingsassistenten en -agenten van politie en tot 
wijziging van sommige bepalingen met betrekking tot de 

d’autres services (tels que la police fédérale, l’adminis-
tration de l’Intérieur, voire les entités fédérées, dès lors 
que celles-ci peuvent également interroger la CPPL).

Le ministre souligne que pour tous les dossiers 
stratégiques qui lui sont soumis, il cherche toujours à 
adopter une position soutenue par le CCGPI. Recueillir 
le point de vue ou l’avis de la police fédérale et de la 
police locale est presque devenu un réflexe. L’organe 
représentatif local est donc toujours associé à chaque 
point de l’agenda politique qui le concerne et peut donc 
faire entendre sa voix en temps utile. Ce processus se 
déroule également de façon conséquente.

Il n’est donc pas possible de déterminer avec pré-
cision combien d’avis le ministre a déjà suivis ou non. 
Dans de nombreux cas, la proposition du CCGPI, qui 
est soutenue, est le fruit de discussions et d’un consen-
sus au niveau du CCGPI. Ces positions intègrent donc 
également l’avis initialement émis par la CPPL.

En outre, la CCPL fait partie de la délégation gouver-
nementale au sein du comité de négociation avec les 
syndicats de police (CNP). Tous les points négociés 
comportent donc, explicitement ou non, le vote ou l’avis 
de la CPPL.

Il y a aussi les différents gestionnaires de dossiers 
et détenteurs de portefeuilles au sein de la CPPL, qui 
coopèrent dans des dossiers ou des projets qui pro-
viennent de l’Intérieur ou de la Justice (certains dossiers 
pouvant aussi parfois être communs ou se chevaucher). 
La CPPL est présente dans de nombreuses formes de 
concertation et émet un avis.

Quelques exemples de thématiques pour lesquelles 
le ministre a reçu un avis de la CPPL:

— dans des dossiers stratégiques: le mémorandum 
CPPL, la Note-cadre sur la Sécurité intégrale et le Plan 
national de sécurité , le plan relatif aux tâches essen-
tielles de la police , le rapport relatif à l’évaluation de 
l’optimisation de la police fédérale, etc.

— dans le cadre de certaines propositions de loi: les 
différentes propositions de loi portant des dispositions 
diverses, la proposition de loi concernant le traitement 
de données à caractère personnel par le SPF Justice 
dans le cadre de l’exécution des peines et des mesures 
privatives de liberté et de la gestion des établissements 
dans lesquels cette exécution s’effectue , l’avant-projet 
de loi relatif aux assistants et agents de sécurisation de 
police et portant modification de certaines dispositions 
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politie, het voorontwerp van wet betreffende het nieuwe 
tuchtstatuut, enz.

— in de volgende operationele domeinen: de MFO-
2 met de Hycap-regeling, het sanctiemechanisme, het 
gebruik van de voertuigen van de federale politie bij de 
HHOO (Handhaving Openbare Orde – MFO-2), de inzet 
van politie bij langdurige stakingen, de uitbreiding van 
politietoezicht in het raam van de probatie als autonome 
straf, de informatie-uitwisseling in het raam van radica-
lisme en terrorisme.

— in de zogenaamde PLIF-domeinen: (1) in verband 
met het personeel: het voorstel voor het vernieuwd se-
lectieconcept, het voorstel voor het beroepsprofiel en het 
opleidingsplan voor de basisopleiding van inspecteur, 
de dossiers die statutaire aangelegen betreffen zoals 
het dossier van de functionele verloning voor bepaalde 
leidinggevende ambten en in het kader van het secto-
raal akkoord, de problematiek van het geweld tegen de 
politie, enz.; (2) in verband met de logistiek: het gebruik 
van het stroomstootwapen (de taser) bij specifieke poli-
tieopdrachten, de uniformiteit van de politievoertuigen in 
het kader van een AIG-onderzoek, enz; (3) op het vlak 
van de ICT: de te bepalen prioriteiten en quick wins in 
de ICT, het koninklijk besluit over de vrije toegang tot ca-
merabeelden van het openbaar vervoer, ISIS (Innovative 
Solutions for Integrated Services).

Tot besluit geldt de stelling dat de VCLP veelvuldig 
betrokken is in de beleidsprocessen. Discussie is er 
soms nog over het moment waarop de VCLP betrok-
ken wordt en de wijze waarop dit gebeurt. Zo wenst de 
VCLP in de meeste gevallen van bij aanvang aanwezig 
te zijn en betrokken te worden in het werkproces en de 
redactie van de teksten. Dat is echter niet altijd mogelijk.

Hoe dan ook, zowel op de formele als via de vele 
informele momenten wordt het advies van de VCLP 
gevraagd en gevolgd, in de mate van het mogelijke. Het 
is nuttig dat de VCLP tijdig en actief betrokken wordt in 
de dossiers. Die reflex is er nog niet altijd.

Volledigheidshalve dient erop gewezen te wor-
den dat niet enkel de VCLP maar ook de Raad van 
Burgemeesters steevast de lokale belangen in diverse 
beleidsdossiers naar voor laat komen.

3.2. Disruptief comité

“Niveau S” geeft met het congres op 19 en 
20 december 2018 de aftrap voor disruptie en innovatie 

concernant la police , l ’avant-projet de loi relatif au 
nouveau statut disciplinaire, etc.

— dans les domaines opérationnels suivants: la 
MFO-2 réglementant le concept Hycap, le mécanisme 
de sanction, le recours aux véhicules de la police fédé-
rale dans le cadre du maintien de l’ordre (Maintien de 
l’ordre – MFO-2), le recours à la police en cas de grèves 
de longue durée, l ’élargissement de la surveillance 
policière dans le cadre de la probation comme peine 
autonome, l ’échange de données dans le cadre du 
radicalisme et du terrorisme.

— dans les domaines PLIF: (1) en ce qui concerne 
le personnel: la proposition de nouveau concept de 
sélection, la proposition de profil de métier et le plan de 
formation relatif à la formation de base des inspecteurs, 
les dossiers relatifs aux matières statutaires, telles que 
le dossier sur la rémunération à caractère fonctionnel 
pour certains postes de direction et dans le cadre de 
l’accord sectoriel, le problème de la violence contre 
les policiers, etc. (2) en ce qui concerne la logistique: 
l’utilisation du pistolet à impulsion électrique (le Taser) 
dans des missions de police spécifiques, l’uniformité 
des véhicules de police dans le cadre d’une enquête 
de l’AIG, etc.; (3) en ce qui concerne l’ICT: les priorités 
à déterminer et les quick wins en matière d’ICT, l’arrêté 
royal permettant de visionner librement les images des 
caméras des transports publics, les ISIS (Innovative 
Solutions for Integrated Services).

Enfin, il faut souligner que la CPPL est fréquemment 
associée aux processus décisionnels. Il arrive que 
les moments où la CPPL y est associée et la manière 
dont cette association voit le jour fasse encore l’objet 
de discussions. Dans la plupart des cas, la CPPL sou-
haite être présente dès le départ et être associée aux 
travaux ainsi qu’à la rédaction des textes. Or, ce n’est 
pas toujours possible.

Quoi qu’il en soit, l’avis de la CPPL est demandé 
et suivi, dans la mesure du possible, aussi bien lors 
des rencontres formelles que lors des nombreuses 
rencontres informelles. Il est utile d’associer à temps et 
activement la CPPL à l’examen des dossiers. Ce réflexe 
n’est pas toujours présent.

Par souci d’exhaustivité, il convient de souligner que 
tant la CPPL que le Conseil des bourgmestres accordent 
toujours la priorité aux intérêts locaux dans différents 
dossiers stratégiques.

3.2. Le comité disruptif

Le lancement de concept “Niveau S” et le congrès des 
19 et 20 décembre 2018 visent à intégrer l’innovation 
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in het bredere veiligheidsecosysteem. Doel is niet alleen 
meer en beter innoveren om de malafide netwerken, 
die volop gebruik maken van nieuwe technologieën, 
met eigen wapens te bestrijden, maar ook innoveren in 
processen binnen de veiligheidsdiensten.

In concreto betekent dit voor de middelen twee zaken. 
Ten eerste is het de bedoeling is dat meer middelen 
voor innovatie makkelijker en sneller kunnen aange-
wend worden binnen de begroting van de diensten, en 
ten tweede dat ook de aanzet wordt gegeven voor een 
volwassen triple helix-model. Met andere woorden, via 
meer earmarking voor innovatie binnen de bestaande 
staatsbudgetten en de participatie van de private sector 
moet het investeren in veiligheid aantrekkelijk worden. 
Hiertoe dient niet alleen de aanwending van begro-
tingsmiddelen te worden herbekeken, maar ook een 
duurzame privaat-publieke samenwerkingsstructuur te 
worden opgezet om de snelle en adequate matching 
van veiligheidsbehoeften, kenniscentra-potentieel en 
private medefinanciering mogelijk te maken.

In de strijd tegen ondermijning hebben de bestaande 
veiligheidsdiensten hun eigen finaliteiten. Het is niet de 
bedoeling om deze diensten ingrijpend te veranderen. 
Het is wel de ambitie hen mee te nemen in een overkoe-
pelend innovatiebeleid, waarbij vanuit de transversale 
koepel middelen, talent en strategieën worden aan-
gereikt om hun finaliteiten te ondersteunen in de strijd 
tegen ondermijning en malafide netwerken. In concreto 
betekent dit dat bijvoorbeeld de aanbestedingsregels, 
de rekrutering en de investering in innovatie herbekeken 
en gemoderniseerd moeten worden. De minister wil 
daartoe de nodige initiatieven nemen, met inbegrip van 
de herziening en modernisering van het wetgevend en 
reglementair kader.

Daarnaast is het van belang dat de informatiepositie 
van de diensten wordt versterkt. Nog al teveel blijven 
datasets gefragmenteerd of onderbenut. Ook hier dringt 
een modernisering zich op, en moet werk worden ge-
maakt van een robuuste en mature datahuishouding, 
met inbegrip van een aangepaste data governance 
met ethische toetsing. Veiligheid en privacy zijn immers 
niet contradictoir, maar wel complementair. Privacy is 
immers een recht, maar veiligheid evenzeer.

Wat de regelgevende kaders betreft, wordt in de eer-
ste plaats gedacht aan de zware aanbestedingsregels, 
die het kort op de bal spelen dikwijls bemoeilijken. Ook 
de financiering van innovatie is nog te ondermaats. 
Ten slotte moet gewerkt worden aan de rekrutering. 

disruptive dans l’écosystème sécuritaire au sens large. 
L’objectif n’est pas seulement d’innover mieux et davan-
tage pour lutter avec nos armes contre les réseaux 
malhonnêtes, qui utilisent pleinement les nouvelles 
technologies, mais aussi d’innover dans les processus 
des services de sécurité.

Concrètement, cela signifie deux choses pour les 
moyens budgétaires. L’objectif est, d ’une part, de 
pouvoir allouer plus facilement et plus rapidement 
davantage de moyens en faveur de l’innovation dans 
le budget des services, et, d’autre part, de tendre éga-
lement vers un modèle triple hélice mature. En d’autres 
termes, une affectation budgétaire plus élevée en faveur 
de l’innovation dans les budgets existants de l’État 
et la participation du secteur privé doivent rendre les 
investissements en matière de sécurité attrayants. Cela 
nécessite non seulement une révision de l’affectation 
des moyens budgétaires, mais aussi la mise en place 
d’une structure de partenariat public-privé durable pour 
pouvoir mettre rapidement en adéquation les besoins 
de sécurité, le potentiel des centres de connaissances 
et le cofinancement privé.

Dans la lutte contre la subversion, les services de 
sécurité existants ont leurs propres finalités. L’intention 
n’est pas de changer radicalement ces services. 
L’ambition, cependant, est de les inclure dans une 
politique d’innovation globale, dans laquelle, à partir 
de l’organisation faîtière transversale, les ressources, 
les talents et les stratégies sont utilisés pour venir en 
appui de leurs finalités dans la lutte contre la subversion 
et les réseaux véreux. Concrètement, cela signifie que 
les règles de passation des marchés, le recrutement et 
l’investissement dans l’innovation, par exemple, doivent 
être revus et modernisés. Le ministre a l’intention de 
prendre les initiatives nécessaires à cette fin, y compris 
la révision et la modernisation du cadre législatif et 
réglementaire.

Il est également important de renforcer la position 
d’information des services. Trop d’ensembles de don-
nées restent fragmentés ou sous-utilisés. Là aussi, une 
modernisation est nécessaire, et un système de gestion 
des données solide et mature, incluant une gouvernance 
des données appropriée assorti d’un contrôle éthique, 
doit être mis en place. La sécurité et la vie privée ne sont 
en effet pas contradictoires, mais complémentaires. La 
protection de la vie privée est un droit, mais la sécurité 
l’est tout autant.

En ce qui concerne les cadres réglementaires, la 
première considération est la lourdeur des règles de 
passation des marchés publics, qui empêche souvent 
de réagir promptement. Par ailleurs, le financement de 
l’innovation est également encore insuffisant. Enfin, il 



813294/039DOC 54 

C H A M B R E   6 e  S E S S I O N  D E  L A  5 4 e  L É G I S L A T U R EK A M E R    6 e   Z I T T I N G  V A N  D E  5 4 e  Z I T T I N G S P E R I O D E 2018 2019

Deze moet sneller kunnen gebeuren, en met aandacht 
voor de specifieke noden. Immers, het aanwerven van 
bijvoorbeeld een IT- of forensisch profiel hoeft niet te 
gebeuren via hetzelfde toegangs-, opleidings- of aan-
wervingsregime als een politieambtenaar die wordt 
ingezet voor de ordehandhaving.

3.3. Internationale samenwerking

De houding van de andere EU-lidstaten met betrek-
king tot de invoering van de vingerafdrukken op de 
eID is zowel op vlak van het concept als de uitwerking 
ervan positief.

De minister wijst in dat verband op het voorstel 
van verordening van de Europese Commissie om de 
vingerafdrukken naar analogie met de paspoorten 
toe te voegen op alle nationale identiteitskaarten van 
de EU-lidstaten. Dit voorstel werd in  november  2018 
goedgekeurd door de Raad en de onderhandelingspro-
cedure met het EU-parlement is inmiddels opgestart. 
De motivering van de Europese Commissie is dezelfde, 
namelijk identiteitsfraude tegengaan door de versterking 
van de eID met biometrische middelen. Het gaat hier dan 
vooral om het tegengaan van look alike fraude, waarbij 
een fraudeur de kaart van iemand op wie hij of zij gelijkt, 
gebruikt of ervoor zorgt dat hij of zij gelijkt op de foto op 
die kaart. Via deze fraude probeert men grenzen over 
te steken (zowel buiten-als binnengrenzen), kan men 
valselijk contracten sluiten of vraagt men andere officiële 
documenten aan, zoals bijvoorbeeld paspoorten.

De internationale politiesamenwerking op het vlak 
van de uitwisseling en identificatie van vingerafdrukken 
verloopt binnen de EU grotendeels volgens de bepalin-
gen van de zogenaamde PRUM Raadsbesluiten, en dit 
middels een geautomatiseerde vergelijking.

Nog niet alle landen zijn echter “PRUM-operationeel”. 
Doorgaans heeft een onvolledige omzetting te maken 
met een gebrek aan capaciteit, zowel op technisch vlak 
(hardware) als op het vlak van de personeelscapaciteit. 
De Europese Commissie probeert deze achterstand te 
overbruggen met extra middelen.

Voorts was er ook de vraag naar mogelijke opportuni-
teiten op het vlak van de politiesamenwerking ingevolge 
de benoeming van de vorige commissaris-generaal van 
de federale politie tot directeur van Europol. Mevrouw 
De Bolle oefent de functie van Executive Director van 
Europol niet uit in naam van België maar is diplomatisch 
en operationeel verbonden aan de ganse Europese 
Unie. Uiteraard biedt de aanstelling van een landgenote 
in een dergelijke hoge functie op internationaal niveau 
een positieve uitstraling van en naar ons land toe, reden 

faut travailler sur le recrutement. Il faut l’accélérer, en 
tenant compte des besoins spécifiques. En effet, le 
recrutement d’un profil informatique ou médico-légal, 
par exemple, n’a pas besoin d’être effectué selon le 
même régime d’accès, de formation ou de recrutement 
qu’un policier déployé pour maintenir l’ordre.

3.3. Coopération internationale

L’attitude des autres États membres de l’UE à l’égard 
de l’introduction des empreintes digitales sur l’eID est 
positive, tant en ce qui concerne le concept que sa 
mise en œuvre.

À cet égard, le ministre renvoie à la proposition de 
règlement de la Commission européenne visant, par 
analogie avec les passeports, à ajouter les empreintes 
digitales sur toutes les cartes d’identité nationales 
des États membres de l’UE. Cette proposition a été 
adoptée par le Conseil en novembre 2018 et la procé-
dure de négociation avec le Parlement européen a été 
lancée. La motivation de la Commission européenne 
est la même, à savoir lutter contre la fraude à l’identité 
en renforçant l ’eID par des moyens biométriques. Il 
s’agit principalement de lutter contre la fraude basée 
sur la ressemblance, lorsqu’un fraudeur utilise la carte 
d’une personne à qui il ressemble, ou fait en sorte de 
ressembler à celui ou celle qui est sur la photo de la 
carte. Cette fraude est utilisée pour tenter de franchir 
les frontières (tant externes qu’internes), pour conclure 
de faux contrats ou pour demander d’autres documents 
officiels, tels que des passeports.

La coopération policière internationale dans le do-
maine de l’échange et de l’identification des empreintes 
digitales au sein de l’UE se déroule en grande partie 
selon les dispositions des “décisions PRÜM”, et ce, au 
moyen d’une comparaison automatique.

Tous les pays ne sont cependant pas encore en me-
sure d’appliquer ces dispositions. Généralement, une 
transposition incomplète est due à un manque de capa-
cité, tant sur le plan technique (matériel) qu’en termes 
de personnel. La Commission européenne s’efforce de 
combler ce retard avec des moyens supplémentaires.

Il y avait par ailleurs aussi la question concernant 
d’éventuelles opportunités dans le domaine de la coo-
pération policière à la suite de la nomination de l’ancien 
commissaire général de la police fédérale au poste 
de directeur d’Europol. Mme De Bolle n’exerce pas la 
fonction de directrice exécutive d’Europol au nom de la 
Belgique, mais est attachée diplomatiquement et opéra-
tionnellement à l’ensemble de l’Union européenne. Bien 
sûr, la nomination d’une compatriote à un poste aussi 
élevé au niveau international offre une image positive de 
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ook waarom zij destijds de volle ondersteuning van 
België heeft gekregen.

Het feit dat de hoogste functie binnen Europol wordt 
waargenomen door een Belgische onderdaan, is uiter-
aard een faciliterende factor, evenwel zonder dat hier 
sprake kan zijn van enig favoritisme. Het kan minstens 
de informele communicatie vergemakkelijken. In dat 
verband moet gewezen worden op het feit dat België in 
de systematisch gepubliceerde rapporten van Europol 
reeds vóór de aanstelling van mevrouw De Bolle vermeld 
stond, en nog steeds staat, als een van de landen die 
het meest de databanken van Europol voedt en ook 
het meest gebruik maakt van het communicatienetwerk 
SIENA om politionele informatie uit te wisselen.

4. Bedrijfsvoering en optimalisatie van de inzet 

van de middelen

De thema’s van de optimalisatie van de federale 
politie en het kerntakenplan zullen in aparte vergade-
ringen aan bod komen. Ook voor het onderzoek naar 
de schaalvergroting van de lokale politie is een aparte 
toelichting gepland in de commissie. Nog een aparte 
sessie is gepland voor de KPMG-doorlichting van het 
selectieproces en het voorstel van een vernieuwd 
selectieconcept.

De minister wijst er alvast op dat het actualiteitsde-
bat van 19 september 2018 in de commissie over de 
selectieprocessen al heel wat informatie biedt (CRIV 
54 COM 961, blz. 36).

4.1. Financiering van de lokale politie – extra 
opdrachten

Wat de financiering van de lokale politie aanbelangt, 
is het inderdaad correct te stellen dat de KUL-norm aan 
herziening toe is. Meer nog, het globale financieringsver-
haal van de geïntegreerde politie is, na 20 jaar hervor-
ming, toe is aan een grondige revisie. Uit de inventaris 
van alle in het leven geroepen geldstromen – sommige 
naast en sommige door elkaar – blijkt duidelijk dat zich 
een vormelijke en inhoudelijke kanalisering opdringt.

De lijst van de geldstromen is als volgt:

— de federale basisdotatie tot dekking van de meer-
kost die voortvloeit uit de politiehervorming;

— de federale bi jdrage in de kosten voor 
ordehandhavingsuitrusting;

— de federale dotatie om de Salduz-kosten te helpen 
dragen;

notre pays, raison pour laquelle elle a reçu pleinement 
le soutien de la Belgique à l’époque.

Le fait que la fonction la plus élevée au sein d’Europol 
soit occupée par une ressortissante belge est bien sûr 
un facteur facilitant, sans qu’il soit pour autant question 
d’un quelconque favoritisme. Cela peut au moins faciliter 
la communication informelle. À cet égard, il convient 
de souligner qu’avant même que Mme De Bolle soit 
nommée, la Belgique était – et est toujours – présentée 
systématiquement dans tous les rapports publiés par 
Europol comme l’un des pays qui alimente le plus les 
bases de données d’Europol et qui utilise le plus le 
réseau de communication SIENA pour échanger des 
informations policières.

4. Gestion et optimisation de l’utilisation des 

moyens

Les thèmes de l’optimisation de la police fédérale et 
du plan relatif aux tâches essentielles de la police seront 
examinés lors de réunions distinctes. Un exposé séparé 
sera également consacré en commission à l’étude sur 
l’accroissement d’échelle de la police locale. Une autre 
réunion distincte est prévue pour l’exposé de KPMG sur 
le processus de sélection et la proposition d’un nouveau 
concept de sélection.

Le ministre rappelle que le débat d’actualité organisé 
en commission le 19 septembre 2018 concernant les 
processus de sélection fournit déjà beaucoup d’infor-
mations (CRIV 54 COM 961, p. 36).

4.1. Financement de la police locale – missions 
supplémentaires

En ce qui concerne le financement de la police locale, 
il en effet judicieux de dire qu’il y a lieu de revoir la 
norme KUL. Plus encore, le système de financement 
global devrait, 20 ans après la réforme, être réexaminé. 
Il ressort de l’inventaire de tous les canaux de finance-
ment – dont certains sont parallèles, et d’autres pas, 
qu’une canalisation s’impose, tant en ce qui concerne 
la forme que le fond.

La liste des canaux de financement se présente 
comme suit:

— la dotation de base fédérale destinée à couvrir le 
surcoût résultant de la réforme des polices;

— la contribution fédérale dans le coût des équipe-
ments de maintien de l’ordre;

— la dotation fédérale destinée à couvrir en partir le 
coût de la procédure Salduz;
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— nog diverse andere dotaties om bepaalde lokale 
initiatieven te ondersteunen, zoals voor de uitbouw van 
ANPR, of voor het stimuleren van schaalvergroting; en

— niet in het minst, de dotaties in het raam van het 
verkeersveiligheidsfonds.

De minister herinnert eraan dat, zoals hij herhaalde-
lijk onderstreept heeft, de herziening van de KUL-norm 
geen deel uitmaakt van het regeerakkoord. Hij is er 
niettemin van overtuigd dat deze kwestie één van de 
grootste uitdagingen vormt voor het politiebeleid.

Hij ontkent dat de dotaties zouden verlaagd zijn; dat 
is geenszins het geval. Hij verwijst overigens naar een 
aantal van zijn initiatieven die het werk van de lokale po-
litie kunnen verlichten, zoals de oprichting van de DAB, 
die het werk van de politiezones kunnen verlichten door 
de taken “Hoven en Rechtbanken” uit te voeren, zonder 
dat de dotaties van de politiezones krimpen.

Er moeten andere, dus niet alleen louter financiële, 
mogelijkheden worden onderzocht om het hoofd te 
bieden aan de uitdagingen op veiligheidsvlak. Zo heeft 
schaalvergroting al aangetoond dat zowel financieel 
als qua werking winst kan worden geboekt. De minister 
vindt het nodig dit pad verder te bewandelen.

4.2. Optimalisering van de operationele steun

— Technische en wetenschappelijke politie

De bewering dat de personeelsleden van de 
Laboratoria van de Technische en Wetenschappelijke 
politie (TWP) hun dienst wensen te verlaten, strookt 
niet met de feiten.

Integendeel, de DJT laat weten dat bij het accredite-
ringsproces aan alle personeelsleden van de laboratoria 
gevraagd werd een fiche in te vullen met hun wensen 
omtrent hun toekomstige functie binnen de TWP, als 
deel van de back-office (intra-muros taken: vooral voor 
collega’s met een CALog profiel) of van de front office 
(taken op het veld: vooral voor collega’s met een ope-
rationeel profiel).

Op basis van de analyse van deze fiches met wensen 
worden de personeelsleden stapsgewijze ingedeeld bij 
de vijf Forsensic Police Laboratory (FPL) en de veer-
tien CSI. Er komt een specifieke interne mobiliteit en/
of externe aanwervingsronde voor de functies die niet 
ingevuld zullen zijn op de verschillende plaatsen waar 
de TWP gevestigd is.

— d’autres dotations diverses pour soutenir certaines 
initiatives locales, comme le développement du réseau 
ANPR ou la stimulation de l’accroissement d’échelle; et 

— surtout les dotations allouées dans le cadre du 
Fonds pour la sécurité routière.

Le ministre rappelle que comme il l’a souligné à de 
multiples reprises, la révision de la norme KUL ne figure 
pas dans l’Accord de gouvernement. Il se dit toutefois 
convaincu que cette question est l’un des défis majeurs 
à relever en matière de politique policière.

Ceci étant, il réfute l’affirmation selon laquelle les 
dotations auraient été rabotées. Rien n’est moins vrai. 
Par ailleurs, il se réfère à un certain nombre d’initiatives 
qu’il a prises et qui permettent d’alléger le travail de la 
police locale. Il cite à titre d’illustration la création de 
la DAB qui assurera la mission “cours et tribunaux”, au 
profit des zones de police qui ne verront pourtant pas 
leurs dotations diminuer.

Il convient en outre d’explorer d’autres pistes que les 
pistes purement financières pour faire face aux défis en 
matière de sécurité. Ainsi, l’accroissement d’échelle a 
déjà démontré qu’il permettait de générer des bénéfices 
tant fonctionnels que financiers. Il lui parait nécessaire 
de continuer dans cette voie.

4.2. Optimalisation de l’appui opérationnel

— Police technique et scientifique

L’information selon laquelle les membres du person-
nel des Labos de Police Technique et Scientifique (PTS) 
souhaiteraient quitter leur service n’est pas correcte.

Au contraire, la DJT informe que dans le cadre du 
processus d’accréditation, il a été demandé à chaque 
membre du personnel des labos de se positionner, 
via une fiche de vœux, sur sa future fonction dans la 
Police Technique et Scientifique, soit au sein d’un back 
office (missions intra-muros: principalement pour des 
collègues avec un profil CALog), soit au sein d’un front 
office (missions sur le terrain: principalement pour des 
collègues avec un profil opérationnel).

En fonction de l’analyse des résultats de ces fiches 
de vœux, une répartition des membres du personnel 
entre les cinq Forensic Police Laboratory (FPL) et les 
quatorze CSI aura progressivement lieu. Les places 
qui resteront vacantes dans les différents sites de PTS, 
feront l’objet d’un recrutement spécifique en interne 
(mobilité) et/ou en externe.
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— MFO-2

De leden hebben vragen gesteld over (1) de toepas-
sing van de nieuwe MFO-2, (2) een evaluatie ervan en 
(3) de werking van de federale reserve.

Een politiezone die een HyCap-opdracht niet kan 
uitvoeren, dient een schriftelijke en gemotiveerde “on-
mogelijkheid tot levering van HyCap” op te stellen. Deze 
documenten worden steeds aan de AIG overgezonden 
voor verdere opvolging. De AIG zal systematisch een 
dossier samenstellen en de minister van Binnenlandse 
Zaken adviseren of het concrete geval inderdaad een 
“onmogelijkheid” dan wel een “weigering” betreft.

Tot op heden heeft de minister van de AIG vijf dos-
siers ontvangen waarin een “weigering tot het leveren 
van HyCap” werd vastgesteld.

De nieuwe MFO-2 voorziet expliciet in een sanctie- 
en beloningsmechanisme, uiteraard binnen het kader 
waarin de wetgever reeds bij de hervorming had voor-
zien, meer bepaald in het artikel 41 van de wet op de 
geïntegreerde politie. Dit systeem kan worden toegepast 
wanneer een lokale politie haar opdrachten van fede-
rale aard niet nakomt. In het specifieke kader van de 
Hycap-regeling moet de AIG onderzoeken of een zone 
op een niet-rechtvaardige basis heeft geweigerd aan 
het HyCap-systeem bij te dragen. Bedoeling is om op 
basis van zo’n vastgestelde weigering een deel van de 
dotatie in te houden en te herverdelen onder de zones 
die wel hun verplichtingen zijn nagekomen.

Er werd evenwel vastgesteld dat nog een juridisch-
technisch obstakel om een oplossing vraagt. De wet-
gever spreekt immers nog over het “interzonaal solida-
riteitsfonds” waarin de ingehouden bedragen moeten 
worden gestort, maar dit fonds bestaat niet meer. De 
tekst die hieraan moet verhelpen, ligt momenteel voor 
advies bij de Raad van State en zal dus eerstdaags 
in het Parlement kunnen worden ingediend. Ook het 
uitvoeringsbesluit dat op basis van het nog te wijzigen 
artikel 41 de precieze modaliteiten van het sanctieme-
chanisme bepaalt, werd reeds voorbereid.

Zoals richtlijn MFO-2 voorschrijft, werd een perma-
nente werkgroep ingesteld, onder het voorzitterschap 
van de DAO, de directie die belast is met de bestuurlijke 
operaties van de federale politie.

Die werkgroep is samengesteld uit vertegenwoor-
digers van de VCLP, drie korpschefs, twee DirCo’s, 
vertegenwoordigers van de Nationale Politieacademie 
(ANPA), van de AIG, van de Algemene Directie 
Crisiscentrum (ADCC), van het Administratief en 
Technisch Secretariaat (ATS) van Binnenlandse Zaken 

— MFO-2

Les membres ont posé des questions sur (1) l’appli-
cation de la nouvelle MFO-2, (2) son évaluation et (3) 
le fonctionnement de la réserve fédérale.

Une zone de police qui ne peut accomplir une mission 
HyCap doit rédiger “une impossibilité de fournir l’HyCap” 
écrite et motivée. Ces documents sont toujours transmis 
à l’AIG pour suivi. L’AIG constituera systématiquement 
un dossier et indiquera au ministre de l’Intérieur si le 
cas concret constitue en effet une” impossibilité” ou un 
“refus”.

Jusqu’à présent, le ministre a reçu cinq dossiers de 
l’AIG dans lesquels un “refus de fournir l’HyCap” a été 
constaté.

La nouvelle MFO-2 prévoit explicitement un méca-
nisme de sanction, dans le cadre évidemment de ce 
qui avait été prévu par le législateur lors de la réforme, 
plus précisément dans l’article 41 de la loi sur la police 
intégrée. Ce système peut être appliqué lorsqu’une zone 
de police locale n’accomplit pas ses missions de nature 
fédérale. Dans le cadre spécifique du système HyCap, 
l’AIG soit examiner si une zone a refusé sur une base 
non justifiée de contribuer au système HyCap. L’objectif 
est de retenir, sur la base du refus constaté, une partie 
de la dotation et de la répartir entre les zones qui ont 
respecté leurs obligations.

Force a toutefois été de constater qu’un problème 
de technique juridique devait encore être résolu. Le 
législateur parle en effet encore du “fonds de solidarité 
interzonal” dans lequel les montants retenus doivent 
être versés, mais ce fonds n’existe plus. Le texte qui 
doit modifier cette dénomination a été soumis au Conseil 
d’État pour avis et pourra être déposé au Parlement 
dans les prochains jours. L’arrêté d’exécution qui fixe 
les modalités précises du mécanisme de sanction sur 
la base de l’article 41 a déjà été préparé.

Comme le prévoit la directive MFO-2, un groupe de 
travail permanent a été créé sous la présidence de la 
DAO, la direction chargée des opérations administra-
tives de la Police fédérale.

Ce groupe de travail est composé de représentants 
de la CPPL, de trois chefs de corps, de deux DirCo, 
de représentants de l’Académie nationale de Police 
(ANPA), du service juridique de la Police fédérale (DGR 
Legal), de l’AIG, de la Direction générale Centre de 
Crise (DGCC), du Secrétariat administratif et technique 
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en van de DAO zelf. De werkgroep kan worden bijge-
staan door experts.

De werkgroep heeft als opdracht om namens de 
geïntegreerde politie en ter attentie van de minister van 
Veiligheid en Binnenlandse Zaken voorstellen te doen 
ter verbetering van de in de vernoemde omzendbrief 
beschreven mechanismen, alsook adviezen te geven 
met betrekking tot de interpretatie van de voorschriften 
en de uitvoering ervan. Hij heeft als bijzondere taak om 
zesmaandelijks het verbruik van de prestatielijn te eva-
lueren en in voorkomend geval voorstellen tot bijsturing 
te formuleren.

De werkgroep is al tweemaal bijeengekomen en zal 
zijn werk in de toekomst voortzetten. Voor elke bijstu-
ring op het vlak van het versterkingsmechanisme moet 
passend overleg plaatsvinden binnen de geïntegreerde 
politie. Het scheppen van voldoende draagkracht is 
belangrijker dan een snelle uitvoering.

De werkgroep zal begin 2019 de resultaten vrijgeven 
van een specifieke evaluatie inzake het al dan niet 
aanpassen van de drempel op basis waarvan de poli-
tiezones ingedeeld worden in de categorie Hycap A of 
in de categorie Hycap B. In deze specifieke evaluatie 
werd voorzien in het kader van richtlijn MFO-2.

Op de vragen in verband met de algemene reserve 
van de federale politie antwoordt de minister dat de 
federale politie over een gecentraliseerde reserve 
beschikt (Directie openbare veiligheid of DAS) en over 
een gedecentraliseerde reserve in de vorm van het 
Interventiekorps (CIK). Beide zijn belast met het beheer 
van de openbare ruimte.

De Directie Openbare Veiligheid voert ook gespeci-
aliseerde opdrachten met bijzondere middelen uit en 
werd via interdepartementale kredieten effectief met 
180 VTE versterkt.

De inzet van het CIK en DAS dragen bij tot het 
beperken van de inzet van politiezones via het 
HyCap-mechanisme.

Bij de evaluatie van de optimalisering van de federale 
politie is gebleken dat moest worden nagegaan hoe de 
ondersteuning door het interventiekorps kan worden 
verbeterd. Dat onderzoek is aan de gang. De minister 
wacht de onderzoeksresultaten af voordat hij beslist over 
te gaan tot een herschikking, dan wel tot een (extra) 
versterking van de DAS of van het CIK.

(SAT) de l’Intérieur et de la DAO elle-même. Le groupe 
de travail peut se faire assister par des experts.

Le groupe de travail a pour mission de formuler, au 
nom de la Police intégrée et à l’attention du ministre de 
la Sécurité et de l’Intérieur, des propositions visant à 
améliorer les mécanismes décrits dans ladite circulaire, 
et d’émettre des avis en ce qui concerne l’interprétation 
des consignes et leur mise en œuvre. Il a pour mission 
particulière d’évaluer la consommation de la ligne 
de prestation tous les six mois et de formuler, le cas 
échéant, des propositions d’adaptation.

Le groupe de travail s’est déjà réuni à deux reprises 
et poursuivra ses activités à l’avenir. Toute adaptation à 
effectuer au niveau du mécanisme de renforcement, doit 
faire l’objet d’une concertation adéquate au sein de la 
Police intégrée. La création d’une assise suffisamment 
large prime dès lors sur la rapidité d’exécution.

Le groupe de travail communiquera, début 2019, 
les résultats d’une évaluation spécifique concernant 
l’adaptation ou non du seuil sur base duquel des zones 
de police sont classées soit dans la catégorie “Hycap A”, 
soit dans la catégorie “Hycap B”. Cette évaluation spé-
cifique est prévue dans le cadre de la directive MFO-2.

Aux questions relatives à réserve générale de la 
police fédérale, le ministre répond que la police fédérale 
dispose d’une réserve centralisée (Direction de la sécu-
rité publique ou DAS) et d’une réserve décentralisée 
sous la forme du Corps d’intervention (CIK). Tous les 
deux sont en charge de la gestion de l’espace public.

La Direction Sécurité publique réalise également des 
missions spécialisées avec des moyens particuliers, et 
elle a été effectivement renforcée par 180 ETP par le 
biais de crédits interdépartementaux.

L’implication du CIK et de la DAS contribue à limiter la 
mobilisation des zones de police grâce au mécanisme 
HyCap.

Dans le cadre de l’évaluation de l’optimisation de 
la police fédérale, il est apparu qu’il était nécessaire 
d’examiner de quelle manière le soutien fourni par le 
corps d’intervention pouvait être amélioré. Cette étude 
est en cours. Le ministre attend ses résultats avant de 
s’exprimer sur un réaménagement ou un renforcement 
(supplémentaire) de la DAS et du CIK.



86 3294/039DOC 54 

C H A M B R E   6 e  S E S S I O N  D E  L A  5 4 e  L É G I S L A T U R EK A M E R    6 e   Z I T T I N G  V A N  D E  5 4 e  Z I T T I N G S P E R I O D E 2018 2019

— Onderhandeld beheer van de publieke ruimte

In de beleidsnota wordt inderdaad verwezen naar 
een aantal te nemen strategische beslissingen om het 
concept van de Mobile Protection Teams (MPT) te inte-
greren in de politiewerking. De pilootfase van de MPT 
werd afgesloten in maart 2018. Sinds het opstellen van 
de beleidsnota werd het MPT-begrip concreet vertaald 
en bijgewerkt in een politionele korpsnota die gebaseerd 
op de GPI 48.

Het betekent dat het nieuwe begrip nu volledig geïn-
tegreerd is in de reguliere werking van de geïntegreerde 
politie en dat er geen risico meer is voor verwarring 
tussen de opdrachten van de MPT en de opdrachten 
die de GPI 81 betreffende de bijzondere bijstand als 
referentiekader hebben.

De betrokken korpsnota die onder andere de in-
terventietechnieken, de uitrusting, de opleiding en de 
training van de MPT bepaalt, is bestemd voor en zal 
verspreid worden aan de hele geïntegreerde politie. 
Alle interventiepolitieambtenaren zullen dit begrip dus 
kunnen toepassen. De uitvoering zal echter stapsge-
wijs gebeuren naargelang de tijd die nodig is voor de 
organisatie van de opleidingen en de aankoop van de 
logistieke middelen.

— Spoorwegpolitie

De politie zal niet alle veiligheidsproblemen van grote 
organisaties zoals de NMBS oplossen. In eerste instan-
tie komt het aan de organisaties zelf toe om de nodige 
veiligheidsmaatregelen te nemen. De NMBS doet dit 
en lanceert regelmatig campagnes, zoals de campagne 
“spoorlopen”, de campagne “hoffelijkheid”, … en de hui-
dige sensibiliseringscampagne “Stop Agressie NMBS”.

Net zoals Securail van de NMBS, is ook de politie 
hierin een belangrijke partner. In het bijzonder gaat het 
dan inderdaad om de spoorwegpolitie, alsook bepaalde 
gespecialiseerde diensten van de federale politie (bv. 
wanneer het gaat over de georganiseerde koperdiefstal-
len) en de lokale politiediensten, als het om de veiligheid 
in de stations gaat.

Het nieuw concept voor de spoorwegpolitie is gericht 
op het doen toenemen van de aanwezigheid ervan op de 
sporen en in de treinen. Het gaat dus in eerste instantie 
om een versterking van de veiligheid op het spoorweg-
net en om een betere bijdrage aan de mobiliteit via het 
openbaar vervoer via het spoor. De spoorwegpolitie 
behoudt haar inzet: de interventiecapaciteit blijft op 
hetzelfde niveau als in 2018.

— Gestion négociée de l’espace public

La note de politique générale évoque en effet une 
série de décisions stratégiques à prendre pour intégrer 
le concept de Mobile Protection Teams (MPT) dans le 
fonctionnement de la police. La phase pilote du MPT 
s’est terminée en mars 2018. Depuis la rédaction de 
la note de politique générale, le concept de MPT a été 
concrétisé et ajusté dans une note interne de la police 
basée sur la GPI 48.

Cela signifie que le nouveau concept est à présent 
entièrement intégré au fonctionnement régulier de la 
police intégrée et qu’il n’y a plus de risque de confusion 
entre les missions du MPT et celles qui ont pour cadre 
de référence la GPI 81 relative à l’assistance spéciale.

La note interne concernée, qui définit notamment les 
techniques d’intervention, l’équipement, la formation et 
l’entraînement du MPT, est destinée à l’ensemble de la 
police intégrée et elle sera diffusée dans toute l’organi-
sation. Tous les fonctionnaires de police pourront donc 
appliquer ce concept. La mise en œuvre sera toutefois 
phasée, en fonction du délai nécessaire à l’organisation 
des formations et à l’acquisition des moyens logistiques.

— Police des chemins de fer

La police ne résoudra pas tous les problèmes de 
sécurité des grandes organisations telles que la SNCB. 
Il appartient en premier lieu aux organisations mêmes 
de prendre les mesures de sécurité nécessaires. La 
SNCB prend ses responsabilités et lance régulièrement 
des campagnes, comme la campagne “intrusion sur les 
voies”, la campagne “courtoisie”, … et la campagne de 
sensibilisation actuelle “Stop agressions SNCB”.

Au même titre que Securail de la SNCB, la police est 
également un partenaire important dans ce domaine. 
Cela concerne en particulier la police des chemins de 
fer, ainsi que certains services spécialisés de la police 
fédérale (par exemple en cas de vol organisé de cuivre) 
et les services de police locaux, lorsqu’il s’agit de la 
sécurité dans les gares.

Le nouveau concept de police ferroviaire vise à 
accroître sa présence sur les voies et dans les trains. 
Il s’agit donc avant tout de renforcer la sécurité sur le 
réseau ferroviaire et de mieux contribuer à la mobilité 
des transports publics par le rail. La police ferroviaire 
poursuivra ses efforts: la capacité d’intervention restera 
au même niveau qu’en 2018.
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4.3. Human Resources Management

Zoals reeds gesteld, zullen alle vragen in verband 
met de HRM van de politie tijdens een aparte commis-
sievergadering aan bod kunnen komen en beantwoord 
worden.

— Absenteïsmeprogramma voor de geïntegreerde 
politie

Het absenteïsmeprogramma is er gekomen op initia-
tief van de minister na het ontvangen van de resultaten 
van de studie naar de medische dienstverlening en de 
mogelijkheden voor outsourcing. Daaruit is gebleken 
dat het absenteïsmecijfer bij de politiediensten relatief 
hoog is (7 à 8 %). Daaruit volgt de beslissing om het 
programma op te starten en om de medische dienst-
verlening hierop te heroriënteren.

Het programma omvat maatregelen voor de preven-
tie, de aanpak ervan en de re-integratie. Deze worden 
momenteel uitgewerkt in een draaiboek dat binnen de 
geïntegreerde politie uitgetest wordt in diverse lokale 
testzones en federale diensten. Belangrijk is dat alle 
politiemensen werken op basis van dezelfde definities, 
instrumenten en actiepunten.

Het preventieve luik zal zich vooral toespitsen op 
het informeren van de politiepersoneelsleden over de 
gevaren van de job en hoe hierop te reageren. De focus 
zal niet enkel liggen op de veiligheid of de zorg voor 
personeelsleden die geconfronteerd worden met een 
arbeidsongeval of die slachtoffer geworden zijn van 
geweld. Meer algemene zaken die deel uitmaken van 
het welzijn, zoals ergonomie en arbeidshygiëne, komen 
erin aan bod.

Naast de preventie van absenteïsme, zijn er ook 
actiepunten voorzien voor de aanpak ervan: het opti-
maliseren van aan- en afwezigheid op de werkvloer, het 
re-integratietraject alsook het multidisciplinair overleg 
vormen er het fundament van. Het zet de driehoek HRM, 
de raadgevende arts en de arbeidsarts aan tot een con-
sequente, multidisciplinaire aanpak van absenteïsme en 
de bevordering van de re-integratie en het welzijn op de 
werkvloer. Bedoeling is dat ook bij de politie, net zoals 
in de privésector, medewerkers die langdurig ziek zijn 
terug naar het werk worden begeleid.

Tot slot omvat het programma ook een aantal studie-
groepen die problemen en vragen bekijken die verband 

4.3. Gestion des ressources humaines

Comme indiqué ci-avant, toutes les questions 
relatives à la GRH de la police pourront être posées 
et il y sera répondu lors d’une réunion distincte de la 
commission.

— Programme absentéisme pour la police intégrée

Le programme absentéisme a été lancé par le 
ministre après réception des résultats de l’étude sur les 
services médicaux et les possibilités d’externalisation. 
Elle a montré que le taux d’absentéisme dans les ser-
vices de police est relativement élevé (7 à 8 %). D’où 
la décision de lancer le programme et de réorienter les 
services médicaux en conséquence.

Le programme comprend des mesures de prévention, 
de lutte contre l’absentéisme et de réintégration. Celles-
ci sont actuellement en cours d’élaboration sous forme 
de feuille de route qui est, au sein de la police intégrée, 
testée dans diverses zones de test locales et services 
fédéraux. Il est important que tous les policiers travaillent 
sur la base des mêmes définitions, instruments et points 
d’action.

Le volet prévention visera principalement à informer 
le personnel de police sur les dangers du travail et sur 
la manière d’y réagir. L’accent ne sera pas seulement 
mis sur la sécurité ou la prise en charge des person-
nels confrontés à un accident du travail ou victimes de 
violences. Des questions plus générales relevant du 
bien-être, telles que l’ergonomie et l’hygiène du travail, 
y seront abordées.

Outre la prévention de l ’absentéisme, des points 
d’action sont également prévus pour lutter contre celui-
ci: l ’optimisation de la présence et de l’absence sur 
le lieu de travail, le trajet de réintégration ainsi que la 
concertation multidisciplinaire en constituent la base. 
Elle encourage le triangle GRH, médecin-conseil et 
médecin du travail à adopter une approche cohérente 
et multidisciplinaire de l’absentéisme et de la promotion 
de la réintégration et du bien-être au travail. L’objectif 
est que la police, à l’instar de ce qui se fait dans le 
secteur privé, accompagne ses collaborateurs souffrant 
de maladies de longue durée sur le chemin du retour 
au travail.

Enfin, le programme comprend également un certain 
nombre de groupes d’étude qui se penchent sur les 
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houden met juridische aspecten, loopbaan(her)oriënte-
ring en -begeleiding en met preventie en opleidingen.

Inmiddels wordt de laatste hand gelegd aan het draai-
boek dat iedere leidinggevende zal kunnen aanwenden 
in de strijd tegen absenteïsme.

— Geweld tegen de politie

De vragen over het aantal dossiers waarin daders 
van geweld tegen de politie werden veroordeeld en over 
de effectiviteit van de aanpak behoren tot het bevoegd-
heidsdomein van de minister van Justitie.

De recente speciale zitting over geweld tegen politie 
die in de rechtbank van Gent gehouden is, geldt hoe dan 
ook als een sterk signaal. Er werden 20 verschillende 
zaken van geweld tegen de politie samen behandeld. 
Het parket van Gent wilde op die manier een krachtig 
signaal geven van een nultolerantiebeleid op dat vlak.

De preventiemaatregelen behoren dan weer meer wel 
tot de bevoegdheid van de minister van Binnenlandse 
Zaken, net als van die van de lokale overheden en de 
korpsleidingen van de federale en de lokale politie-
diensten. De psychosociale risicoanalyse waarnaar 
verwezen wordt in de beleidsnota werd in oktober 2018 
uitgevoerd via een online bevraging. Ongeveer 3800 
medewerkers van de federale politie hebben hieraan 
deelgenomen.

De resultaten worden momenteel geanalyseerd. 
Een eerste resultaat zal aan het directiecomité van de 
federale politie gepresenteerd worden in de loop van 
de maand december. Op basis van deze resultaten zal 
in een werkgroep een actieplan opgesteld worden dat 
eerst gevalideerd dient te worden door het directieco-
mité van de federale politie. Eveneens zal een planning 
worden opgemaakt om de resultaten intern binnen de 
federale politie aan de medewerkers te communiceren 
via het hoog overlegcomité en interne berichtgeving. Het 
is belangrijk dat de medewerkers de resultaten van de 
bevraging waaraan ze hebben deelgenomen als eerste 
ontvangen. Daarna is de minister bereid om feedback 
te geven in de commissie.

In dit raam geeft de minister nog mee dat hij aan 
zijn diensten de opdracht heeft gegeven om nog een 
specifieke ministeriële circulaire GPI aangaande het 
geweld tegen de politie voor te bereiden.

Deze omzendbrief moet een basisdocument en ter-
reingids worden inzake de praktische uitvoering van alle 
regelgevingen naar aanleiding van feiten van geweld te-
gen politie, met duidelijke informatie voor medewerkers 

problèmes et les questions liés aux aspects juridiques, 
à la (ré)orientation et à l’encadrement professionnels, 
à la prévention et à la formation.

La feuille de route que chaque dirigeant pourra utili-
ser dans la lutte contre l’absentéisme est en cours de 
finalisation.

— Violences contre la police

Les questions relatives au nombre de dossiers dans 
lesquels les auteurs d’actes de violence contre la police 
ont été condamnés et à l’efficacité de cette approche 
relèvent de la compétence du ministre de la Justice.

La récente audience spéciale consacrée aux vio-
lences contre la police, qui s’est tenue au tribunal de 
Gand, est un signal fort. Vingt cas différents de violences 
contre la police ont été traités ensemble. Le parquet de 
Gand voulait ainsi donner un signal fort d’une politique 
de tolérance zéro dans ce domaine.

En revanche, les mesures de prévention relèvent 
davantage de la compétence du ministre de l’Intérieur, 
de même que celles des autorités locales et des chefs 
de corps des services de police fédéraux et locaux. 
L’analyse des risques psychosociaux mentionnée 
dans la note de politique générale a été réalisée en oc-
tobre 2018 par le biais d’une enquête en ligne. Environ 3 
800 collaborateurs de la police fédérale y ont participé.

Les résultats sont en cours d’analyse. Un premier 
résultat sera présenté au comité de direction de la police 
fédérale dans le courant du mois de décembre. Sur la 
base de ces résultats, un plan d’action sera élaboré 
au sein d’un groupe de travail, qui devra être validé au 
préalable par le comité de direction de la police fédérale. 
Un calendrier sera également élaboré pour communi-
quer les résultats en interne aux collaborateurs de de 
la police fédérale par l’entremise du comité supérieur 
de concertation et d’information interne. Il est important 
que les collaborateurs soient les premiers à recevoir les 
résultats de l’enquête auquel ils ont participé. Lorsque 
ce sera fait, le ministre est disposé à donner ces infor-
mations au sein de la commission.

Dans ce contexte, le ministre indique également qu’il 
a chargé ses services d’élaborer une autre circulaire 
ministérielle GPI spécifique sur les violences contre la 
police.

Cette circulaire servira de document de base et de 
guide de terrain pour la mise en œuvre pratique de 
l ’ensemble des réglementations relatives aux actes 
de violence perpétrés contre la police. Elle offrira aux 
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en leidinggevenden omtrent de interne procedures bij 
de politiediensten en de afhandeling van de dossiers. 
Er zal tevens aandacht worden besteed aan de rol van 
de werkgever alsook aan onder meer slachtofferhulp en 
medische, psychologische, juridische en administratieve 
ondersteuning.

De minister geeft aan dat er bij de politiediensten een 
informatiecampagne werd gevoerd om de politiemensen 
ertoe aan te zetten gewelddaden tegen hen te melden. 
De communicatie binnen de politie verliep via interne 
kanalen zoals FedNews en via affiches; tevens werd 
een website opgezet die specifiek aan dit onderwerp 
gewijd is. Ook tijdens vergaderingen van het Hoog 
Overlegcomité over dit thema kwam die campagne 
aan bod.

In verband met het recht op kosteloze rechtshulp 
dient erop gewezen te worden dat de wet diverse be-
palingen van 19 juli 2018 – die artikel 52 van de wet op 
het politieambt wijzigt – in een uitbreiding voorziet van 
de gevallen waarin kosteloze rechtshulp kan worden 
toegekend voor feiten die zich tijdens de uitoefening 
van de functie voordoen of omwille van de hoedanig-
heid van personeelslid van de politiediensten. In alle 
gevallen waarin er op basis van de Salduz-wet recht 
is op bijstand van een advocaat kan er dus kosteloze 
rechtshulp worden aangevraagd. Dit is dus geregeld.

De minister stipt aan dat een ontwerp van konink-
lijk besluit betreffende de dekking van alle medische 
kosten zich thans in de fase van de administratieve 
controle en de begrotingscontrole bevindt. De minister 
belast met Ambtenarenzaken gaf op 14 november 2018 
groen licht; de minister van Begroting en de Raad 
van Burgemeesters gaven vooralsnog geen akkoord. 
Daarna doorloopt het ontwerp de procedure (advies 
van de Raad van State, uiteindelijke ondertekening, 
bekendmaking in het Belgisch Staatsblad).

De minister vindt niet dat de GPI 48 moet worden 
aangepast. Belangrijk is wel dat alle korpschefs van de 
lokale en federale politie zorgen voor de daadwerkelijke 
toepassing ervan. In verband met de opleidingen waarin 
de GPI 48 voorziet, past de cel “geweldbeheersing” 
binnen de Nationale Politieacademie regelmatig de 
instructies aan de nieuwe technieken en praktijken aan, 
zowel inzake onderwijsmethode als wat de inhoud van 
de opleidingen en de trainingen betreft.

De wet tot wijziging van de wet op het politieambt 
tot regeling van het gebruik van camera’s door de 
politiediensten bepaalt in welke omstandigheden de 
politiediensten gebruik mogen maken van bodycams 

collaborateurs et au personnel dirigeant des informa-
tions claires sur les procédures internes à suivre au sein 
des services de police et sur le traitement des dossiers. 
Une attention particulière sera également accordée au 
rôle de l’employeur, ainsi que – notamment – à l’aide 
aux victimes et au soutien médical, psychologique, 
juridique et administratif.

Le ministre indique que la campagne de communica-
tion visant à encourager les policiers à enregistrer les 
faits de violence commis à leur encontre s’est déroulée 
au niveau des services de police. La communication 
au sein de la police s’est faite par les chaines internes 
comme FedNews, par l’affichage et par le lancement 
du site web spécifiquement dédié à cette matière, 
ou encore lors des séances du Comité Supérieur de 
Concertation sur ce thème.

En ce qui concerne le droit à l ’assistance juri-
dique gratuite, il convient de souligner que la loi du 
19 juillet 2018 modifiant des dispositions diverses – qui 
modifie l’article 52 de la loi sur la fonction de police – 
prévoit une extension des cas dans lesquels celle-ci 
peut être accordée pour des faits commis alors que 
l’intéressé exerçait ses fonctions ou en raison de sa 
qualité de membre des services de police. L’assistance 
juridique gratuite peut donc être demandée dans tous 
les cas où il existe un droit à l’assistance d’un avocat 
sur la base de la loi Salduz. Ce point est donc réglé.

Le ministre signale qu’un projet d’arrêté royal rela-
tif à la couverture de l’ensemble des frais médicaux 
se situe actuellement dans une phase de contrôle 
administratif et de contrôle budgétaire. Le ministre 
chargé de la Fonction publique a donné son accord le 
14 novembre 2018. La ministre du Budget et le Conseil 
des Bourgmestres doivent encore donner leur accord. 
La procédure suivra ensuite son cours (avis du Conseil 
d’État, signature finale et publication au Moniteur belge).

Le ministre ne pense pas que la GPI 48 doit être 
adaptée. Il est important par contre que tous les chefs 
de corps de la police locale et fédérale fassent en 
sorte qu’elle soit effectivement appliquée. En ce qui 
concerne les formations prévues par cette GPI 48, la 
Cellule “Maîtrise de la violence” au sein de l’Académie 
nationale de police adapte régulièrement les consignes 
aux nouvelles techniques et pratiques, tant en ce qui 
concerne la manière d’enseigner que le contenu des 
formations et les entraînements.

La loi modifiant la loi sur la fonction de police en vue 
de régler l’utilisation de caméras par les services de 
police, abrégée loi caméras LFP, définit les circons-
tances dans lesquelles les services de police peuvent 
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en dashcams. Die wet is op 25 mei 2018 in werking 
getreden; sindsdien is het gebruik van deze camera’s 
wettelijk. Het is nu aan de korpschef of aan de directeur 
om te beslissen of een dergelijk gebruik nuttig en wen-
selijk is voor hun diensten en om in de nodige financiële 
middelen te voorzien. Meerdere politiezones lieten al 
weten dat ze in die camera’s wensen te investeren. In het 
buitenland bewezen die camera’s reeds een ontradend 
effect te hebben op geweld tegen politiemensen. Ze zijn 
ook bijzonder nuttig bij een onderzoek na klachten of 
vastgestelde feiten.

— Politiestatuut

Het politiestatuut dateert van 2001. Wijzigingen hier-
aan zijn een werk van lange adem. De syndicale partners 
dienen daarbij betrokken te worden. Tijdens deze re-
geerperiode is alvast gestart met hervormingsprojecten.

Een aantal projecten zijn gerealiseerd, namelijk de 
nieuwe loopbaan voor de hogere kaders en de sociale 
promotie van de agenten naar inspecteur (met een 
aangepaste opleiding) alsook de bewapening van deze 
agenten.

Begin 2018 werd een akkoord gesloten met drie van 
de vier representatieve vakorganisaties. Dat akkoord 
leidt tot een sterke vereenvoudiging van het premiestel-
stel. De bepalingen van dat akkoord zullen stapsgewijs 
in werking treden. Al die projecten moeten ervoor zorgen 
dat de politie als werkgever aantrekkelijker wordt en dat 
er voldoende politiecapaciteit is om in alle opzichten de 
continuïteit van de dienstverlening aan de bevolking te 
verzekeren.

Voorts zijn diverse projecten nog lopende: de ver-
nieuwing van de rekrutering en selectie, de vereenvou-
diging van de mobiliteitsprocedure, de aanpassing van 
de tuchtwet, de aanpassing van de beoordeling van 
de kandidaat-inspecteurs aan het eind van de oplei-
ding waar thans een deliberatie mogelijk wordt, en de 
ontsluiting van een aantal topfuncties voor kandidaten 
extern aan de politie: de directeur-generaal van het 
middelenbeheer en de informatie (DOC 54 3391/001), 
de directeur communicatie, de directeur preventie en 
bescherming op het werk, de directeur personeel, de 
directeur logistiek en de directeur financiën.

Deze projecten sluiten aan bij de vorige doelstelling, 
namelijk de aantrekkelijkheid verhogen van de organi-
satie en dit onder meer door de vereenvoudiging van 
de interne procedures of de verhoging van de flexibiliteit 
binnen de organisatie.

utiliser des bodycams et dashcams. Cette loi est entrée 
en vigueur le 25 mai 2018. L’utilisation de ces caméras 
est légale depuis lors. Il appartient maintenant au chef 
de corps ou au directeur de déterminer si une telle uti-
lisation est utile et souhaitable pour ses services et de 
prévoir les budgets nécessaires à cet effet. Plusieurs 
zones de police ont fait part de leur intention d’investir 
dans ces caméras. Leur utilisation à l’étranger a en 
effet déjà démontré qu’elles ont un effet dissuasif sur 
la violence à l’encontre de policiers et qu’elles sont très 
utiles lors d’une enquête menée à la suite de plaintes 
ou de faits constatés. 

— Statut de la police

Le statut de la police date de 2001. Sa modification 
prendra du temps. Les partenaires syndicaux doivent 
être associés à ce processus. Des projets de réforme 
ont déjà été entamés au cours de cette législature.

Plusieurs projets concernant la nouvelle carrière des 
cadres supérieurs et la promotion sociale d’“agent” à 
“inspecteur” (moyennant une formation adaptée), ainsi 
que l’armement de ces agents, ont été mis en œuvre.

Début 2018, un accord sectoriel a été conclu avec 
trois des quatre organisations syndicales représen-
tatives, ce qui va entraîner une forte simplification du 
système de primes. Les dispositions de cet accord 
entreront progressivement en vigueur. Ces projets ont 
tous pour but de rendre la police plus attrayante en 
tant qu’employeur et à garantir une capacité policière 
suffisante pour assurer la continuité du service à la 
population, sous tous ses aspects.

En outre, les projets suivants sont toujours en cours: 
renouvellement du recrutement et de la sélection, 
simplification de la procédure de mobilité, adaptation 
du droit disciplinaire, adaptation de l’évaluation des 
candidats inspecteurs à la fin de la formation – où une 
délibération est désormais possible – et ouverture de 
certains postes supérieurs à des candidats extérieurs à 
la police: directeur général de la gestion des ressources 
et de l’information (DOC 54 3391/001), directeur de la 
communication, directeur de la prévention et de la pro-
tection au travail, directeur du personnel, directeur de 
la logistique et directeur des finances.

Ces projets s’inscrivent dans le droit fil de l’objectif 
évoqué précédemment, à savoir accroître l’attractivité 
de l’organisation, notamment en simplifiant les procé-
dures internes ou en renforçant la flexibilité au sein de 
l’organisation.
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Begin 2019 gaat een project van start rond de moder-
nisering van de HRM in de politie, dit in navolging van de 
bestelde studie in het kader van het kerntakenplan. Het 
is de bedoeling om te komen tot eenvoudigere procedu-
res en professionele HR-diensten die gericht zijn op de 
begeleiding van de medewerkers in hun loopbaan, een 
betere positionering van de politie als werkgever op de 
arbeidsmarkt en waarbij aandacht wordt besteed aan 
de veiligheid van de werkomgeving en het welzijn van 
elke medewerker.

Er werd beslist om in een eerste fase te werken aan 
een dynamischer, moderner en eenvoudiger financi-
eel statuut, vooraleer voor alle politieambtenaren een 
functiegerelateerde vergoedingsregeling uit te werken.

Het sectorakkoord vormt een eerste grote etappe 
in de vereenvoudiging van het financieel statuut. Dat 
akkoord werd intussen omgezet in een ontwerp van 
koninklijk besluit tot herziening van de financiële situatie 
van de leden van de geïntegreerde politie. Het reeds 
ontvangen advies van de inspecteur-generaal van finan-
ciën doorloopt momenteel de gebruikelijke procedure.

Dat ontwerp van koninklijk besluit beoogt, met 
toepassing van het regeerakkoord, de financiële situ-
atie te moderniseren door aan alle personeelsleden 
maaltijdcheques toe te kennen, door bepaalde functie-
gerelateerde toelagen en vergoedingen af te schaffen 
en door de aan de loopbaan van het CALog-personeel 
verbonden loonschalen te vereenvoudigen.

Met het oog op een vereenvoudiging en moderni-
sering van het statuut zullen 18 functionele toelagen 
en vergoedingen progressief verdwijnen. De volgende 
toelagen en vergoedingen worden beoogd: de toelagen 
ATS Binnenlandse zaken en ATS Justitie, de toelage 
motorrijder, de toelage bescherming van de konink-
lijke familie, de toelage scheepvaartpolitie, de toelage 
nabijheidspolitie, de toelage misdrijfanalist, de toelage 
strategisch analist, de toelage DJMM, de premie voor 
leidinggevende, de toelage voor polygrafist, de oplei-
derstoelage, de selectietoelage, de vergoeding voor 
werkelijke onderzoekskosten, de SHAPE-vergoeding, 
de AIG-toelage, de toelage Vaste Commissie van de 
Lokale Politie en de toelage voor beleidsmedewerker 
bij de federale politie.

Het ontwerp strekt ertoe bepaalde weddeschalen bij 
te sturen om ongelijkheden weg te werken tussen de 
wedde van bepaalde leden van de geïntegreerde politie 
en die van de personeelsleden met een gelijkwaardige 
functie binnen de federale overheid. Dat betekent dat 
meer dan 10 000 personeelsleden een loonsverhoging 
zullen krijgen; vandaar dat de maatregel in meerdere 

Début 2019, un projet de modernisation du HRM au 
sein de la police sera lancé, suite à l’étude commandée 
dans le cadre du plan relatif aux tâches essentielles. Ce 
projet vise à simplifier les procédures et à profession-
naliser les services de ressources humaines, dont la 
mission est d’accompagner les membres du personnel 
dans leur carrière, ainsi qu’à améliorer le positionne-
ment de la police en tant qu’employeur sur le marché 
du travail et à veiller à la sécurité de l’environnement de 
travail et au bien-être de chaque membre du personnel.

Il a été décidé, dans un premier temps, de travailler 
à la dynamisation, la modernisation et la simplification 
du statut financier, avant de développer un système de 
rémunération fonctionnelle pour tous les fonctionnaires 
de police.

L’accord sectoriel est une première étape majeure 
dans la simplification du statut financier. Entre-temps, 
cet accord a été traduit dans un projet d’arrêté royal 
révisant la situation financière des membres de la police 
intégrée. Il a aussi déjà reçu l’avis de l’inspecteur géné-
ral des finances et poursuit actuellement la procédure 
habituelle.

Ce projet d’arrêté royal vise, d’une part, en exécution 
de l’accord du gouvernement, à moderniser la situation 
financière en accordant des titres-repas à tous les 
membres du personnel, en supprimant certaines allo-
cations et indemnités liées à la fonction et en simplifiant 
la carrière barémique du personnel CALog.

En vue de la simplification et de la modernisation du 
statut, 18 allocations et indemnités fonctionnelles vont 
être progressivement supprimées. Sont visées, les 
allocations et indemnités suivantes: les allocations ATS 
Intérieur et ATS Justice, l’allocation motard, l’allocation 
protection de la famille royale, l’allocation police de la 
navigation, l’allocation police de proximité, l’allocation 
analyste criminel, l’allocation analyste stratégique, l’allo-
cation DJMM, la prime de dirigeant, l’allocation poly-
graphiste, l’allocation formateur, l’allocation sélection, 
l’indemnité pour frais de recherche réels, l’indemnité 
SHAPE, l’allocation AIG, l’allocation Commission per-
manente de la police locale et l’allocation collaborateur 
développement politique à la police fédérale.

Le texte prévoit une correction de certaines échelles 
de traitement afin de gommer des inégalités existant 
entre le traitement de certains membres du personnel de 
la Police intégrée et celui de fonctions équivalentes à la 
fonction publique fédérale. Cette opération signifiera une 
augmentation de salaire pour plus de 10 000 effectifs, 
d’où la nécessité d’une mise en œuvre en plusieurs 
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fasen moet worden doorgevoerd. De maatregel komt 
vooral ten goede aan de personeelsleden van de basis-
graden met een hoge anciënniteit, aan de personeels-
leden van het middenkader en aan het administratieve 
en het logistieke personeel van niveau B. Een andere 
maatregel beoogt de sociale promotie aantrekkelijker 
te maken.

De carrière van de hogere officieren werd reeds her-
bekeken als eerste opstap naar de functionele verloning 
door middel van een recent koninklijk besluit. Dit besluit 
voorziet, naast de vereenvoudiging van de baremische 
carrière voor hogere officieren, een functionele verloning 
voor hogere officieren en leden van het administratief en 
logistiek kader die een sleutelpositie met hoge verant-
woordelijkheid bekleden binnen de organisatie.

Ten slotte is het in het kader van het project rond de 
modernisering van de HRM de bedoeling om, nadat ad-
ministratieve vereenvoudigingen worden doorgevoerd, 
ook verder te gaan in de functionele verloning.

— Wijkpolitie

De wijkwerking en de wijkagenten vormen een funda-
menteel onderdeel van de basispolitiezorg en dus van 
de lokale politiewerking. Het is een van de 7 basisfunc-
tionaliteiten. Bij uitstek draagt deze functionaliteit bij de 
lokale verankering van de politie.

Of het nu gaat om plannen of studies, telkens opnieuw 
moet deze functionaliteit bijzondere aandacht krijgen. 
Dat is dan ook gebeurd in de verschillende plannen, 
projecten en studies, zoals het Kanaalplan en in het 
onderzoek over schaalvergroting, waarin gewezen wordt 
op het belang van de lokale verankering via onder meer 
een goede wijkwerking.

Minstens even belangrijk, zo niet belangrijker, is 
ook de wijze waarop de wijkwerking samenwerkt met 
de andere politiefunctionaliteiten om de veiligheid en 
leefbaarheid in wijken en buurten te verhogen. De 
wijkpolitie zijn de ogen en oren waarmee de anderen, 
bijvoorbeeld de interventie- en de rechercheploegen, 
aan de slag moeten.

Op landelijk niveau wordt steeds aandacht besteed 
aan de lokale verankering, via onder ander de wijkwer-
king. Maar het komt ook aan de burgemeesters en de 
korpschefs toe om het belang van de wijkwerking te 
onderstrepen in de organisatie van de lokale politiezorg 
in haar totaliteit.

De erkenning en de valorisatie van de wijkagenten 
kunnen op verschillende manieren gebeuren, onder 
meer door het wijkwerk centraal te plaatsen in de 

phases. Ce sont principalement des membres du per-
sonnel du cadre de base, bénéficiant d’une ancienneté 
élevée, des membres du cadre moyen et des membres 
du personnel du cadre administratif et logistique de 
niveau B, qui bénéficieront de cette mesure. Une autre 
mesure vise à accroître l’attractivité de la promotion 
sociale.

La carrière des officiers supérieurs a déjà été revue, 
en tant que premier pas vers une rémunération fonc-
tionnelle, au moyen d’un récent arrêté royal. Cet arrêté 
prévoit, outre la simplification de la carrière barémique 
des officiers supérieurs, une rémunération fonctionnelle 
pour les officiers supérieurs et les membres du cadre 
administratif et logistique qui occupent un poste clé as-
sorti de hautes responsabilités au sein de l’organisation.

Enfin, dans le cadre du projet de modernisation de la 
GRH, l’objectif est aussi de poursuivre dans la voie de 
la rémunération fonctionnelle après la mise en œuvre 
des simplifications administratives.

— Police de quartier

Le travail de quartier et les agents de quartier consti-
tuent un élément essentiel de la police de base et donc 
du fonctionnement de la police locale. C’est l’une des 7 
fonctionnalités de base. Cette fonctionnalité contribue 
par excellence à l’ancrage local de la police.

Que ce soit dans le cadre de plans ou d’études, 
cette fonctionnalité doit bénéficier chaque fois d’une 
attention toute particulière. Cela a dès lors été le cas 
dans les différents plans, projets et études, tels que le 
Plan Canal et l’étude sur l’accroissement d’échelle, qui 
souligne l’importance de l’ancrage local par le biais, 
entre autres, d’un bon travail de quartier.

La manière dont le travail de quartier collabore avec 
les autres fonctionnalités de la police afin d’améliorer 
la sécurité et la qualité de vie dans les quartiers est au 
moins aussi importante, sinon plus importante. La police 
de quartier est les yeux et les oreilles avec lesquels les 
autres, par exemple les équipes d’intervention et de 
recherche, doivent agir.

Au niveau national, une attention particulière est 
toujours accordée à l ’ancrage local, par le biais, 
entre autres, du travail de quartier. Mais il appartient 
également aux bourgmestres et aux chefs de corps 
de souligner l’importance du travail de quartier dans 
l’organisation de la police locale dans son ensemble.

La reconnaissance et la valorisation des agents de 
quartier peuvent être opérées de différentes manières 
et notamment en plaçant le travail de quartier au centre 
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politieorganisatie. Het is dus niet altijd nodig om in een 
financiële compensatie te voorzien. Zoals de minister 
heeft uitgelegd, zullen achttien toelagen en vergoedin-
gen geleidelijk verdwijnen, met inbegrip van de functie-
toelage “wijkpolitie”.

Begin 2018 werd een sectoraal akkoord gesloten met 
drie van de vier representatieve vakbondsorganisaties, 
met als doelstelling het politiestatuut te dynamiseren, te 
moderniseren en te vereenvoudigen. De maatregelen 
van dit akkoord zullen geleidelijk in werking treden. In 
deze benadering zal de uitdaging erin bestaan een 
nieuwe functionele vergoeding voor de wijkagenten te 
vinden.

— Malaise bij de politie – Facebookgroep

De minister heeft kennisgenomen van de meeste 
eisen die werden geformuleerd via de Facebookpagina 
van de “Police Unifying Movement”-groepering. Over 
sommige van die eisen werd al onderhandeld met de 
representatieve vakbondsorganisaties. Over andere 
eisen lopen nog besprekingen en onderhandelingen.

Volgens de informatie van de minister telt de “Police 
Unifying Movement”-groepering inderdaad ongeveer 
21 000 mensen. Het lijkt er echter op dat dit cijfer in 
perspectief moet worden gebracht. Aangezien het om 
een “geheime” groep gaat, volstaat het om door een 
groepslid te worden uitgenodigd om de facto lid te zijn. 
Men moet dus niet expliciet aanvragen om lid te mogen 
worden.

De leden van deze groep behoren niet allemaal tot 
de geïntegreerde politie. Een aantal gepensioneerde 
politieagenten, militairen, journalisten of eenvoudigweg 
sympathisanten zijn ook lid. Wat de “interne betrekkin-
gen” binnen de geïntegreerde politie en de besprekingen 
van het politiestatuut betreft, is de minister van plan zich 
te houden aan de wettelijk bepaalde nadere regels. De 
erkende representatieve vakbondsorganisaties zijn de 
enige instanties die gemachtigd zijn om te onderhande-
len met de autoriteiten in de platformen die hier officieel 
toe dienen.

Het klopt dat de leden van de “Police Unifying 
Movement”-Facebookgroep gevraagd hebben om de 
minister te ontmoeten, maar daar is hij niet op ingegaan. 
De minister geeft er de voorkeur aan te overleggen met 
de (representatieve) politievakbonden en te werken via 
de bestaande kanalen van de vakbondsonderhandelin-
gen om oplossingen te vinden voor de dossiers die op 
de agenda staan.

de l’organisation policière. Il n’est donc pas toujours 
nécessaire de prévoir une compensation financière. 
Comme le ministre l’a expliqué, dix-huit allocations et 
indemnités vont disparaître progressivement, y compris 
l’allocation de fonction “police de proximité”.

Début 2018, un accord sectoriel a été conclu avec 
trois des quatre organisations syndicales représenta-
tives, avec pour objectif de dynamiser, moderniser et 
simplifier le statut policier. Les mesures de cet accord 
entreront progressivement en vigueur. Dans cette 
démarche, le défi sera de trouver une nouvelle rémuné-
ration fonctionnelle pour les agents de quartier.

— Malaise au sein de la police – Groupe Facebook

Le ministre a pris connaissance de la plupart des 
revendications formulées via la page Facebook du 
mouvement “Police Unifying Movement”. Certaines des 
revendications ont déjà fait l’objet de négociations avec 
les organisations syndicales représentatives. D’autres 
points de revendications font toujours l’objet de discus-
sion et de négociation.

Selon les informations dont le ministre dispose, le 
groupe Facebook “Police Unifying Movement” compte 
effectivement quelque 21 000 personnes. Il semble que 
ce chiffre doive être relativisé. Étant donné qu’il s’agit 
d’un groupe “secret”, il suffit d’être invité par un membre 
du groupe pour être membre de facto. Il n’est donc pas 
nécessaire de faire une demande explicite d’adhésion.

Tous les membres de ce groupe n’appartiennent pas 
uniquement à la Police Intégrée. Un certain nombre de 
policiers pensionnés, de militaires, de journalistes ou 
de simples sympathisants en font également partie. 
S’agissant des “relations internes” au sein de la Police 
Intégrée et des discussions relatives au statut policier, 
le ministre entend s’en tenir aux modalités légales 
prévues. Les représentations syndicales agréées et 
reconnues sont les seuls organes habilités à négocier 
avec les autorités au sein des plates-formes officielle-
ment dédiées à cet effet.

Il est exact que les membres du Groupe Facebook 
“Police Unifying Mouvement” ont demandé à rencontrer 
le ministre, demande à laquelle il n’a pas donné suite. 
Il souhaite en effet privilégier la concertation avec les 
syndicats policiers (représentatifs) et travailler via les 
canaux existants de la négociation syndicale afin de 
trouver des solutions sur les dossiers qui sont à l’ordre 
du jour.
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— Nieuwe tuchtwet

Er is inderdaad werk geleverd rond de vereenvou-
diging en harmonisering van de tuchtprocedure. De 
volgende stap vormen de onderhandelingen met de 
vakorganisaties.

Inhoudelijk en dus onder voorbehoud van de uit-
wisseling met de vakbonden hierover, kan ik u alvast 
meegeven dat het geheel van de maatregelen gericht is 
op de vereenvoudiging, harmonisering en transparantie 
van de tuchtprocedure. De procedure werd opgedeeld 
in duidelijk onderscheiden fasen. Rollen en verant-
woordelijkheden van alle actoren worden verduidelijkt 
en we snoeien in het aantal tuchtoverheden. Voor de 
politieke overheden werd voorzien in een evocatierecht. 
Daarnaast hebben we de sancties gerationaliseerd en 
gemoderniseerd. We hopen inderdaad dat we deze 
vernieuwde tuchtwet nog deze legislatuur kunnen voor-
leggen aan het parlement.

— Klokkenluiderstatuut

De Ministerraad heeft hierover op 18 mei 2018 een 
voorontwerp van wet goedgekeurd tot wijziging van de 
wet van 15 september 2013 betreffende de melding van 
een veronderstelde integriteitsschending in de federale 
administratieve overheden door haar personeelsleden.

Dit voorontwerp wijzigt echter niet het toepassings-
gebied – zijnde de federale administratieve overheden 
van de voormelde wet van 2013 –, wat impliceert dat het 
zogenaamde klokkenluidersstatuut enkel van toepas-
sing is en blijft op de federale overheid.

Daartegenover geldt voor de geïntegreerde politie 
een eenheidsstatuut, dat van toepassing is op zowel 
lokaal als federaal niveau. Deze moeilijkheid tussen 
de beide statutaire regimes dient nog te worden weg-
gewerkt en moet nog het voorwerp uitmaken van on-
derhandelingen binnen het onderhandelingscomité van 
de politiediensten.

In verband met de statutaire aangelegenheden heb-
ben bepaalde dossiers steeds voorrang kregen. Door 
andere prioritaire dossiers kon het thema tot op heden 
nog niet worden geagendeerd. Daar wordt hoe dan ook 
aan gewerkt.

— De loonmotor – SSGPI

N-VA Koenraad Degroote: Blijft dit (loonberekening 
LokPol = kosteloze dienstverlening voor LokPol) ook zo 
naar de toekomstige loonmotor toe?

— Nouvelle loi disciplinaire

Il a effectivement été travaillé sur la simplification et 
l’harmonisation de la procédure disciplinaire. Les négo-
ciations avec les organisations syndicales constitueront 
la prochaine étape.

Sur le fond, et sous réserve des échanges avec les 
organisations syndicales, le ministre peut déjà indiquer 
que l’ensemble des mesures sont axées la simplifica-
tion, l’harmonisation et la transparence de la procédure 
disciplinaire. La procédure a été scindée en phases 
nettement distinctes. Les rôles et les responsabilités 
de tous les acteurs sont précisés et le nombre d’auto-
rités disciplinaires est réduit. Un droit d’évocation a été 
prévu pour les autorités politiques. Les sanctions ont par 
ailleurs été rationnalisées et modernisées. L’espoir est 
effectivement que cette nouvelle loi disciplinaire puisse 
encore être soumise au parlement durant la législature 
en cours.

— Statut des lanceurs d’alerte

Le Conseil des ministres a adopté, le 18 mai 2018, un 
avant-projet de loi modifiant la loi du 15 septembre 2013 
relative à la dénonciation d’une atteinte suspectée à 
l’intégrité au sein d’une autorité administrative fédérale 
par un membre de son personnel.

L’avant-projet de loi ne modifie toutefois pas le champ 
d’application de la loi précitée de 2013, à savoir les 
autorités administratives fédérales, si bien que le sta-
tut dit du lanceur d’alerte ne s’applique toujours qu’à 
l’autorité fédérale.

Par contre, la police intégrée bénéficie d’un statut 
unique, qui s’applique tant au niveau local qu’au niveau 
fédéral. La difficulté liée à ces deux régimes statuaires 
doit encore être levée et faire l’objet de négociations au 
sein du comité de concertation des services de police.

En matière statutaire, certains dossiers ont toujours 
été prioritaires. Du fait d’autres dossiers prioritaires, la 
question n’a pas encore pu être inscrite à l’ordre du jour. 
Quoi qu’il en soit, on s’y attèle.

— Le moteur salarial – SSGPI

M. Koenraad Degroote (N-VA) demande si avec le 
futur moteur salarial, le calcul des salaires PolLoc sera 
toujours un service gratuit pour PolLoc.
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Het SSGPI (het secretariaat van de geïntegreerde 
politie) werkt ten behoeve van de geïntegreerde politie, 
met name de 187 lokale politiezones en de federale po-
litie. Er is geen enkele reden waarom de dienstverlening 
voor de ene betalend zou zijn en voor de andere niet.

Wat de nieuwe loonmotor betreft – gezien de huidige 
ophoudt in 2020 – hebben defensie en de federale politie 
een gezamenlijke overheidsopdracht gelanceerd voor 
een nieuwe loonmotor. De ontwikkeling van de nieuwe 
loonmotor voor de GPI zal eerstdaags gegund worden 
aan een bedrijf. Alle kosten worden gedragen door de 
federale overheid. 

— Opleiding

Het was de bedoeling om in september 2019 de door 
de Vlaamse en Franse Gemeenschap erkende basisop-
leiding van inspecteur op niveau HBO5 te laten starten. 
De ambitie is er nog steeds, maar er dient tegelijk op 
gewezen te worden dat:

1) op het niveau van de gemeenschappen met ver-
schillende procedures en bijgevolg ook ritmes wordt 
gewerkt;

2) telkens opnieuw overleg moet worden gepleegd 
met de betrokken inrichtende machten van de politie-/
veiligheidsscholen en

3) ook het overleg met de politiesector gevoerd dient 
te worden.

Het is dus een complex verhaal. In die context is het 
beter om gestaag en gedragen vooruit te gaan dan om 
de zaken te forceren.

Wat positief is, is dat beide Gemeenschappen – 
gezien onderwijs onder hun bevoegdheid valt – de 
basisopleiding inspecteur inschalen en erkennen op het 
niveau HBO5. Dat is het niveau tussen het secundair 
onderwijs en het bachelorniveau.

De minister overloopt de diverse nog te nemen stap-
pen. Wat de Vlaamse Gemeenschap betreft, is het 
beroepsprofiel reeds erkend bij besluit van de Vlaamse 
Regering van 27 april 2018. De erkenning voor de onder-
wijskwalificatie (niveau 5 voor een graduaat in de poli-
tiekunde) ligt ter afwerking bij de Vlaamse administratie 
AHOVOKS om vervolgens ter goedkeuring ingediend 
te worden bij de Vlaamse Regering (voor eind 2018).

Voor Vlaanderen geldt ook nog een erkenning van de 
betrokken zeven politie-/veiligheidsinstellingen. Het met 
goed gevolg doorlopen van de “Toets nieuwe opleiding” 

Le SSGPI (secrétariat de la police intégrée) travaille 
pour la police intégrée, c’est-à-dire les 187 zones de 
police locale et la police fédérale. Rien ne justifie que le 
service soit payant pour les uns et non pour les autres.

En ce qui concerne le nouveau moteur salarial – le 
moteur existant cessant en 2020 –, la Défense et la 
Police fédérale ont lancé un marché public commun à 
cet effet. Le développement du nouveau moteur sala-
rial pour la GPI sera adjugé à une entreprises dans les 
prochains jours. Tous les frais sont pris en charge par 
l’autorité fédérale.

— Formation

L’objectif était de lancer la formation de base d’inspec-
teur au niveau HBO5 reconnue par les Communautés 
flamande et française en septembre 2019. L’ambition 
existe toujours, mais il convient également de faire les 
observations suivantes:

1) les communautés appliquant des procédures dif-
férentes, elles suivent des rythmes différents;

2) il y a chaque fois lieu de se concerter avec les 
pouvoirs organisateurs concernés des écoles de police/
de sécurité, et

3) la concertation doit également être menée avec 
le secteur policier

La question est donc complexe. Dans ce contexte, 
il est préférable d’avancer de manière continue et en 
s’assurant un soutien que de forcer les choses.

Il est positif que les deux Communautés – l’ensei-
gnement relevant de leurs compétences – classent et 
reconnaissent la formation de base d’inspecteur au 
niveau HBO5, c’est-à-dire le niveau entre l’enseigne-
ment secondaire et le niveau de bachelor.

Le ministre passe en revue les différentes mesures 
devant encore être prises. En ce qui concerne la 
Communauté flamande, le profil professionnel a déjà 
été reconnu par voie de l’arrêté du 27  avril  2018 du 
gouvernement flamand. La reconnaissance du niveau 
d’exigence de l’enseignement (niveau 5 pour un gra-
duat en sciences policières) est en voie d’achèvement 
à l’administration flamande AHOVOKS et sera ensuite 
soumise au gouvernement flamand (avant la fin 2018).

En Flandre, les sept instituts de police/sécurité sont 
également reconnus. Pour être enregistré et dès lors 
reconnu par le gouvernement flamand en tant qu’institut 
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van het accreditatieorgaan (NVAO) is een voorwaarde 
om als instelling hoger onderwijs geregistreerd en dus 
erkend te worden door de Vlaamse Regering.

Hiervoor wordt momenteel het dossier opgemaakt 
en zullen ook de Nederlandstalige politiescholen on-
derworpen worden aan een visitatie. Een erkenning als 
instelling van hoger onderwijs betekent dat de politie-/
veiligheidsscholen diploma’s kunnen uitreiken.

Voor de Franse Gemeenschap wordt het niveau 
HBO5 (brevet van het hoger onderwijs – niveau 5) van 
de inspecteur met een basisopleiding heel waarschijnlijk 
in december op administratieniveau (ARES) bevestigd. 
Dat HBO5-niveau en het opleidingsprogramma zullen 
vervolgens op de agenda van de regering van de Franse 
Gemeenschap worden geplaatst.

De machtigingen van de betrokken instellingen voor 
hoger onderwijs zullen vervolgens worden aangevraagd 
op ARES-niveau (via de daarvoor bepaalde procedures) 
en worden gevalideerd op het niveau van de regering 
van de Franse Gemeenschap.

Bijkomend moeten ook afspraken worden gemaakt 
met de diverse inrichtende machten van de politie-/vei-
ligheidsscholen (in totaal 11), wat tijd in beslag neemt. 
Gezien de recente provinciale verkiezingen zullen voor 
januari/februari 2019 een ontmoeting worden georga-
niseerd met provinciegouverneurs en de provinciale 
gedeputeerden die met onderwijs belast zijn. In dat 
verband dient ook een oplossing te worden gevonden 
voor de nieuw opgerichte Brusselse Gewestelijke 
School voor de Veiligheidsberoepen – die in 2019 van 
start gaat – en voor de Nationale Politieacademie van 
de federale politie.

Ook de politieregelgeving moet aangepast worden. 
Hiervoor is het traject net opgestart, in die zin dat de 
federale en lokale politietop het beroepsprofiel van de 
inspecteur op HBO5-niveau heeft goedgekeurd. Alle 
andere stappen moeten nog gezet worden.

Tot slot is het de bedoeling om voor de vernieuwde 
politieopleiding voor de inspecteurs hetzelfde startsein 
te geven, ongeacht de taalrol. 

4.4. Logistiek – Infrastructuur

— Infrastructuur – Masterplan Infrastructuur

Het Masterplan Infrastructuur richt zich op een ver-
betering van de kwaliteit van de werkplaatsen en -mid-
delen van de federale politie, en dit voor het volledige 
territorium.

d’enseignement supérieur, il s’agit de suivre avec fruit la 
formation “Toets nieuwe opleiding” de l’organe d’accré-
ditation (NVAO).

Un dossier est en cours d’élaboration à ce sujet et 
les écoles de police néerlandophones feront également 
l’objet d’une visite. Par suite de la reconnaissance en 
tant qu’institut d’enseignement supérieur, les écoles de 
police/sécurité peuvent décerner des diplômes.

Pour la Communauté française, le niveau HBO5 
(Brevet d’enseignement supérieur – niveau 5) de l’ins-
pecteur de formation de base est très probablement 
confirmé en  décembre  au niveau de l’administration 
(ARES). Ce niveau HBO5 et le programme de formation 
seront ensuite mis à l’ordre du jour du gouvernement 
de la Communauté française.

Les habilitations des établissements d’enseignement 
supérieur concernés seront ensuite demandées au 
niveau de ARES (via les procédures prévues) et vali-
dées au niveau du Gouvernement de la Communauté 
Française.

En outre, des accords doivent également être pris 
avec les différentes pouvoirs organisateurs des écoles 
de police/sécurité (11 au total), ce qui prend du temps. 
Eu égard aux récentes élections provinciales, une 
rencontre avec les gouverneurs de province et les 
députés provinciaux en charge de l’enseignement sera 
organisée en janvier/février 2019. Une solution doit être 
trouvée à cet égard pour l’École régionale des métiers 
de la sécurité nouvellement créée à Bruxelles – qui 
démarrera en 2019 – et pour l’Académie nationale de 
police de la police fédérale.

Il s’agit également d’adapter la réglementation poli-
cière. Le trajet à cet effet vient d’être lancé, la direction 
de la police fédérale et de la police locale ayant approu-
vé le profil professionnel d’inspecteur au niveau HBO5. 
Toutes les autres mesures doivent encore être prises.

Enfin, le but est que la nouvelle formation de police 
des inspecteurs débute au même moment pour tous les 
rôles linguistiques.

4.4. Logistique – Infrastructure

— Infrastructure – Masterplan infrastructure

Le Masterplan vise à améliorer la qualité des lieux et 
des moyens de travail de la police fédérale, et ce, sur 
l’ensemble du territoire.
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Het doel van het Masterplan Infrastructuur van de 
federale politie is tweeledig:

— enerzijds biedt het de mogelijkheid om te bepalen 
welke projecten ontwikkeld moeten worden, dit met het 
oog op het verbeteren van de kwaliteit van de infrastruc-
turen van de federale politie en het rationaliseren van 
haar vestigingen en

— anderzijds laat het plan ook toe om het geheel 
objectief te benaderen: de geëvalueerde termijnen van 
de ontwikkeling van de projecten; de keuzes om aan-
passingen uit te voeren in reeds bestaande gebouwen, 
voorzien in het Masterplan, of om deze gebouwen, op 
termijn, definitief te verlaten.

Het Masterplan is opgebouwd rond:

— een voorkeur voor de eigendommen van de Staat;

— de projecten van centralisatie en hergroepering;

— de creatie van synergieën en samenwoning (tus-
sen eenheden van de lokale en/of andere federale 
diensten)

Op het vlak van de infrastructuur is de federale po-
litie een dienst die over zeer veel en zeer specifieke 
behoeften beschikt. De projecten infrastructuur worden 
toegespitst rond prioriteiten die bepaald worden aan de 
hand van criteria zoals:

— de functionele behoeften van de politie-eenheden, 
bijvoorbeeld de repatriëring en beheer van migranten;

— de integratie 112;

— de schietstanden en de opleidingscentra;

— brandstofstations en aansluitingspunten voor de 
elektrische oplading;

— elektrogeengroepen om noodstroomvoedingen 
voor elektriciteit te hebben (zodat bijvoorbeeld de ICT-
systemen niet uitvallen);

— de cellencomplexen;

— de labo’s van de technische en wetenschappelijke 
politie (in het licht van de accreditatie);

— de vestiging van de spoorwegpolitie;

— de oprichting van nieuwe diensten (zoals bv. de 
Directie van de Beveiliging DAB);

L’objectif du Masterplan Infrastructure de la police 
fédérale est double:

— d’une part, il permet de définir les projets à mettre 
en place en vue d’améliorer la qualité des infrastructures 
de la police fédérale et de rationaliser ses sites, et

— d’autre part, le plan permet de procéder de ma-
nière objective: les délais estimés du développement 
des projets; le choix d’apporter des adaptations à des 
bâtiments existants, prévus dans le Masterplan, ou de 
quitter définitivement ces bâtiments à terme.

Le Masterplan s’articule autour des axes suivants:

— une préférence pour les propriétés de l’État;

— les projets de centralisation et de regroupement;

— la création de synergies et la cohabitation (entre 
unités des services locaux et/ou d’autres services 
fédéraux).

Sur le plan de l’infrastructure, la police fédérale est 
un service qui dispose de besoins très nombreux et très 
spécifiques. Les projets en matière d’infrastructure se 
concentrent sur les priorités fixées au moyen de critères 
tels que:

— les besoins fonctionnels des unités de police, par 
exemple, le rapatriement et la gestion de migrants;

— l’intégration 112;

— les stands de tir et les centres de formation;

— les stations d’essence et les points de connexion 
pour le chargement électrique;

— les groupes électrogènes pour fournir une alimen-
tation électrique de secours (afin que les systèmes TIC 
ne tombent pas en panne, par exemple);

— les complexes cellulaires;

— les laboratoires de la police technique et scienti-
fique (dans le cadre de l’accréditation);

— l’implantation de la police des chemins de fer;

— la création de nouveaux services (comme par 
exemple la Direction de la Sécurisation DAB);
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— het welzijn van het personeel en de beveiliging 
van de infrastructuren.

Inmiddels werden 17 infrastructuren van de Staat 
vrijgemaakt:

— Brussel: 1 (Kroon);

— Luik: 3 (St-Léonard, WPR Battice, WPR Awans);

— Antwerpen: 1 (Collegelaan, WPR Grobbendonk 
en WPR Turnhout, gefusioneerd binnen een nieuwe 
vestiging);

— Oost- Vlaanderen: 1 (Gent, Pacificatielaan);

— Limburg: 5 (Hasselt, Guffenslaan & Rijkelstraat, 
Tongeren (Blaarstraat), WPR Hasselt, WPR Houthalen);

— Namen: 3 (Namen (rue de l’Arsenal & rue Pépin), 
Dinant, Quai Culot);

— West- Vlaanderen: 4 (Brugge, Kazernevest; Veurne, 
Zuidburgweg; Ieper; De Montstraat & D’Hondtstraat)

In het geval van een centralisatie binnen het arron-
dissement Bergen, zou een bijkomende infrastructuur 
gevaloriseerd kunnen worden, met name de site van 
“MONS Procession”.

Dat brengt het aantal op 18 herbruikbare of terugwin-
bare infrastructuren. De Regie der Gebouwen schat een 
potentiele valorisatie rond de 51 miljoen euro.

4.5. Financiën

Aangaande de financiën van de federale politie en 
van de geïntegreerde politie onderstreept de minister 
dat de regering zich in de periode na de aanslagen heeft 
geconcentreerd op de strijd tegen het terrorisme. Via 
de interdepartementale provisie werden middelen uitge-
trokken voor de tenuitvoerlegging van het Kanaalplan, 
voor de versterking van de onderzoeksteams “terro-
risme” en van de speciale eenheden, alsook voor de 
verhoging van de politiecapaciteit in de luchthavens.

Tevens werd de capaciteit verhoogd van het interven-
tiekorps, van de gespecialiseerde eenheden ter bestrij-
ding van de cybercriminaliteit alsook van de diensten 
die voornamelijk belast zijn met verzamelen, uitwisselen, 
analyseren en verwerken van de gegevens.

Daarnaast werd werk gemaakt van de uitrol van 
een omvattend ANPR-netwerk en van de indienstne-
ming van de vereiste mensen voor de federale politie. 
De nieuw opgerichte directie DAB zal zorgen voor 

— le bien-être du personnel et la sécurisation des 
infrastructures.

Entre-temps, 17  infrastructures de l ’État ont été 
libérées:

— Bruxelles: 1 (Couronne);

— Liège: 3 (St-Léonard, WPR Battice, WPR Awans);

— Anvers: 1 (Collegelaan, WPR Grobbendonk et 
WPR Turnhout, fusionnées sur un nouveau site);

— Flandre orientale: 1 (Gand, Pacificatielaan);

— Limbourg: 5 (Hasselt, Guffenslaan & Rijkelstraat, 
Tongres (Blaarstraat), WPR Hasselt, WPR Houthalen);

— Namur: 3 (Namur (rue de l’Arsenal & rue Pépin), 
Dinant, Quai Culot);

— Flandre occidentale: 4 (Bruges, Kazernevest; 
Furnes, Zuidburgweg; Ypres; De Montstraat & 
D’Hondtstraat)

Dans le cas d’une centralisation au sein de l’arron-
dissement de Mons, une infrastructure supplémen-
taire pourrait être valorisée, à savoir le site de “Mons 
Procession”.

Cela porte à 18 le nombre d’infrastructures réutili-
sables ou récupérables. La Régie des Bâtiments estime 
la revalorisation potentielle à environ 51 millions d’euros.

4.5. Finances

En ce qui concerne les finances de la police fédérale 
et de la police intégrée, le ministre souligne que dans la 
période qui a suivi les attentats, le gouvernement s’est 
focalisé sur la lutte contre le terrorisme. Des crédits 
ont été affectés via la provision interdépartementale à 
la mise en œuvre du plan canal, au renforcement des 
équipes d’enquête “terrorisme” et des unités spéciales 
et pour l’augmentation de la capacité policière dans 
les aéroports.

A également été augmentée la capacité dans le corps 
d’intervention, dans les unités spécialisées dans la lutte 
contre la cybercriminalité ainsi que dans les services 
dont la mission principale est de collecter, d’échanger, 
d’analyser et de traiter des informations.

L’on a également veillé au déploiement d’un réseau 
ANPR global et au recrutement du personnel néces-
saire au niveau de la Police fédérale. La nouvelle 
direction DAB a été créée et assurera les missions de 
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de beveiligingsopdrachten, waardoor een deel van 
het politiepersoneel kan worden ingezet voor andere 
opdrachten. Het aantal jaarlijks in dienst te nemen 
inspecteurs bedraagt 1  400; bij de aanvang van de 
regeerperiode waren er slechts 800 per jaar. Niettemin 
blijven diensten met tekorten kampen, vooral omdat 
veel personeelsleden met pensioen gaan en het haast 
onmogelijk is ze allemaal onmiddellijk te vervangen. De 
minister benadrukt echter dat hij er alles aan doet om 
dit probleem zo goed mogelijk weg te werken.

5. Informatiehuishouding

Sinds het begin van de legislatuur werden meer-
dere stappen gezet om een uniformisering van IT-
toepassingen te realiseren ten behoeve van de geïnte-
greerde politie. Voorbeelden hiervan zijn:

— de beveiligde digitalisering van het dagelijks werk 
bij de politie met de introductie van de Microsoft Office 
365 en Windows 10 omgeving;

— de meest omvangrijke uniforme modernisering 
zal de aanvang zijn van het project i-Police (intelligent 
policing); hiervoor is momenteel een dialoogprocedure 
lopende;

— i-Police start nu reeds met de implementatie van 
“mobile policing” op smartphone via FOCUS. Deze toe-
passing is gebaseerd op een ontwikkeling van de lokale 
politie Antwerpen, die nationaal zal worden aangeboden 
en zal aansluiten op het toekomstige i-Police.

Voor al die projecten werden federaal budgetten 
voorzien.

Daarnaast zal ook de interactie met de burger worden 
gemoderniseerd door de politiewebsites toegankelijk 
te maken via een politie-app. Met dit webplatform 
zal tevens “police-on-web” om klachten in te dienen, 
worden gemoderniseerd. De minister vermeldt tot slot 
tevens i+Belgium, dat het begin 2019 mogelijk zal ma-
ken voor politie en justitie om samen op nationaal vlak 
informatie aan te leveren over de personen die vrij zijn 
onder voorwaarden en over de opvolging ervan. Dit is 
oorspronkelijk een lokaal initiatief van de politiezone 
Komen-Waasten dat eerst arrondissementeel en nu 
nationaal wordt ontplooid.

Binnen de geïntegreerde politie werd een proces 
uitgewerkt waarbij lokale IT-initiatieven worden geëva-
lueerd op hun potentieel tot nationale implementatie. Op 
die manier krijgen creatieve lokale initiatieven een kans 
terwijl toch verder wordt gestreefd naar een uniformise-
ring van de politiële informatiehuishouding.

sécurisation, ce qui permet de libérer du personnel poli-
cier qui peut être affecté à d’autres missions. Le nombre 
d’inspecteurs à recruter chaque année est fixé à 1400. 
En début de législature, ce nombre était encore de 800 
inspecteurs par an. Des pénuries continuent toutefois 
d’exister, principalement du fait que de nombreuses 
personnes ont atteint l’âge de la pension et qu’il est 
quasi impossible de suivre la cadence des départs. Le 
ministre assure néanmoins qu’il met tout en œuvre pour 
gérer au mieux ce problème.

5. Gestion de l’information

Depuis le début de la législature, différentes mesures 
ont été prises afin d’uniformiser les applications IT pour 
la police intégrée. À titre d’exemple, on peut citer:

— La numérisation sécurisée du travail policier jour-
nalier par l’introduction d’un environnement Microsoft 
Office 365 et Windows 10;

— Le lancement du projet i-Police (intelligent policing) 
constitue la modernisation uniforme la plus importante; 
un dialogue est en cours à ce sujet;

— L’i-police débute par l ’intégration de l’initiative 
FOCUS dans le concept i-police via un smartphone. 
Cette application se fonde sur une initiative de la police 
locale d’Anvers, qui sera proposée au niveau national 
et qui sera intégrée à la future i-police.

Des budgets fédéraux ont été prévus pour tous ces 
projets.

Par ailleurs, l’interaction avec le citoyen sera moder-
nisée dès lors qu’une application de la police donnera 
accès aux sites web de la police. Cette plateforme 
permettra de moderniser “police on web” pour dépo-
ser des plaintes. Le ministre mentionne enfin le projet 
i+Belgium, qui permettra, dès le début 2019, à la police 
et à la justice de fournir ensemble des informations au 
niveau national sur les personnes qui sont libérées 
sous conditions et sur le respect de celles-ci. Il s’agit 
à l’origine d’une initiative locale de la zone de police 
Comines-Warneton qui a d’abord été déployée dans 
l’arrondissement et l’est à présent au niveau national.

Au sein de la police intégrée, une procédure a été 
élaborée selon laquelle des initiatives IT locales sont 
évaluées afin de savoir si elles peuvent être mises en 
œuvre au niveau national. Une chance est ainsi donnée 
à des initiatives créatives développées au niveau local, 
tandis que l’on continue toutefois de s’efforcer d’unifor-
miser la gestion des informations policières.
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Wat de afstemming van de informatisering tussen 
politie en justitie betreft, worden momenteel verschil-
lende gemeenschappelijke projecten ontwikkeld. De 
belangrijkste hiervan zijn:

— de flux politie-justitie, die moet toelaten om de 
elektronisch getekende processen-verbaal van de poli-
tiediensten te stockeren in een container die toegankelijk 
zal zijn voor het openbaar ministerie;

— PaCos: dit is een toepassing die toelaat om de 
overtuigingsstukken te beheren en op te volgen langs 
de gehele politie- en justitieketen;

— het hierboven vermelde i+Belgium.

Om de implementatie van deze projecten verder te fa-
ciliteren en om het geïntegreerde informatiebeheer tus-
sen de politie en justitie te bevorderen, werd samen met 
justitie een geïntegreerde projectstructuur opgericht.

Wat de input van niet-concrete informatie betreft, is 
het opheffen van het onderscheid tussen bestuurlijke en 
gerechtelijke politie inderdaad wenselijk. De politieman 
op het terrein zal zich dan niet langer de vraag moeten 
stellen of hij deze informatie nu in het bestuurlijke of in 
het gerechtelijke systeem moet registreren.

Het zomaar vervangen van RIR en RAR door één 
document is echter niet zo eenvoudig als het lijkt. RIR en 
RAR zijn immers al lang geen documenten meer, maar 
maken deel uit van afzonderlijke informatiesystemen. 
RIR’s worden gevoed en bevraagd in de ANG. Voor 
RAR’s gebeurt dit in de bestuurlijke toepassing BePad.

Een technische fusie van deze systemen is voorzien 
binnen het project i-Police, waarbij er enkel nog sprake 
zal zijn van politionele informatie in plaats van het on-
derscheid gerechtelijk/bestuurlijk.

Normaal gezien zullen de concepten RIR en RAR op 
de achtergrond draaien. De systemen zullen dus het 
onderscheid opvangen tussen bestuurlijke en gerech-
telijke informatie. In de toekomst is het de bedoeling de 
gegevens samen te voegen in één algemene nationale 
gegevensbank, terwijl de systemen nog steeds het on-
derscheid zullen kunnen maken tussen het bestuurlijke 
en gerechtelijke karakter van de informatie.

In afwachting van i-Police wordt werk gemaakt van 
tussenoplossingen. In de tussentijdse oplossing zullen 
de bestuurlijke en gerechtelijke gegevens nog steeds in 
afzonderlijke databanken worden opgeslagen. Zo is de 
informatie van de huidige verslagen reeds via één hande-
ling bevraagbaar via de zogenaamde informatie-KIOSK, 

En ce qui concerne la coordination de l’informatisation 
entre la police et la justice, plusieurs projets communs 
sont en cours d’élaboration. Les plus importants sont:

— le flux police-justice, qui doit permettre de stoc-
ker dans un container accessible au ministère public 
les procès-verbaux des services de police signés 
électroniquement;

— PaCos: il s’agit d’une application qui permet de 
gérer les pièces à conviction et d’en assurer le suivi tout 
au long de la chaîne policière et judiciaire;

— le projet i+Belgium mentionné ci-dessus.

Afin de faciliter davantage la mise en œuvre de 
ces projets et de promouvoir une gestion intégrée de 
l’information entre la police et la justice, une structure 
de projet intégrée a été mise en place avec la justice.

En ce qui concerne l’introduction d’informations non 
concrètes, il est en effet souhaitable de supprimer la 
distinction entre police administrative et police judiciaire. 
Le policier présent sur le terrain ne devra donc plus se 
demander s’il doit enregistrer ces informations dans 
le système administratif ou dans le système judiciaire.

Mais il n’est pas si aisé de remplacer le RIR et le 
RAR par un seul document, car cela fait longtemps que 
ceux-ci ne sont plus des documents. Le RIR et le RAR 
font partie de systèmes informatiques distincts. Les RIR 
sont alimentés et consultés dans la BNG. Les RAR le 
sont dans l’application administrative BePad.

Une fusion technique de ces systèmes est prévue 
dans le cadre du projet i-Police. Il ne sera donc plus 
question que d’information policière, sans opérer la 
distinction judiciaire/administratif.

Les concepts RIR et RAR resteront normalement en 
arrière-plan. Les systèmes tiendront donc compte de la 
distinction entre informations administratives et informa-
tions judiciaires. Dans le futur, les données devraient 
être fusionnées en une banque de données nationale 
générale unique, étant entendu que les systèmes seront 
toujours en mesure de faire la distinction entre le carac-
tère administratif ou judiciaire de l’information.

En attendant le projet i-Police, des solutions intermé-
diaires sont en cours d’élaboration. Dans le cadre de 
cette solution intermédiaire, les données administratives 
et judiciaires continueront d’être stockées dans des 
bases de données distinctes. C’est ainsi que les infor-
mations figurant dans les rapports actuels peuvent déjà 
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ook wel KIK genoemd. Politieambtenaren moeten dus 
geen twee aparte systemen meer bevragen.

De implementatie van i-Police is op dit ogenblik 
voorzien tussen 2020 en 2024. In de loop van deze 
periode zullen de verschillende databanken worden 
samengebracht. In de overgangsfase naar i-Police werd 
reeds een search tool ontwikkeld die met één vraag de 
informatie over de verschillende databanken consulteert 
en samenbrengt, evenals één centraal register van de 
opsporingen dat in het eerste semester 2019 beschik-
baar wordt.

Aanvullend en eveneens tijdens het eerste semester 
van 2019 wordt de mogelijkheid geboden om een “po-
litieverslag” te registreren, onafhankelijk of het om een 
bestuurlijk of gerechtelijk verslag gaat. Met i-Police is 
het in een volgende fase dus inderdaad de bedoeling 
te evolueren naar een volledig geïntegreerde vorm van 
informatieverwerking.

— ANPR

Het ANPR-project zal in 2019 onverkort worden voort-
gezet. Zo zullen als onderdeel van het programma 2019 
camera’s worden bijgeplaatst in het nationale netwerk 
van bestaande installaties op het wegennet van de 
gewestelijke wegbeheerders; tegelijk zullen er op de 
autosnelwegen nieuwe ANPR-sites komen.

In de nabije toekomst zal de nationale backoffice 
worden ingesteld en zullen de bestaande lokale sys-
temen worden verbonden met het nationale systeem. 
Concreet wil dat zeggen dat alle politiediensten toegang 
tot het systeem zullen hebben op basis van de profielen 
die de korpschefs (lokale politie) en de directeurs (fe-
derale politie) aan hun personeelsleden zullen hebben 
toegewezen.

Voorts zullen de lokale politiezones, alsook de ste-
den en gemeenten, de komende jaren bestellingen 
kunnen blijven doen op basis van de nieuwe federale 
raamovereenkomst; zo kunnen zij het netwerk lokaal 
uitbreiden en die installaties rechtstreeks verbinden met 
het nationale netwerk.

Tegelijk wordt een technische oplossing uitgewerkt 
om, zoals de camerawet bepaalt, de inlichtingendien-
sten rechtstreeks toegang te verlenen.

De volledige uitrol zal worden afgerond in de loop 
van 2020.

être consultées par le biais du kiosque d’information, 
également appelé CIC. Les policiers ne doivent donc 
plus consulter deux systèmes distincts.

La mise en œuvre du projet i-Police est actuellement 
prévue entre 2020 et 2024. Pendant cette période, les 
différentes bases de données seront regroupées. Dans 
la phase de transition vers i-Police, un outil de recherche 
a déjà été mis au point, qui permet de consulter et de 
regrouper en une fois les informations pertinentes des 
différentes bases de données, ainsi qu’un registre 
central des recherches qui sera disponible au cours du 
premier semestre 2019.

En outre, également au cours du premier semestre 
2019, la possibilité sera donnée d’enregistrer un “rapport 
de police”, qu’il s’agisse d’un rapport administratif ou 
judiciaire. Avec i-Police, l’intention est en effet d’évoluer 
dans une prochaine phase vers une forme pleinement 
intégrée de traitement de l’information.

— ANPR

Le projet ANPR suivra pleinement son cours en 
2019. Ainsi, la poursuite de l’intégration dans le réseau 
national des installations existantes sur le réseau auto-
routier des gestionnaires de voirie régionaux est inscrite 
au programme de 2019, tout comme l’installation des 
nouveaux sites planifiés sur les autoroutes.

Dans le futur proche, le back office national sera 
mis en place et les systèmes locaux existants seront 
raccordés au système national. Concrètement, cela 
signifie que tous les services de police auront accès au 
système sur la base des profils que les chefs de corps 
(Police Locale) et directeurs (Police Fédérale) auront 
attribués à leur personnel.

Par ailleurs, dans les années à venir, les zones 
de police locale, les villes et les communes pourront 
continuer à passer commande sur la base du nouveau 
contrat-cadre fédéral afin de poursuivre localement 
l’élargissement du réseau et de relier directement ces 
installations au réseau national.

Dans le même temps, une solution technique est en 
cours de développement afin de permettre aux services 
de renseignement d’obtenir un accès direct, comme le 
prévoit la loi caméra.

La fin du “roll-out” intégral est prévue dans le courant 
de l’année 2020.
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Tot slot zal in 2019 het startschot worden gegeven 
van een proefproject in het kader van de aanpak van 
de (uit Nederland komende) drugscriminaliteit in de 
provincie Limburg.

Daarbij zullen de ANPR-installaties worden ingezet 
om verdachte voertuigen te melden, opdat de teams 
in het veld niet alleen doelgerichtere controles kun-
nen uitvoeren, maar ook om dit fenomeen te kunnen 
aanpakken via realtime-informatievoorziening. Een en 
ander moet bewerkstelligen dat de criminele activiteit 
preventief wordt verstoord en dat meer drugsnetwerken 
kunnen worden geïdentificeerd en opgerold.

Inzake de nieuwe ANPR-opdrachten werd in 2016 
beslist 200 personeelsleden vast te leggen met de IDP-
kredieten; 190 mensen zijn al beschikbaar bij DirCo, en 
10 bij DAO.

— Naar digitale interactie met de burger

De digitalisering is niet meer weg te denken in de 
samenleving en de dienstverlening. De uitdaging be-
staat erin om ook voor kwetsbare groepen aangepaste 
digitale toepassingen te vinden.

De voorbije jaren zijn reeds een aantal initiatieven 
genomen voor bijvoorbeeld de slechthorenden en ge-
hoorgestoorden, onder andere door de introductie van 
de App 112, die ook dient voor de politiediensten.

Het voorzien van nog meer digitale contactmogelijk-
heden zal de toegang tot de politiediensten voor deze 
kwetsbare groepen verder faciliteren. Zoals reeds eerder 
vermeld, wordt momenteel de laatste hand gelegd aan 
de ontwikkeling van een uniforme politieapp die een 
contactname met de lokale politie zal vergemakkelijken. 
Tevens wordt het digitale loket van de politiewebsites 
op het internet verder uitgebreid.

Uiteraard dienen de politiediensten beschikbaar te 
blijven voor de kwetsbaren die niet dezelfde digitale 
mogelijkheden hebben, en dit via de klassieke kanalen, 
met onthaal als een van de basisfunctionaliteiten voor 
de eerstelijnspolitie.

De organisatie hiervan is de verantwoordelijkheid van 
elke betrokken politiedienst.

6. Organisatiebeheersing, klachtenbeheer en 

risicomanagement

Voor alle duidelijkheid, enkel de AIG valt onder het 
gezag van de politievoogdijministers en is dus het con-
troleorgaan voor de uitvoerende macht. Het Comité P 
hangt af van de wetgevende macht, het Parlement. In 

Enfin, dans le cadre de l’approche de la criminalité 
liée à la drogue dans le Limbourg belge (en provenance 
des Pays-Bas), le coup d’envoi d’un projet-pilote sera 
donné en 2019.

Celui-ci se servira des installations ANPR pour 
signaler des véhicules suspects afin non seulement de 
permettre aux équipes sur le terrain de procéder à des 
contrôles plus ciblés mai aussi de développer de l’intel-
ligence en temps réel sur le phénomène. Le tout doit 
conduire d’une part à perturber préventivement l’activité 
criminelle et d’autre part à aider à l’identification et au 
démantèlement de davantage de réseaux de drogue.

Pour les nouvelles missions ANPR, il a été décidé 
en 2016 de prévoir 200 membres du personnel sur les 
crédits IDP: 190 sont déjà disponibles auprès des DirCo 
et 10 chez DAO.

— Vers une interaction numérique avec le citoyen

La numérisation fait désormais partie intégrante de 
la société et des services. Le défi consiste à trouver 
également des applications numériques adaptées aux 
groupes vulnérables.

Ces dernières années, un certain nombre d’initiatives 
ont déjà été prises, par exemple pour les malentendants 
et les déficients auditifs, y compris l’introduction de l’App 
112, qui sert également pour les services de police.

Le fait d’offrir encore plus de possibilités de contact 
numériques facilitera davantage l’accès de ces groupes 
vulnérables aux services de police. Comme indiqué 
précédemment, l’élaboration d’une application uniforme 
pour la police est en cours de finalisation afin de faciliter 
les contacts avec la police locale. Le guichet numérique 
des sites Internet de la police sera également étendu.

Bien entendu, les services de police doivent rester à 
la disposition des personnes vulnérables qui n’ont pas 
les mêmes possibilités numériques, et ce via les canaux 
traditionnels, l’accueil étant l’une des fonctionnalités de 
base de la police de première ligne.

L’organisation de ce processus relève de la respon-
sabilité de chaque service de police concerné.

6. Maîtrise organisationnelle, gestion de plaintes 

et de risques

Afin d’éviter toute équivoque, seule l’AIG relève de 
l’autorité des ministres de tutelle de la police et consti-
tue, à ce titre, l’organe de contrôle du pouvoir exécutif. 
Le Comité P dépend du pouvoir législatif, le Parlement. 
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fine streven beide controleorganen hetzelfde doel na, 
met name het komen tot een performante en integere 
geïntegreerde politie.

Wat hun samenwerking betreft, zijn er enkel aanwij-
zingen die positief zijn.

Enerzijds wordt de regelgeving die de taakverdeling 
tussen beide diensten regelt, goed nageleefd.

De ministeriële richtlijn van de minister van Justitie 
van 22 september 2011 tot regeling van de taakverdeling 
inzake de opdrachten van gerechtelijke politie betreffen-
de misdrijven waarbij politieambtenaren betrokken zijn, 
regelt de taakverdeling tussen de AIG en het Comité P.

Deze taakverdeling sluit aan bij de algemene princi-
pes van subsidiariteit en specialiteit die het voorwerp 
uitmaken van de COL 2/2002 van het College van 
procureurs-generaal.

Concreet betekent dit dat bepaalde misdrijven waar-
van politieambtenaren worden verdacht prioritair door 
het Comité P zullen worden uitgevoerd en andere mis-
drijven dan weer door de AIG. Zo worden de schending 
van het beroepsgeheim, drugsmisdrijven of diefstallen 
prioritair door de AIG behandeld. Voor politieambtenaren 
die verdacht worden van omkoping in een georgani-
seerde context of van terroristische misdrijven is dan 
weer het Comité P bevoegd.

Aangezien dit controleaspect onder zijn bevoegdheid 
valt, wordt voor meer informatie hierover verwezen naar 
de minister van Justitie.

Anderzijds is er in uitvoering van het regeerakkoord 
op 10 juni 2016 een protocolakkoord afgesloten tussen 
de AIG en het Comité P. Dit akkoord voorziet in de op-
richting van een overlegcomité Comité P-AIG.

In navolging van dit protocolakkoord en meer in het 
bijzonder sinds de aanwijzing eind 2017 van de nieuwe 
inspecteur-generaal bij de AIG en zijn adjunct kreeg het 
genoemde overlegcomité concreet vorm.

Semestrieel en met een afwisselend voorzitterschap 
organiseren de AIG en het Comité P deze structu-
rele overlegmomenten. Samengevat is het doel van 
dit overleg:

— de uitwisseling van informatie en documentatie;

— de opvolging van de aanbevelingen;

In fine, les deux organes de contrôle poursuivent un but 
identique, qui est de veiller au caractère performant et 
intègre de la police intégrée.

En ce qui concerne leur collaboration, on relève plu-
sieurs éléments positifs.

D’une part, la réglementation qui répartit les tâches 
entre les deux services est bien respectée.

La directive ministérielle du ministre de la Justice du 
22 septembre 2011 organisant la répartition des tâches 
en matière de police judiciaire pour des infractions impli-
quant des fonctionnaires de police organise la répartition 
des tâches entre l’AIG et le Comité P.

Cette ventilation s’inscrit dans les principes géné-
raux de subsidiarité et de spécialité qui font l’objet de 
la COL 2/2002 du Collège des procureurs généraux.

Concrètement, cela signifie que certaines infractions 
dont sont suspectés des fonctionnaires de police sont 
en priorité examinées par le Comité P, et d’autres par 
l’AIG. La violation du secret professionnel, les infractions 
liées aux stupéfiants ou les vols sont ainsi prioritairement 
traitées par l’AIG. Pour les fonctionnaires suspectés 
de subornation dans un contexte organisé ou d’infrac-
tions terroristes, c’est en revanche le Comité P qui est 
compétent.

Dans la mesure où cette fonction de contrôle relève 
de sa compétence, c’est au ministre de la Justice qu’il 
convient de s’adresser pour davantage de précisions.

D’autre part, en exécution de l’accord de gouverne-
ment, un protocole d’accord a été conclu le 10 juin 2016 
entre l’AIG et le Comité P. Il prévoit la création d’un 
comité de concertation Comité P-AIG.

À la suite de ce protocole d’accord et, plus particu-
lièrement, depuis la désignation, fin 2017, du nouvel 
inspecteur général auprès de l’AIG et de son adjoint, le 
comité de concertation susvisé s’est concrétisé

Chaque semestre et sous une présidence différente, 
l’AIG et le Comité P organisent ces concertations struc-
turelles. L’objectif de ces concertations peut se résumer 
comme suit:

— Échange d’informations et de documentation;

— Le suivi des recommandations;
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— de bespreking van beleids- en operationele dos-
siers die hen gezamenlijk aanbelangen of kunnen aan-
belangen en er een oplossing voor vinden.

Het overlegplatform biedt eveneens de mogelijkheid 
om gezamenlijk standpunten te formuleren en hiermee 
naar buiten te treden, indien nodig of wenselijk.

De samenwerking tussen beide inspectiediensten is 
gestoeld is op wederzijds respect en verloopt op een 
zeer constructieve en transparante manier.

Tot slot is het van belang aan te stippen dat de mi-
nisters van Justitie en Binnenlandse Zaken zich zullen 
uitspreken over het voorstel van opdrachtbrief van de 
nieuwe Inspecteur-generaal en zijn adjunct-Inspecteur-
generaal. Het aangaan van partnerschappen en samen-
werkingen is hierin trouwens een aparte doelstelling. De 
Operationele Doelstelling 13 is de volgende: “De AIG 
werkt samen met nationale controleorganen: De AIG 
legt en onderhoudt de nodige contacten, neemt deel 
aan vergaderingen en werkgroepen, maakt afspraken 
en/of sluit protocolakkoorden af en wisselt informatie 
uit met o.a. het Comité P, het Comité I, het Rekenhof, 
de Gegevensbeschermingsautoriteit (GBA) en het 
Controleorgaan op de politionele informatie (COC)”.

7. Civiele veiligheid

7.4. 112-centrales

Een supra- of interprovinciale architectuur houdt in 
de eerste plaats in dat met een gemeenschappelijk te-
lefoon- en dispatchingplatform wordt gewerkt. Vandaag 
werken de 112-noodcentrales nog met afzonderlijke 
databanken, zodat elke 112-centrale louter contact op-
neemt met de hulpdiensten van de eigen provincie en 
van de gemeenten net over de provinciegrens. Met de 
toekomstige supraprovinciale architectuur zal de nood-
centrale van de ene provincie oproepen uit een andere 
provincie kunnen afhandelen. De meeste oproepen 
zullen nog steeds op provinciaal niveau worden behan-
deld, maar dankzij de supraprovinciale structuur zullen 
bepaalde oproepen van één overbelaste noodcentrale 
kunnen worden afgeleid naar een andere 112-noodcen-
trale die wel nog over de nodige capaciteit beschikt om 
die oproep op dat moment af te handelen.

De supraprovinciale architectuur zal er immers voor 
zorgen dat elk oproepcentrum de oproepen, de inter-
ventiefiches en de beschikbare middelen van de andere 
provincies kan zien. Ingeval meerdere mensen tegelij-
kertijd naar de 112-centrale bellen en een noodcentrale 
met oproepen dreigt te worden overstelpt, zal een deel 
van de oproepen dus kunnen worden afgehandeld door 

— La discussion de dossiers stratégiques et opéra-
tionnels qui les intéressent conjointement ou qui sont 
susceptibles de les intéresser en vue d’y trouver une 
solution. 

La plateforme de concertation permet par ailleurs de 
formuler des points de vue communs et de les divulguer, 
si c’est nécessaire ou souhaitable. 

La collaboration entre les deux services d’inspection 
se fonde sur le respect réciproque et se déroule d’une 
manière très constructive et transparente.

Enfin il est important de préciser que les ministres de 
la justice et de l’Intérieur se prononceront sur la propo-
sition de lettre de mission du nouvel inspecteur général 
et de son inspecteur général adjoint. L’établissement 
de partenariats et de synergies constitue d’ailleurs un 
objectif à part entière. L’objectif opérationnel 13 stipule: 
“L’AIG collabore avec les organes de contrôle nationaux: 
L’AIG établit et entretient les contacts nécessaires, 
participe aux réunions et groupes de travail, conclut 
des accords et/ou protocoles d’accord et échanges des 
informations avec, entre autres, le Comité P, le Comité 
R, la Cour des Comptes, l’Autorité de protection des 
données (APD) et l’Organe de contrôle de l’information 
policière (Ocip)”.

7. Sécurité civile

7.1. 112

Une architecture supraprovinciale ou interprovinciale 
implique avant tout de travailler avec une plateforme de 
téléphonie et de dispatching commune. Aujourd’hui, 
les centrales d’urgence 112 fonctionnent encore avec 
des bases de données distinctes, de sorte que chaque 
centrale 112 se borne à alerter les services d’urgence 
de sa propre province et des communes situées juste 
à l’extérieur de la province. Avec la future architecture 
supraprovinciale, la centrale d’urgence d’une province 
pourra traiter les appels provenant d’une autre province. 
La plupart des appels seront toujours traités à l’échelle 
provinciale, mais la structure provinciale permet de 
transférer certains des appels d’une centrale d’urgence 
confrontée à un pic d’appels à une autre centrale 
d’urgence 112 qui a encore la capacité nécessaire pour 
y répondre à ce moment-là.

L’architecture supraprovinciale permettra en effet 
à chaque centre d’appel de voir les appels, les fiches 
d’intervention et les moyens disponibles des autres pro-
vinces. Aux moments où plusieurs personnes appellent 
le 112 en même temps et qu’une centrale d’urgence 
menace d’être inondée d’appels, une partie des appels 
qui se retrouveraient autrement en attente pourront donc 
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een andere 112-noodcentrale, terwijl ze anders in de 
wachtrij blijven staan. Bij een grootschalig incident op 
het grondgebied van een provincie zal de betrokken 
112-noodcentrale zich aldus volledig op de afhandeling 
van dat incident kunnen concentreren: alle oproepen uit 
diezelfde provincie die niets met dat incident te maken 
hebben, zullen immers worden afgeleid naar de 112-cen-
trales van andere provincies.

— Keuzemenu

Uit een eerste pilootproject, uitgevoerd door de 
Universiteit van Bergen, kwamen zeer positieve resul-
taten naar voor. Op grond daarvan heeft de minister 
besloten om een real time pilootproject op te zetten in 
twee provincies, één aan elke kant van de taalgrens. De 
burger moet enkel kiezen voor de ambulance of brand-
weer door op 1 te drukken of voor politie door op 2 te 
drukken. Meer is het niet. Eigenlijk is het keuzemenu de 
niet-digitale vorm van de app 112. Het project loopt nu 
bijna twee maanden en de resultaten zijn hoopgevend. 
Van de kant van de gebruiker komen er zo goed als geen 
klachten binnen. Aan de kant van de calltakers is het 
aantal oproepen verminderd met 30 %. Dit komt overeen 
met de schatting van het aantal nutteloze oproepen van 
voorheen. Ook het aantal doorschakelingen tussen de 
100 en de 101 is sterk teruggelopen. Het gevolg is dat 
de druk op de calltakers zienderogen afneemt.

De minister wenst echter niet vooruit te lopen op de 
evaluatie van het pilootproject. In de toekomst zal zeker 
worden onderzocht of het keuzemenu nog gebruiksvrien-
delijker kan gemaakt worden via spraaktechnologie.

Het klopt dat op de oude telefoontoestellen geen 
keuze kan worden ingevoerd. Dat betekent evenwel 
niet dat de oproeper niet kan worden geholpen: hij zal 
net zoals wie over een modern telefoontoestel beschikt 
maar geen keuze invoert, worden doorverbonden met 
de noodcentrale 112 of het centrum 101, naargelang van 
het telefoonnummer dat hij heeft gevormd (112 of 101).

Momenteel wordt onderzocht of het mogelijk is 
dergelijke telefoontoestellen te identificeren zodra ze 
verbinding maken met het telefoonnetwerk. In dat geval 
kan worden overwogen de oproep rechtstreeks door te 
verbinden met de centrale, zonder dat de IVR 112 wordt 
geactiveerd.

Wat de situatie in Waals-Brabant betreft, bevestigt 
de minister dat in die provincie vooralsnog geen nood-
centrale 112 zal worden opgericht. De 112-oproepen 
uit Waals-Brabant zullen worden behandeld door 
de noodcentrale 112 van de provincie Henegouwen. 

être traités par une autre centrale d’urgence 112. En 
cas d’incident à grande échelle sur le territoire d’une 
province, on peut également s’assurer que la centrale 
d’urgence 112 concernée peut se concentrer entière-
ment sur le traitement de cet incident et que tous les 
appels de la province qui ne sont pas liés à cet incident 
sont acheminés vers d’autres provinces.

— Menu d’options

Il ressort de l’évaluation d’un premier projet-pilote, 
réalisé par l’Université de Mons, que les résultats sont 
très positifs. Il en résulte que le ministre a décidé de 
mettre en place un projet pilote en temps réel dans 
deux provinces, un de chaque côté de la frontière lin-
guistique. Le citoyen n’a qu’à choisir entre l’ambulance 
et les services d’incendie en appuyant sur 1 ou pour la 
police en appuyant sur 2. C’est aussi simple que cela. 
En fait, le menu d’options est la forme non numérique 
de l’application 112. Le projet est en cours depuis deux 
mois et les résultats sont prometteurs. Le nombre de 
plaintes formulées par l’utilisateur est nul ou négligeable. 
En ce qui concerne les calltakers, le nombre d’appels a 
diminué de 30 %. Ce chiffre correspond à l’estimation 
du nombre d’appels inutiles de la période précédente. 
Le nombre de transferts entre le 100 et le 101 a lui aussi 
diminué. Il en résulte que la pression sur les calltakers 
diminue à vue d’œil.

Le ministre ne souhaite toutefois pas anticiper sur 
l’évaluation du projet-pilote. Il sera certainement évalué 
si le menu d’options peut encore être rendu plus convi-
vial à l’avenir grâce la technologie de la reconnaissance 
vocale.

Il est exact que les anciens téléphones ne permettent 
pas de faire un choix. Toutefois, cela ne signifie pas que 
l’appelant ne peut pas être aidé. Tout comme l’appelant 
muni d’un téléphone moderne qui ne fait pas de choix, 
cet appelant sera relié à la centrale d’urgence 112 ou 
au centre 101, en fonction du numéro de téléphone qu’il 
a composé (112 ou 101).

On examine actuellement s’il n’est pas possible 
d’identifier ces téléphones dès qu’ils aboutissent sur 
le réseau téléphonique. Dans ce cas, il peut être envi-
sagé de permettre à l’appel d’aboutir directement à la 
centrale, sans avoir à passer par l’IVR 112.

Quant à la question relative à la situation du Brabant 
wallon, le ministre confirme que cette province ne sera 
pas dotée, en tout cas pour l’instant, d’une centrale 
d’urgence 112. Les appels 112 passés depuis le Brabant 
wallon sont pris en charge par la centrale d’urgence 
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Aangezien er met betrekking tot de noodcentrales 112 
veranderingen op til zijn (de niet-dringende brandweer-
oproepen zullen op termijn misschien niet langer door 
de noodcentrales 112 worden behandeld, het aantal 
112-oproepen dat naar het nummer 101 moet worden 
doorverbonden, zal mogelijk sterk dalen, en ook het aan-
tal oneigenlijke oproepen zal afnemen), is het volgens 
de minister niet raadzaam te pleiten voor de oprichting 
van een nieuwe centrale. Hij wil liever wachten tot de 
resultaten van het IVR-proefproject en de gevolgen van 
de supraprovinciale structuur bekend zijn.

Voor de oproepen in het Duits beschikken de nood-
centrales 112 en het centrum 101 van Luik over een 
Duitstalige personeelsformatie bestaande uit 9 opera-
toren bij de dienst 112 en 8 bij de dienst 101. Dat aantal 
zou moeten volstaan om tijdens elke shift over minstens 
één Duitstalige operator te beschikken. Bovendien kun-
nen de noodcentrale 112 en het centrum 101 van Luik 
elkaar ondersteunen indien een Duitstalige collega 
van één van de centrales (tijdelijk) onbeschikbaar is. 
Zodra de suprapovinciale structuur operationeel zal 
zijn, zullen de noodcentrales in realtime met elkaar in 
verbinding kunnen staan. Inzake het nummer 1722 voor 
de niet-dringende oproepen, zoekt een werkgroep uit 
of en hoe die oproepen het best naar de verschillende 
zones kunnen worden doorgeschakeld. In afwachting 
van de resultaten en de voorstellen van de werkgroep 
worden de oproepen behandeld door de noodcentrales.

De diensten van de minister werken ook aan de op-
richting van een digitaal loket, dat op korte termijn ope-
rationeel zal zijn. Via dat loket zullen de niet-dringende 
brandweeroproepen worden doorgeschakeld naar de 
hulpverleningszones. Het zal uiteraard ook ter beschik-
king staan van de Duitstalige burgers en zou op termijn 
het instrument moeten worden voor het melden van 
niet-dringende problemen waarvoor de interventie van 
de brandweer vereist is.

— Civiele Bescherming

Plaatsing van het personeel? Hoeveel mensen zijn 
in de Civiele bescherming behouden? Hoeveel mensen 
zijn terecht gekomen bij andere diensten? (Koen Metsu 
& Thiébaut)

Op 23 november 2018 heeft de minister de volgende 
tussentijdse situatie ontvangen van de administratie:

— Agenten van de Civiele Bescherming die geslaagd 
zijn in de selectietesten:

112 du Hainaut. Compte tenu des évolutions dans le 
domaine des centrales d’urgence 112 (appels pompiers 
non urgents qui pourraient à terme disparaître des 
centrales d’urgence 112, forte diminution possible du 
nombre d’appels à transférer du 112 au 101 et réduction 
du nombre d’appels abusifs), le ministre juge peu oppor-
tun de préconiser la création d’une nouvelle centrale. Il 
souhaite d’abord attendre les résultats du projet pilote 
IVR et l’impact de la structure supraprovinciale.

Pour ce qui est de la problématique des appels en 
allemand, les centrales d’urgence 112 et le centre 101 
de Liège disposent tous deux d’un cadre du personnel 
germanophone, à savoir de 9 personnes au 112 et de 
8 personnes au 101. Cela devrait suffire pour qu’il y 
ait au moins un opérateur germanophone par tranche 
horaire. En outre, la centrale d’urgence 112 et le centre 
101 de Liège peuvent s’entre-aider lorsqu’un collègue 
germanophone d’une centrale est (temporairement) 
indisponible. Dès que la structure supraprovinciale sera 
opérationnelle, les centrales d’urgence pourront être 
interconnectées en temps réel. En ce qui concerne le 
numéro 1722 pour les appels non urgents, un groupe de 
travail cherche à déterminer si et comment ces appels 
peuvent être transférés au mieux vers les zones. En 
attendant les résultats et les propositions du groupe 
de travail, les appels sont traités par les centrales 
d’urgence.

Les services du ministre travaillent également à la 
création d’un guichet numérique qui sera mis en place 
à court terme. Via ce guichet, les demandes d’interven-
tion non urgentes pour les services d’incendie seront 
acheminées vers les zones de secours. Ce guichet 
numérique sera bien entendu également à la disposition 
des citoyens germanophones et devrait devenir l’outil 
permettant de signaler les problèmes non urgents qui 
nécessitent l’intervention des pompiers.

— Protection civile

Qu’en est-il de l’affectation du personnel? Combien 
de personnes sont maintenues au sein de la Protection 
civile? Combien de personnes sont réorientées vers 
d’autres services? (Koen Metsu & Thiebaut)

Le 23 novembre 2018, le ministre a reçu de l’admi-
nistration l’état des lieux intermédiaire suivant:

— Agents de la Protection civile qui ont réussi les 
tests de sélection:
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Graad / Grade NL FR Commentaar / Commentaire
Sappeur / Sapeur 86 94 15 FR voorlopig niet batig gerangschikt / 

15 FR provisoirement non classés en ordre utile
Sergeant / Sergent 19 30

Luitenant / Lieutenant 7 9

Commandant / Commandant 3 8

Kapitein / Capitaine 2 2

Majoor / Major 2 3

Kolonel / Colonel 0 1 + 1 kolonel Brussel / + 1 colonel Bruxelles
119 147 Totaal: 266 / Total : 266

— Agenten van de Civiele Bescherming die niet 
slaagden in de selectietesten:

Graad NL FR

Sappeur 3 15

Sergeant 3 2

Luitenant 2 0

Commandant 0 0

Kapitein 0 0

Majoor 0 0

Kolonel 0 0

Totaal 8 17

— Te heroriënteren personeelsleden van de Civiele 
Bescherming

69 personeelsleden werden al geheroriënteerd (zij 
kunnen evenwel nog een affectatie in een andere functie 
aanvragen). 120 personeelsleden moeten nog worden 
geheroriënteerd.

Algemeen dient erop te worden gewezen dat de 
verschillende lijsten (die met de laureaten die voldoen 
aan de voorwaarden om bij de Civiele Bescherming 2.0 
in dienst te treden en die met betrekking tot het herori-
enteringstraject) pas in de komende weken definitief 
zullen zijn. Er zullen immers altijd laureaten zijn die een 
functie uitoefenen bij de hulpverleningszones en die in 
voorkomend geval eveneens afstand zullen doen van 
hun functie.

Wat de te heroriënteren personeelsleden betreft, 
zullen de functies hen binnenkort worden aangeboden. 
Er zijn voldoende functies beschikbaar, maar het is nog 
niet duidelijk hoeveel potentiële kandidaten zich zullen 
willen inschrijven. Indien nodig zullen die laatsten onder 
het stelsel van ambtshalve mobiliteit vallen.

Zoals aangegeven, werden al 69 personeelsleden 
in een nieuwe functie geaffecteerd via de terbeschik-
kingstelling. De regeling is op eenieder van toepassing; 
bijgevolg werd aan geen enkel personeelslid een speci-
fiek voordeel toegekend waardoor hij/zij vervroegd met 
pensioen zou kunnen gaan.

— Agents de la Protection civile qui n’ont pas réussi 
les tests de sélection:

Grade NL FR

Sapeur 3 15

Sergent 3 2

Lieutenant 2 0

Commandant 0 0

Capitaine 0 0

Major 0 0

Colonel 0 0

Total 8 17

— Agents de la Protection civile qui doivent être 
réorientés

Le nombre d’agents qui ont déjà été réorientés (mais 
qui peuvent encore demander à être affectés à une autre 
fonction) s’élève à 69. 120 agents doivent encore l’être.

De manière générale, il convient de noter que les 
différentes listes (lauréats qui remplissent les conditions 
d’entrée en service auprès de la Protection civile 2.0 
et trajet de réorientation) ne deviendront définitives que 
dans les semaines à venir. En effet, il y aura toujours 
des lauréats qui occuperont des fonctions dans les 
zones de secours et qui renonceront également à leur 
fonction le cas échéant.

Quant aux agents qui ont besoin d’être réorientés, les 
fonctions seront bientôt proposées. Il y a suffisamment 
de fonctions disponibles, mais on ne sait pas encore 
clairement combien de candidats potentiels souhaite-
ront s’inscrire. Si nécessaire, ces derniers devront être 
placés en mobilité d’office.

Comme déjà précisé, 69 agents ont déjà été affectés 
à une nouvelle fonction via la mise en disponibilité. La 
réglementation s’applique à tous et, par conséquent, 
aucun avantage particulier n’a été accordé à l’un ou 
l’autre agent pour lui permettre de prendre une pension 
anticipée.
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Er werd voorzien in voldoende toezicht (officieren 
en onderofficieren) om ervoor te zorgen dat de nieuwe 
Civiele Bescherming haar toekomstige taken op ge-
paste wijze kan uitoefenen. Hetzelfde geldt voor de 
administratieve personeelsformatie. De cijfers staan in 
verhouding tot de volledige personeelsformatie en zijn 
zeker niet overdreven hoog.

— Mobiliteit naar de zones

Zone
Zone

Aantal 
vacatures
Nombre 

de postes 

vacants

Benoemings-
voorwaarden
Conditions de 

nomination

Inschrij-
vingstermijn

Délai 

d’inscription

Gepubliceerd 
(3 kanalen)
Publiés (3 

canaux)

Geslaagde 
kandidaten
Candidats 

lauréats

Start 
detachering

Début du 

détachement

NL

Westhoek (West-VL)
Westhoek (Flandre 
occidentale)

3 BW 04/11 Ok 2 01/01/2019

Zuid OOst (Oost-VL)
Sud-Est (Flandre 
orientale)

3 Ambulancier 
niet-BW / non 
SI

Ambulancier 04/11 Ok

VL Brabant West
Brabant flamand 
occidental

8 BW
Ambulancier
Rijbewijs / 
Permis C

14/11 Ok

Zuid West Limburg
Sud-ouest
Limbourg

3 BW
Ambulancier
Rijbewijs / 
Permis C

19/11 Ok

Zone 1 (West-VL)
Zone 1 (Flandre 
occidentale)

9 BW
Ambulancier
Rijbewijs / 
Permis C

16/11 Ok 01/02/2019

Taxandria (Antwerpen)
Taxandria (Anvers)

2 BW
Ambulancier
Rijbewijs / 
Permis C

23/11 Ok

Rand (Antwer-pen)
Rand (Anvers)

1 BW
Rijbewijs / 
Permis C

25/11 Ok

Antwerpen
Anvers

6 BW
Rijbewijs / 
Permis C

26/11 Ok

VL Brabant Oost
Brabant flamand 
oriental

4 BW
Ambulancier
Rijbewijs / 
Permis C

20/11 Ok

FR

Hainaut- centre 7 BW
Ambulancier
Rijbewijs / 
Permis C

26/11 Ok

Dinaphi 6 BW
Rijbewijs / 
Permis C

29/11 Ok

Luxemburg

4 BW + 80 
vrijwillige BW 
/ 4 SI + 80 SI 
volontaires

Ambulancier
Rijbewijs / 
Permis C

07/12
Op/Le 28/11 
TO DO

TOTAAL
56 beroeps
56 
professionnels

Une supervision suffisante (officiers et sous-officiers) 

a été assurée pour permettre à la nouvelle Protection 
civile de remplir et d’exécuter ses tâches futures de 
manière adéquate. Il en est tout autant de l’encadre-
ment administratif. Les chiffres sont proportionnels au 
cadre du personnel global et ne sont certainement pas 
exagérément élevés ou excessifs.

— Mobilité vers les zones

— 
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— Brandweer

Zowel het administratief als het geldelijk statuut van 
de brandweer stellen dat een evaluatie van de uitvoering 
van de betrokken besluiten en de financiële impact ervan 
dienen te gebeuren door de begeleidingscommissie.

Begin 2017 werd daarom een evaluatienota opgesteld 
met daarin een kwalitatieve evaluatie bestaande uit een 
overzicht van de wijzigingen die werden aangebracht via 
de verschillende koninklijke besluiten en kwantitatieve 
evaluatie bestaand uit de berekening van de meerkost. 
De in de nota verder aanbevolen wijzigingen werden 
omgezet in het reparatie-KB bis.

Op basis van nieuwe inzichten zit een nieuw ontwerp-
besluit tot aanpassing van sommige principes van de 
opleiding, de loopbaan en de SAH (Snelst Adequate 
Hulp) in de pipeline en bestaat er ook een eerste versie 
van een besluit met bijkomende technische aanpassin-
gen in het geldelijk en administratief statuut.

Er is niet echt sprake van kinderziektes. De grootste 
bijsturingen zijn gebeurd op het vlak van de opleidingen 
(o.a. de afschaffing van de sociale promotie, de federale 
selectietest), de uitwerking van het evaluatiesysteem, 
de mobiliteit voor vrijwilligers, de wijziging van de be-
vorderingsvoorwaarden, de aanwerving op het niveau 
middenkader en de wijziging van de voorwaarden voor 
professionalisering van de vrijwilligers.

Er kan dus besloten worden dat er eigenlijk een per-
manente evaluatie plaatsvindt.

— Vrijwillige brandweer

Het arrest-Matzak bevat antwoorden op prejudiciële 
vragen over een situatie van één stad en van voor de 
overgang van de gemeentelijke brandweer naar de 
hulpverleningszones. Op dit ogenblik is het nog wachten 
op de uitspraak van het Arbeidshof te Brussel.

Het hof zal geen uitspraak doen over de situ-
atie zoals die in de hulpverleningszones bestaat sinds 
1 januari 2015. De situatie waarbij vrijwilligers verplicht 
thuis van wacht moeten zijn en de kazerne moeten 
bereiken binnen de 8 minuten op straffe van sancties is 
niet in alle opzichten vergelijkbaar met de huidige situ-
atie waarbij vrijwilligers zich kunnen aan- en afmelden 
via een beschikbaarheidssysteem.

Het is dus niet zeker of het Europees Hof op een 
zelfde manier zou antwoorden als het over de overeen-
stemming van deze situatie met de Europese richtlijn 
2003/88/EG zou bevraagd worden.

— Services d’incendie

Le statut tant administratif que pécuniaire des ser-
vices d’incendie prévoit que la commission de suivi 
doit procéder à une évaluation de la mise en œuvre des 
arrêtés concernés et de leur impact financier.

Début 2017, une note d’évaluation a dès lors été rédi-
gée, contenant une évaluation qualitative, consistant en 
un relevé des modifications apportées par le biais des 
différents arrêtés royaux, et une évaluation quantitative, 
consistant en un calcul des coûts supplémentaires. Les 
modifications recommandées en outre dans la note ont 
été transposées dans l’arrêté royal de réparation bis.

Sur la base de nouveaux éléments, un nouveau 
projet d’arrêté visant à adapter certains principes de la 
formation, de la carrière et de l’aide adéquate la plus 
rapide (AAPR) est en cours d’élaboration, et il existe 
également une première version d’un arrêté comportant 
des ajustements techniques supplémentaires du statut 
administratif et pécuniaire.

On ne peut pas véritablement parler de maladies de 
jeunesse. Les principaux ajustements concernent les 
formations (notamment la suppression de la promotion 
sociale, le test de sélection fédéral), le développement 
du système d’évaluation, la mobilité des volontaires, la 
modification des conditions de promotion, le recrute-
ment au niveau du cadre moyen et la modification des 
conditions de professionnalisation des volontaires.

On peut donc conclure qu’une évaluation permanente 
a effectivement lieu.

— Pompiers volontaires

L’arrêt Matzak contient des réponses à des questions 
préjudicielles concernant la situation d’une ville avant 
le passage des services communaux d’incendie aux 
zones de secours. Pour l’instant, on attend encore la 
décision de la cour du travail de Bruxelles.

La cour ne se prononcera pas sur la situation telle 
qu’elle existe dans les zones de secours depuis le 
1er janvier 2015. La situation des volontaires tenus d’être 
de garde à domicile et de rejoindre la caserne dans les 
8 minutes sous peine de sanctions n’est pas en tous 
points comparable à la situation actuelle des volontaires 
qui peuvent s’annoncer et se décommander par le biais 
d’un système de disponibilité.

Il n’est donc pas certain que la Cour européenne 
répondrait de la même manière si on l’interrogeait sur 
la conformité de cette situation avec la directive euro-
péenne 2003/88/CE.
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De minister is zich er van bewust dat de opleidingen 
een bijkomende belasting betekenen voor het vrijwil-
lig personeel. In dat verband werden al de volgende 
maatregelen genomen:

— de vrijwilligers mogen de basisopleiding spreiden 
over zes jaar;

— de sportproeven bij de aanwerving zijn versoepeld;

— de opleidingen betreffende “warme” en “koude” 
interventies voor het niveau “sergeant” zijn gesplitst;

— de permanente opleiding wordt geleidelijk 
ingevoerd;

— de opleidingen met het oog op het behalen van 
een brevet worden gelijkgesteld met de permanente 
opleiding;

— e-learning wordt ingevoerd;

— de verplichting om op 75 % van de theoretische 
lessen aanwezig te zijn, is afgeschaft.

Er is voorts een derde herstelbesluit in de maak waar-
door de verplichting om 24 uur permanente opleiding 
per jaar te volgen, niet langer wordt geëvalueerd per 
jaar, maar over een periode van vijf jaar.

— E-Learning

E-learning wordt nog volop ontwikkeld. Een aantal 
modules is al klaar en zal bij de permanente opleiding 
worden gebruikt. De minister vermeldt de module in 
verband met awareness en de beveiliging van inter-
venties op de openbare weg, die in de zones WAPI, 
Henegouwen-Centrum, Henegouwen-West en Limburg-
Noord, Limburg-Oost en Limburg-West wordt onder-
wezen door de brandweerscholen van respectievelijk 
Henegouwen en Limburg.

Vier experten besteden voor rekening van het KCCE 
20 % van hun tijd aan het uitwerken van modules en 
van een gemeenschappelijk werkplatform.

De volgende doelstelling inzake opleiding betreft 
het thema Casual Extraction Team (CET). De zones 
Centrum (Gent), Henegouwen-Oost (Charleroi), Nage, 
Waals-Brabant en Luxemburg zijn geïnteresseerd in de 
oprichting van dergelijke teams. De zones Charleroi en 
Gent staan daarin het verst; Charleroi werft immers al 
personeel aan. De huidige zones zullen niet onmiddellijk 
een nieuwe sessie organiseren.

Le ministre se dit conscient que les formations repré-
sentent une charge supplémentaire pour le personnel 
volontaire. Les mesures suivantes ont déjà été prises 
à ce sujet:

— l’échelonnement de la formation de base sur six 
ans pour les volontaires;

— l’assouplissement des épreuves sportives lors du 
recrutement;

— la scission des formations à chaud et à froid pour 
le niveau sergent;

— l’introduction progressive de la formation continue;

— l’assimilation des formations destinées à l’obten-
tion d’un brevet comme formations continues;

— l’introduction du e-learning;

— la suppression de l’obligation de présence de 75 % 
pour les cours théoriques, …

Il prévoit par ailleurs dans un troisième arrêté de répa-
ration que l’obligation de suivre 24 heures de formation 
continue par an ne sera plus évaluée par an, mais sur 
une période de cinq ans.

— E-Learning

L’e-learning est encore en plein développement. Un 
certain nombre de modules sont déjà prêts et seront 
utilisés dans les formations continues. Le ministre cite 
le module “awareness et sécurisation des interventions 
sur la voie publique”, dispensé par les écoles du feu du 
Hainaut et du Limbourg respectivement dans les zones 
WAPI, Hainaut-Centre, Hainaut-Est et Limburg Noord, 
Oost et West.

Quatre experts consacrent 20 % de leur temps pour 
le compte du KCCE à l’élaboration de modules et d’une 
plateforme de travail commune.

Concernant les Casual Extraction Team (CET), l ’am-
bition est la suivante en matière de formation. Les zones 
Centrum (Gand), Hainaut-Est (Charleroi), Nage, Brabant 
wallon et Luxembourg sont intéressés par la création de 
ce type d’équipes. Charleroi et Gand sont les zones qui 
ont le plus progressé; en effet, Charleroi procède déjà 
au recrutement. Les zones actuelles n’organiseront pas 
directement une autre session.
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Het gaat om gespecialiseerde vaardigheden die 
alleen in heel specifieke situaties kunnen worden 
aangewend. Als er te veel mensen die opleiding heb-
ben gevolgd, zal dat leiden tot demotivering van de 
personeelsleden wegens een gebrek aan interventies 
en oefeningen. Er moet worden toegezien op de gespe-
cialiseerde aard van die taak.

De voorwaarden om CET-personeelslid te worden, 
zijn specifiek; niet alle D1-personeelsleden zullen daar-
toe in staat zijn (om fysieke, psychologische en andere 
redenen).

In 2019 zal de opleiding worden uitgediept dankzij de 
uitwerking van specialiseringen, zoals:

— brandbestri jding met bescherming tegen 
projectielen;

— slachtofferevacuatie bij CBRNe-aanslagen.

In 2018 werd het volgende materieel aangekocht:

— 5 voertuigen van het type Renault Master;

— 138 kogelwerende helmen van het type Ops-Core 
Fast LE;

— 138 kogelwerende vesten van beschermingsklasse 
4;

— TECC-materieel (knelverbanden, chest seals, 
wondverbanden enzovoort);

— uitgravingsmateriaal: 3 soorten berries (onbuig-
zaam, semi-buigzaam en evacuatielakens);

— dienstkleding: salopettes voor de uitvoering van 
een specifieke taak.

Het volgende personeel werd opgeleid:

— DBDMH Brussel: tot dusver werden ongeveer 90 
mensen opgeleid. Begin 2019 zal een nieuwe sessie 
worden georganiseerd voor 15 mensen. Vervolgens zul-
len ongeveer 105 CET-leden worden opgeleid, waarbij 
ook de opgeleide officieren moeten worden gevoegd.

— Luik, zone IILE: momenteel is de tweede sessie 
afgewerkt. Eind 2018 zullen ongeveer 40 mensen zijn 
opgeleid.

— Zone Henegouwen-Centrum: thans zijn 15 mensen 
opgeleid.

Il s’agit d’une spécialisation qui ne peut être utilisée 
que dans des situations très spécifiques. Une saturation 
du nombre personnes formées entraînera une démo-
tivation des membres en raison d’un manque d’inter-
ventions/exercices. Il y a lieu de veiller au caractère 
spécialisé de cette tâche.

Les conditions requises pour que le personnel 
devienne CET sont spécifiques et tous les membres de 
la D1 ne seront pas en mesure de le faire (d’un point de 
vue physique, psychologique, ...).

En 2019, la formation sera approfondie grâce à l’éla-
boration de spécialisations telles que:

— la lutte contre les incendies avec protection 
balistique;

— l’attentat CBRNe: évacuation des victimes.

L’équipement suivant a été acheté en 2018:

— 5 véhicules de type Renault Master

— 138 casques pare-balles de type Ops-Core Fast LE

— 138 gilets pare-balles classe de protection 4

— Matériel TECC (tourniquets, chest-seals, ban-
dages pour traumatismes, etc.)

— Matériel d’extraction: 3 types de brancards (rigide, 
semi-rigide et draps d’évacuation)

— Tenue de service: salopettes pour l ’exécution 
d’une fonction spécifique

Le personnel suivant a été formé:

— SIAMU Bruxelles: actuellement, +/- 90 personnes 
ont été formées. Une nouvelle session sera organi-
sée pour 15 personnes début 2019. Ensuite, +/- 105 
membres CET seront formés, auxquels il y a lieu d’ajou-
ter également les officiers formés.

— Liège zone IILE: actuellement, la deuxième ses-
sion a été clôturée. Fin 2018, +/- 40 personnes auront 
été formées.

— Zone Hainaut-Centre: 15 personnes formées 
actuellement.
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— Kenniscentrum

Het kenniscentrum wordt niet gesloten; alleen de 
aparte boekhoudingstructuur wordt afgeschaft. Het 
KCCE wordt aldus een directie van de dienst Civiele 
Veiligheid; alle personeelsleden zullen naar de Civiele 
Veiligheid worden overgeheveld en aldaar functioneren 
zoals voorheen.

— Brandpreventie

In 2019 zal verder ingezet worden op de bewustma-
king van de burger van de brandrisico’s die in zijn woning 
aanwezig zijn en welke maatregelen deze in en rondom 
zijn woning kan treffen voor een betere brandveiligheid. 
Doorheen het jaar worden regelmatig tips verspreid 
via de websites www.speelnietmetvuur.be en www.
besafe.be, via sociale media (Facebook en Twitter) en 
via folders en brochures om zoveel mogelijk burgers te 
bereiken. Het kan daarbij gaan om tips die inspelen op 
specifieke seizoensgebonden risico’s zoals het risico 
op CO-vergiftiging tijdens de koudere weken of tips 
voor een veilige barbecue in de zomermaanden, maar 
evenzeer om meer algemene tips zoals het plaatsen 
van rookmelders.

De folder met het rookmelderhuisje die burgers moet 
aanzetten om voldoende rookmelders te plaatsen in hun 
woning wordt bijvoorbeeld al enkele jaren verspreidt 
via de hulpverleningszones maar even goed op evene-
menten zoals de nationale feestdag. De brochure voor 
brandpreventie bij ouderen is dan weer specifiek en 
wordt via de betrokken organisaties verspreid.

De FOD Binnenlandse Zaken doet voor het ver-
spreiden van deze boodschap ook beroep op de hulp-
verleningszones en partners die mee zorgen dat deze 
boodschappen zoveel mogelijk tot bij de burger geraken.

Dat zijn doorgaans geen grote mediacampagnes, 
maar ook via deze vele kleinere initiatieven kunnen veel 
burgers bereikt worden.

Het zwaartepunt van de sensibiliserende brandpre-
ventie ligt tijdens de 14-daagse van de Veiligheid die 
de FOD Binnenlandse Zaken organiseert van 14 tot 
29 september 2019. Tijdens deze periode worden zo 
veel mogelijk inspanningen gebundeld en is er samen 
met de hulpverleningszones van de brandweer een sen-
sibilisering van de bevolking rond een specifiek thema 
over brandveiligheid in woningen. Het is ook tijdens deze 
periode dat de openbare media (kranten, radio en TV) 

— Centre de connaissances

Le centre de connaissances ne sera pas fermé, seule 
la structure comptable distincte sera supprimée. Le 
KCCE deviendra ainsi une direction du service sécu-
rité civile et toutes les ressources seront transférées à 
la sécurité civile d’où elles continueront à fonctionner 
comme avant.

— Prévention incendie

En 2019, des efforts supplémentaires seront déployés 
pour sensibiliser les citoyens aux risques d’incendie 
dans leur maison et aux mesures qu’ils peuvent prendre 
à l’intérieur et aux alentours de leur habitation pour 
améliorer la sécurité incendie. Tout au long de l’année, 
des conseils sont régulièrement diffusés sur les sites 
Internet www.nejouezpasaveclefeu.be et www.besafe.
be , sur les médias sociaux (Facebook et Twitter) et par 
le biais de dépliants et de brochures pour atteindre le 
plus grand nombre de citoyens possible. Il peut s’agir de 
conseils ciblés sur des risques saisonniers spécifiques 
tels que le risque d’intoxication au CO pendant les 
semaines les plus froides ou de conseils pour garantir 
la sécurité d’un barbecue pendant les mois d’été, mais 
aussi de conseils plus généraux comme l’installation de 
détecteurs de fumée.

Le dépliant concernant les détecteurs de fumée 
domestiques, qui doit inciter les citoyens à installer un 
nombre suffisant de détecteurs de fumée dans leur 
habitation, est, par exemple, déjà distribué depuis plu-
sieurs années par le biais des zones de secours, mais 
également lors d’événements tels que la fête nationale. 
La brochure sur la prévention des incendies chez les 
personnes âgées est, quant à elle, spécifique et est 
distribuée par les organisations concernées.

Pour diffuser ce message, le SPF Intérieur fait éga-
lement appel aux zones de secours et aux partenaires 
qui contribuent à atteindre le plus largement possible 
le citoyen.

Il ne s’agit généralement pas de grandes campagnes 
médiatiques, mais ces nombreuses initiatives plus limi-
tées peuvent également toucher de nombreux citoyens.

Cette action de sensibilisation à la prévention des 
incendies atteint son point d’orgue pendant la Quinzaine 
de la sécurité que le SPF Intérieur organisera du 14 
au 29 septembre 2019. Pendant cette période, le plus 
grand nombre possible d’efforts sont regroupés et, 
avec le concours des zones de secours des services 
d’incendie, la population est sensibilisée à un thème 
spécifique concernant la sécurité incendie dans les 
habitations. C’est également pendant cette période que 
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brandveiligheid in woningen onder de aandacht bren-
gen, zonder dat daarvoor slachtoffers moeten gevallen 
zijn. Op de websites en sociale media van de FOD 
Binnenlandse Zaken en de hulpverleningszones, en in 
gemeentelijke infobladen wordt tijdens deze 14-daagse 
evenzeer aandacht gevraagd voor brandrisico’s. Het 
specifieke thema voor de 14-daagse van de Veiligheid 
van 2019 is nog niet vastgelegd. Dat zal in overleg met 
de hulpverleningszones vastgelegd worden tijdens de 
vergadering van de nationale operationele stuurgroep. 
In functie van dit thema zal het campagnemateriaal 
ontwikkeld worden en de communicatie verder in detail 
uitgewerkt worden.

8. OCAD

8.1. Personeel

Bij de oprichting van het OCAD voorzag het koninklijk 
besluit van 23 januari 2007 betreffende het personeel 
van het Coördinatieorgaan voor de dreigingsanalyse in 
een personeelsformatie van 51 personen.

Sindsdien heeft de Ministerraad bijkomende middelen 
toegekend om het aantal werknemers van het OCAD te 
verhogen zodat het de toegenomen werklast aankan en 
de nieuwe opdrachten die eraan werden toevertrouwd 
op zich kan nemen.

De Ministerraad heeft de goedkeuringen verleend om 
de personeelsformatie van het OCAD te verhogen in 
2015 (11 extra personen), in 2016 (10 extra personen) en 
in 2017 (4 extra personen). De effectieve indienstnemin-
gen van die 25 extra personen hebben plaatsgevonden 
tot begin 2018.

De personeelsformatie bedraagt thans dus 76 perso-
nen, waar men nog 8 personen moet bijtellen (die sinds 
begin 2017 gedetacheerd zijn van de FOD Binnenlandse 
Zaken in het kader van de opdrachten verwezenlijkt in 
het CVE-departement en van het ESCN-project), om tot 
de toegestane personeelsformatie van alles samen 84 
personen te komen.

Tot slot zal men opmerken dat, op reglementair niveau, 
artikel 3 van het koninklijk besluit van 23 januari 2007 
werd aangepast bij het koninklijk besluit van 29 mei 2018 
teneinde het OCAD meer soepelheid te verschaffen 
wat zijn personeelskader betreft zodat het bij nieuwe 
behoeften sneller tot de nodige indienstnemingen kan 
overgaan. Voortaan, en altijd binnen de perken van de 
beschikbare middelen, bedraagt de theoretische perso-
neelsformatie van het OCAD minimum 76 en maximum 
108 personeelsleden.

Op 30 november 2018 telde het OCAD 78 actieve 

les médias publics (journaux, radio et télévision) attirent 
l’attention sur la sécurité incendie dans les habitations, 
sans qu’il y ait dû y avoir des victimes. Pendant cette 
quinzaine, les sites Internet et les médias sociaux du 
SPF Intérieur et des zones de secours, ainsi que les 
journaux d’information communaux, attirent également 
l’attention sur les risques d’incendie. Le thème spéci-
fique de la Quinzaine de la sécurité pour 2019 n’a pas 
encore été fixé. Il sera déterminé en concertation avec 
les zones de secours lors de la réunion du comité de 
pilotage opérationnel national. En fonction de ce thème, 
le matériel de campagne sera développé et la commu-
nication sera élaborée plus en détail.

8. OCAD

8.1. Personnel

Lors de la création de l ’OCAM, l ’arrêté royal du 
23 janvier 2007 relatif au personnel de l’OCAM prévoyait 
un cadre en personnel de 51 personnes.

Depuis lors, le Conseil des ministres a octroyé 
des budgets supplémentaires en vue d’augmenter le 
nombre de collaborateurs au sein de l’OCAM afin de 
lui permettre d’absorber l’accroissement de la charge 
de travail et d’assumer les nouvelles missions qui lui 
ont été confiées.

Le Conseil des ministres a octroyé les autorisations 
pour augmenter le cadre organique de l’OCAM en 2015 
(11 personnes supplémentaires), en 2016 (10 personnes 
supplémentaires) et en 2017 (4 personnes supplémen-
taires). Les recrutements effectifs de ces 25 personnes 
supplémentaires se sont déroulés jusque début 2018.

Le cadre organique en personnel est donc actuel-
lement de 76 personnes auxquelles il faut également 
encore ajouter 8 personnes détachées du SPF Intérieur 
depuis début 2017 dans le cadre des missions réalisées 
au sein du département CVE et du projet ESCN pour 
arriver à un cadre en personnel autorisé total de 84 
personnes.

On notera enfin qu’au niveau règlementaire, l’article 
3 de l’arrêté royal du 23 janvier 2007 a été adapté par 
l’arrêté royal du 29 mai 2018 afin de donner plus de sou-
plesse à l’OCAM au niveau de son cadre en personnel 
de manière à pouvoir procéder aux recrutements néces-
saires plus rapidement en cas de nouveaux besoins. 
Dorénavant, et toujours dans les limites des moyens 
disponibles, le cadre organique théorique en personnel 
de l’OCAM se situe entre minimum 76 et maximum 108 
membres du personnel.

Au 30  novembre  2018, le nombre de personnel 
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personeelsleden (de personen die langer dan 6 maan-
den afwezig waren ingevolge verschillende verloven 
– ziekte, opdracht van algemeen belang, langdurige 
afwezigheid om persoonlijke redenen – werden niet 
meegeteld).

8.2. Budget

Op begrotingsniveau bestond het budget 2018 uit 
gewone kredieten en uit kredieten toegekend via de 
provisies “Terrorisme” en “Nieuwe initiatieven” voor een 
totaalbedrag van 3 022 000 euro (2 311 000 euro per-
soneelskredieten en 711 000 euro werkingskredieten).

In het kader van de initiële begroting 2019 worden 
deze kredieten geïntegreerd in de gewone kredieten.

9. ADCC

9.4. Werklastmeting en evaluatie

De uitbreiding en versterking van het Crisiscentrum 
(ADCC) werd gebaseerd op basis van een interne werk-
lastmeting. Hiermee kunnen de actueel voorziene extra 
opdrachten voor het Crisiscentrum gedekt worden wan-
neer de uitrol eind 2019 volledig doorgevoerd zal zijn.

Het Crisiscentrum gaat momenteel volop door een 
overgangsfase; de opstart is dus aan de gang. Zodra die 
operatie tegen 2020 klaar is, zal een passende evaluatie 
kunnen worden gemaakt.

9.5. Budget en personeel

Voor de indienstnemingen moet een onderscheid 
worden gemaakt tussen de indienstneming van “eigen” 
personeel en die van gedetacheerden.

— Eigen personeel

Sinds januari 2018 zijn 23 eigen personeelsleden in 
dienst genomen via de gangbare procedures (Selor, 
interne of federale mobiliteit). Momenteel zijn er nog 48 
wervingsprocedures aan de gang; tegen uiterlijk 2019 
zullen die zijn afgerond. Bovendien hebben de nood-
zakelijke bevorderingsprocedures plaatsgehad om te 
beantwoorden aan de nieuwe werkingsstructuur van het 
Crisiscentrum. Zo werden al 8 bevorderingen uitgevoerd 
en staan er nog 16 gepland voor 2019.

— Gedetacheerden

Naast de detacheringen van eigen personeel werd 
eveneens voorzien in de werving van operationele 
gedetacheerden van de politie, van de brandweer, van 
Defensie enzovoort, om de werking van de interne 

actif au sein de l’OCAM est de 78 personnes (les per-
sonnes absentes depuis plus de 6 mois pour congés 
divers – maladie, mission d’intérêt général, absence de 
longue durée pour raisons personnelles, ne sont pas 
comptabilisées).

8.2. Budget

Au niveau budgétaire, le budget 2018 était composé 
des crédits ordinaires et des crédits octroyés via les pro-
visions Terrorisme et nouvelles initiatives pour un total 
de 3 022 000 euros (2 311 000 euros en crédits de per-
sonnel et 711 000 euros en crédits de fonctionnement.

Dans le cadre du budget initial 2019, ces crédits sont 
intégrés dans les crédits ordinaires.

9. DGCC

9.1. Mesure de la charge de travail et évaluation

L’élargissement et le renforcement du Centre de 
crise (DGCC) se basent sur une mesure interne de la 
charge de travail. Cela permettra au Centre de crise 
de réaliser les tâches supplémentaires actuellement 
prévues lorsque son déploiement sera achevé fin 2019.

Le Centre de Crise est actuellement en pleine phase 
de transition et le lancement est donc en cours. Une 
fois cette opération terminée d’ici 2020, une évaluation 
adéquate pourra être réalisée.

9.2. Budget et personnel

Pour les recrutements, il y a lieu d’opérer une dis-
tinction entre le recrutement de personnel “propre” et 
le recrutement de détachés.

— Personnel propre

Depuis janvier 2018, 23 recrutements de membres 
du personnel propres ont été effectués via les pro-
cédures idoines (Selor, mobilité interne ou fédérale). 
Actuellement, 48 recrutements sont en cours et ils seront 
finalisés au plus tard fin 2019. En outre, les procédures 
de promotion nécessaires ont également eu lieu pour 
répondre à la nouvelle structure de fonctionnement du 
Centre de crise. Ainsi, 8 promotions ont été réalisées et 
16 promotions sont encore prévues pour 2019.

— Détachés

Outre les détachements de personnel propre, il a 
également été prévu de recruter des détachés opé-
rationnels de la police, des services d’incendie, de la 
défense, etc. afin de renforcer le fonctionnement des 
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diensten te versterken: PNR, CBRNe-centrum enzo-
voort. Momenteel zijn er 27 gedetacheerden in dienst bij 
de DG Crisiscentrum. Het Crisiscentrum beschikt over 
de vereiste budgettaire marge om tegen eind 2019 te 
voorzien in 69 detacheringen.

Via de interdepartementale provisie “nieuwe initia-
tieven” werd een bedrag van 3 769 000 euro begroot 
voor 2018. Van die provisie heeft DG Crisiscentrum een 
bedrag van 3 091 000 euro opgenomen. Dat valt te ver-
klaren door het feit dat nog niet alle indienstnemingen 
en detacheringen zijn uitgevoerd.

9.3. Verhuizing

Samen met de Regie der Gebouwen werd een gron-
dige behoefteanalyse gemaakt, die werd goedgekeurd 
door de Inspectie van Financiën. Die analyse maakt 
duidelijk aan welke verschillende vereisten een nieuwe 
locatie voor het Crisiscentrum moet voldoen, zowel 
op het vlak van oppervlakte als van inrichting, ligging 
enzovoort.

Intussen zijn de administratieve diensten van het 
Crisiscentrum in  november  2017 verhuisd naar de 
Voorlopig Bewindstraat in Brussel, teneinde in tijdelijke 
kantoren het hoofd te kunnen bieden aan de geplande 
capaciteitsuitbreiding .

De operationele diensten en de crisiskantoren zijn 
nog steeds gehuisvest in de Hertogstraat in Brussel. 
Er zijn werken verricht zodat de PRN-diensten aan de 
slag kunnen gaan. Voorts werden onderhoudswerken 
uitgevoerd om onder meer het onthaal beter te beveili-
gen en ruimte te maken voor BELPIU (PNR).

Momenteel is er nog geen bekrachtigde beslissing 
genomen over de toekomstige definitieve locatie van 
het Crisiscentrum.

9.4. CBRNe

Het  CBRNe-exper t isecent rum b innen het 
Crisiscentrum is in volle uitbouw en met het oog op de 
optimale uitvoering en organisatie van dit concept wordt 
overleg gepleegd met verschillende partners, meer be-
paald de operationele diensten, de kenniscentra en de 
opleidingscentra. Intussen is dat expertisecentrum even-
wel al operationeel dankzij het daartoe aangewezen per-
soneel van het Crisiscentrum en dankzij de verwachte 
versterkingen van gedetacheerde vertegenwoordigers 
van de federale politie en van de civiele bescherming.

services internes: PNR, centre CBRNe, ... Actuellement, 
27 détachés sont en service à la DG Centre de Crise. 
Le Centre de Crise dispose de la marge budgétaire 
nécessaire pour prévoir 69 détachements d’ici fin 2019.

Via la provision interdépartementale “nouvelles ini-
tiatives”, 3 769 000 euros étaient prévus en 2018. Sur 
cette provision, la DG Centre de Crise a appelé 3 091 
000 euros. Ceci s’explique par le fait que tous les recru-
tements et détachements n’ont pas encore été réalisés.

9.3. Déménagement

Une analyse détaillée des besoins a été menée en 
collaboration avec la Régie des Bâtiments et approuvée 
par l ’Inspection des Finances. Cette analyse révèle 
quelles sont les différentes exigences auxquelles doit 
répondre un nouvel emplacement pour le Centre de 
crise, tant au niveau des mètres carrés que de l’amé-
nagement, la localisation, etc.

Dans l ’ intervalle, les services administratifs du 
Centre de Crise ont déménagé en novembre 2017 pour 
rejoindre la rue du Gouvernement provisoire à Bruxelles 
afin de pouvoir faire face, dans des locaux temporaires, 
à l’élargissement de capacité prévu.

Les services opérationnels ainsi que les locaux de 
crise sont encore situés rue Ducale à Bruxelles. Des 
travaux y ont été effectués pour permettre aux services 
PNR d’être opérationnels. Par ailleurs, des travaux 
d’entretien ont aussi été réalisés afin notamment de 
mieux sécuriser l’accueil et de faire de la place pour 
BELPIU (PNR).

Pour l’heure, il n’y a pas encore de décision validée 
concernant le futur emplacement définitif du Centre de 
Crise.

9.4. CBRNe

Le centre d’expertise CBRNe au sein du Centre de 
Crise est en plein développement et une concertation 
avec différents partenaires – à savoir les services opéra-
tionnels, les centres de connaissances et les centres de 
formation – est en cours en vue de la mise en œuvre et 
de l’organisation optimales de ce concept. Dans l’inter-
valle, ce centre d’expertise est toutefois opérationnel 
grâce au personnel du Centre de Crise désigné à cet 
effet et aux renforts prévus de représentants détachés 
de la Police fédérale et de la Protection civile.
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Het kenniscentrum beoogt:

— het nationale CBRNe-noodplan te operationaliseren;

— bijzondere aandacht te besteden aan de opleiding 
van de eerste intervenanten;

— onderzoek en ontwikkeling te integreren in de 
noodplannen;

— de strategisch verantwoordelijken bij een reële 
noodsituatie snel te ondersteunen via de CBRNe-
expertise, voor CBRNe-risico’s die een nationale impact 
kunnen hebben.

Naast het beheer van alle CBRNe-gegevens en de 
contacten met de betrokkenen binnen de wereld van 
CBRNe-experts werden op nationaal niveau twee be-
langrijke projecten opgezet, meer bepaald de ontwikke-
ling van een nationale doctrine over de pluridisciplinaire 
operationele werking in het kader van het noodplan 
bij CBRNe-terrorisme en de uitwerking van een plu-
ridisciplinaire opleiding rond CBRNe-awareness. Op 
internationaal niveau neemt het centrum deel aan de 
CBRNe-actieplannen van de Europese Unie en van de 
NAVO. Het centrum stuurt eveneens het door Europa 
gefinancierde Bullseye-project aan; dat project is meer 
bepaald gericht op de procedures en op de opleiding 
van de eerste intervenanten in het veld in geval van 
biologische/chemische incidenten die met terrorisme 
verband houden.

— Samenwerking tussen het Team D5 en het an-
dere gespecialiseerde team in Incident and Crisis 
Management

Het gespecialiseerde team ter ondersteuning van de 
overheid inzake crisisbeheer is in oprichting. De periode 
waarin men zich kandidaat kan stellen werd verlengd op 
vraag van de Federale diensten aan de Gouverneurs, 
zodat de nieuwe burgemeesters de kans krijgen hun 
steun te verlenen aan eventuele kandidaturen. Het team 
zal naar verwachting operationeel zijn tegen de zomer 
van 2019. Sinds zijn oprichting in 2013 is het Team D5 
18 keer in werking getreden (zonder rekening te houden 
met de oefeningen) om de overheid bij te staan inzake 
crisiscommunicatie.

Mocht een noodsituatie de expertise van het team 
van het CBRNe-expertisecentrum vereisen om een 
optimaal beheer of voor duidelijke informatieverstrek-
king aan de burgers te verzekeren, dan zullen zowel 
het Team ICM als het Team D5 uiteraard een beroep 
op het centrum doen in een geest van samenwerking 
en multidisciplinaire synergie.

Le centre vise à:

— opérationnaliser le plan d ’urgence national 
CBRNe;

— accorder une attention particulière à la formation 
des primo-intervenants;

— intégrer la recherche et le développement dans 
les plans d’urgence;

— soutenir rapidement les responsables stratégiques 
grâce à l’expertise CBRNe en cas de réelle situation 
d’urgence, ce pour les risques CBRNe susceptibles 
d’avoir un impact national.

Outre la gestion de toutes les informations CBRNe 
et les contacts avec les intéressés au sein du monde 
d’experts CBRNe, deux projets essentiels ont été enta-
més au niveau national, à savoir le développement d’une 
doctrine nationale sur le fonctionnement opérationnel 
pluridisciplinaire dans le cadre du plan d’urgence terro-
risme CBRNe et l’élaboration d’une formation pluridis-
ciplinaire CBRNe awareness. A l’échelle internationale, 
le centre participe aux plans d’action CBRNe de l’Union 
européenne et de l’OTAN. Le centre pilote également le 
projet Bullseye financé par l’Europe, axé notamment sur 
les procédures et la formation des premiers intervenants 
sur le terrain en cas d’incidents biologiques/chimiques 
liés au terrorisme.

— Collaboration entre la Team D5 et l’autre équipe 
spécialisée en Incident and Crisis Management

L’équipe spécialisée pour appuyer les autorités en 
gestion de crise est en cours de création. La période 
pour se porter candidat a été prolongée à la demande 
des Services fédéraux auprès des Gouverneurs, afin de 
permettre aux nouveaux Bourgmestres d’appuyer les 
candidatures éventuelles. Il est prévu que l’équipe soit 
opérationnelle pour l’été 2019. Depuis sa création fin 
2013, le Team D5 a quant à lui déjà connu 18 activations 
réelles (sans compter des exercices) afin d’appuyer des 
autorités en communication de crise.

Si jamais une situation d’urgence devait nécessiter 
l’expertise de l’équipe du Centre d’expertise CBRNe 
pour sa gestion optimale ou pour une information 
claire aux citoyens, tant le Team ICM que le Team D5 
s’orienteront inévitablement vers eux dans un esprit de 
collaboration et de synergie multidisciplinaire.
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9.5. Nucleaire Noodplanning

— Oefeningen

Sinds de inwerkingtreding van het nieuw Nationaal 
Nucleair Radiologisch Noodplan en werden drie oe-
feningen gepland en georganiseerd: twee beperkte 
oefeningen voor de kerncentrales van Engie in Doel (op 
8 mei 2018) en Tihange (op 30 november 2018), alsmede 
een oefening in Fleurus die methodologisch begeleid 
werd door het IRE (20 november 2018). De volgende 
nucleaire oefeningen zullen begin 2019 ingepland wor-
den, samen met alle actoren die betrokken zijn in het 
Nationaal Nucleair Radiologisch Noodplan.

De twee beperkte oefeningen dienen vooral om te 
testen of de uitbaters in staat zijn gepast te reageren 
op een nucleair incident op hun site; daarnaast test 
men ook de interactie met de evaluatiecel die in het 
Crisiscentrum bijeenkomt. Met dit soort oefening kan 
men eveneens het analytisch vermogen en het begrip 
van de technische en radiologische situatie van alle be-
trokken actoren testen, alsmede de voorgestelde acties 
ter bescherming. Dankzij deze oefeningen werden alle 
betrokken actoren in staat gesteld zich de nieuwe ken-
nisgevingsniveaus eigen te maken, alsook de daarmee 
verbonden formulieren en informatiestromen.

De IRE-oefening in Fleurus werd gehouden met alle 
betrokken actoren van de Henegouwse site: de burge-
meesters, de operationele disciplines, de gouverneur 
van Henegouwen, en tevens alle actoren die op federaal 
niveau werden samengebracht (beheerscel, evaluatie-
cel, informatiecel).

De oefening heeft mogelijk gemaakt om volgende 
zaken te testen: het waarschuwingssysteem en de mo-
bilisatie van alle cellen buiten de kantooruren, alsook 
de ontplooiing van de operationele disciplines op en 
rond de IRE-site.

De oefening werd noodgedwongen onderbroken door 
een echte noodsituatie in verband met een actie van de 
gele hesjes in de provincie Henegouwen, waarvoor de 
gouverneur de provinciale fase heeft moeten afkondi-
gen. De oefening werd niettemin in een beperkte vorm 
voortgezet door de uitbater en de evaluatiecel. In de 
komende weken komt er een grondige evaluatie van 
deze oefening.

— Begroting

De totale begroting van het Seveso-fonds 2018 be-
draagt 8 689 000 euro, waarvan 2 051 000 personeels-
kredieten. De begroting voor 2019 is precies dezelfde.

9.5. Planifi cation Nucléaire d’urgence nucléaire

— Exercices

Depuis l’entrée en vigueur du nouveau Plan natio-
nal d’urgence nucléaire, trois exercices nucléaires 
ont été planifiés et organisés. Il s’agit des exercices 
limités pour la centrale nucléaire d’ENGIE à Doel 
(8 mai 2018) et pour la centrale nucléaire d’ENGIE à 
Tihange (30 novembre 2018), ainsi que de l’exercice 
méthodologiquement accompagné de l’IRE à Fleurus 
(20 novembre 2018). Les prochains exercices nucléaires 
seront planifiés avec l’ensemble des acteurs impliqués 
dans le Plan national d’urgence nucléaire début 2019.

Les deux exercices limités servent principalement 
à tester la capacité des exploitants à gérer un incident 
nucléaire sur leur site, ainsi que l’interaction avec la 
cellule d’évaluation rassemblée au sein du Centre de 
crise. Ce type d’exercice permet également de tes-
ter la capacité d’analyse et de compréhension de la 
situation technique et radiologique de l’ensemble des 
acteurs impliqués, ainsi que les propositions d’actions 
de protection. Ces exercices ont également permis à 
l’ensemble de ces acteurs de s’approprier les nouveaux 
niveaux de notification, les formulaires correspondants 
et les flux d’information.

L’exercice de l’IRE à Fleurus a quant à lui impliqué 
l’ensemble des acteurs concernés par le site hennuyer: 
les bourgmestres, les disciplines opérationnelles, le gou-
verneur du Hainaut, ainsi que l’ensemble des acteurs 
rassemblés au niveau fédéral (Comité fédéral de coor-
dination, Cellule d’Evaluation, Cellule d’Information).

L’exercice a permis notamment de tester l’alerte et la 
mobilisation de toutes les cellules et comités en dehors 
des heures de bureau ainsi que le déploiement des 
disciplines opérationnelles sur et autour du site de l’IRE.

L’exercice a dû être interrompu en raison d’une situa-
tion d’urgence réelle liée à l’action des gilets jaunes en 
province du Hainaut, pour laquelle une phase provinciale 
a dû être déclenchée par le gouverneur. Il a toutefois 
été poursuivi en configuration limitée par l’exploitant et 
la cellule d’évaluation. Une évaluation approfondie de 
cet exercice aura lieu dans les prochaines semaines.

— Budget

Le budget total du fonds Seveso 2018 s’élève à 8 689 
000 euros dont 2 051 000 euros de crédits de personnel. 
Le budget est identique pour 2019.
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De personeelskredieten zijn evenwel opgesplitst in 
twee verschillende basisallocaties: enerzijds de verlo-
ning van de in vast verband benoemde medewerkers, 
anderzijds de personeelsleden met arbeidsovereen-
komst. Verschuivingen tussen beide basisallocaties zijn 
dus mogelijk, maar het totaalbedrag van de personeels-
kredieten is hetzelfde in 2018 en in 2019.

9.6. Noodplanning algemeen

Elke burgemeester en gouverneur is verantwoordelijk 
voor de organisatie van de oefeningen in het kader van 
de noodplanning op zijn grondgebied. Dit wil ook zeggen 
dat hij zowel de frequentie, het onderwerp als de grootte 
van de oefeningen die hij organiseert, zelf bepaalt.

Een uitzondering hierop zijn de Seveso-oefeningen 
en de nucleaire oefeningen waarvoor een wettelijke 
verplichting bestaat voor gouverneurs (Seveso) en het 
Crisiscentrum (nucleair).

Vanuit het Crisiscentrum wordt een steun georgani-
seerd aan gouverneurs bij de organisatie van provinciale 
Seveso-oefeningen zodat voldaan kan worden aan die 
wettelijke verplichtingen. Voor 2018 staan er momenteel 
nog 8 MinimEx oefeningen gepland, 2 voor Limburg, 
4 voor Antwerpen en 2 voor Luik. Het Crisiscentrum 
houdt een database bij met alle Seveso-oefeningen, 
met daarnaast ook een lange termijnkalender. Die zorgt 
ervoor dat samen met de gouverneurs gezorgd wordt 
dat oefeningen strategisch kunnen worden ingepland, 
met het oog op bovenstaand vermelde verplichting.

Op nationaal niveau wordt voor het nucleair risico elk 
jaar een methodologisch begeleide oefening georgani-
seerd. In 2018 was dat de oefening rond de site IRE, in 
2019 is Belgoprocess aan de beurt. Daarnaast wordt 
voor elke andere nucleaire site een beperkte oefening 
georganiseerd. De oefenkalender voor 2019 wordt sa-
men met de partners vastgelegd begin 2019.

Ook de partners op nationaal niveau organiseren 
op regelmatige basis oefeningen waarbij de mede-
werking van het Crisiscentrum wordt verwacht. In de 
nabije toekomst zijn er de oefeningen van het BIPT (op 
10 december 2018) en de oefening rond piraterij (FOD 
Mobiliteit, datum nog niet gekend) de beste voorbeel-
den van.

10. Veiligheid en preventie

10.1. Strategische veiligheids- en preventieplannen

Het is belangrijk dat aan de hand van projecten een 
echte cultuur van functioneren door intelligence-led 

Les crédits de personnel sont toutefois scindés 
en deux allocations de base différentes: l ’une pour 
la rémunération du personnel statutaire, l’autre pour 
le personnel contractuel. Des glissements sont donc 
possibles entre les deux allocations de base, mais le 
montant total des crédits de personnel est identique en 
2018 et 2019.

9.6. Planifi cation d’urgence: généralités

Chaque bourgmestre et chaque gouverneur est res-
ponsable de l’organisation des exercices dans le cadre 
de la planification d’urgence sur son territoire. Cela 
signifie aussi que c’est lui qui détermine la fréquence, 
l’objet et l’ampleur des exercices qu’il organise.

Une exception est constituée par les exercices 
Seveso et les exercices nucléaires pour lesquels les 
gouverneurs (Seveso) et le Centre de crise (nucléaire) 
sont soumis à une obligation légale.

Le Centre de crise organise un soutien pour aider 
les gouverneurs à organiser les exercices Seveso pro-
vinciaux afin que ces obligations légales puissent être 
remplies. Pour 2018, 8 exercices MinimEx sont prévus, 
2 pour le Limbourg, 4 pour Anvers et 2 pour Liège. Le 
Centre de crise tient à jour une base de données conte-
nant tous les exercices Seveso ainsi qu’un calendrier 
à long terme. De cette manière, les exercices peuvent 
être planifiés stratégiquement avec les gouverneurs en 
vue de respecter l’obligation susmentionnée.

En ce qui concerne le risque nucléaire, un exercice 
méthodologiquement accompagné est organisé chaque 
année au niveau national. En 2018, il s’agissait de 
l’exercice autour du site de l’IRE; en 2019, ce sera le 
tour de Belgoprocess. En outre, un exercice limité est 
organisé pour chaque autre site nucléaire. Le calendrier 
des exercices pour 2019 sera établi avec les partenaires 
début 2019.

Les partenaires au niveau national organisent éga-
lement des exercices réguliers qui requièrent la coo-
pération du Centre de crise. Les meilleurs exemples 
dans un avenir proche sont les exercices de l’IBPT (le 
10 décembre 2018) et l’exercice autour du piratage (SPF 
Mobilité, date non encore connue).

10. Sécurité et prévention

10.1. Plans stratégiques de sécurité et de prévention

Il est important que, sur la base de projets, une véri-
table culture du fonctionnement de la police fondée sur 



1193294/039DOC 54 

C H A M B R E   6 e  S E S S I O N  D E  L A  5 4 e  L É G I S L A T U R EK A M E R    6 e   Z I T T I N G  V A N  D E  5 4 e  Z I T T I N G S P E R I O D E 2018 2019

policing en evaluatie zal worden geïmplementeerd bij de 
aanpak van onveiligheid. Daarom zal in de toekomst de 
impactevaluatie een integraal onderdeel uitmaken van 
de richtlijnen bij de volgende veiligheidscontractency-
clus voor de periode 2020-2025. Deze impactevaluatie 
zal uitgevoerd moeten worden door de begunstigde 
gemeenten.

De administratie zal hiervoor een canvas ter beschik-
king stellen, gebaseerd op de tool die samen met het 
universitair consortium (VUB en ULB) ontwikkeld werd.

De minister wil een beperking instellen van de ver-
schijnselen die in die toekomstige lokale veiligheids-
contracten worden behandeld. Hij wil de gemeenten 
ook verplichten hun acties vast te leggen ten opzichte 
van het verwachte resultaat, dat in verband moet staan 
met het strafrechtelijk beleid. Het volgende lokale veilig-
heidscontract zal dan ook als een “waterval” gestructu-
reerd zijn: eerst één of meer strategische doelstellingen 
die vastleggen welke oorzaak van criminaliteit de lokale 
overheid wil aanpakken. Op deze wijze wil de minister 
het integraal veiligheidsbeleid op transversale en mul-
tidisciplinaire leest schoeien, met een grotere focus op 
de sleutelelementen van misdaad en misdadiger. Die 
strategische doelstellingen worden vervolgens vertaald 
in “operationele doelstellingen”, die dan weer zullen 
leiden tot “acties”.

10.2. Camerawet

Tot 25 mei 2018 dienden de bewakingscamera’s te 
worden aangegeven via het elektronisch loket van de 
Gegevensbeschermingsautoriteit.

Omwille van de nieuwe regels voorzien door de 
Europese reglementering inzake gegevensbescher-
ming (de GDPR), in werking getreden op 25 mei 2018, 
ontvangt dat orgaan geen aangiftes meer. Om deze 
reden werd, ook in de camerawet, de verplichting tot 
aangifte bij de Gegevensbeschermingsautoriteit ge-
schrapt. Echter, om operationele redenen blijft het voor 
de politiediensten nuttig om te weten waar bewakings-
camera’s zijn geplaatst. Daarom is deze aangifte in de 
camerawet behouden.

Vandaar is een nieuw systeem van aangifte (www.
aangiftecamera.be) in werking gesteld, om alle verant-
woordelijken voor de verwerking van camerabeelden toe 
te laten aan deze verplichting te voldoen. Sinds het in 
werking stellen van dit systeem, zijn er 7027 aangiftes 
ingediend voor een totaal van 55 650 camera’s.

l’intelligence-led policing et de l’évaluation soit mise en 
œuvre dans le cadre de la lutte contre l’insécurité. Par 
conséquent, à l’avenir, l’analyse d’impact fera partie 
intégrante des lignes directrices pour le prochain cycle 
de contrats de sécurité pour la période 2020-2025. Cette 
analyse d’impact devra être réalisée par les communes 
bénéficiaires.

À cet effet, l’administration fournira un canevas basé 
sur l’outil développé avec le consortium universitaire 
(VUB et ULB).

Le ministre entend limiter les phénomènes traités 
dans ces futurs contrats locaux de sécurité et obliger 
également les communes à définir leurs actions au 
regard du résultat attendu, lequel doit avoir un lien 
avec la politique criminelle. Pour ce faire, la structure 
du prochain contrat local de sécurité se déploiera selon 
la “cascade” suivante: d’abord un ou plusieurs objectifs 
stratégiques qui viseront à définir sur quelle cause de 
la criminalité, l’autorité locale voudra agir. De la sorte, 
le ministre souhaite orienter la politique de sécurité 
intégrale vers une approche transversale et multidisci-
plinaire, en ciblant davantage les facteurs clés du crime 
et du criminel. Ces objectifs stratégiques seront ensuite 
traduits en “objectifs opérationnels”, qui donneront lieu 
eux-mêmes à des “actions”.

10.2. Loi caméras

Jusqu’au 25 mai 2018, les caméras de surveillance 
devaient être déclarées par le biais du guichet électro-
nique de l’Autorité de protection des données.

À la suite des nouvelles règles prévues par le règle-
ment européen sur la protection des données (RGPD), 
entré en vigueur le 25 mai 2018, cet organe ne reçoit plus 
de déclarations. C’est la raison pour laquelle l’obligation 
de déclaration à l’Autorité de protection des données 
a été supprimée dans la loi caméras. Toutefois, pour 
des raisons opérationnelles, il demeure utile pour les 
forces de police de savoir où sont placées les caméras 
de surveillance. Par conséquent, cette déclaration a été 
conservée dans la loi caméras.

Un nouveau système de déclaration (www.declara-
tioncamera.be) a donc été mis en place pour permettre 
à tous les responsables du traitement des images des 
caméras de se conformer à cette obligation. Depuis la 
mise en œuvre de ce système, 7027 déclarations ont 
été effectuées pour un total de 55 650 caméras.
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10.3. BIN

De uitrol van het Buurtinformatie Netwerk (BIN) is in 
eerste instantie een initiatief van het lokaal niveau (de 
bewoners van een buurt, de burgemeester, de wijkagent, 
enz.). De lokale overheid moet daarom overtuigd zijn van 
de relevantie van dit partnerschap, zodat het effectief 
kan uitrollen. Het is de rol van de administratie om een 
adequaat en ondubbelzinnig kader te definiëren voor wat 
een BIN is en wat het kan bijdragen aan het voorkomen 
van onveiligheid.

Om dat te doen zal de minister binnenkort de bijge-
werkte BIN-omzendbrief verzenden. Die zal informatie 
bevatten over hoe BIN-coördinatoren zich moeten po-
sitioneren in het licht van het toenemend gebruik van 
sociale media. Dat kunnen nuttige hulpmiddelen zijn 
om de BIN te ondersteunen, maar moeten correct wor-
den gebruikt en in overeenstemming met de geldende 
wetgeving met betrekking tot het respect voor het pri-
véleven. De politiezone dient hierbij een modererende 
rol te spelen.

De omzendbrief bevat ook een verklarend lexicon 
van de belangrijkste concepten (om een gemeenschap-
pelijke taal te spreken), evenals een stappenplan voor 
het lanceren van een BIN.

Andere pedagogische tools om een BIN te behe-
ren zijn beschikbaar op de website van besafe. De 
samenwerking tussen de administratie en de vzw 
Kenniscentrum BIN zal worden verdergezet. Daarnaast 
bestaat er een BIN-stuurgroep, waarin vertegenwoor-
digers van de provincies, BIN-coördinatoren, de lokale 
en de federale politie en de administratie zetelen, en die 
tot doel heeft de werking en begeleiding van de BIN’s 
te bespreken.

Voorts zal de administratie aandringen op een eva-
luatie van de effectiviteit van BIN. Als de resultaten 
overtuigend zijn, zal dit helpen om meer lokale actoren 
aan te zetten om een BIN te implementeren.

10.4. Private veiligheid

De directie Controle bestaat thans uit 22 personeels-
leden, waaronder 16 operationele personeelsleden. 
Deze directie is belast met het operationele toezicht 
op de activiteiten in het kader van de private en de 
bijzondere veiligheid op het hele Belgische grondge-
bied. Ze is ook belast met het toezicht op de naleving 
van de wet op de privédetectives. Er zijn momenteel 
selectieprocedures aan de gang om de personeels-
sterkte van deze directie op te trekken tot een dertigtal 
voltijds equivalenten, zoals oorspronkelijk gepland bij 
de oprichting ervan in 2014.

10.3. PLP

Le déploiement du Partenariat local de prévention 
(PLP) est avant tout une initiative prise au niveau local 
(les habitants d’un quartier, le bourgmestre, l’agent de 
quartier, etc.). Les autorités locales doivent donc être 
convaincues de la pertinence de ce partenariat pour 
qu’il puisse être effectivement déployé. Il appartient à 
l’administration de définir un cadre adéquat et explicite 
en vue d’indiquer clairement ce qu’est un PLP et en 
quoi il peut contribuer à prévenir l’insécurité.

À cet effet, le ministre enverra sous peu la circulaire 
PLP mise à jour. Elle contiendra des informations sur la 
manière dont les coordinateurs PLP doivent se position-
ner à la lumière de l’utilisation croissante des médias 
sociaux. Ces outils peuvent être utiles pour soutenir 
le PLP, mais ils doivent être utilisés correctement et 
conformément à la législation applicable en matière de 
respect de la vie privée. La zone de police doit jouer un 
rôle de modérateur à cet égard.

La circulaire contient également un lexique explicatif 
des principaux concepts (pour parler un langage com-
mun), ainsi qu’une feuille de route pour lancer un PLP.

D’autres outils pédagogiques pour la gestion d’un 
PLP sont disponibles sur le site internet de besafe. La 
coopération entre l’administration et l’asbl PLP Centre 
de connaissances sera poursuivie. En outre, il existe un 
comité de pilotage PLP, où siègent des représentants 
des provinces, des coordonnateurs PLP, des représen-
tants de la police locale et fédérale et de l’administra-
tion, qui a pour but de discuter du fonctionnement et de 
l’accompagnement des PLP.

En outre, l ’administration insistera sur la néces-
sité d’évaluer l’efficacité du PLP. Si les résultats sont 
convaincants, cela contribuera à encourager davantage 
d’acteurs locaux à mettre en œuvre un PLP.

10.4. Sécurité privée

La direction contrôle est actuellement composée de 
22 agents dont 16 opérationnels. Cette direction a en 
charge le contrôle opérationnel des activités de sécu-
rité privée et particulière sur l’ensemble du territoire 
national. Elle est également chargée du contrôle de la 
bonne application de la loi “détective”. Des sélections 
sont en cours afin de porter ses effectifs à une trentaine 
d’équivalents temps plein comme initialement prévu lors 
de sa mise en place en 2014.
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Artikel 270 van de wet van 2 oktober 2017 tot rege-
ling van de private en bijzondere veiligheid bepaalt dat 
jaarlijks in de Kamer van volksvertegenwoordigers een 
schriftelijk verslag moet worden uitgebracht over de 
naleving van de wet. Dat verslag moet op zijn minst 
de algemene statistieken inzake de regulering van de 
sector bevatten, alsook, indien nodig, voorstellen tot 
verbetering van de wet.

De algemene statistieken bevatten de volgende 
informatie:

— de statistieken over de generieke samenstelling 
van de sector (het aantal ondernemingen, het aantal 
personeelsleden, enzovoort);

— het aantal controles per activiteitensector;

— het aantal door de FOD Binnenlandse Zaken op-
gestelde pv’s per sector;

— de overtredingen die het vaakst worden vastgesteld.

Het eerste verslag zal betrekking hebben op het jaar 
2018. De statistieken die begin 2019 uit dat verslag zul-
len worden afgeleid en geconsolideerd, zullen zo snel 
mogelijk worden voorgesteld.

Er dient op te worden gewezen dat 2018 een bijzonder 
jaar is, dat bijgevolg nauwelijks representatief is voor 
de werkzaamheden en de verwezenlijkingen van het 
departement.

De administratie werkt voort aan de tenuitvoerleg-
ging van de wet en ontwikkelt tegelijk instrumenten 
om een en ander bevattelijker te maken (aanpassing 
van de website besafe.be, brochures en campagnes, 
informatie- en opleidingssessies voor de politiezones 
en de partnerdiensten enzovoort).

In 2018 werden grote inspanningen geleverd om de 
controledynamiek in de eerste fase van de tenuitvoer-
legging van de wet tijdelijk te versterken. De bedoeling 
was niet alleen te zorgen voor een juiste toepassing, 
maar ook en vooral voor een juist begrip van de wet. 
Die inspanningen moeten nu worden geconcretiseerd 
door de vereiste pv’s op te stellen.

De minister geeft alvast de voorlopige statistieken tot 
28 november 2018 mee.

— De directie Controle Private Veiligheid voerde in de 
aanloop naar evenementen 1 236 controles uit, waarvan 
123 administratieve controles ter ondersteuning van de 
lokale overheden (controle van de lijsten met personen 

L’article 270 de la loi du 2 octobre 2017 réglementant 
la sécurité privée et particulière prévoit la transmission 
à la Chambre d’un rapport annuel écrit concernant 
l’application de la loi. Ce rapport comprendra, à tout le 
moins, les statistiques générales liées à la régulation 
du secteur et des propositions d’amélioration de la loi 
si nécessaire.

Seront reprises dans les statistiques générales:

— les statistiques relative à la composition générique 
du secteur (nombre d’entreprises, nombre d’agents, 
etc.);

— le nombre de contrôles par secteur d’activités;

— le nombre de PV rédigés par le SPF Intérieur 
ventilés par secteur;

— les infractions les plus régulièrement constatées.

Le premier rapport portera sur l ’année 2018. Les 
statistiques seront tirées et consolidées début 2019 et 
présentées dès que possible.

Il convient de souligner le caractère particulier de 
l’année 2018 qui ne sera que peu représentative des 
travaux et réalisations du département.

L’administration poursuit les travaux de mise en 
œuvre de la loi tout en développant des outils de vul-
garisation de la matière (adaptation du site besafe.be, 
brochures et campagnes, sessions d’informations et de 
formation à destination des zones de police et services 
partenaires, etc).

Des efforts considérables ont été entrepris en 2018 
afin de renforcer temporairement la dynamique de 
contrôle dans la première phase de mise en œuvre de 
la loi. L’objectif était double: assurer la bonne application 
de la norme mais surtout de la bonne compréhension 
de celle-ci. Il convient maintenant de concrétiser ces 
efforts par la rédaction des PV requis.

Le ministre communique d’ores et déjà les statis-
tiques provisoires arrêtées au 28 novembre 2018

— 1236 contrôles ont été opérés par la Direction 
contrôle sécurité privée dont 123 contrôles administratifs 
réalisés en appui des autorités locales en amont d’évé-
nements (vérification des listes de personnes appelées 
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die bewakingsactiviteiten moeten uitvoeren onder de 
afwijkende regeling inzake de verenigingen);

— 3  067 personen werden gecontroleerd tijdens 
operaties op het terrein;

— van die 3 067 personen waren er 459 niet in orde.

— er werden al 837 pv’s opgesteld voor 1 354 over-
tredingen van de wetgeving. Op dit ogenblik worden 
nog talrijke pv’s opgesteld.

Bij de meeste van de vervolgde overtredingen (59 
%) werd de wet zelf overtreden. Het betreft onder meer:

— het uitoefenen van activiteiten zonder houder te 
zijn van een identificatiekaart;

— het uitoefenen van een activiteit door een onder-
neming die daartoe niet over een vergunning van de 
minister beschikt;

— het uitoefenen van activiteiten zonder de identifi-
catiekaart bij zich te dragen;

— de onderneming heeft niet de nodige maatregelen 
genomen;

— er is een gebrek aan samenwerking met de 
administratie;

— er is een beroep gedaan op een niet-vergunde 
onderneming.

Ongeveer 23 % van de overtredingen heeft betrek-
king op het koninklijk besluit tot regeling van bepaalde 
methodes van bewaking (het register is niet of onvolledig 
ingevuld, geen schriftelijke overeenkomst enzovoort). 
Voorts worden overtredingen vastgesteld op het ko-
ninklijk besluit betreffende de nadere regels inzake de 
toekenning, de geldigheidsduur, de weigering en de 
vernietiging van de identificatiekaart en de procedure 
inzake de onderzoeken naar de veiligheidsvoorwaarden 
of op het koninklijk besluit betreffende de opleidingen; 
voorts worden ook overtredingen vastgesteld inzake het 
niet-aangeven van activiteiten.

In 2017 werden 14 268 identificatiekaarten afgege-
ven voor de hele private-veiligheidssector. Dat cijfer 
omvat de bewakingssector, de beveiligingssector, de 
veiligheidsdiensten en de wapendrachtvergunningen. 
Het aantal afgegeven kaarten bedroeg 10 421 in 2013, 
10 420 in 2014, 11 262 in 2015, 13 167 in 2016 en 14 268 
in 2017.

à réaliser des activités de gardiennage sous le régime 
dérogatoire des associations);

— 3067 personnes ont été contrôlées lors des opé-
rations de terrain;

— sur ces 3067 personnes, 459 étaient en infraction.

— 837 PV ont déjà été rédigés pour quelques 1354 
infractions à la réglementation. De nombreux PV sont 
en cours de rédaction.

La majeure partie (59 %) des infractions poursuivies 
sont des infractions à la loi même dont notamment:

— l’exercice d’activités sans être détenteur d’une 
carte d’identification;

— l’exercice d’activité par une entreprise sans auto-
risation ministérielle;

— l’exercice d’activités sans être porteur de sa carte

— l ’entreprise n ’ayant pas pris les mesures 
nécessaires;

— manque de coopération à l’égard de l’administration;

— appel à une entreprise non autorisée.

Quelques 23 % des infractions sont liées à l’arrêté 
royal réglant certaines méthodes de gardiennage 
(registre non ou mal complété, pas de convention 
écrite, etc.). Viennent ensuite des infractions liées à 
l’arrêté royal relatif aux modalités en matière d’octroi, de 
durée de validité, de refus et de destruction de la carte 
d’identification et à la procédure en matière d’enquêtes 
sur les conditions de sécurité, l’arrêté royal formations 
ou encore des infractions relatives à une absence de 
déclaration d’activités.

En 2017, le nombre de cartes d’identification délivrées 
pour l’ensemble du secteur de la sécurité privée s’éle-
vait à 14 268 cartes. Ces chiffres incluent le secteur du 
gardiennage, le secteur de la sécurité, les services de 
sécurité et les permis de port d’armes. Le nombre de 
cartes délivrées en 2013 s’élevait à 10 421, en 2014 à 
10 420, en 2015 à 11 262, en 2016 à 13 167 et en 2017 
à 14 268.
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Inzake het aantal intrekkingen van identificatiekaarten 
tijdens de geldigheidsduur ervan, verstrekt de minister 
de cijfers van de jongste drie jaren (2015-2017):

— ongeveer 30 kaarten werden ingetrokken omdat 
de veiligheidsvoorwaarden niet waren vervuld. Die 
voorwaarden houden in dat de bewakingsagenten geen 
feiten mogen begaan waardoor ze niet langer aan het 
vereiste profiel van een bewakingsagent beantwoor-
den (vreedzame houding, geen verdachte banden met 
criminele kringen, inachtneming van de grondrechten 
enzovoort). Een beoordeling van die feiten was vereist; 
met de betrokken veiligheidsagenten werd een proce-
dure op tegenspraak gevoerd;

— ongeveer 20 kaarten werden ingetrokken omdat 
ten aanzien van de betrokken bewakingsagent een 
veroordeling was uitgesproken die de wetgever als een 
uitsluitingsgrond beschouwt.

In 2017 werden tot slot 37 aanvragen tot het uitoefe-
nen van bewakingsactiviteiten geweigerd.

10.5. Bestuurlijke aanpak

— Samenwerking tussen ARIEC’s en lokale bestu-
ren – evaluatie

De ARIEC’s van Limburg en Antwerpen zijn ondertus-
sen één tot anderhalf jaar operationeel.

Inmiddels wordt ook in Namen een proeftuin be-
stuurlijke handhaving, genaamd PAALCO (Pour une 
approche administrative de la lutte contre la criminalité 
organisée), opgezet.

Er werd personeel aangeworven en momenteel 
worden de nodige voorbereidingen getroffen om tegen 
februari/maart 2019 echt operationeel van start te kun-
nen gaan.

De minister stelt inmiddels verheugd vast dat ook in 
andere provincies de intentie bestaat om een ARIEC 
op te starten.

De administratie heeft het voorbije jaar nauwe contac-
ten onderhouden met de ARIEC’s en hun implementatie 
en werking opgevolgd.

In overleg met de ARIEC’s van Limburg en Antwerpen 
heeft de administratie ook een evaluatiemethodologie 
uitgewerkt. Het is nu nog te vroeg om een finaal en 
volwaardig beeld te kunnen scheppen van de impact 
van hun werking op de implementatie van projecten 

En ce qui concerne le nombre de retraits de cartes 
d’identification durant leur période de validité, le ministre 
communique les chiffres relatifs aux trois dernières 
années (2015-2017):

— environ 30 cartes ont été retirées car les condi-
tions de sécurité n’étaient pas remplies. Ces conditions 
impliquent que les agents de gardiennage doivent 
s’abstenir de commettre des faits ayant pour consé-
quence qu’ils ne satisfont plus au profil souhaité d’agent 
de gardiennage (attitude pacifique, absence de liens 
suspects avec le milieu criminel, respect des droits 
fondamentaux, ...). Une appréciation de ces faits a été 
requise et une procédure contradictoire a été menée 
avec les agents concernés.

— Environ 20 cartes ont été retirées parce que 
l’agent de gardiennage en question avait fait l ’objet 
d’une condamnation reprise par le législateur comme 
motif d’exclusion.

Enfin, 37 décisions de refus de la demande d’exercer 
des activités de gardiennage ont été prises en 2017.

10.5. Approche administrative

— Collaboration entre les ARIEC et les pouvoirs 
locaux – évaluation

Entre-temps, les ARIEC du Limbourg et d’Anvers sont 
opérationnels depuis un an à un an et demi.

À Namur, un laboratoire d’approche administrative 
baptisé PAALCO (Pour une approche administrative 
de la lutte contre la criminalité organisée), a également 
été mis sur pied.

Du personnel a été engagé et les préparatifs néces-
saires sont en cours afin que le laboratoire puisse être 
opérationnel d’ici février ou mars 2019.

Le ministre est par ailleurs heureux de constater que 
d’autres provinces ont également l’intention de créer 
un ARIEC.

L’année passée, l ’administration a entretenu des 
contacts étroits avec les ARIEC et a suivi leur mise en 
œuvre et leur fonctionnement.

En concertation avec les ARIEC des provinces de 
Limbourg et d’Anvers, l ’administration a également 
élaboré une méthodologie d’évaluation. Il est encore 
trop tôt, à ce stade, pour pouvoir procéder à une éva-
luation finale et complète de l’impact de ces centres sur 
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van bestuurlijke handhaving op het niveau van de lokale 
besturen.

Voor een eerste voorlopige voortgangsverslag kan 
verwezen worden naar de rapportage van  juli  2018 
van de federale politie in het kader van het Nationaal 
Veiligheidsplan.

Verder werd beslist dat er in het eerste kwartaal van 
2019 een tussentijdse rapportage zal worden vrijgege-
ven, dat een eerste indicatief beeld zal schetsen van de 
werking van de ARIEC’s tijdens hun eerste werkingsjaar 
(2017-2018). Eind 2019 of begin 2020 zal een eindrap-
port ter beschikking gesteld worden met een kwantita-
tieve en kwalitatieve evaluatie van hun werkzaamheden 
in relatie tot de implementatie van een effectieve en 
efficiënte bestuurlijke aanpak op lokaal niveau. Voor 
een echte impactevaluatie is het nog veel te vroeg. Dat 
neemt niet weg dat er toch al een aantal tendensen en 
voorlopige bevindingen kunnen worden vastgesteld.

In hun opstartfase hebben de ARIEC’s van Antwerpen 
en Limburg hun ondersteuningsmogelijkheden aan de 
hand van roadshows bij de lokale overheden bekendge-
maakt. Dit wierp vruchten af. De vraag vanuit de lokale 
besturen naar ondersteuning door de ARIEC’s gaat in 
stijgende lijn.

In Limburg heeft het ARIEC in 2018 al zes flexacties 
mee helpen coördineren. Alles samen waren die acties 
goed voor 95 bekeuringen. Het ging om controleacties 
op carwashes, sishabars, autoverhuurbedrijven, domi-
ciliefraude, enz.

In Antwerpen kunnen gelijkaardige cijfers voorgelegd 
worden.

Een andere vaststelling is dat de bestuurlijke aanpak 
maakt dat gemeenten meer en meer behoefte hebben 
aan informatie uit gerechtelijke dossiers of onderzoe-
ken. De wet voorziet in strafzaken het beroepsgeheim, 
en dat vormt al eens een hinderpaal voor de nodige 
informatie-uitwisseling.

Het is mede dankzij de ARIEC’s dat het voorbije 
jaar – in afwachting van een in opmaak zijnde sluitend 
wettelijk kader dat deze informatiedeling moet bevor-
deren – zowel in Antwerpen als in Limburg samenwer-
kingsprotocollen rond de uitwisseling van informatie voor 
bestuurlijke aanpak werden uitgerold. Deze protocollen 
worden afgesloten tussen het parket, de burgemeester 
en de politie, en worden verder ondertekend door de 
bestuurlijk directeur-coördinator en de gerechtelijk 

la mise en œuvre de projets d’approche administrative 
au niveau des pouvoirs locaux.

Le ministre évoque toutefois un premier rapport 
d’évaluation provisoire établi par la police fédérale 
en juillet 2018 dans le cadre du Plan national de sécurité.

Il a en outre été décidé qu’un rapport intermédiaire 
serait publié dans le courant du premier trimestre 2019, 
afin de brosser un premier bilan indicatif de la première 
année de fonctionnement des ARIEC (2017-2018). 
Un rapport final sera publié fin 2019 ou début 2020. Il 
comportera une évaluation quantitative et qualitative 
des activités déployées en vue de mettre en œuvre 
une approche administrative efficace au niveau local. 
Il est en revanche beaucoup trop tôt pour penser déjà 
à une véritable évaluation de l’impact des ARIEC. Mais 
cela n’empêche pas de pouvoir d’ores et déjà relever 
un certain nombre de tendances et de dresser un bilan 
provisoire.

Au cours de leur phase de lancement, les ARIEC 
des provinces d’Anvers et de Limbourg ont présenté ce 
qu’elles pouvaient offrir aux autorités locales au moyen 
de road shows. Cette approche a visiblement porté ses 
fruits, car le nombre de demandes d’appui adressées 
aux ARIEC par les pouvoirs locaux est en constante 
augmentation.

Dans le Limbourg, en 2018, l’ARIEC a déjà participé 
à la coordination de six opérations coordonnées de 
contrôle (“flexacties”). Ces opérations ont débouché sur 
95 verbalisations. Il s’agissait d’opérations de contrôle 
visant des car-wash, des bars à chicha, des sociétés de 
location de voitures, des cas de fraude au domicile, etc.

Des chiffres comparables existent pour la province 
d’Anvers.

Le ministre constate par ailleurs que l’approche admi-
nistrative fait en sorte que les communes ont de plus 
de plus besoin d’informations provenant de dossiers 
judiciaires ou d’instructions en cours. Comme la loi 
prévoit le secret professionnel en matière pénale, cela 
constitue parfois un obstacle à l’échange d’informations.

C’est notamment grâce aux ARIEC que, l ’année 
passée – dans l’attente d’un cadre légal sûr, en cours 
de préparation, visant à faciliter ce partage d’informa-
tions – des protocoles de coopération ont été conclus 
tant dans le Limbourg que dans la province d’Anvers 
en ce qui concerne l’échange d’informations dans le 
cadre de l’approche administrative. Ces protocoles ont 
été conclus entre le parquet, le bourgmestre et la police, 
et sont également signés par le directeur coordonnateur 
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directeur van de federale politie, de arbeidsauditeur en 
het ARIEC.

In beide provincies hebben vandaag al 60 % tot 80 % 
van de gemeenten inmiddels een dergelijk samenwer-
kingsprotocol bestuurlijke handhaving ondertekend. Dat 
wil toch wel zeggen dat er bij de lokale besturen een 
groeiend besef is van de noodzaak van een geïnte-
greerde bestuurlijk-gerechtelijke aanpak, en dat is zeker 
mee te danken aan de inzet van de ARIEC’s.

— Aantal ARIEC’s

Dat project bevindt zich nog steeds in de proeffase. 
Dat betekent dat er momenteel drie ARIEC’s zijn inge-
steld, namelijk in Limburg (1  januari  2018), alsook in 
Antwerpen en in Namen (oktober 2018).

Er is een evaluatie na twee jaar werking gepland. 
Nadien kan worden beslist om deze centra eventueel 
in alle provincies op te richten.

Voorts hebben 40 gemeenten protocollen in verband 
met de “administratieve aanpak” ondertekend en ten 
uitvoer gelegd. Er werden elf gemeentelijke informa-
tie- en expertisecentra opgericht; samen bewaken die 
ongeveer 250 gebouwen.

Uiteraard is er ook een band tussen de gemeentelijke 
informatie- en expertisecentra en de arrondissements-
centra. De ARIEC’s volgen ongeveer 40 van de gemeen-
telijke centra afkomstige gevallen op en verspreiden 
hoofdzakelijk de methodologie.

De beslissingen (bijvoorbeeld de sluiting van ves-
tigingen) worden vaak op initiatief van de gemeenten 
zelf genomen.

Zoals sommigen hebben opgemerkt, is het van 
wezenlijk belang dat de administratieve aanpak en de 
strafrechtketen op elkaar aansluiten.

— Resultaten van de ARIEC

De volgende resultaten van de ARIEC kunnen al 
meegegeven worden:

— 6 flexacties zijn gevoerd en hebben geresulteerd 
in 95 pv’s (lopende onderzoeken);

— een verzegeling van 3 panden door de 
RSZ-inspectie;

— een ontruiming van een sishabar omwille van 
CO-gevaar;

administratif, ainsi que par le directeur judiciaire de la 
police fédérale, l’auditeur du travail et l’ARIEC.

À ce jour, dans les deux provinces, 60 à 80 % des 
communes ont déjà signé un tel protocole de coopé-
ration en matière d’approche administrative. Cela veut 
dire qu’au niveau des pouvoirs locaux, on ressent de 
manière croissante la nécessité d’une approche juri-
dico-administrative intégrée, ce qui est certainement à 
mettre en partie à l’actif du travail des ARIEC.

— Nombre d’ARIEC

On se trouve toujours dans la phase pilote de ce pro-
jet. Cela signifie que pour le moment, trois ARIEC ont été 
mis en place à savoir dans le Limbourg (1er janvier 2018) 
et à Anvers et à Namur (octobre 2018).

Une évaluation est prévue après deux ans de fonc-
tionnement. Il sera ensuite possible de décider d’un 
déploiement éventuel dans toutes les provinces.

Par ailleurs, 40 communes ont signé et mis en œuvre 
des protocoles “approche administrative”. 11 Centres 
d’Information et d’Expertise communaux sont mis en 
place et surveillent ensemble environ 250 bâtiments.

Le lien entre les centres d’Information et d’Expertise 
communaux et les centres arrondissementaux est bien 
sûr également présent. Les ARIEC suivent environ 40 
cas provenant des centres communaux et diffusent 
principalement la méthodologie.

Les décisions (p.ex. les fermetures d’établisse-
ments) sont souvent prises à l’initiative des communes 
elles-mêmes.

Comme certains l ’ont relevé, la complémentarité 
entre l’approche administrative et la chaîne pénale est 
essentielle.

— Résultats des ARIEC

Le ministre peut d’ores et déjà communiquer les 
résultats suivants:

— 6 opérations de contrôle (flexacties) ont été me-
nées et ont débouché sur 95 PV (enquêtes en cours);

— la mise sous scellés de 3 immeubles par l’inspec-
tion de l’ONSS;

— l’évacuation d’un bar à chicha en raison d’un 
risque d’intoxication au CO;
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— 2 (hangende) mogelijke sluitingen omwille van 
de brandveiligheid. De betrokken gemeenten volgen 
de vergunnningsvoorwaarden van deze panden (bv. 
milieuvergunning) op tot deze in orde zijn.

— een vijftal ongeschiktverklaringen door de 
wooninspectie.

Een aantal zaken worden niet meegeteld als resul-
taat, daar er nog geen overzicht beschikbaar is. Het gaat 
om de geweigerde vergunningen, de ondernemingen 
die zich verplaatsen naar aanleiding van het bestuurlijk 
“pestgedrag”, een aantal ondernemingen die zich con-
formeren en de particuliere sluitingen door gemeenten 
zelf op basis van bv. de drugswet, de openbare orde of 
het milieudecreet.

De minister geeft aan samen met de minister van 
Justitie te hebben gewerkt aan de voorbereiding van 
een nieuw wettelijk kader dat beoogt de lokale adminis-
tratieve overheden meer instrumenten aan te reiken om 
de georganiseerde criminaliteit te bestrijden.

Dankzij het nieuwe wettelijk kader zullen de lokale 
overheden de exploitatiezetels kunnen onderwerpen 
aan een met een integriteitsonderzoek verbonden 
toelating. Met dat integriteitsonderzoek wordt beoogd 
na te gaan of er banden met de criminaliteit bestaan, 
alsook of er ernstige aanwijzingen zijn dat de toelating 
zal worden gebruikt om criminele feiten te plegen of 
om uit dergelijke feiten voordeel te halen. Met dezelfde 
doelstelling voor ogen, krijgen de gemeenten bovendien 
de mogelijkheid om sommige exploitatiezetels waarvoor 
geen toelating nodig is, niettemin aan een dergelijk 
integriteitsonderzoek te onderwerpen.

Aangezien de lokale overheden echter niet altijd toe-
gang hebben tot de vereiste informatie, zal een centrale 
instantie (DIOB) moeten worden ingesteld, die toegang 
heeft tot alle relevante bronnen van informatie binnen 
de overheid; de analisten van die instantie zullen op 
verzoek van de betrokken overheden aanvullend een 
administratief onderzoek naar de aanvrager kunnen 
voeren en de betrokken overheid een niet-bindend 
advies kunnen bezorgen.

Dit alomvattende voorontwerp van wet zal binnenkort 
aan de Ministerraad worden voorgelegd; het zal tevens 
voor advies moeten worden voorgelegd aan de Raad 
van State en aan de Gegevensbeschermingsautoriteit. 
De minister hoopt dit wetsontwerp vóór het einde van 
de zittingsperiode te kunnen indienen.

— deux menaces de fermeture (en suspens) pour 
risque d’incendie. Les communes concernées assurent 
le suivi des autorisations d’utilisation de ces immeubles 
(p. ex. le permis d’environnement) jusqu’à leur mise en 
conformité.

— cinq déclarations d’inaptitude par l’inspection du 
logement.

Un certain nombre d’actions ne sont pas prises en 
compte parmi ces résultats, car on ne dispose pas 
encore de vue d’ensemble en ce qui les concerne. Il 
s’agit d’autorisations refusées, d’entreprises qui démé-
nagent pour cause de “harcèlement administratif”, de 
certaines entreprises qui se mettent en conformité et 
de fermetures d’immeubles de particuliers effectuées 
par les communes elles-mêmes en se basant sur la loi 
relative aux drogues, sur la protection de l’ordre public 
ou sur le décret environnemental.

Le ministre indique avoir travaillé en collaboration 
avec le ministre de la Justice à la préparation d’un 
nouveau cadre légal qui vise à donner aux autorités 
administratives locales plus d’outils dans la lutte contre 
la criminalité organisée.

Le nouveau cadre légal prévoit que les administra-
tions locales pourront soumettre les exploitations à 
une autorisation, liée à une “enquête d’intégrité”. Cette 
enquête d’intégrité vise à vérifier s’il y a des relations 
criminelles ou s’il y a des indices sérieux que l’autori-
sation sera utilisée pour commettre des faits criminels 
ou en tirer de tels avantages. En outre, les communes 
reçoivent la possibilité, partant de la même finalité, de 
soumettre certaines exploitations qui ne nécessitent pas 
une autorisation à une telle enquête d’intégrité.

Dans la mesure toutefois où les pouvoirs locaux 
n’ont pas toujours accès à l’information requise, il est 
nécessaire de mettre en place une instance centralisée 
(DEIPP (DIOB en néerlandais) qui a accès à toutes 
les sources d’information publiques pertinentes et où 
siègent des analystes qui peuvent, à la demande des 
autorités concernées, mener de manière subsidiaire 
une enquête administrative sur le demandeur et peuvent 
fournir un avis non contraignant à l’autorité concernée.

Cet avant-projet global sera prochainement présenté 
au Conseil des ministres et devra être soumis pour avis 
au Conseil d’État et à l’Autorité de protection des don-
nées. Le ministre espère pouvoir présenter ce projet de 
loi avant la fin de la législature.
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10.6. Stewards

— Voetbalstewards

Met de meest recente wijziging van de voetbalwet 
werd in de zomer van 2018 het actiegebied van de 
stewards uitgebreid.

Stewards kunnen optreden in het stadion en in de pe-
rimeter en sindsdien ook op het volledige grondgebied. 
Zij kunnen nu optreden op heel het grondgebied tijdens 
en naar aanleiding van georganiseerde collectieve ver-
plaatsingen van supporters, scheidsrechters, spelers 
en staf, evenals de officiële delegatie begeleiden van 
bij hun aankomst (op het grondgebied) tot het vertrek.

In tegenstelling tot vroeger kunnen stewards daar-
naast worden ingezet tijdens voetbalevenementen, zo-
wel binnen als buiten een voetbalstadion. Voorbeelden 
daarvan zijn een fandag (zonder dat er een wedstrijd 
is) of de voorstelling van een nieuwe speler. Ook de 
activiteiten die zich rond reuzenschermen afspelen 
bijvoorbeeld in het kader van een groot voetbaltoernooi 
kunnen in aanmerking komen, voor zover het evenement 
door een voetbalclub wordt georganiseerd.

Het gaat in geval van deze “nieuwe” situaties om ta-
ken die zich beperken tot het onthaal van toeschouwers 
en het verstrekken van informatie aan toeschouwers. 
Daarnaast kunnen zij passende maatregelen nemen 
in afwachting van het optreden van de hulp- en vei-
ligheidsdiensten in geval van een bedreiging van de 
openbare orde. Hun bevoegdheden op het grondgebied 
zijn dus minder uitgebreid dan deze die ze in het stadion 
hebben. Bewakingsactiviteiten zoals gedefinieerd in de 
wet tot regeling van de private en bijzondere veiligheid 
kunnen er dus niet.

Deze taken betreffen op zich dus geen nieuwe ma-
terie voor de stewards. In essentie gaat het om een 
uitbreiding van het actiegebied van sommige van hun 
bestaande bevoegdheden , dewelke zich dus niet langer 
beperken tot de grenzen van het stadion.

De overkoepelende sportbond verantwoordelijk voor 
de opleiding en bijscholing van de stewards, zijnde de 
KBVB, heeft reeds haar opleidingspakket aangepast 
met een uiteenzetting over de nieuwe bepalingen in de 
voetbalwet. In de toekomst en minstens jaarlijks wordt 
in functie van de ervaringen op het terrein de inhoud 
van het opleidingspakket geëvalueerd en eventueel 
aangepast.

10.6. Stewards

— Stewards de football

Suite à la dernière modification de la loi football, le 
domaine d’action des stewards a été élargi au cours 
de l’été 2018.

Les stewards peuvent intervenir non seulement dans 
le stade et dans le périmètre, mais aussi, dorénavant, sur 
tout le territoire. Ils peuvent intervenir sur l’ensemble du 
territoire lors et à l’occasion de déplacements collectifs 
organisés de supporters, d’arbitres, de joueurs et de 
membres des staffs sportifs, et peuvent aussi accom-
pagner les délégations officielles depuis leur arrivée sur 
le territoire et jusqu’à leur départ.

Contrairement aux anciennes dispositions, il est en 
outre désormais possible de recourir à des stewards 
lors d’événements liés au football tant à l’intérieur qu’à 
l’extérieur des stades. Il peut s’agir notamment de jour-
nées organisées pour les supporters (sans qu’il y ait 
de match) ou de la présentation d’un nouveau joueur. 
Il est désormais également possible de faire appel à 
des stewards lors de la retransmission de matches 
sur écran géant dans le cadre de grands tournois de 
football, pour autant que l’événement soit organisé par 
un club de football.

Dans ces “nouveaux” cas, leurs tâches se limitent à 
l’accueil et l’information des spectateurs. Ils peuvent 
également, en cas de menace pour l ’ordre public, 
prendre des mesures adaptées en attendant l ’inter-
vention des services de secours et de sécurité. Leurs 
compétences sur le territoire sont donc moins étendues 
que celles dont ils disposent à l’intérieur des stades. Des 
activités de gardiennage telles qu’elles sont définies 
dans la loi réglementant la sécurité privée et particulière 
ne peuvent donc leur être confiées.

Les stewards ne se voient donc pas confier de 
“nouvelles” tâches. Il s’agit essentiellement d’un élar-
gissement de la zone d’exercice de certaines de leurs 
compétences existantes, zone qui ne se limite donc plus 
à l’enceinte du stade.

La fédération sportive faîtière responsable de la for-
mation et du recyclage des stewards, qui n’est autre que 
l’URBSFA, a déjà modifié le programme de formation 
en y incluant un cours sur les nouvelles dispositions de 
la loi football. À l’avenir et en fonction de l’expérience 
acquise sur le terrain, le contenu du programme de 
formation sera évalué et, éventuellement, modifié.
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— Rallystewards

De laatste jaren werd vastgesteld dat er zich in de 
praktijk enkele zaken voordoen die beter door een ko-
ninklijk besluit worden omkaderd. Het gaat dan vooral 
om de regelmatigheidswedstrijden waar de snelheid 
zo hoog ligt dat het in feite om een rally gaat. Het is de 
bedoeling deze wedstrijden met een gemiddelde snel-
heid van meer dan 50 km/uur te vatten in een nieuw 
koninklijk besluit. Het is in eerste instantie niet de bedoe-
ling dat besluit uit te breiden naar alle gemotoriseerde 
wedstrijden.

Het is ook de bedoeling om in die tekst de tienmeter-
zone uit te breiden naar alle rallywedstrijden. Dit geldt 
nu als aanbeveling in de omzendbrief, maar het is beter 
om dat nog meer afdwingbaar te maken. Mogelijk zullen 
ook de brandweermiddelen worden herbekeken.

In verband met deze wijzigingen werd samengezeten 
met de sportbonden, de provincies, de politiediensten 
en de FOD Mobiliteit. Een vertegenwoordiger van de 
steden en gemeenten was evenzeer aanwezig.

Wat de timing betreft, geldt dat eerst een evaluatie 
zal worden gemaakt van 2018 en op basis daarvan zal 
aan de tekst worden gesleuteld. Tot op heden zijn er 
enkele brainstormingvergaderingen geweest. Het nieuw 
koninklijk besluit moet er in de loop van 2019 komen.

11. Administratieve vereenvoudiging

11.1. Eigen akten elektronisch inkijken via de eID

Er moet wel nog afgesproken worden met de minister 
van Justitie via welke site dat precies zal gebeuren, 
maar het is inderdaad de bedoeling dat de burger zijn 
eigen akten digitaal zal kunnen raadplegen en eventu-
eel afschriften zal kunnen versturen naar instanties die 
daarom vragen, naar analogie met de attesten uit het 
bevolkingsregister. Dat bespaart de gemeenten heel 
wat werk en vermijdt administratieve rompslomp voor 
de burger die zich niet meer moet verplaatsen naar het 
gemeentehuis.

11.2. eID

Tijdens de onderhandelingen over de kostprijs van 
de nieuwe eID’s is men erin geslaagd om met de leve-
ranciers een prijs af te spreken die dezelfde is als nu. 
Met andere woorden, de nieuwe eID zal zoals nu aan de 
gemeenten worden gefactureerd aan 15 euro. Dit was 
mogelijk door enkele synergieën. De kaartproducent 

— Stewards de rallye

Ces dernières années, on a observé qu’en pratique, 
il était préférable d’encadrer certains événements par 
arrêté royal, notamment les épreuves de régularité, où 
la vitesse est si élevée qu’il s’agit en fait d’un rallye. 
L’objectif est de prendre un nouvel arrêté royal pour 
encadrer les épreuves où la vitesse moyenne est supé-
rieure à 50 km/heure. L’objectif dans un premier temps 
n’est pas d’étendre cet arrêté à toutes les courses 
motorisées.

Il est également prévu que ce texte généralise la zone 
des dix mètres à toutes les épreuves de rallye. À l’heure 
actuelle, cette extension figure comme recommandation 
dans la circulaire, mais il est préférable de la rendre 
encore plus contraignante. On réexaminera peut-être 
aussi les moyens de lutte contre les incendies.

Ces modifications ont fait l’objet d’une concertation 
avec les fédérations sportives, les provinces, les ser-
vices de police et le SPF Mobilité. Un représentant des 
villes et des communes était également présent.

S’agissant du calendrier, une évaluation sera tout 
d’abord réalisée en 2018 et servira de base à la fina-
lisation du texte. Jusqu’à présent, plusieurs réunions 
de brainstorming ont eu lieu. Le nouvel arrêté royal est 
attendu dans le courant de l’année 2019.

11. Simplifi cation administrative

11.1. Consultation de ses propres actes grâce à la 
carte d’identité électronique eID

Le ministre doit encore convenir avec le ministre 
de la Justice du choix du site qui permettra cette 
consultation, mais l’objectif est bien de permettre aux 
citoyens de consulter électroniquement les actes qui les 
concernent et, éventuellement, d’envoyer des copies 
aux organismes qui le demandent, par analogie avec les 
attestations du registre de la population. Cette mesure 
permettra de réduire la charge de travail des communes 
et d’éliminer les tracasseries administratives pour les 
citoyens, qui ne devront dès lors plus se rendre à la 
maison communale.

11.2. eID

Les négociations relatives au coût des nouvelles eID 
ont permis d’aboutir à la conclusion, avec les fournis-
seurs, d’un prix identique au prix actuel. En d’autres 
termes, la nouvelle eID sera, comme actuellement, 
facturée 15 euros aux communes. La mise en place de 
plusieurs synergies a permis d’atteindre ce résultat. Le 
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Zetes zal bijvoorbeeld ook de certificaten leveren 
op de chip van de kaart (handtekencertificaat en 
identificatiecertificaat).

Wat de vingerafdrukken betreft, moeten de gemeen-
ten geen extra apparatuur aanschaffen. De hardware 
aanwezig om de vingerafdrukken te plaatsen op de 
paspoorten zal eveneens kunnen gebruikt worden voor 
de nieuwe eID’s. De technologie is immers volledig 
dezelfde.

De nieuwe eID’s met verbeterde en geüpdatete 
veiligheidskenmerken en met de toevoeging van vin-
gerafdrukken wordt aan dezelfde prijs gefactureerd als 
de huidige eID’s. De gemeenten kunnen de apparatuur 
die nu aanwezig is ook gebruiken om vingerafdrukken 
te plaatsen op de nieuwe eID’s.

11.3. Belpic

Eind 2018 of begin 2019 komt er een omzendbrief 
Identiteitsfraude vanuit het parket-generaal. Deze ligt 
momenteel bij het parket-generaal ter goedkeuring. 
Hierin wordt de informatie-uitwisseling geregeld tussen 
de politiediensten, de parketten en de andere bevoegde 
overheden.

Nu al gebeurt deze informatie-uitwisseling via de 
helpdesk Belpic als nationale SPOC. Alle verdachte 
gevallen van identiteitsfraude daarin aangegeven door 
de gemeenten worden doorgestuurd naar de politie om 
verder te laten onderzoeken. Indien de politie vaststelt 
dat er effectief sprake is van identiteitsfraude wordt 
dit opgestuurd naar de parketten. De omzendbrief zal 
deze samenwerking nog verder verfijnen en ook de 
procureurs informeren over de identiteitsfraude en de 
te nemen stappen.

Wat domiciliefraude betreft, is er al een goede sa-
menwerking tussen de dienst bevolking van de ADIB, 
de gemeenten, de parketten en eventueel de bevoegde 
sociale diensten. De dienst Bevolking staat ook de 
gemeenten actief bij met raad en daad in geval van 
domiciliefraude.

12. PNR

12.1. Andere EU-lidstaten

De wet betreffende de verzameling en verwerking 
van passagiersgegevens van 25  december  2016 en 
haar uitvoeringsbesluiten zet de Europese PNR-richtlijn 
uit 2016 om. Op 25 mei 2018 was elke EU-lidstaat (met 
uitzondering van Denemarken) geacht over een ope-
rationele Passagiersinformatie Eenheid te beschikken. 
Volgens de laatste stand van zaken gegeven door de 

producteur de cartes Zetes délivrera par exemple aussi 
les certificats de la puce de la carte (signature certifiée 
et identification certifiée).

En ce qui concerne les empreintes digitales, les com-
munes ne doivent pas faire l’acquisition de nouveaux 
équipements. Le matériel existant pour intégrer les 
empreintes digitales aux passeports pourra également 
être utilisé pour les nouvelles eID. La technologie est 
en effet parfaitement identique.

Les nouvelles eID disposant d’éléments de sécurité 
optimisés et mis à jour et intégrant les empreintes digi-
tales sont facturées au même prix que les eID actuelles. 
Les communes peuvent également utiliser les équipe-
ments déjà présents pour enregistrer les empreintes 
digitales sur les nouvelles eID.

11.3. Belpic

Fin 2018 ou début 2019, le parquet général émettra 
une circulaire en matière de fraude à l’identité. Celle-
ci est actuellement soumise au parquet général pour 
approbation. Elle règle l’échange d’informations entre 
les services de police, les parquets et les autres auto-
rités compétentes.

Cet échange d’informations a d’ores et déjà lieu 
par l’intermédiaire du helpdesk Belpic, qui tient lieu 
de SPOC national. Tous les cas suspects de fraude à 
l’identité qu’y déclarent les communes sont transférés 
à la police pour y être examinés. Si la police constate 
qu’il est effectivement question de fraude à l’identité, le 
dossier est renvoyé aux parquets. La circulaire affinera 
encore cette collaboration en informera les procureurs 
au sujet de la fraude à l’identité et des démarches à 
entreprendre.

En ce qui concerne la fraude au domicile, une collabo-
ration efficace existe déjà entre le service population de 
la DGIP, les communes, les parquets et, éventuellement, 
les services sociaux compétents. Le service Population, 
lui aussi, conseille et aide activement les communes en 
cas de fraude au domicile.

12. PNR

12.1. Autres États membres de l’UE

La loi du 25 décembre 2016 relative au traitement 
des données des passagers et ses arrêtés d’exécution 
transposent la directive européenne PNR de 2016. 
Tous les États membres de l’UE (abstraction faite du 
Danemark) étaient censés disposer d’une Unité d’infor-
mation des passagers le 25 mai 2018. Selon le dernier 
état de la question communiqué par la Commission 
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Europese Commissie op 2 oktober 2018 zijn er 17 lid-
staten die deze richtlijn reeds hebben omgezet, 2 die 
de richtlijn gedeeltelijk hebben omgezet en 8 die de 
richtlijn nog niet hebben omgezet. 24 lidstaten hebben 
de Europese Commissie genotifieerd naar aanleiding 
van de opzet van hun PIU, maar slechts een beperkt 
aantal lidstaten zijn al in de fase van de effectieve ana-
lyse van PNR-gegevens.

12.2. Optimalisatie

De Belgische Passagiersinformatie Eenheid telt 
momenteel 30 medewerkers, waarvan in totaal 14 ge-
detacheerden van de 4 bevoegde diensten. Momenteel 
zijn er nog 4 open plaatsen voor gedetacheerden, 2 
politiemensen, en 2 extra plaatsen voor de inlichtingen-
diensten. Daarnaast zijn er nog 5 plaatsen vacant in de 
ondersteuningsdienst van de PIE. Idealiter zorgt ook de 
Douane nog voor een extra ondersteuning van 7 extra 
VTE, opdat een 24/7 permanentie voor de douane kan 
gegarandeerd worden. Dit brengt het ideale kader voor 
de huidige opdrachten in totaal op 46 VTE.

De procedures zijn lopende. De minister verwacht 
een opvulling tegen einde 2019.

12.3. Samenwerking met de andere betrokken landen

Het is de bedoeling dat de koninklijke besluiten ter 
uitvoering van de PNR-wet voor de sector van de inter-
nationale hogesnelheidstreinen en voor de vaste inter-
nationale busverbindingen ter definitieve goedkeuring 
worden voorgelegd op de eerstvolgende Ministerraad. 
Het koninklijk besluit betreffende de sector van het 
internationaal maritiem passagiersvervoer zal worden 
uitgewerkt in de loop van 2019. Voor al die sectoren is 
het belangrijk regelmatig overleg met de buurlanden te 
plegen, om te bewerkstelligen dat de maatregelen die 
op de betrokken operatoren van toepassing zullen zijn, 
gemeenschappelijk worden genomen – en dus ook 
coherenter, doeltreffender en makkelijker uitvoerbaar 
zijn door die operatoren.

Voor de sector van de internationale hogesnelheids-
treinen zit België sinds januari 2017 een internationale 
taskforce voor waaraan ook Frankrijk, Nederland en het 
Verenigd Koninkrijk deelnemen. De vervoerbedrijven 
– met name Eurostar en Thalys – zijn daar steeds bij 
betrokken geweest, alsook de nationale spoorwegbe-
drijven NMBS, SNCF en NS. De taskforce heeft een 
gemeenschappelijke roadmap uitgewerkt over de im-
plementering van een PNR-systeem in de HSL-sector.

européenne le 2 octobre 2018, 17 États membres ont 
déjà transposé la directive, deux l’ont transposée par-
tiellement et huit ne l’ont pas encore transposée. Vingt-
quatre États membres ont adressé une notification à la 
Commission européenne à la suite de la création de leur 
UIP, mais seul un nombre restreint d’États membres en 
sont au stade de l’analyse effective des données PNR.

12.2. Optimalisation

L’Unité belge d’information des passagers compte 
actuellement 30 collaborateurs, dont 14 au total sont 
détachés des quatre services compétents. Pour 
l’heure, il reste encore quatre emplois vacants pour 
des personnes détachées, deux pour des policiers et 
deux autres pour les services de renseignement. Cinq 
emplois sont par ailleurs encore vacants au service 
d’appui de l’UIP. Idéalement, la douane apporte éga-
lement un soutien supplémentaire correspondant à 7 
ETP supplémentaires afin qu’une permanence puisse 
être garantie 24 heures sur 24 et 7 jours sur 7 pour la 
douane. Il s’ensuit que pour les missions actuelles, le 
cadre idéal devrait compter 46 ETP.

Les procédures sont en cours. Le ministre s’attend 
à ce que le cadre complet soit complet d’ici la fin 2019.

12.3. Collaboration avec les autres pays concernés

Il est prévu que les arrêtés royaux d’exécution de 
la loi PNR pour le secteur des trains internationaux à 
grande vitesse et pour les bus réguliers internationaux 
soient soumis à l’approbation finale du prochain Conseil 
des ministres. L’arrêté royal pour le secteur du transport 
international maritime des passagers sera élaboré au 
cours de l’année 2019. Pour tous ces secteurs, il est 
important d’entretenir une concertation régulière avec 
les pays voisins, de manière à ce que les mesures qui 
s’appliqueront aux opérateurs concernés soient com-
munes et donc plus cohérentes, plus efficaces et plus 
faciles à mettre en œuvre pour lesdits opérateurs.

Pour le secteur des trains internationaux à grande 
vitesse, la Belgique préside depuis  janvier  2017 une 
Taskforce internationale à laquelle participent égale-
ment la France, les Pays-Bas et le Royaume-Uni. Les 
transporteurs ont été chaque fois, impliqués notamment 
Eurostar et Thalys ainsi que les compagnies de chemin 
de fer nationales SNCB, SNCF et NS. La Taskforce a 
élaboré une feuille de route commune sur l’implémen-
tation d’un système PNR dans le secteur HST.
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Ook de sector van de vaste internationale busver-
bindingen en die van het internationaal maritiem pas-
sagiersverkeer werden met de buurlanden besproken, 
niet alleen binnen de taskforce, maar ook in andere 
Europese overlegfora, zoals de Raad JBZ, de Europese 
Commissie, de Informal Working Group PNR, de Expert 
Group on Land Transport Security, alsook – informeler 
– via contacten met andere lidstaten die een implemen-
tering in die sectoren op korte of middellange termijn 
plannen.

12.4. Stand van zaken inzake het spoorverkeer

Momenteel plegen het Verenigd Koninkrijk en België 
technisch overleg met Eurostar in het kader van een 
gemeenschappelijk proefproject. Op technisch vlak 
moeten nog meerdere complexe demarches worden 
verricht. Men hoopt de gegevens vanaf de zomer van 
2019 te kunnen ontvangen. Het technisch overleg met 
de andere HSL-vervoerbedrijven en HSL-ticketverdelers 
zal in 2019 van start gaan; daarbij zal rekening worden 
gehouden met de ervaringen uit het proefproject met 
Eurostar.

12.5. Evaluatie

De Europese richtlijn zal in 2020 worden geëvalueerd 
en herzien. De Belgische wet van 25 december 2016 
betreffende de verwerking van passagiersgegevens 
voorziet in een alomvattende evaluatie drie jaar na de 
inwerkingtreding ervan.

In de tussentijd evalueert de PIE op regelmatige 
tijdstippen haar operationele werking. De PIE verbetert 
daarbij de interne werkprocessen en stelt wetsaanpas-
singen voor die vanuit operationeel oogpunt belangrijk 
zijn. In dat verband werd een voorontwerp van wet 
goedgekeurd door de Ministerraad van 30 november. 
De tekst voorziet in een hele reeks dringende operati-
onele aanpassingen. Daarenboven volgt de Europese 
Commissie de toepassing van de richtlijn op de voet.

12.6. Kostprijs

De volledige kostenprijs van de Passagiersinformatie-
eenheid wordt geraamd op 13 434 231,90 euro, waarvan 
11 040 000 euro aan investeringen in de IT-uitrusting 
(4 950 000 euro ISF-financiering). Het resterende bedrag 
bestaat uit recurrente personeels- en werkingskosten.

12.7. Aantal deelnemende bedrijven

Voor het ogenblik zijn er in België 70 luchtvaart-
maatschappijen actief met een vast vluchtschema. 
In november 2018 stond de PIE in verbinding met 18 

Le secteur des bus réguliers internationaux et le sec-
teur du transport international maritime des passagers 
ont également été évoqués avec les pays voisins au 
sein de la Taskforce mais également dans d’autres lieux 
de la concertation européenne, tels que le Conseil JAI, 
la Commission Européenne, l’Informal Working Group 
PNR, le Expert Group on Land Transport Security, ainsi 
que de manière plus informelle via des contacts avec 
d’autres États membres qui planifient une implémenta-
tion dans ces secteurs à court ou moyen terme.

12.4. État des lieux relatif au trafi c ferroviaire

Actuellement, le RU et la Belgique mènent des 
consultations techniques avec l ’Eurostar dans le 
cadre d’un projet pilote commun. Plusieurs démarches 
complexes sur le plan technique doivent encore être 
réalisées. On espère pouvoir entamer la réception des 
données durant l’été 2019. La concertation technique 
avec les autres transporteurs HST et distributeurs de 
tickets HST débutera dans le courant de 2019, en tenant 
compte des expériences acquises sur la base du projet 
pilote avec l’Eurostar.

12.5. Évaluation

La Directive européenne sera évaluée et revue en 
2020. La loi belge du 25  décembre  2016 relative au 
traitement des données des passagers prévoit une 
évaluation globale trois ans après son entrée en vigueur. 

Dans l’intervalle, l’UIP évalue régulièrement son fonc-
tionnement opérationnel en améliorant les processus 
de travail internes et en proposant des adaptations à la 
loi qui sont importantes d’un point de vue opérationnel. 
Dans ce cadre, un avant-projet de loi a été approuvé 
par le Conseil des ministres du 30 novembre. Ce texte 
prévoit toute une série d’adaptations opérationnelles 
urgentes. En outre, la Commission européenne suit de 
près l’application de la Directive.

12.6. Coût

Le coût total de l’Unité d’information des Passagers 
est estimé à 13 434 231,90 euros dont 11 040 000 euros 
sont des investissements dans l’infrastructure IT (4 950 
000 euros de financement ISF). Le montant restant 
concerne des coûts récurrents pour le personnel et le 
fonctionnement de l’UIP.

12.7. Nombre de sociétés participantes

Pour l’heure, 70 compagnies aériennes opèrent en 
Belgique avec un schéma régulier. En novembre 2018, 
l’UIP disposait d’une connexion avec 18 compagnies 
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luchtvaartmaatschappijen. Met 12 maatschappijen 
is de verbindingsprocedure bijna afgerond (active-
ring in  december  en in de lente van 2019). Deze 30 
maatschappijen samen zullen ongeveer 80 % van de 
persoonsgegevens versturen. De PIE beoogt een dek-
kingsgraad van 100 % van de vaste luchtvaartactiviteiten 
tegen einde 2019.

Bovendien worden momenteel pilootprojecten uitge-
voerd met Eurostar en Flixbus voor respectievelijk de 
HST-sector en de internationale bussen.

C. Replieken en aanvullende antwoorden

De heer Koenraad Degroote (N-VA) snijdt de finan-
ciering van de politiezones aan, en meer in het bijzonder 
de gevolgen van het eindeloopbaanstelsel NAVAP. Het 
klopt dat in de begroting een bedrag werd ingeschre-
ven, maar verschillende politiezones kregen de waar-
schuwing dat dat bedrag niet zou volstaan. De spreker 
zou op dat punt graag gerustgesteld worden. Beloften 
gemaakt op federaal niveau mogen uiteindelijk niet op 
de schouders van de zones terechtkomen.

De heer Eric Thiébaut (PS) wijst erop dat het loon 
van de personeelsleden van de politiezones voor de 
maand december, volgens een welgekende budgettaire 
techniek, pas op de eerste werkdag van januari werd 
uitbetaald. De wet van 11 december 2016 bracht daarin 
evenwel verandering door te bepalen dat het loon van de 
maand december, net als dat van alle andere maanden, 
uiterlijk op de laatste werkdag van de maand moet wor-
den betaald. Gelukkig werd in een overgangsregeling 
voorzien om de lokale politiezones de gelegenheid te 
bieden geleidelijk aan de nodige financiële middelen op 
te bouwen. Toch neemt dit niet weg dat het een moei-
lijke situatie blijft voor de politiezones die hun begroting 
opwaarts moeten herzien. Voor de politiezone waarvan 
de spreker de voorzitter is, komt het neer op een bud-
gettaire stijging van 450 000 euro. Is de minister op de 
hoogte van die kwestie?

Mevrouw Vanessa Matz (cdH) geeft aan dat de ant-
woorden van de minister dermate exhaustief en breed-
voerig zijn, dat het moeilijk is om meteen te reageren. 
Het is daarom een goede zaak dat de minister voorstelt 
om regelmatig thematische zittingen te houden.

De spreekster verwijst naar het sectoraal akkoord en 
naar de in dat verband begrote bedragen: 8,5 miljoen 
euro voor 2019, 20,2 miljoen euro voor 2020 en 22,4 
miljoen euro voor 2021. Kan de minister verduidelijken 
wat die bedragen omvatten? Werden de verenigingen 

aériennes. La procédure de connectivité avec 12 com-
pagnies est en phase finale (activation en décembre et 
au printemps 2019). Ces 30 compagnies enverront 
ensemble environ 80 % des données des passagers. 
L’UIP vise un taux de couverture de 100 % des activités 
aériennes régulières d’ici fin 2019.

Par ailleurs, des projets pilotes avec l’Eurostar et 
Flixbus sont actuellement mis en œuvre respectivement 
pour le secteur HST et des bus internationaux.

C. Répliques et réponses complémentaires

M.  Koenraad Degroote (N-VA) aborde la question 
du financement des zones de police et en particulier 
l’impact du régime de fin de carrière NAPAP. Certes, 
un montant est inscrit au budget 2019 mais plusieurs 
zones ont été alertées du fait qu’il serait insuffisant. 
L’intervenant souhaite être rassuré sur ce point. Il ne 
faudrait pas en effet que des engagements souscrits 
au niveau fédéral doivent finalement être supportés 
par les zones.

M.  Eric Thiébaut (PS) rappelle qu’en application 
d’une technique budgétaire bien connue, le traitement 
du mois de décembre des membres du personnel des 
zones de police était payé le premier jour ouvrable 
du mois de  janvier  de l ’année suivante. La loi du 
11 décembre 2016 apporte cependant des changements 
et prévoit que, comme pour les autres mois de l’année, 
le traitement du mois de  décembre  est également 
payé le dernier jour ouvrable du mois. Une disposition 
transitoire a heureusement été créée pour donner la 
possibilité aux zones de police locale de réunir progres-
sivement les crédits nécessaires mais il n’en reste pas 
moins que la situation reste délicate pour les zones de 
police qui doivent revoir leur budget à la hausse. Pour 
la zone de police qu’il préside, cela signifie une hausse 
budgétaire de 450 000 euros. Le ministre est-il informé 
de cette problématique?

Mme Vanessa Matz (cdH) souligne que l’exhaustivité 
et la longueur des réponses du ministre ont pour consé-
quence qu’il est difficile de réagir “à chaud”. Il est donc 
positif que le ministre propose d’organiser régulièrement 
des séances thématiques.

Elle évoque l’accord sectoriel et les montants budgé-
tisés dans ce cadre: 8,5 millions d’euros pour 2019, 20,2 
millions pour 2020 et 22,4 millions pour 2021. Le ministre 
peut-il préciser ce que recouvrent ces montants? Les 
Unions des villes et communes ont-elles été consultées? 
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van steden en gemeenten geraadpleegd? Welke bij-
komende lasten zullen door de politiezones moeten 
worden gedragen?

Wat de oproep van politiemensen op Facebook 
betreft, lijkt de minister de representativiteit van die 
beweging te relativeren. De spreekster vindt dat er 
moet worden geluisterd naar de eisen van die politie-
mensen die zich onafhankelijk van de vakbonden heb-
ben gegroepeerd en die acties zouden kunnen voeren 
waarvan de weerslag niet mag worden onderschat. Ze 
begrijpt dat de minister het sociaal overleg wil beperken 
tot de representatieve organen van de politiemensen, 
maar hij zou op zijn minst vertegenwoordigers van die 
beweging moeten ontmoeten. Zo niet zou zijn houding 
kunnen worden gezien als een vorm van misprijzen ten 
aanzien van hen.

De heer Gilles Vanden Burre (Ecolo-Groen) dankt de 
minister voor de nauwkeurigheid van zijn antwoorden, 
die een schat aan nuttige informatie bevatten.

Met betrekking tot het gebrek aan materiële en 
personele middelen, is het frappant vast te moeten 
stellen in welke staat van verval de veiligheidsdiensten 
al jarenlang verkeren. Het was overigens één van de 
vaststellingen van de parlementaire onderzoekscom-
missie “Terroristische aanslagen”, waarmee de minister 
het naar eigen zeggen eens is. Het is van heel groot 
belang dat men in de toekomst blijft investeren in de 
infrastructuur en in de personele middelen, ook al is de 
terreurdreiging afgenomen.

De minister herinnert eraan dat de NAVAP-regeling 
in afwachting van een beslissing aangaande de zware 
beroepen werd ingesteld en dat ze minstens tot in 2019 
van toepassing is. Er moet dus op de regeling van dat 
vraagstuk worden gewacht. Intussen hebben de vak-
bonden gevraagd om de toepassing van die regeling 
te verlengen. De regering moet zich over dat verzoek 
uitspreken; de minister zelf is er voorstander van.

De minister geeft voorts aan dat hij niet op de hoogte 
is van de door de heer Thiébaut aangehaalde proble-
matiek, maar verzoekt het lid hem daaromtrent een 
schriftelijke vraag te stellen.

Wat het sectoraal akkoord betreft, geeft hij aan dat 
de jongste weddeaanpassing voor de personeelsleden 
van de operationele diensten en voor het CALog-
personeel van 2001 dateert. Uit een vergelijking van 
gelijkaardige functies binnen de politie en binnen de 
overheidsdiensten zijn een aantal scheve situaties 
naar voren gekomen. Over die weddeaanpassing werd 
overleg gepleegd met de verenigingen van steden en 
gemeenten. Hij herinnert eraan dat het voorgestelde 

Quelles sont les charges supplémentaires qui devront 
être supportées par les zones de police?

Concernant l’appel lancé sur Facebook par les poli-
ciers, le ministre semble relativiser la représentativité 
du mouvement. L’intervenante juge qu’il ne faut pas 
négliger d’entendre les revendications de ces policiers 
qui se sont regroupés en dehors des syndicats et qui 
peuvent mener des actions dont l’impact n’est pas négli-
geable. Elle comprend que le ministre veuille limiter la 
concertation sociale aux seuls organes représentatifs 
des policiers mais il n’empêche qu’il devrait à tout le 
moins rencontrer des représentants de ce mouvement. 
Ne pas le faire pourrait en effet être interprété comme 
une forme de mépris à leur égard.

M. Gilles Vanden Burre (Ecolo-Groen) remercie le mi-
nistre pour la précision de ses réponses qui contiennent 
une mine d’informations utiles.

Concernant le manque de moyens matériels et 
humains, il est frappant de constater dans quel état 
de décrépitude les services de sécurité ont été laissés 
pendant de nombreuses années. C’était d’ailleurs l’un 
des constats de la commission d’enquête parlemen-
taire “Attentats terroristes” que le ministre dit partager. 
Il est primordial de continuer à investir à l’avenir dans 
l’infrastructure et dans les moyens humains et ce même 
si la menace terroriste est moins aigue.

Le ministre rappelle que le régime NAPAP avait 
été créé dans l’attente d’une décision concernant les 
métiers pénibles et s’applique jusqu’en 2019 au moins. Il 
convient donc d’attendre que cette question soit réglée. 
Entre-temps les syndicats ont demandé de prolonger 
l’application de ce régime. Il appartient au gouverne-
ment de se prononcer sur cette demande à l’égard de 
laquelle le ministre se dit personnellement favorable.

Le ministre indique par ailleurs qu’il n’est pas au 
courant de la problématique évoquée par M. Thiébaut 
mais l’invite à l’interroger par écrit à ce sujet.

Concernant l’accord sectoriel, il précise que la der-
nière adaptation salariale des membres des services 
opérationnels et des CALOG remonte à 2001. Une 
comparaison a été effectuée entre des fonctions com-
parables au sein de la police et de la fonction publique 
et a révélé un certain nombre d’anomalies. Cet exercice 
d’adaptation salariale a fait l’objet d’une concertation 
avec les associations des villes et communes. Il rappelle 
que le mécanisme proposé a en effet un coût pour les 
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mechanisme immers kosten voor de politiezones met 
zich brengt, maar dat die beperkt blijven tot de nieuwe 
nettowedde van het politiepersoneel, aangezien de rest 
door de Federale Staat ten laste wordt genomen. De 
minister geeft aan dat hij de details over het akkoord 
en het daaraan voorafgaande overleg zal verstrekken.

De minister is het niet eens met het standpunt van 
mevrouw Matz aangaande de acties van politieper-
soneel waarnaar zij verwees. Hij meent immers dat 
alleen de erkende vakbondsorganisaties legitieme ge-
sprekspartners zijn. Als de politiemensen nieuwe eisen 
kenbaar willen maken, zouden ze zich tot hun officiële 
vertegenwoordigers moeten wenden.

Tot slot is hij het eens met de heer Vanden Burre 
aangaande de noodzaak om in de politiediensten te 
blijven investeren.

III. — ADVIES

De commissie brengt met 9 tegen 2 stemmen en 
2 onthoudingen een gunstig advies uit over sectie 13 
– FOD Binnenlandse Zaken en sectie 17 – Federale
politie en geïntegreerde werking, van het ontwerp van
Algemene Uitgavenbegroting voor het begrotingsjaar
2019.

De voorzitter,

Brecht VERMEULEN

De rapporteurs, 

Eric THIÉBAUT  
Katja GABRIËLS

zones de police qui est limité au nouveau salaire net des 
policiers, le surplus étant pris en charge par le fédéral. 
Le ministre indique qu’il fournira les détails de l’accord 
et de la concertation qui l’a précédé.

Le ministre ne partage pas le point de vue de 
Mme Matz concernant le mouvement policier auquel elle 
se réfère. Il juge en effet que seules les organisations 
syndicales reconnues sont des interlocuteurs légitimes. 
Si les policiers veulent faire entendre de nouvelles 
revendications, ils devraient s’adresser à leurs repré-
sentants officiels.

Enfin, il partage le point de vue de M. Vanden Burre 
concernant la nécessité de continuer à investir dans les 
services de police.

III. — AVIS

La commission émet, par 9 voix contre 2 et 2 absten-
tions un avis favorable sur la section 13 – SPF Intérieur 
et la section 17 – SPF Police fédérale et fonctionnement 
intégré du projet de loi contenant le budget général des 
dépenses pour l’année budgétaire 2019.

Le président,

Brecht VERMEULEN

Les rapporteurs, 

Eric THIÉBAUT  
Katja GABRIËLS
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